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COMMONWEALTH OF MASSACHUSETTS
Dukes, 55, Edgartown District Court

FIRST DAY

Oponing Statement by Judpe Boyle and Testimony of
Edward M. Kennedy

BEFORE:
Hon, Jumes A. Boyle, Juatice of the Edgartown District
Court

PRESENT:

Edmund Dinis, District Attorney for the Southern District
of Massachusetts,

Armand Fernandes, Assistant District Attorney,

wrn»n_. Gay, Assistant District Attomcy, for the Common-
wealth,

Edward B. Hanily, Bsq, and Robert G. Clark, Ir., Esq., in
behalf of Edward M. Kennedy.

Thomas Teller, Clerk of Courts
Helen 8. Tyra, Tempo Court Officer
Harold T. McNeil and Sidney R. Lipman

Witnesses will come Into the courtroom singly; muy be
represented during their sppearance in the courtroom by
counsel for the sole purpose of advice or canstitutional rights
against soll-inerimination and, where appropriate, on privi-
leged communications and for no other purpose, and counsel
for that witness will leave the courtroom when the witness
leaves the courtroom.

1f circumstances arise where in my opinion the cause of
Justice will be served 1 will relax this rule. If counsel has addi-
tional testimony which will be helpful and muterial 1 will re-
ceive it

I will not exescise the option to scparate witnesses, The
personal fucilities of the courthouse do not allow it and much
time has elapsed, many witncsses have been interviewed by
the press, some have previously testificd in another court and
some have been closely ussociated, so 1 question that their
separation will have any value,

However, wilnesses after testifying are ordercd not to
discuss their testimony with anyone except his or her counsel
until the transeript of the testimony and the Court’s report
have been made public. There may be some difficully in this
regard s to those witnesses who have the same counsel, sa
such counsel is ordered not to discuss the testimany of one
client with another client. Witnesses, if not fully briefed by
counsel before testifying, will be ndvised by the Court as to

Official Court Ste h

Edgartown, Massachusctts
Monday, January §, 1970

MR. TELLER. The inquest ro; Mary Jo Kopechne origi-
nally scheduled for ber 3, 1969, r ined by order
of o Justice of the Massachusetts Supreme Court and re-
seheduled for today, will now begin.

The Court will recess for lunch at 1:00 p.m. and will
resume at 2:00 p.m,

THE COURT, Today.

|Sidney R. Lipman and Harold T. McNeil sworn as official
inquest stenographers.|

THE COURT. It appears to be appropriate at the outsct of
this inquest {hat the reason for its existence, the results that
it is intended to accomplish, and the rules of procedure and
conduet | am sdopting and ordering, with reasons therefor,
where advisable, should be pronounced, to the end that all
shall take due notice theieof and be duly forewarned.

The perti statutory p in Massachusetts ex-
emplify » public policy that the inquest serves as an aid in the

i t of justice in i ion #s to whether
at not acrime has been committed, so says our Massachusetis
Supreme Court in 1969, Inquests are, of course, primarily for
the purpose of ascertaining whether or not any crime has bean
committed says the Massachusetts Law Quarterly 1921. The
primary object of an inquest Is to ascertain the facts, to de-
cide the question of whether or nol criminal proceedings ahall
be instituted against the person or persons respansible {or the
death. Massachuseits Law Quarterly 1925,

1 am grateful to you, Mr, Hanify, for your very accurate
Memorandum of Law.

MR, HANIFY, Thank you, your Honor,

THE COURT. An inguest is an invostigation. It is not &
prosecution of anybody: It ia not a trial of anyone. Itis the
duty of the Court {o seek out and roceive any and all infor-
mation and testimony which is relevant, partinent and mate-
rinl to the question as to whether criminal conduct caused or
ﬂ:.iwﬁna 1o the death and conversely to reject that which

not.

Although the Judgoe is not bound by the rules of evidence
thst apply in criminnl cases, it is ns much the duty of the
Court 1o decline to receive such improper testimony to the
end that persons innocent of any criminal involvement be not
injured in reputation.

For the ressons stated above mnd becawse this is not an
adversary p fing, transcript of y will not be fur-
nished 1o the District Attomey or counsel.

The District Attorney, wha isgiven an option by the statule
to exuining wilnesses, does not function as a prosecutor but
rather 25 an wide to the Court in the presentation of testimony.
This assistance does not relieve the Court of the duty to scek
and obtain additional information if #f considers such to be
necessary.

their 1 right not to incriminale themsel

The inquest hus been closed by the Mussachusetts Supreme
Judigial Court. As 1 interpret that decision, the purpose is to
prevent pre-trial publicity in the event of a subsequent erimi-
nal prosecution. However, nothing in this snnouncement
iu.._w_ jeopardize that, Therefore, since the press is bers in
force outside snd may publish which is conjectursl or dis-
tarted, it is my intention to release this announcement to the
news media.

MR. FERNANDES: If «GE. Honor plesse, salely for the
ﬂndvo!a of the letter which your Honor has sent to the

istrict Atlomney’s office In presenting a memorundum or
brief; us a reply, we did a significant amount of research
including two trips to Boston. However, in preparing ihe
brief or memorandum, Mr. Hanify's brief came to our office
and we found it to be excellent anid we agree with the law he
found and in fact we found nothing different than what he
stated in his brief,

THE COURT: We aro short of facilities. | will now ask the
witnesses to Jesve, We have a room here, the so-called jury
yoom und we have & law library. You are not limiled to go
there until you are needed here,

1 am concerned where you are, and 1 want to discusy Inter
with the District Atlorney the question of whether or not the
timing may be mich az saome witnesses may be excused for a
moming or for a day. [t is not our intention to force you to
remain in some closed enclosure; some small enclosure here
for a b of time. For the moment at least witnesses will
leave go through that door, bociuse you are going in a
room in that direction.

(Al witnesses left the room.)

MR. HANIFY: Might I address your Honor for n moment?
1 would like to cxpress my appreciation of Mr. Fernandes’
pleasant tribute to my memorandum. 1 am delighted that we
seem to be in accond with respect to the sature of the presen-
tution made therein,

I note thet your Honor hes said that witnesses — counsel
will leave with witnesses, with Uheir witnoss and that you will
relax that rule if it is necessary. | take it that in substance —

THE COURT: That Is not quite what 1 said, but —

MR. HANIFY: Well, what | wanted —

THE COURT: I Ihe circumstunces warmani it in my
apinion.

MR HANIFY: In your opinion. 1 understand that, your
Honor, 1 just wanted to be sure so far as | am concerned is
counsiel for Edward M. Kennedy, | will be permified with
Judge Clark to be here while he testifies, but unless you make
some other rule, | will be excused and will not be permittes
to remain.

THE COURT: Yes

MR. HANIFY: Is that correct?

THE COURT: Yes.

MR. HANIFY: Thank you, your Honor. Ta the extend of
any regard for preservation of rights on that point, 1 respeot-
fully make it.




I also gather that the instructions which you gave with
Tespect to wilnesses conferring only with their counsel after
testifying is an implicit instruciion to all counsel present, of
course, thut we are to respect the privacy of the proceeding.

THE COURT: Yes.

MR. HANIFY: And are not to discuss with the press what
goes on.

THE COURT: The purpose is that once a wilness has

testified 1 do not wish that witness, number one, to disclose -

16 another prospective witness what has been said; and two,
because of the secrecy imposed by the Supreme Judicial
Court that it shouldn't be disclosed 1o anybody else except
thet I assume because of an attorney-client relationship that
this would be equivalent to disclosing it to the attorney,
because, of course, the attornoy has heard it here, but we do
have one situation where one group of lawyers represents »
very al number of wi I sawa ibility of
conflict of interest; the duty to the client and the duty to the
Court in this order, but I didn't want an attorney who heard
what onc wilness said to disclose to another witness-client of
his before testifying what the testifying witness hus said.

MR. HANIFY: Thank you, your Honor. I quite under-
stand, | think, the scope and nature of your comments and
appreciate very much your kind In further elucidati

THE COURT: If (here is nothing further to be said, all
counml will be excused except for the District Attorney und
his staff.

(All counsel left the room.)

THE COURT: 1 might add that this is simply because [
don’t know who the first witness is going to be,

MR, DINIS: If your Honor plesse, may we have a discus-
sion not ing directly this parti matter before the
Court, We are having & problem with the County Treasurer
with regurds to the payment. We understand that your Honor
in counsel for the County in that capacity.

THE COURT: No, the County has no counsel, From time
ta time the County Commistsioners present me questions of
laws for opinions,

MR. DINIS: Of course, this is going to necessitute our
getting @ mandatory order from the Superior Court ordering
the County Treasurer to pay these bills which | have sssumed
under the statute, Chapter 12 which authorizes me (o make
certain expenditures for purposes of investigation and we
have presented that to the County Treasurer and we have
been denied.

THE COURT: Is there anything 1 can do about it?

MR. DINIS: Well, | inquired as to who counsels the County
Commissioners ond | received the information that occasion-
ally your Honor has fulfilled that role.

THE COURT: Only when they present me with & spol
question.

MR. DINIS: I sce, your Honor, For purposes of clarifica-
tion with me this moming is Mr. Guay, my first assistant;
Mr. Fernandes, Lisutenant Killen of the State Police who is
head of this investigation and Corporal Enos of the State
Police who has been assigned 1o me during this invesiigation.

Is there any objection thut any of these parties remain in
the courtroom?

THE COURT: 1 would prefer that only your legal staff,
attorneys-at-law, members of your staff remain in the court-
roon.

MR. DINIS: Well, your Honor, [ yield to whatever your
Honor orders.

THE COURT: I will not allow other counsel to bring in
anybody but counsel,

MR. DINIS: That is fine,

THE COURT: And I want to be just as impartisl us we can,

MR. DINIS; Your Honor, you have our full cooperation.

THE COURT: And 1 would prefer that you and your lwe
legul assistants remain,

MR. DINIS: Your Honor, the first witness we want to call
will be the Telephone Company represantative, n Me. A,
wuu..n: Malloy for purposes of abtsining information con-
ceming certain telophone calls made with the credit card of
w.o“__-—._.:. M. Kennody on July the 1 8th end the morning of the

THE COURT: | suggest otherwise, in the first place until
some foundition his been muade such as to indicate that that
type of testimony may be relovant.

MR, DINIS: Well, tho only problem, your Honor, with

that is that this gentleman is here today. Do you want us to
excuse him?

THE COURT; I meroly suggest that he not be the first
witness.

MR. DINIS: All right, The next witness we suggest to the
Court to be called be the driver of the sutomobile, Edward M.
Kennedy.

THECOURT: All right. Would you ask — there is nn officer
outside — thal Mr. Kennedy and his counsel come in and [
"__::r that | prefer that everybody come in und go out this

00T,

MR. DINIS: If your Honor please, may there be g clarifi-
cationy The witnesses will be seated when they testify?

THE COURT: If they wish.

MR, DINIS: With regards to counsel, does your Hanor
have any prefercnce in that direction?

THE COURT: If they stand or be seated?

MR. DINIS: Yes, your Honaor,

THE COURT: [ prefer they stand.

MR. DINIS: Sobeit, -

THE COURT: When examining, and you are in a good
location,

._.Fﬂ—.n_uﬂcze.
EDWARD M. KENNEDY

Before:

Hon. James A. Boyle, Justice of the Edgariown District
Court

Present:

Edmund Dinis, District Attorney for the Southern District
of Massachusetts,

Armand Fernandes, Assistant District Attormey

___n“....- Gay, Assistant District Attorney, for the Common-
wealth,

Edward B. Hanify, Esq. und Robett G, Clark, Jr,, Esq., in
behalf of Edward M, Kennedy. o

Thomaus Teller, Clerk of Courts
Helen S. Tyra, Temporary Court Officer
Harold T. McNeil and Sidnoy K. Lipman,

cx Official Court Stenographers.

Edpartown, Massschusetis
Monday, January 3, 1970

THE COURT: Senator, would you take the witness stand?]
SENATOR KENNEDY, Yes,

KENNEDY, Sworn.

NIS:

Q) Please give your name to the Court.

A Edward Moore Kennedy.

Q And where is your legal residence, Mr. Kennedy?

A 3 Charles River Square, Boston.

Q Directing your sttention to July 1B, 1969, were there
plans made by you to have a gathering on Martha's Vine-
yard Island?

A There were,

Q And what were (hese plans, Mr. Kennedy?

A There were plans to participate in un annual sailing regatta
in Edgartown on the dates of Friday, July I8th and
Saturday, July 19th, and with my cousin Joo Gargan,
Mr. Markham, Mr. LaRosa and & number of ather people,
a number of other individuals,

Q When were those plans made?

A Well, | had planncd to participate in the regatts for some
period of weeks,

Q And were there any particular arrangements made for this
gathering that we hove just discussed? R

A Well, | had entered my boat in the regattu and had fisted
my crew. | had mude those arrangements through my
kousin, Joe Gargan,

Q Were there any arrangements made 4 house on
Chappaguiddick?

A T had made no such srrangoments myseli.

Q Do you know who did?

A Yes, 1 do.

e
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Moy we have that name? Q
Mr, Gurgan, ; g . A
Mr. Gurgan, When did you urrive on the Island in conjunc-
tionowitheehis gathering?

July 1Bthabout 1 o'clock.
7

I3
That is correct, .
Was there anyone with you?

What sutomohile was being used at thal time?

A Tour-door Oldsmobile B8,

THE COURT. Might I ask you just a question? Wha drove
you to the beach?

THE WITNESS, Mr, Crimmins,

THE COURT. Was the car operated over the Dike Bridge
ar was it left on the xide?

THE WITNESS. No, it was operated over the Dike Bridge.

No, | urrived by mysell. ©Q Was there anyone al the cottage when you arrived there at
And where did you stay, Scnator? 7:30 u...._..__

Well, at the Shiretown Inn. . A No, 1 don’t believe so,

Could you tell the Court what your an:w._:n- were during Q Had :—E.n _wn_": anyone there when you changed your
thist affernoon from the time of your arrival? swimming suits early in the afternoon?

well, I arrived shortly after 1 o’clock on July I8th, was A Not when | fist amived there, Subsequently a group
met by Mr, John B. Crimmins, driven through town, made returned to the coltage after the swim,

s brief stop to pick up some [ried clams, traveled by fery Q When you rétumed? p

{o Chappaquiddick Island to u small cotiuge there where | A They were either outside the collage or in its immediste
changed into a bathing suit, later visited the beach on 1 vicinity, 1 wasn’t __E-:.e_.n:_n_. they were inside the
imogine the east side of that ialand for a brief swim, re- cattnge or outside at the time that T changed,

turned to the cottage and changed into another bathing Q Do you have the names of these persons who were there?
suit, returned 1o the ferry lip and waded out to my boat, A | can only give them in u general way because I am not
the VICTORIA, later participated in a race which ended absolutaly sure which people were there st that particalar
upproximately 6 o'clock. time und which were in town making arrangements.

When did you check into the Shiretown Inn that day? ) Were a part of the group there lster that evéning?
Sometime niter 6:30, before 7 o'clock, A Yes, they were,

Was anyone clse in your party staying at the Shirctown Inn? @ Were thore any persons other than the crew that partici-
My cousin Joc Gargan, pated in the cookout there?

Did your nephew, Joseph Kennedy, stoy there? A No,

Not to my knowledge, Q Were there any other automobiles at that house an
Now, following your checking in a1 the Shi Inn, Chap iddick that alt 7

whal were your activities after thut? A Yes, there were.

1 returned to my room, visited with a fow friends just prior Q Do you know how many?

to relurning 1o thal room on the porch which fs cutside A Just two to my best knowledge, One other vehicle, so
the room of the Shiretown — oulside my room at the there were two in fotal to my best knowledge,

Shiretown Inn, washed up briefly and returned to Chappa- Q Did you have any plans at that time to stay on Chappa-
quiddick Isiand. quiddick Island?

What time did you return to Chappaquiddick Island st A No, 1 did not.

that time? Q Did you plan on staying overnight?

1t was somelime shortly after 7 o'clock, A No,T did not, .
And these [riends that you had some conversation with ut Q And how long did you actually stay on Chuppaquiddick
the Shiretown, do you have their names? luland that evening?

Ido, A Well, to my best knowledge 1 would say §:30 in the
May we have them? morning on July 19th,

Well, they are Mr. Ross Richards; | believe Mr. Stanley THE COURT. When you left?

Moore was there that evening, and perhaps one or two of THE WITNESS. When 1 left,

thelr erew, maybe Mrs. Richards, | am not familiar with 0 What transpired after you arrived at the cottage affer your
(he names, | know the other members of his crew, but 1 arrival at 7:30 p.m,? :

would say a group of approximately five or six. A Well, ulter my arrival [ took a bath in the tub that was
Do you aﬂﬂ.:_n number of the mom in which you were available at the cottage, which was not svailable at the
stuying? Shiretown Inn, and soaked my back; | later was joined by
I belleve it was 9.7 or 9. Mr, Markham who amrived some time about 8 o'clock,
Now, you say you returned to Chappaquiddick around engaged in conversations with Mr, Markham until sbout
7:30 p.m.? 8:30, and the rest of the group arrived at 8:30 or shortly
About 7:30. thereafter,

About that time. Now, were you famillsr with the island During this period of time Mr, Crimmins made me a drink
of Chuppaquiddick” Had you been there before? of rum und Coca-Cola.

Never been on Chsppaquiddick Istand before that day. Q Now, did you have dinner at the cottage?

I believe you did stute in one of your prepared stulements A Well, at 8:30 the rest of the group arrived and were made
that you had been visiting this island for about thirty years? ta feel rolaxed and ut home, enjoyed some hors d’ouvies,
Martha's Vineyard Island. were served a drink, those who wanted them, and steaks
But you hud never been to Chappaquiddick? were cooked on an outdoor bumer by Mr, Gargan at about
Never been to Chappaquiddick before 1:30 on the dey of approximately quarter of 10:00, I would think.

July 18th, Q Dayourecall who did the cooking? Was there nny cooking
Now, when you lefi the Shiretown Inn and returned to ut that time?

Chappaquiddick around 7:30 p.m,, was there anyone with A Yes, thore was,

you? Q And do you recall who performed the job?

Mt, Crimmins. A Well, principally Mr. Gargan. | think the young ladies did
THE COURT. Might I just impose a moment and asl some of the cooking of the hor d'ouvres and some of the
question? You said you took s swim on Chappagui gentlemen helped in starting the charcoal fire, and also the
Island Friday sfternoon? cooking of Lhe sfeaks, the making of the salsd, and so forth.
THE WI'TNESS, That is carrect. ) Were there any drinky served, cocktails served?

THE COURT. Did you travel over the Dike Bridge to go to A There were, .
the beach on that swim? ) Did anyone in particular tend bar or have charge of this
THE WITNESS. Yes, 1 did. particular respo ty?

1T your Horor would permil mie, ot the time of the after- A Well, I tried i y to respond to any of the requests of
noon upon arrival on Chappaquiddick Ixlsnd as at the tine the guests whon they arrived and then T think most of the
that 1 wos met at Martha's Vineyard Airpart 1 was driven individuals made their drinks after that thut they wanted
by Mz, Crimmins 1o the cottage und to the beach, returned Q And | believe you said earlier that Mr. Gargan was in charge

1o the cotinge subsequent to th
the VICTORIA,

point of rendevous with

e .

he cottage and making
far as you know?

the arangements of m
the preparstion for the cookou




A That is correct. 1 would say the other gentlemen did some
of the purchasing of food the and others got the stuff for the
cackout. Others = some brought the steaks, others brought
the other ingredient for the cookout.

Did you have occasion to leave the cottage at any time
during that evening?

That is correct,

Did you leave more than once?

That is correet. .

Well, will you pleuse give ug the sequence of events with
rogard to your activities after 8:30 p.m.?

Well, during the course of the evening, as I mentioned, [
engaged in conversation and recoliections with those that
were attending this group which were old friends of myself
and our fumilics, Some alcoholic beverages wers served,
THE COURT. Excuse mé¢. Reud the question back to me,
[Question read. |

===>  llow _many times did you leave the coltago that ewening,
%alﬁ.—E
WO mmmn::: ogeasions,
Would you please tell us about the first time?

‘The first | left at approximalely 11:15 the ewening of

July 18th and | left s second time, sometime after mid-

night, by my best jud t it would be sp imalely

12:14 for the sceond time. On the second occasion | never
left the cottuge itself, 1 left the immediate vicinity of the
cottage which was probably fifteen or twenty feet ontside
the front door,

Q And when you left the second time, did you then retumn
to Bdguriown?

A Sometime after 1 left the sccond fime, 1 returned to
Edgartown. [ did not retumn immediately to Edgartown.

when you left on the [irst occasion, were you alone?

> oo O

o>

alone

And who m-u with you?
2 Miss a Hﬂlk_.:... wis with me.

Iusn._..mmﬂlfﬁl
Anyone

n'
(=]
mnn did you use the 88 Oldsmobile that was luter taken

fram the river?

T used - yes, | did.
What time did Miss
evening?

My best knowledge approximately 8:30,

At 8:30 p.m.T

That is cormect.

Do you know how she arrived?

Ta my best knowledge she arrived in a white Valiant that
brought some of the people to that party.

Do you know who owned that car?

[ believe it was a rented car.

Do you know who ronted it?

No. Onie of the group that was there, | would say. I'm not

Kopechne arrive at the cottage that

sure,

When you befi at 11:15 with Miss Kopechne, had you had

any prior convemation with her?

Yes, | had,

Will you please give that conversation to the Court?

At 11:15 I was talking with Miss Kopechne perhaps for

some minutes befare that period of time. | noticed the

time, desired to leave and returi to the Shiretown Inn and

indicated to her that 1 was leaving snd returning to town,

She indicuted to me that she was desirous of leaving, if T

waould be kind enough to drop her back at her hotel. 1

said, well, I'm leaving immediately; spoke with Mr, Crim-

mins, requested the keys for the car and left at that time.
rimmins usually drive your car or drive you?

ly every Dccatfan. B

occasion?

_in_particular that changed thopse cir-
ciuhtances ls particular time?
Only Lo the extent that Mr. Crimmins, as well as some of

»Q> O POPO POPC> OF OFO>

thim,

> Q>O>0

T i the other follows that were attending (7€ Gookout, were
RET/ concluding their mesl, enjoying the fellowship, and it
/7 didn't appent to me to be necessary 1o require him to

bring me back to Edgartown,

Q Do you know whether or not Mis Kopechne hud her
pocketbook with her ut the time you left?

A |'do not.

Q Mr. Kennedy, how were you dréssed at the time you left
the first time at 11:157
A In a pair of t slacks and a dark jersey and | belicve
~~%> shoes, moccasing, and o back brace, i\
Q Do you know how Miss Kopechne was dressed, do you
recall that?
A Qoly from what 1 have read in the — I understund, slacks

and @ Blouse, sa , perhaps a sweater; I'm not com-

&mmm_w —

Q And when you left the house st Chappaquiddick at 11:15,
you were driving?

A That is correct.

Q And where was Miss Kopecline seated?

A In the front seat.

Q Was there any other person — was there any other person
in the car a1 that time?

A No.

Q Was there uny other item, thing, or abject in the car at

-._:..:Hae::u&anu .
AW ot to my knowledge at thal particulur time! 1 J.._..q
ead_subseques i IOWSpUpETS il there_was another
n_in Ul ear, ul (hat i oply whal 1 have read dbout
-_%Js m %__i_m.ﬁ.mﬂmmﬂﬂé theie wasn'L any o su.n )
pbject thal T Wi daie of, 77 § gang Mgy
WEEPH.M@EFK 3 B SSEd L
‘No, there was oL 7wk, ol
@ And on leaving the cottage, Senator — Mr. Kennedy, whare
did you ga?
A Well, T traveled down, T believe it is Main Stroet, took »
_mwm__are: Dyke Road and drove off the bridge at Dike
ridge.
Q Did you ut any time drive into Cometery Road?
A At no time did | drive into Cemetery Road,
Q Did you back that car up at uny time?
A At no time did | back that car up,
Q Did you see anyone on the rosd between the cotinge and
the bridge that night?
A 1 saw no ane on the road between the coltage and the

bridge.
._iﬁocmq.“ Did you stop the cor ut any time?
THE WITNESS: 1 did not stop the car at any time,
Q (By Mr, Dinis) Did you pass any other vehiole at that time?
A I passed no other yehicle at that time, | pasxed no other
vehicle and | saw no other person-and 1 did not stop the
cur at ony time between the time 1 teft the cottuge and
went off the bridge,
Q Now, would you describe your automobile to the Court?
A Well, it is & four-door black sedan, Oldsmobile,
Q Do you recall the registration plate?
A 1do not recall the registration plate.
Q Senator, I show you & photograph and ask you whether or
not you can identify that?
A 1 believe that to be my car.
Q Your automobile?
A Yes,
MR. DINIS: This is the automobile that the Senator
identifies as his,
THE COURT;: T think we ought to have a little more, This
location is —
THE WITNESS: | huve no —
THE COURT: Mr, Kennedy says this is his autamobile
after the accident and he doesn’t know the location of
where the automobile is or when this picture was taken.
Mark that Exhibit 1,
Qroﬂ_ﬁz.ﬂn.t! marked Exhibit No. 1.)
(By Mr. Dinis) | show you two photographs. Are you able
to identify the automobile in the photographs?
In my best judgment that is my automobile thal went off
the bridge,
In n_._!a-uu_ub-m the registration plate, would that help you
ala
I would bielieve that ismy vehicls,
MIt. DINIS: If your Honor plesse, these are photographs
that have been taken of the car which has been removed
from the water,
THE COURT: Well, are you going to have any witness
teatify when these were (ken?
MR, DINIS: Yes, your Honae, we can have that,
THE COURT: And where thuy were taken.
MR. DINIS: Yes, your Honor,

> Q2 » O

THE COURT: You identify the car as being your car?
THE WITNESS: | do, your Honaor, it is my best judgment
thut is my car. [ don’t think there is really much question.
THE COURT: 1 would prefer that you wait until you put
on the witness that is going lo say —
MR. DINIS: May it be allowed de bene, your Honor? The
q in pr ing this evid is for the n::_o# of

— we couldn't — a1l | want to establish is that the Senator
says they look like his car and then we will later huve
testimony as to where they were tuken.
THE COURT: Well, 1 would rather not get into the trial
technigue.
MR, DINIS: | appreciate that.
THE COURT: De bene, | prefer you wait until you have
the wiiness to identify it. | want to avold as much us
possibile, Mr, Dinis, uny trial technigue,
THE WITNESS: | would just say to the best knowledpe
thut those arc pictures of my car that were shown to me.

Q (By Mr. Dinis) In your conversation with Miss Kopechne
prior to your leaving at 11:15, did she indicate to you any
necessity for returning to Martha's Vineyard or to Edgar-
town?

A Prior to that convorsation, no,

DE t with you, where was ing?
ATBack to her hotel] S¢ teing g &rﬂﬂu

Q Now, en you lefl at do you know how many
persons remained at the house on Chappaquiddick?

A To my best judgment most of them were in the cottuge
when T lefi, 1 didn't make s count of who was there, but |
think most of them wore there,

THE COURT: Well, do you know of anyone haying left
before?

THE WITNESS: No, | don't, except on one occasion
where —

THE COURT: No, I mean having left permanently.

THE WITNESS: No, no.

Q (By Mr, Dinis) Did anyene else have access to your auto-
mohile that afternoon or that evening?

A Oh, yes,

Q And who might that have been’

A Well, Mr. Crimmins certainly had access that sfternoon
und | beliove Mr. Tretter borrowed the car lo refurn to
Edgartown bricfly. | couldn't say of my own knowledge
that he used that car rather than the Valiant, but he may
very well huve, and | would say duzing the counse of the
aflternoon it was generally available 1o any of the group Lo
use for trunsportation.

d?
1 would say approximatel
ur, Fed e 4 ...wm AN WA THAT 1
Q And what were the lighting conditions and weather condi-
tions that evening?
know, there arc no lights on that road, The
e was ble amount of humidity.
wad clear| extremely dark, STE hf .bﬁ_:
Q Were windowd opened or closed ol the automobile?
A Some of the windows were open and some were closed,
Q Do you have an air-conditioner in that car?
A No, [ don't,
.ﬂh_m COURT: Could we know which were u_.nno.“ and
which were clo: e SN £
THE WITNESSy your Honor — @pley n“.. «.m e
THE COURT: own knowledge. .
: 5 2 bgyell
window on your side?
THE WITNESS: | wouldfexpectfit waus apen, {7, on
THE COURT: You don't remember that?  'Sm7g Ip 1
THE WITNESS: [ dog'l remember that. N
THE COURT: How about the aw in the passenger's
side?
THE WITNESS: | mally don't remember.
THE COURT: Was it & warm night?
THE WITNESS: | would _qu_ it was cool at thut hour,
but | really have no pemonal knowledge as to which
windows were open or closed, [ have mad subsequently
which ones were open or blown open, but at that time |
really don’t recall.

Q (By Mr. Dinis) Well, Kennedy , was the window on the
driver's side, the driver’s door apen? =

(, SOme QusTi A THIS — -5
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you recall whether or not the window in the rear seai
behind the driver was open?
1 don’t recall.
And you have no r i

nger's side of the vehicle?
o, | really dan't,

How fast were you driving on Dyke Road?
Approximately twenty miles an hour.
Were the brakes of your Oldsmobile in order at that time?
I believe so, There is no reason 1o assume otherwise.
Mr, Crimmins takes very good care of the car,
Well, were you awnare st the lime that you were driving on a
dirl road whien you hit, when you turned onto Dyke Road?
Well, sometinme during the drive down Dyke Road | was
aware (het | was on an unpaved road, yes.
At what point, Mr. Kennedy, did you realize that you were
driving on & dirt road?
Just sometime when [ was - | don't Temember any specific
time when | knew | was driving on &n unpaved road, | was
penetally sware sometime during the poing down that road
that it was unpaved, like many of the other roads here in
Martha's Vinoyard and Nantucket and Cape Cod.
J—%n.“_ you left the house at | i:15 what was your dextina-
tion
The Katama Shores, the ferry slip, the Katama Shores,
Shirétown.
Now, had you besn over that rosd from tho ferry slip to
the cottage more then once that day?
Yes, 1 had.
Did you mecall st the time thal you noticed you were
driving on & dirt rosd, that road from the ferry alip to the
house had bean paved?

s 1o the wind:

on the



S

A Woll, Mr. Dinis, | would say that I, having lived on Cape
Cod and having visited these islands, | am aware some
e CoURT. 1 hat s i ive, Th
THE Ci : | um sorry, that is not quite responsive. The

westion is whether or not you realized the yoad from the
Mus_ to the cottage was paved.
MR. DINIS: That is correct,
THE WITNESS: Yes,
THE COURT: That is, did you become aware of it during
your two .1%% .
THE WITNESS: Well, | would just ssy it wus not af partic-
ulur notice to me whether it was paved or unpavod,
THE COURT;: Were you driving the ear in gither one of
these times?
THE WITNESS: 1 was not.

Q (By Mr, Dinis) Well, while you were driving down Dyke
Road and afier you =o=nunw= was o dirt road and you
in.dRE.Zi»- twenty miles an hour, what happened,
Mr. Kennedy *

>%m__m I became — LET Hem \»SE.JQ(N \‘

n.m.ﬁ. T I'm to usk one question. At any time
r

you gof on the unpaved road, the so-called Dyke

Road, did wna have a realization that you were on n_hm.
wrong road’ WHeT
THE WITNESS! Bl
THE COURT. uestion?) e
THE WITNESS: izedl it was an unpaved rond,

ﬁ-rnm

t did | become aware of? /.~
T Biniay Welk, afiee you reav

Q it was In unpaved
road and that you were driving at iwenly miles an hour,
“._E_ happened then? - e tiod b‘

went a or 1 went afl 3 LA
You went nwm 2 Wmﬁ into the wat .._.3._4||l.¢ .

That is correet.
Did you apply the brakes of that mutomobile prior to
ﬂ.ﬂu off into the water?
rhaps a fraction of a second before,
Whut prompted you to do that?
‘Well, 1 wasabout to go off & bridge and Tapplied the brakes.
Were there any lights in that area?
Absolutely no ﬂﬂ&. in that ares I noticed other than the
_k_.n. on my vehicle,
id you realize al that moment that you were not heading
for the ferry?

wend off the
Wﬂrﬁiﬁnﬁ%&ﬁﬂ noft the —strike that question —

well, what huppened after that, Senator?
Well, T remembered the wehicle lisell just beginning t

> O» O POPO> QFOF

movement of Mary Jo next to me, the struggling, perhaps
hitting or kicking me and I, at this time,

on me, that it was pltch black, I knew that and | was able
to get hall o gulp, 1 would say, of air before 1 becume

1 completely immersed in the water. I reatized that Mary Jo
o, d I had to get out of the car.
Tt} o e resching down to try and get the door-

Py dehy knob of the car and lifting the door handle and pressing

VA jApae SBainst the door and it not maving, I can remember reach-

0o what | thought was down, which was really up, to

i s 3 where | thought the window was sad feeting along the
. e ta in;

@\ , und 1 can remember the last sensation of being
completely out of air und inhaling what musi have been a
half o Tung full of water and assuming that 1 was going to
drown aud the full realization that no one was wbaM o
looking for us that night until the next moming and that
wasn't going to get oul of thet cur slive and then sumchow
| can remember coming up (o the lust energy of just push-
ing, pressing, end coming up to the surface.

Q Senator, how did you realize that you were upside down
in the car?

A Because — thut was a feeling that | had as soon as 1
became aware that — the water rushing in and the black-
ness, | knew that | was, | felt 1 was upside down, | really
wisn't sure of anything, but | thought | was upside down.

Q Were you gweic that the windows on the passenger’s side

were smashed? Kipweos| Licp

A 1 have read that subsequently, § wasn't aware of it ot the

time, ~

Lcectuinty. did, #2440,
Al

o
off the Dike Bridge and (he next thing 1 recall is ﬂwﬂdwnv_

o8
and realized | wis upside-down, that water was WE.E n

Q Were you aware that there was any water rushing in on
the passenger’s side?

A There wis complete blackness. Water seemed to rush in
from every point, from the windshield, from underneath
me, above me. 1t -almost seemed like you couldn’t hold
the water back even with your hunds, What 1 wus conscious
of wus the rushing of the water, the blackness, the fact
that it was impaossible to even hold it back.

Q And you say st that time you had u thought to the effect
that you may not be found until marning?

A 1 was sure tha going to drown.

Q Did_you make iny observations of the condition of Miss
Kopec AT time?

A Al w ! . KieP,

Q Alth _.Sn_._n m._ua you were thrashing around
in the car?

1 was thrushing around 1 was trying
to find & way that bould get out of the car, and at
some time after | door and the window 1 beeame
convinced [ was :sin%ibn to get out.

the window closed at that time?

& )/
1w’/

Q And did you go through the window Lo get oul of the car?
A 1 have no idea in the world how | got out of thet car.
Q Do you have any recollection as to how the automobile

left the bridge and iﬂpﬁﬂhﬁn@nuﬂxﬁ |
A How it lef1 the bridge P A T
Q Yes. What porticular pith did it take? 2
A No, =

Q
A

g_‘ v bk #
Ahave uo ldes - T AL Dk S LELUL \
THE €O " | would like to inguire, Mr. Dinis, some-
thing about the operation of the car, If you are finished,
MR. DINIS. Go right ahend, your Honor.
THE COURT, You sre driving slong the dike sandy road
and you are approaching the Dike Bridge, Now, can you
describe to me what you saw, whai you did, what hap-
ﬂ..on fram the point when first you saw the .:.Emaa

HE WITNESS. I would estimute that time to be fructions
of u second from the time that | fimst saw the bridge and
was on the bridge,
THE COURT. Did you huve on your high beams, do you
remember?,
THE WITNESS. | can't remember,
THE COURT. Is it your custom to use high beams when

ou are Ewm_w-M. Mo wsnpl VWAL, Lo Qo)

b, L rarely drive.’] coulda’t tell you, |
mye. — 3
SA%rHiiE COURT. 1t s racommended's S €5)
&

WITNESS. ..mﬁ. but sometimes if n.ﬂn.m

5 u see better with low beami. (7€ Spyo 7
COURT. Did you see the bridge befare you s

reached (1?7

‘THE WITNESS. The split second before 1 was on it.

.—.z.m._ COURT, Did you see that it was st an angle to the

ol

THE WITNESS. The b

‘THE COURT, Yes, - i

THE WITNESS. bis tefore going on 1 sow tht, e, 1o

THE COURT, Did you make @ empt to tum your

wheels to follow that angle?

THE WITNESS. 1 ve | did, your Honor. 1 would as-
gaa.?r@wﬂ..-ﬂ&“ﬁl&ﬂm

road went
¢ time you

.—ﬁwﬂ.ﬂ_._.zmwm. it wasn’t.

THE COURT, | don't want to foreclose you, Mr. Dinig, |
want to go into the guestion of gleoholic beverages.
Perhaps you had that in mind later?

MR. DINIS, Yes, your Honor,

THE COURT. All right, )

Guoing back to the cottage eartier in the day, you stated,
you volanteered the informstion that you hsd s rum and

Cacs-Cola? Lepvie oNT T Geg Gocp \ \

Na

6—

Lo Gov e 0 ¢

“Q And when did you have this scecond rum and coke?

(575

¢ before dinner, sometime abou(9:15.1t would be difficul

A

Q
A

e mapr

That is
ive more than one?

How many did you have?

1 had two,

THE COURT. What time was this?

THE WITNESS. The first was about B o'clock.

THE COURT. I would like to go back before that. I think
“w-v you said you visited some friendd ut the Shirctown
nn’

THE WITNESS, Thal is right,

THE COURT, Did you do some drinking then?

THE WITNESS. | had about n..ﬁ.m.loq 1 8t that time,
THE COURT., And you had nothing r until this.
THE WITNESS. No, I had nothing further.

A was

af tha

The second some time later pn_in the ewening. I think

for me tosay, FAAD [p %) L Yoog ¢ vrfr__
Now, during the afternoon ol The T8th Gid you have occa-
sion to spend some time with your nephew, Joseph

TIIE COURT. 1id snybne st T
5 unyone uf ific party 1o your knowledge?
THE WITNESS. No, sbsolutely not, s
THE COURT. In your opinion would you be soher at the
time that you operaled the motor vehicle to the Di

M.ST.WW. wald Cove Y
T

beolutely not.

swepl away by the tide that was flowing at an
extrnordinary rate through that narrow cut there and was
swepl along by the tide and called Mary Jo's name until |
was able 1o muke my way to what would be the cast side

t cut, waded up Lo shout my waist and started back

ta the car, at this time was gasping and belching o) nae.eu_...-
E.Emmngbm_ e car. FrlN 3 #
Now, the hea ts of that L—ﬂin«o&-:—_: cﬁmmnw._h..!h
able to get to what 1 thought was the
although it was difficult — and | was able (o identify the

< front_of the car from the rear of the c the ts
“themselives. Ot herwise I don’l think __ﬁam:_.u.-m-‘mrm_urr :.:mw__.

Kennedy? Q How far were you swept along by the current?
2P Al greeted him in a briel grocting, bul otherwise, A Approximately 3040 foet, )
...?eh.w\ o] | know he was concerned about where he was going to Q Did you pass under the bridge?
HE sfay; that he had some reservations and that somehow A The vehicle went over the bridge on the south side and
€€ < they had gotten cancelled, but | would say other than & rested on the south side, and that was the direction the
- casual i e » grecling, 1 would say No, t was flowing, and | was swept [ would think io the
Q He was al this time on Chappaquiddick [sland? y eastJwhich would be the eastern shore
A Not to my knowledge. | never saw him at Chappaquiddick. o A S D n- c. SOUTH
Q see him at the Shiretown Inn? Q Same 30 %. HoyME ruuuﬂ;
A Y e .__”_5 in inquiring whether he could stay A rza..a think 30 to 40 feel, —_—L
o low lér to
m Wi“mn&u_m gt DO RO Q wﬂ:».a_ﬂsmﬂ.h: gt back to the car was it necessary for
9, not. A | couldn't swim at thet time because of the current. 1
THE COURT. 1 would like to ask some guestions, You waded Into --swam 10 where | could wade and then waded
said you had a_poriion_of beer late in the afternoon at the ulong (he shore up to where | conld go to the fron| of the
Shiretown Inn? car and start di in an attempt to resouc Mury Jo.

THE WITNESS, That is correct.

cottage at Cha uiddick Islund some time after you
arrived ot -vo:-—ﬁ.%sr

those drinks?

THE WITNESS, Mr. Crimmins poured the first one. I
poured the second ane.,

THE COURT. What wmount of rum did you put in?
THE WITNESS, It would be difficult, your Honor, lo
estimate,

THE COURT, Well, by ounces.

THE WITNESS. By ounces? | suppose two ounces,

THE COURT. I mean, some people pour heavy drinks,

location of the automoblle with relation to the bridge?
A Well, your Honor, in the direction of north and south |
will do the best I cun.
THE COURT, We don't have any map, do we?
MR, TELLER, The bridge runs north and south, faidy
close to north and sonth,
THE COURT. That is, coming towards Edgartown would
be north and towards the ocean would be south?
MR. TELLER. Yes, sir.
MR, DINIS. May we use the chulk, your Honor?
THE COURT. Yes, if it is helpful.

Some pour drinks, Wi . Kenne:
THE WITNESS, Yes. w..ﬂahﬁu..zi_%._.xnu w
mf-ﬂaw.:ﬁ o Q urw-&wuﬁ ﬂﬂ_adh:eoﬂ__ behind you.

a a uming ridge Is north and th—
way I could judge that, your Honor, wou that T ste A Yes. > ey o
about 10:00 and it was some time before T ate, [Witness draws a sketch on blackboard, ]
Euunmamocﬂ.—.. You had nothing slcohalic to drink after T would bet t that .:..._. funs mare n-—lm.la:_ than

i nar M el L
THE WITNESS. No, | didn’t, .num_ . Not A tly, .Eﬂ... Hu_: . ~north-
THE COURT, How much liquor was at this cottage? weal, SR,
sidit be ablg 1 epilir ettt B .54 Y Bave ol 6 aﬁat& i a..mo..v
wo able to 3 A it
THE COURT. Not a large supply? b 10,0 whetovor tha Coner fostre® ™
able to tell how much.

THE g..__..zm““m._ wouldn't be
There was an adequate supply,
THE COURT. ﬂﬂn there s sustained amount of drinking

by the group?

THE S%m_mzmﬂu No, there wasn't,

THE COURT. By any lar perzon?

THE WITNESS. Not noticed. There wasn't prior to
the time { l=f1.
THE COURT, Mr, Hanify, you have advised your client of
his constitutional rights?

MR, HANIFY. Yes, | huve, your Honor,

10 the
MR.Di
that |

#n_._m_..—uuknhh whatever the
COURT. It is only for the purposes of illustration,
THE WITNESS. 1 guppose the road runs something like

this,
THE COURT, You are trying to get the relation of the car

i

. Yea, your Honor,

Q As you went off the bridge. '

A 1 think It was like this,
THE COURT, All right, Mr. Dinis.

Q Mr, Kennedy, after you emerged from the sutomobile you
say you were swept some 30 fect away from the car, is

THE COURT. Were you at any time that evening under that correct?

the influence of alcohol? A In this dircotion [indicating]

THE WITNESS, tely not, Q And how much time did it take yau after you left the
THE COURT, Did you i in any_parcotic drugs that automobile to be swept down to about 30 feet, down the

river?

evening? .(»\T_.R.CCC
—_—
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To THE ANTNT Fﬂ SV TINGEL. LTINS AN P id%%%ﬁﬂﬂ_ﬁm. I intended to call for ssistance and 16
came timal fa\b‘v.u.n. r:h& 4! W Hﬂﬂwﬁuﬁa you finally stop the whito automabile that report the -ﬂmanﬂnnﬂuwg _ﬂ-__nn within a few short mo-
dbe A Thatscanuet, /2 o ments ofter going back inlo the car,
A ”q!nguhan __nn..."m_ w«ﬂs-n_. ..w_n..i.“macm- Eunnc.ﬂ_.:wla Q And you t another 15 or 20 minutes recovering on | " w.._nn_._ Mmﬂnﬁﬂaﬁﬁaﬁn RTEIE TH T BEER 10 o O o 8 aomeihtes trantpira to pisveRt ilite?
feet, it I diffieul for me 1o estimate specifically. and 1 the west sids of the iver? focution dwse cloenio) o Cariad it 0 Clat iy howd O Whst was thai?
time 1 able at least to regain my W s shown over ‘wa 1 y 1/ fhis, i tho Gourt
“”.Hn-:_w.n -.".F.nQ.E hw p____qu-.-vn.:_ 30 feet after which time  Q Now, following your rest period, S¢nator, what did you ﬁ“_n_a.ﬁmn_ﬂ-iu b bhackboant) L A ﬁ._.-_w_nnvn Nnmzaﬂ_“.ﬁ_ﬁuuﬂ%w%ﬁnhzn s q.n_b_nnnno..._._n
I swam in this ninzn_.._»EE..:._ Ml _.E...._.a :_.-na. -."..u % “M-umb_nq that? m .Daaml:. wnh.v._n.ﬂm -,__.—whﬂwﬁ-.mﬂ%rn“ qﬂ_n_-nﬂuﬂ. n_nnﬂun Court __ﬁ__u._g.._:_m_u.n perlod following the time that Mr,
here t int here, snd went over to s - r. Gargan ; s bt {
,-ﬂnn.—ﬂn.ﬂmwe%nvrn ...ﬂu.: ﬂ_a.a ﬂ front of the nw_____ﬁ!. -hu w Mmf“.-.-m H_ﬂh.u“ ﬂ.ouuﬁ-ﬂ_- i twesiibacik dowe .M_n the E-Ju and proceeded to dive repestedly to %»-— M._nmnw—mmﬂrﬂnuﬁﬁn:“n" “n.“n”u_n%FE he car.
breath and save Mary Ja, . r
Hﬂ“ucwmﬂ _%-wuunﬂnamuﬂ:ﬂ “Fa.q.u.. n-h_‘au n_.n:hnu-nm_tt_.na.s to Ena.__.n-m_._ nunaun__nﬁc_n._._ h-ur!:eh_.n:hnﬂnd.uﬂuﬁ~ W—-ﬂ“ Q W_Mi do you recall what wﬂunmﬂ._! time this is now when MR, -ﬂ.ﬂmﬂhﬁﬂ!ﬂﬂﬂhﬂa:ﬁn? h.\.
i d, and then I will be extremely dar| coul € the three of you, wers at the — THE 3 B
"ﬂ_un_.,s.._..u&f_ mw.__.ﬁo.n“__u:h n:_,sr..__.E._._rﬁ over or figures, and the only way that 1 could even aﬂﬂ AT think it wae al 12:20, Mr, Dinis, [ believe ;..& Iooked mﬁ. wunﬂn«.ﬂ DL
_ o dlin. | Wimdvome beok hnin iskaain te s el 1 PRt SR IGM i incking dom the silivmetion of the at the Valiant's clock and believe that it was 12:20, NRDINS ¥or, o | mtee TR
| W poiied by wlis (e e the u”.n-l_ﬂu“s_. the ...“-m--ww?.ﬁu o -.M_H _-Mm‘.__n.nﬂhnnnm.h&uu mnﬂnn._mu% m ﬂnir"w_.—u.-wel PAEaEhL I dothnt ; minutes after n.u:.-hn and Markham dove they E,ni...m
{ . ! h W,
| W EnERnEtro o SeeRRmIanTEr 3y L Ll L T
heavily it was down to just & matter of seconds, | would bly 9 T A No,he t heard ~ no, | don’t nn-:_n -nkw.._e R oL i Ltar end dste bach Tte et
Aelg my e wnu_a_ .Wuﬂ.—».__nvua_w H. wsnE:nMwﬂamﬁ w Zo.ﬂnn_.!uhﬂhuﬂm&wn.ﬂoﬁu saw a coftage with a light on M Mo e W3R et W okl o and wid to me, Mr. Markham and Mr. Oﬁ%—:ﬂw%r =
X sl 8 on to the ercar- 4 birniy
!-_“_._—Eu..c“ X JPEET SN SABETHON JRE TG Whee | Py the cott where your Q mw.l many times did you go back to Dike Bridge that .E.,u nm!..n na.ﬁu E_u rouad _E-..-..? _oﬂ nnnu thal it
m.ném_zap__: could hold on, | knew that [ just conld @ ﬁ&.wﬁhﬁnﬁ%ﬁ to the cotinge WML e thoanty RGN AL éﬂmﬁ@ X L time aboul how I was
t get under water any more, A Well, that was e K feiing
4 ﬁgn‘ﬁ uiﬂu QU Shambe . S i, T At s m Mu__h__ Woﬁﬂﬂ. did that tuke you to make that walk, do gfﬂm .—. - ° i %m{&?:% ﬂ-r_.uanu”. nﬂnﬁh Mwwz“ ﬁ”_ —u..ﬂ.un.“ﬂ her ..“Fn “.n_.
H " iy i did | m and Mr. G main daughter was drowned, to be able to my own mother
ell, 1 was fully aware that 1 was to get the girl au recal Q Now, bow long did Mr, Markhom r. Gurgan re i et
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Hardy souls brave eold 1o view the accident scene.

6 s € wihf |y
Yo Rust 7o popont
st

what happencd and feeling that T just had to go to my
room at thet time, which | did by walking through the
front entrance of the Shiretown Inn up the stairs.

Q Do you have any idea what time you arrived at the
Shiretown Inn?

A [ would say some time before 2:00,

Q Can you tell us now how great a distance yvou swam when
you left the ferry slip?

Al left just adjacent to the femry slip hers, 1 would
sy on the north side of it and 1 was swept down far n
number of yards and then scross. | don't think 1 can
estimate the terms of the yardage.

Q When you arrived st the Shirelown Inn, did you talk o
anyone at that time?

A 1 wonl to my room and 1 was shaking with chill. I took off
all my clothes and collapsed on the bed, and at this time |
was very conscious of a throbbing headache, of pains in
my neck, of strain on my back, but whit | wus even more

of is tragedy and loss of & very devoted
Dﬁﬁhﬂ”%&&% your clothing?

A T wad unuble re to determine, detoot the amount of
Inpse of time, snd [ could hear noise that wus taking place,
It seemed wround me, on top of me, almost in the Toom,
and after a period of time _w wann't sure whether it was
morning or sftamoon or nighttime, and [ put on — and [
wanted to find oul and | put on some ﬂw‘ clothes that
were there, o pantsand a shist, and | opened the door and
1 saw what | believed to be a tourist ar somenne standing
under the light off the balcony and asked what time il
was. He mentioned to me it was, 1 think, 2:30, and went
back into the room.

Q Had you known Miss Kopechne prior to July the 18th?

A Well, | have known hor — my family has known her for a
number of «sn-_.-. She has visited my house, my wife. She
has visited Mrs, Robert Kennedy's house. She worked in
the Robert Kennedy Presidential campaign, and | would
say that we have known her for a number of yeurs,

Q Now,directing your —

A If the question is, have | ever been out with Mary Jo —

Q No, that Is not the question. The question was whether
you just knew her socially prior to this event,

A Well, could 1 give you & fuller explanation of my knowl-
edge of Mary Jo, your Honor?
MR. DINIS: I have no objection,
THE COURT: Go ulsesd,
THE WITNESS: | have never in my life, as | have stated in
my television, had any mal relationship whitsoever
with Mary Jo Kapechne, r_ncE in my life have been either
out with Mary Jo Kopechne nor have | ever been with her
prior to that occasion where we were not in u goneral

ge of friends, L of bers of our fam-

ily.

Q (By Mr. Dinis) Directing your stiention to the 19th at
around 7:30 am,, did you have any conversation with
anyone st that time? )

A Could I hear the question, please? PR

Q The 19th, which was that morning -Eesﬁaagq. 7:30
nm, —

A Yoy,

Q — did ol unyone at your room?

A Not -_emmw@wa.. 1 did not,

Q Did y cel anyone sl anylime that morning sl your

A Yes, | did, .

Q And whom did you meet there?

A Il your Honor would permit me to give - | would like to
be ‘specifically responsive, and | can, | think. It might be

misicading to the Court if | Just gave u specific response to

it. Whatever the Court wants.

Well, the point is, what time did you get up that moming?

I never really went to bed that night.

1 see, After that noise at 2:30 in the moming, when did

you first meet anyone, what time?

It was sometime oftor 5:00,

And you met whom?

Sometime after 8:00 | met the woman that wes behind

the countes ut the Shiretown Inn und | met Mr. Richurds

and Mr, Moore, very briefly Mri. Richards, snd Mr, Gargan
and Mr, Markham, and 1 'saw Mr. Tretter, but to be spe-
cifically responsive an to who | met in my room, which |

Q
A
Q
A
Q
A

belleve was the carlier question, was Mr. Markham and’

M. Gargan. e i

Q What time was this, sqmvetljing arou i X %t

A _E..uwx!-anﬂ.g oo z—%yo.ﬂ\

Q Did you have any conversatson with'MF, ‘Moore or Mrs.
z.w-n.n ar Mr. Richerds E._..-n_._ uum__EE_._

A It is my impression that they did the talking.

Q Well, what was that conversation, do you recall?

A Mr. Moore was relating about how | belieye some members
of his crew were having dilTicalty with their housing
arrangements:

Q Now, what time did Mr, Murkham and Mr. Gargan srrive?

A About 3 few - 1 would think wbout 8:30, just 4 few
minutes alter | met Mr, Moore probably.

Q And do you recall how they were dressed?

A To the best of my knowledge, a shirt and slacks, !

Q Do you recall af this time the condition of their dress?

A Well, they had an unkempt ook about it

Q Nothing further, nothing more than thut?

A Well, I mean, it was not pressed, it was messy lnoking, 1t
was unkempt looking, :

Q Did you have any conversation with Mr, Markheam or M,
Gurgan or both st that time?

A Yes, | did.

Q Cén you give the Court what the canversation was?

A Well, they asked, had [ roported the sccident, and why [
hadn’t reported the accident; wnd | told them sbout my
own thoughts and feelings as | swam acrons that channel
and how | was always willed that Mary Jo stiil lived; how
1 was hopeful even as that night went on and as | almost
tossed and turned, paced that room snd walked around

— 10—
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that they were going to say that Mary Jo was

still alive. | told them how | somehow believed that when
the sun came up and it was a new morning that what had
r-_%_u..au._ the night before would not have happened and
did not happen, and how 1 just couldn’t gain the strength
within me, the moral strength to call Mre. Kopechne at
2:00 n.w__unr in the morning and tell her that her duughter
was dead,

Q Now, at some time you actually did call Mrs. Kopechne?

A Yes, | did,

Q And r o calling Mrs. Kopechne, did YOU Cross over on
the ppaquiddick Ferry to Chappaquiddick Island?

A Yes, | did. .

Q And was Mr, Markham and Mr, Gargan with you?

A Yes, they were,

Q Now, did you then return to Edgartown after some period
of time?

A Yes, | did.

Q Did anything prompt or cause you to return to Edgartown
ance you wers on Chappaguiddick Islend that morning?

A Anything prompl me to? Well, what do you mean by

7
Q wwqmua._ﬂr_ -H«.:E.ﬂn!i_ you to return? You crossed over

A Other Thas the inteation of porting the accident, the
intention of which had been made carlicr that morning,

Q But you dida't go directly from your room to the polica
department?

A No, 1 did not.

Q Did you have n particulsr reason for going to Chappa-
quiddick first?

A Yes, 1did,

Q What was that reason?

A It was to make a private phone call to one of the dearest

and oldest friends that | have and that was to Mr, Burke

Marshall. | didn't feel that I could use the phone that wes

available, the public phone that was available outside of

the dining room st the Shirstown Inn, and it was my

thought that ance that I went to the police station, that |

would be inyolved in 2 myrind of details and T wanted 1o

talk to this friend bofore 1 undertaok thal responsibility.

You mean that —

THE COURT: Excuse me, Mr. Dinis, we sre now at 1:00

a'clock,

MR. DINIS: The recess,

THE COURT: | think we will take the noon luncheon

Teces,

Whereupon, al 1:04 o’clock p.m., the inquest was recessed

for lunch.)

=

AFTERNOON SESSION
2:00 p.m.

THE COURT: All right, Mr. Dinis,
Q [By Mr. Dinis] Mr. Kennedy, you said that you made &
ne call o a friend, Mr, Burke Marahull?
A | made 1 phone call with the intention of roaching Mr,
Burke Marshall, 5
Q You did not reach him? s n\..ﬁﬁ. n Stnitwma)
¥

A No, T did not. E
i ihen' | belibwe e SridedBes kA T ot ChonlY

, crossed Over on the ferry E._n-sz:: over

1 think it was sometime before 10:00,

Q And you made a statement in writing, is that correst?

A That's correct.

Q Did the chief reduce this to s typewritten statement, do
you know?

A No, he did not.

Q Now, I have it my hand what pirports to be the statement

that you made to Chief Arona al that time, and | would

like 1o give you & copy of that, and in this sintement you

sy ~ well, would you read it first, Senatar?

_;.;

A Yes.

That iy correct,

Q Now, Senator, prior 1o the ne call you made, the effort
you made to contact Burke Marshall by phone, did you
muke any other phone calls?

A Yes,| did.

Q Where did you make these phone calls?

A 1 made one call after 8 o'clock in the morning from the
“_"_.-E._n phone outside of the restaurant at the Shirctown

n.

Q One call?

A That is all. This was made sometime sfter :00,

Q And o whom did you make this call?

Al was ing lo reach Mz, Stophen Smith, the party
that 1 felt would know the number,

Q Were you alone in the police station?

A No. Al certain times | was, but if the thrust of the question
w. gn__..h T arrive at the palice station with someone with me,

d who was that?

. Markham,

. Markham?

Yes,

With regard to the statement that you made at the police

station EEEEQ: wind up by saying, “When [ fully

tealized what _-...uununn this morning 1 immediatoly

orom0
FEEc

MR, DINIS: Yes, your Honor,

THE COURT: Mr. Kennedy already said this was a

of the statement he made. e slready testified as fo -.._mﬂﬁ_t-
h._n_.n_m‘-p.......:“__-. Now, won’t you let the record speak for
Ise

MR. DINIS: Al right, your Honor,

THE COURT: This will be Exhibit—

MR, TELLER: 2,

[Statement to Chief Arons by Senator Kennody
marked Exhibit 2.]

Q [By Mr. Dinis] Senator, you testified earlier that when

wh: arrived at the cottags you usked Mr, LaRosa to tell
. Markhum you were puidoors, outside of the house,
when you arrived back at the house?

A No, that is not correct,

0 Did you ssk someone to call Mr, Markham?

A | asked Joo Gargan when he entered the vehicle to call for
Mr, Markham.

Q Well, did you at that time ask anyone 1o take you back to
Edgartown st that time when you arrived back st the
house after the accident?

No. | naked Mr, Gargan to go to the scene of the sccident.

t you didn't ask anyonc to take you back directly to

A

Q

A 1 asked them to take me to Edgartown after their diving.

Q After the diving?

A After their diving.

Q [ show you, Mr. Kennedy, what purports to be a copy of
the televised broadeast which you mads #.ﬂ_,ou?_-.n«u ]
weck after the sccident. Wi u read that statement
and tell me whether or not that is an exact copy of what

ol sald?

A [Witness complied.] Yex.

After a qguick reading of it, | would say that that is
accurate.

MR. DINIS: Your Honor, may | introduce this statement
made by Senator Kennedy in a televised broadcast?

THE COURT: You may. Exhibit Na, 3.

[Statement made by Senator Kennedy in televised broad-
cust marked Exhibit 3,)

Q Now, Senator, in that lelevised broadcast, you said and |
quote, 'l instructed G and Markham not to alarm
Mary Jo's friends that night,” is that cormect?

A That is correet. T would like to —-

Q Look at

A — look st it. | believe that that Is correct,

Q It would be an Page 3,

(Witness examined document.)

A That bs correct.
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Q

A
Q
A

Can you tell the Court what prompted you to give this
instruction to Markham and Gargan?

Yes, | can.

Will you do that, please? -
1 tell strongly that if those girls were notified that an scei-
dent had tuken place and that Mary Jo had in fact drowned,
whicl [ became convinced of by the time that Markham
and Gargan and 1 left the scene of the sccident, that it
would only be & matter of seconds before all of those
girls who weze long and dear friends of Mary Jo's to go ta
the scene of the nocident and dive themselves and enter
the waler and with, I felt, » good chunce that some serious
mishap might have occurred to any one of them. 11 was for
that resson that 1 refrained — asked Mr. Gargan and Mr,
Murkham not to alarm the girls,

MR. DINIS: | have no further questions of Mr. Hn_.:.nnmw
THE COURT: And 1 have no further questions. Wou
you be availsble in the event we needed you back for
anything?

THE WITNESS: 1 will make mysclf so avuilable, your
Honor.

THE COURT: Well, were you planning to stay in Hyannis-
part or some place near?

THE WITNESS: Well, I will. 1 will bo glad to be available,
THE COURT: Otherwise you would go back to Baston?
THE WITNESS: No, I would return to Cape Cod tonight
and | would hope to be able to retum to Washington
sometime this week, but | would be glad to remain avall-
able to the Court if the Court so desired.

THE COURT; Well, it ix difficult for me to say right now,
THE WITNESS: Well, then, I will remain available as long

5 —
THE COURT: We will try to give you us much notice as
srible if we fell it cssentinl to have you back.

R. DINIS: Your Honor, [ think we could make it an
overnight notice, 5o if the Senator had to be in Washington,
we wounlid arrange for his arrival the noxt day, if necessary,
which may not be.

THE COURT; All right, mibject to that, you wre excused.
THE WITNESS: Your Honor, could | talk to my counsel
before being relessed, just an one point that 1 might ke
to address the bench on?

THE COURT: Go ahead.

(Off the record discussion between Mr. Kennedy and
Inwyers.)

(An off the record discussion.)

THE COURT: And I think we can put in the record this
question, Why did you not seck further assistance after
M. Markham and Mr. Gargan had exhausted their efforts
in sttempting to reach Mary Jo? Now, you give tho
ANEWET,

THE WITNESS: It is because 1 was completely convinced
al thut time that no further help and assistance would do
Mary Jo any mone . I realized that she must be
drowned and still in cal this time, and it appesred
the question in my mind ut that time was, what should be
done sbout the sccident,

THE COURT: Anything further? Off the record,
{Discussion off the yecord.)

THE COURT: All right, take this.

THE WITNESS: Since the alcoholic intske is relevant;
there is one further quesilon, your Honor, and although |
haven't besn esked it, T feel thet in all frankness and
fairnass and for a complete record that it should be in-
cluded a5 & part of the complete proceedings, and that is
that during the course of the mce that afternoon that
thers were two other members of my crew and | shared
whit would be two beers belween us at different points in
the race, and one other cccasion in which there was some
modest intuke of alcohol would be after the race ut the
slip in which Ross Richards’ boat was sitached, moored,
that 1T shared a beer with Mr, John Driscoll. The sum and
substance of thet beer would be, | think, less than a quar-
ter of one, but I [ ul for the complete record that at
o Court should st leust be aware of thess instances

I COURT: Anything more?
WITNESS: There mu nothing further
THE COURT: Anything more, Mr, Dinis?
MR. DINIS: No, your Honor.

THE COURT: All right, you are excused subject to fur-
ther secall. Off the record.

{Discussion off the recard.)

THE COURT: Al right, your next witness, Mr, Dinis.
MR, DINIS: Mr, Malloy of the Phone Company,

THE COURT, Ask the officer to bring him in,

Eﬂ——uﬂOZ&
A. ROBERT MALLOY

Before:
Hon, Jumes A. Boyle, Justice of the
Edgartown District Court

Present:
Edmund Dinis, District Attorney for the
Southern District of Massachusetts,
Armand Fernandes, Assistant District Attarney,
Peter Gay, Assistant District Attorney,
for the Commonwealth.

Charles R. Parroll, Exq., in behalf of
New England Telephone Company.
Thomas Teller, Clerk of Courts
Helen 8. Tyra, Temporary Court Officer
Harold T. MoNeil and Sidney R. Lipman,
Officisl Court Stenogmphers.

Edgurtown, Mossachusetts
Monday, January S5, 1970.

MR. DINIS: Mr. Malloy, would you please take the
witness stund?

MR. PARROTT: I represent the New England Tele-
phone Company today.

MR. DINIS: Are you an attorney?

MR. PARROTT: Yes, your Honor, 1 was.
A, ROBERT MALLOY, Sworn

{ am general accounting supervisar in Massuchusetts.

Now, in regard to a summons dirccted to John

O'Connor, and, by the way, what i Mr. O'Connor’s

m_c&nu.. with the phone company?
A He ly is s

]
card of Edward M. Kennedy on July 18th and 19th,
19697
A | did, sir. y
Q Do you have those records with you?
A Yes, 1 do.
Q Would you produce those recards at this Lime?
A Yeu
THE COURT: This docsn't mean one single thing if the
name of the witness doesn'l appear, '

MR. PARROTT: Fine, your Honor, will &
Now, in response to my inquiry, did yor
Edward M. M“uunnnﬁ had more than one credit card?
The information that 1 have on crodit cords that sre
billed through Semator Kennedy's BCCOUNts mre, in one
case there were more than one billed to a single
nuocount, ves, sir,

THE COURT: You are talking sbout the number of
cards;

> O

MR. DINIS: Yes, the number of accounts he has,

THE WITNESS: | was able to investignte three of his
nocounts, one in Boston, one in Washington and one in
Virginin, and the canis, the original records that | de
buve, is the information that originated in the New
England area. 1 do not have the original records of calls
that originated in, let me say, New Jersey, Maryland.
THE COURT: | still don't get this clear. Mr. Kennedy
hud more than one credit card?

THE WITNESS: No, sir.

THE COURT: He had one credit eard from the tele-
m..?:._n compony?

HE WITNESS: No. To explain it, in Boston he has a
billing account, telephone account, and there were, |
think, six or seven cards asigned to that account. Now,
it docs pot mecessarily have to be In (he name of
Senator Kennedy, the card itself, but it is billed to his
accounls,

THE COURT: Toll me the distinction between what |
show you and what you are trying lo explein to me,
_En“aw_w_ﬂn”w«_.% _-__.”wn moment do not understand. 1 have
] . It has that specific numbes, When I cal
give that number. " w
THE WITNESS: Yes.
THE COURT: The charge is then made lo me on my
telephone?
THE WITNESS: Appears an your bill,
,-.ﬂ_m« COURT: Now, could I have more than one credit
cal
ﬁnm M‘Dﬂﬂ_ﬁm.%w“ Yes, you could.

: Churged to two different telephones?
THE WITNESS: Two different telephanes, Mq you could
have more chasped to that one. In that case we go into
a different kind of series thal come up in billing.
THE COURT: The card thst you arc referring 1o is the
evidence of the sccount?
THE WITNESS: That is right. 1t is billed ngainst the
Senator's sccount in Boston.
THE COURT: We are now talking about accounts in his
name and his nume alone?
THE WTINESS: Yes, sir.
MR. DINIS: Now, with regard to your records, do they
show any calls ing from Ch iddick or
Edgartown?

A Yes, they do, sir,

Q Will you produce the recards that show those specific
calls cmanating (rom Edgartown or Chappaquiddick for

those particular dutes; July 18th and 19th?

(Witness complied,)

MR, PARROTT: IT | may uddress the Court ot this point,

your Honor, these i HEu-h._a.-a. evidence, il you will,

or basic curds that are made by the telephone operator
at the time the call is placed. Mr, Malloy has just about
all of these with him as to calls originating in the New

England area of the New _..!ﬂwa Telephone and Tele-

gruph, To assist the Court, he made a compilation of

those which I think would be helpful. He puts them all
together and puts them in their chronological lime se-
quence from July 18th to July 19th. 1t may save your

Hanor timo to look at that list rather than go through

each individual card.

THE COURT: All t.

Q Would you expluin this sheet showing the calls that were
made #s to what times of the day they were made?

A Yes, sir. Like this first one—

Q On the 18th?

A On the |8th, was made st 10:08 a.m, and it lasted for
anc minute and 20 seconds. That was a call from Edgar-
town.

Q To Arlington, Virgima?

A To Arlington, Virginia.

Q That this was made at 12:30 p.m. that day?

A That is right.

Q This at 6:39 p.m.7

A That evening yos, =ir.

On the 191h the first one was 10:57,

Q Would there he a difference there with regard to the
calling locations us to Vineyard Haven und Edgartown?

A Yes, The calls at office 627 Is Edgartown, 693 Is Vine-
yard Haven, and each location has at least one il not

>

e
Still showing signs of accident, Senator Kennedy and wife
Joan leave family home in Hyannis for Mary Jo's funeral.

many different central outlets, depending upon the
density of the population.

Q And that call lasted 23 minutes?

A Twenty-three minutes and 54 seconds, sir.

Q 1t began at 10:577

A Yes, sir.

Q Now, this is on the morning—

A On the morning of the 19th, sir.
THE COURT: Isn't this thing self-explanatory?
MR. DINIS: Well, | don’t know, your Honor, It is not
difficult.
THE COURT: Right now somebody is going to have to
teach me what it means. Would you just let me look at
it? Time made, length of call, originated from 627 and
693 with which I am very familiar, and it gives the fown
from which the call came,
What does CO mean?
THE WITNESS: That is the Central Office from which
the m_vrauu call originated, sir.
THE COURT: What aboui ares code?
THE WITNESS: No area code that 1 indicate, sir. Arling-
ton, Virginia, would be a sepsrute one, Washington
would be another one.
THE COURT: Oh, 1 see. You have got a term location?
THE WITNESS: Yes, sir, and the party to which the
phone wanx listed.
THE COURT: A means a.m.?
THE WITNESS: Yes, sir.
THE COURT: P means p.m.7
THE WITNESS: Yes, sir.
THE COURT: 1 ask this question now. Yau do not
require the person initisting the call to identify himsalf
or hersolf?
THE WITNESS: No, sir.
THE COURT: In other words, anyone can use my credit
card il they know the number?
THE WITNESS: Yes, sir.




ey

. Q Well, you left ~ there were two sutomobiles, s white A Yes, sir.
THE COURT: Do you want to offer this as an exhibit? A No, sir, g one and a black ane? Q And you did not see cither Mr, Markham or Ms. Gargun
MR. DINIS: Weil, your Honor, | don't s¢e any hurm in Q Wus Mr. Kennedy's nephew Joseph Konncdy there at A Yes. ugain (hat night?
offering it for the record, the Shiretown? Q And did NE_ ride in one of these cars? A Not until the next morning,
THE COURT: It doesn’t al the moment tell me any- A Al aguest? - A Yos, | did. @ Not until the next morning?
thing. Q As u guest. Q Which car did you ride in? A Yes, sir,
MR. DINIS: No, It docsn't, and it,may not, but we will A Not that | know of. A 1'm not really sure. | don't really remember. Q Al what time did you sce them the next moming?
make it part of the record, Q Now, sometime on the afternoon of the 18th, did you Q Do you remember who was driving? A TProbuhly somewhere sround 7:00 o'clock.
THE COURT: Exhibit No. 4, 1 belleve, ﬂo over to Chappuquiddick? A No, sir, Q 7:00 am. in the moming?
(Compilation of list of telephone numbers marked Ex- A Yes, Q Was Senator Kennedy there to greet you when you A Yes, sir.
hibit 4.) Q Were you in the races that day, the sailboat races? arrived in Chappaquiddick? Q And where did you see them?
MR, DINIS: Thank you, gentlemen. There will be no A Nao, sir, THE COURT: At the ferry? A In the cottage.
further guestions. Q You were not. Notumlly you would not have becn Q (By Mr. Dinis) At the ferry. Q And when they arrived, how were they dressed?
Thank you yvery much for your assistance. aboard the Kennedy boat that afternoon? A No, sir. A 1 don't understand that. You mean at 7:00 o'clock?
(Witness excused.) A No, sir. Q You went immediately to the house that had been Q At 7:00 am. when you first ssw them, they were
Q Can you tell us how you spent your time that morning rented for the anﬂ.ﬁ:.« ) dressed, wore they not?
TESTIMONY and afternoon of the 18th? A Yes, sir, A Yes, sir.
OF A Yes. Sometime late in the moming we werse, znmqn.: Q For the party? Q They had clothing on?
RAYMOND S. LaROSA some lime on the beach and then T returned 1o Edgar- A Yes, sir. A Yes, sir,
town sometime around |:30, ©Q When you arrived ot the house, who was thers? Q What condition was the clothing in?
Befare: Q And when you say “we,” who do you mean by that; A Mr. Markham, Mr. Crimmins, | believe, Senator A [ didnt notice ésd_ unusually differont.
Hon. James A. le, Justice of the whom do you indicate was with you? Kennedy, and I don't recall who came down with the THE COURT: Why don't you stop & minuic and go
Ldgartown District Court A At what time, sir? cars and who was driving the cars. back? Who wis it you saw again the next morning?
Q In the beach erea, the beach trip. Q Was Mr. Gargan in that party? THE WITNESS: 1 sw Mr. Gargan and Mr, Murkhnm,
Proseni: A If 1 can remember correctly, Mr. Gargan and Mr. A I believe he way either at the house or was in ane of the Q (By Mr. Dinis) So you sy in effect thut after they left
Edmund Dinis, District Attorney for the Markham, Mr. Tretter, myself, i believe the Lyons girls, cars. | don't know. | don't recall, at 12:15 when you heard Senator Kennedy's voice, they
hern District of Ma: Q That is on the afternoon of the |8th? Q Okay. Now, did you remain on Chsppaquiddick through did not return all evening?
Armand Fernundes, Assistant District Attorney, A This is in the maorning of the |8th. the night; A | only know that they did return. 1 didn’t see them. 1
Peter Gay, Assistant District Attorney, Q In the morning? A Yes, sir, had gone to sleep,
for the Commonwealth. m M“ S, AR LERE S m MMEEEE v.ﬂzu F—nm W%J Eoﬂ&."ru I w ! id retucn?
> , 8r., Bsq. L L ( o you leave a A me about 10:30 or 11:00 o'clock. . y B
Peell.Daby; S Ty -mh.—..-ﬂ%’”ﬂ“.n%m. LaRoss, A Probably about 12:30 or so, quarter of 1:00. I don't Q the next moming? Q Whaut did you hear?
recall, really. A Yes, sir, A I heard some voices which 1 recognized, but 1 was inn
Thomas Teller, Clerk of Courts Q T'see, and how did you spend the afternoon? Q the 19th? room with the door closed and I went back to sleep
Helen' 5, ._.ﬂ.a-m_dn:. Court Officer A I spent the afternoon at the Shiretown Inn, most of the A Yes, sir. Q How many rooms in that house?
Harold T. eil and Sidney R. Lipman aflterncon, Q Had you pl d on staying ight? A | think there ure three,
Official Court Stenogmphers, Q And at some time did you go over to Chapagquiddick? A No, sir, g Q Three rooms?
A In the afternoon? Q Did something happen to cause you to remain there A Yes, sir.
Edgartown, Mamachusetts,  Q In the afternoon. overnight? Q And you wore in a room alone?
Monday, January 5, 1970 A Na, sir. A Yes, sir, A No, h..-mn. Crimmins was also in there,
Q Were .«e._ in the evening st Chappaquiddick? Q What huppened? THE COURT: Just a_minute, now, | am getting # Hitle
RAYMOND §. LaROSA, Swom A Mﬂ 9 A Both - we had no transportation. confused here, Mr, Gargun and Mr. Markham left, you
Q And did you go over there slone? Q Well, there were two automablles, were there not? sid, left late that night?
x ey Q And wito went with you? ot B b, THE CODRT: Ant' oo didn's
y we your name ( CATS were gone’ ! ‘au see them until about
A Raymond 8. LaRosa. A1 went ~ that evening 1 drove from the Katama the five A Yes, sir, - 7:00 o'clock the ..qanw._ﬁu._s-.__
Q And where do you reside, Mr. LaRosa? or six girls, | don't recall, from Katama to Edgartown Q When did you make this discovery? THE WITNESS: That is right. "
A 2 Heather Drive in Andover, Massachusetts. and dro] them off at the ferry. A Well, we realized it when Mr. Markham and Mr. Gargan THE COURT; But then you sid something about hear-
Q What i your occupution? Q 1 see. id how did you know that the girls were at Toft. k some voicesT i
A 1 am a regional field officer for the Federal Office af Katama of fhat there were some girls to pick up? Q Left in the white Valiant? Ti WITNESS: Well, sometime during the night, T
Civil Defense. A lute in the 1 don't recall who did, A Yes, sir, don'l know what time it was. Thiv was after they left,
Q Mr. La Rosa, directing your attention to July 18, 1969, but somebody asked me if | would pick them up some- Q With Senator Kennedy? THE COURT: And before 7:007
were you in the vicinity of Edgartown or Chappaquid- time around 7:30. A Yes, sir. THE WITNESS: Before 7:00 o'clock.
dick? Q And won left them at the ferry? Q Did Senntor Kennedy have any conversation with you THE COURT: Did you recognize the voices?
A Yes, sir. A Yes, | left them on the ferry, around 11:15 that night? ‘THE WITNESS: 1 rccognized vaices,
Q And can you tell us when you arrived in that vicinity? Q On the Edgartown side? A Not directly, no. THE COURT: Did you recognize whose voices they
A | believe | arrived, oh, about 5:00 o'clock on the 17th. A Yes, sir, Q Or 12:157 were?
Q The 1Tth? Q And what time was this? A I'm not sure about the time, but | was sitting out in THE WITNESS: 1 recognized Mr, Gargan's voice. | don’t
A Thursday. A Well, it was quite — it was almost dack. I had to be front of the cottage alone and 1 heard a voice which 1 recall hearing Mr. Markham.
Q And did you come with anyone? sometime after B:30. d as Senator K dy's call my name out twice THE COURT: This was sometime after they Jeft late at
A No, sir. aEuMFm.S know how the girls went over to Chap- and | only vaguely saw a form and it was extremely night? i
Q You came alone? paguiddick; how they got over there? dark and | was looking into » light ax | recall that is out THE WITNESS: Yes, sir. .
A Yes, A 1 don't know exactly — | believe they crossed — natumlly in front of the cottage, THE COURT: And sometime before they returned
Q Were you to meet anybody here? they went ncross on the ferry, w Did you see the Senator? at 7:00 the next moming?
A Yes. Q On the ferry. Vaguely. Not so that I could recognize him, but | THE WITNESS: No, sometime befors | saw them at
Q And could we have the names of the people or persons A I believe there were two cars on the other side of the anwu,..k_ his voice. 7:00 o'clock in the morning.
that you were to meet? ferry that were used to go over to Chuppaquiddick. Q Did he speak with you? THE COURT: Some substuntisl amount of time?
A Well, | wus to meet Mr. Gargan ar Mr, Markham or Mr. Q Do you know the hip of the . in- A He only called my name. THE WITNESS: Well, I don*t reafly —
Driscoll. volved? Q Was there any further conversstion beyond your name? THE COURT: Well, it wasn't immediately?
Q There had been a discussion about your arrival A | think one was & rented car. A Yes, sir, he asked me to get Mr. Markham aid Mr. THE WITNESS: No, na, sir.
here with thess 7 Q Was it & white Valinn1? Curgan. THE COURT: All right.
A Just that when we did arrive, il we could, to go to the A Yes, 1 think ono wan Q And did you do that? Q (By Mt. Dinis) And in the room (hut you were In was
yacht club and somebody would be there. Q And was the ather car the car of Scerator Kennedy? A Yes, 1 did, Mr. Crimmins?
Q And that prior discussion wus with Mr, Markham and A Yes, sir, Q And where were Mr, Markham and Mr. Gargan when A Yes.
Mr. Gargan and who else? Q Now, where did you go after? you found them? Q Anyone clse?
A Mo, my only discussion was with Mr. Gargan. A | took my car up to the Shiretown Inn snd left it there A Tnuide the cottupe, A No, sir,
Q Were you aware that there was to be a cookout? und went back and joined the rest of the group snd Q And did they leave with Mr. Kennedy? Q U_L Mr. Crimming hear their voices?
A Not reaily. wont nsz_nr..-,n. ﬂﬁ_:.h &:ﬂnﬁr. 4 ; i A “_r.m:ns.ﬂ wa_.ni M!: J_.Eﬁn. The: _nmn&.m...ﬁ cattage. | m MM_.
(3 1 see. t automol you drive down to the house 't see them leave. 't see them drive away. e get up?
w ﬂﬂﬂ?ﬁ%ﬁ.ﬂ.ﬂ:&ﬂ?ﬂ&. thal iy, tha (ke b in from the Cluppaquiddick sido of the ferry? Q 1 take it thes you were inside the coltage when they A | believe Mr. Crimmins did.
Q Was Mr. Kennedy there on the 17th? A | don't understand that. left? Q Did he go oul 1o see them?

|
w
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Mary Jo's grief-stricken parents (with Mrs, Francis Kopin)
at burial of daughter in Larksville, Penna.

A Yes.

Q But you did not?

A No, mir. .

Q Were you swiire of any difficulties occurring during the
night?

..

Q You were not?

A No, sir.

Q Now, you said earlier you hadn’t planned to spend the
night at Chappaquidick?

A That is right.

Q Were you interested in finding o way back to Edgartown
to the Shiretown Inn?

A 1 just mesumed that we would go back.

Q iﬂ_. at some point you must have given up on that
Thar b neht

A H .

Q At what point was that?

A This was after both Em vehicles had feft. We had no
way of going except by lool,

Q Zaﬂ.. .._.uh would wuu:. to all other parties ut the house,
fan't that sa? )

THE COURT: Well, why don'l you wait and get the
ather ies and ask them the question?

r. Dinis) Well, how many people remained in that
house overnight?

A Excluding Mr. Gargan and Mr, Markham there were, 1
think, seven or eight people, six people; | don’t know,
something on that —

©Q Now, st some time did you notice Semator Kennedy
leave with Miss Kopechne?

A I didn't sctunlly obsérve him leave, no, | wasn't aware
that he had. ) 3

Q On your mrrival at the house in Chappaquiddick did you
observe or did you pirtuke of any cockiails being
werved?

A Yes, sir.

Q And was there a bar there?

A Well, there is a counter. | would call it a counter in

there and you might say that it was that; that is'what it
was used for.

Q Did snyone in particular tend bar?

A Nao, sir,

Q Was it o help-yoursell type of urmngement?

A Yes, sir.

Q Did you observe Edward Kennedy drink sny cocktails at

all?

A 1 think that | did, yes. I'm sure that | did, yes.

Q Do you know what he was drinking?

A No, sir, I don't.

Q For how long a period were you able to observe wheth-

er or not Edward Kennedy was drinking any cocktsils?

A 1 didn't make any special effort to observe him at all,

really.

Q All right, you arrived at what time, did you sy, %:00

o'clock?

A Somewhere in that vicinity: sometime between quarter of

9:00 and 9:00 o'clock. It was dark, | recall that,

Q When you —am?nnu e o5

A Yes, getti ark; just on verge 1

Q Was un..wﬂ.qﬂ-nn in the house after that hour of 9:007
A Did they stay in the housc?

_ﬂwm anyone leave that you know of by sutomobile?

ﬂ.._..?nn_. 1 mo””m_.nnqnp:.
autom
dnu.ﬂ. think he went over to BEdgartown to pick up a
radio, if 1 remember correctly.
Q Did anyone go with him?
a nn:e.“.n—..v!n_ha.:i. bar, did have occasion to observe
On A you have
9 -uu.a how muny bottles or ﬂﬂ_.“ arrangement there was
for purposes of serving cocktal
A .-.cn“w ‘was quite & lot of things on the bar. .S_E..n were
chips and things of that nature. So, 1 really can't recall
exactly what was on there. 1 really don't know.
Q Well, was there — could 1 ask you whether there was a
full displsy of various kinds of lquor?
A 1 would my, no. 1 would say not a full display of
various kinds of liquor, no,
Q nos_.___n<0= uﬂ-.-nnu as to the number of bottles that
were there?
A 1 really don't know. |
Q Did you have snything to drink?
A | had one drink.
Q What kind of a drink was that?
A | had a drink of scotch,
MR, DINIS: I your Honor please, will yous Honor allow
an assistant District Altomey lo proceed with the ques-
tioning at this time?
THE COURT: 1 would prefer not to have two of you
examine one witness. | don't mind an alternation as one
of you'gets tired, huving one of you take over with
another witness, but prefersbly not the same.
Did you see any use of narcotic drugs or barbituates st
the party?
THE WITNESS: No, sir. > N
Q Did snyone go bathing or swimming while you were
there?
A During the evening of the |8th?
Q Yes,
A No, sir. %
THE COURT: When they went swimming in ihe mom-
ing did you go over to the beach at Chappaquiddick?
THE WITNESS: Yes, 1 did
THE COURT: Who drove the car?
THE WITNESS: | am not really sure, your Honor,
THE COURT: You didn't drive any cars?
HE WITNESS: No.
MHE COURT: At all on Chappaiquiddick?
THE WITNESS: No. Not that day, no.
Have you ever been on Dyke Road in Chappaguiddick?
. be {hat road?
en on tha
“__.n_.-.ﬂu_wsu_n.nwwn:nn leading to the beach and we went to
the beach on Friday moming,

A
w I think that Mr. Tretter left sometime shortly after we
Q
A

ro>0
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.—.v—.—um COURT: Thal is the question 1 just asked him

about.

Q On E_nnmianqa_ﬁ what time did you go lo the beach?
THE COURT: | asked him. He ssid that they all went
swimming and came back sround noontime.

Q In other words, that besch was on Chappaguiddick
Istand that you went 1o that afternoon?

A Yes, sir,

THE COURT: The same ane that Mr. Keonnedy sald he
went to an that morning.

Q What (ime did you retire — what time did you go to
bed?

A That ls very difficult, but it was sometime after 2:00 or
3:00, somewhere in that neighborhood.

Q Do you know wheiher or nol there was any inquiry for
the whereabouts of Mary Jo Kopechne by any of the
members of your party?

A Not directly,

Q Well, what do you know?

A There was some mention of, "1 wonder if anything
_.au%a_—nn...

Q And who said this?

A | don’t recall.

Q Well, in response to that question wss there any answer?
Was there any response to the question?

A No, there was no answer,

Q And wus lhis apprehension or this curiosity shared by
more than one person?

A | reaily don’t know.

m “ma.h_-r a small house, fsn't it?

‘©s, fir.

A And if six or seven peopls were in the house at one
E_”w you would all be in close proximity, would you
no|

A That is right.

Q And you tell us that at some point someone asked you
what happened to Mary Jo?

A No, they didn’t say that.

O They didn't say that?

A No, sir,

Q What did they say?

A The statement was merely made, “Gee, | wonder what
happened,” or something to that effect; *1 hope nothing
serious happened.™

Q
A on A
Q no recollection as to who asked it?

Q What time did you hear the voices of Mr. Markham and
Mr. Gargan?

A I really don't know what time it was becauss 1 had
{allen lnaw.
.ﬂm__m COURT: You told me you only recognized one
voice.
THE WITNESS: That is right, the only voice 1 heard.
THE COURT: I asked the guestion that you are asking
now and his answer ks in the record.

Q Now, at some time during the evening was there o Ereat
deal of excilement at the house where you wers stay-
ing?

No,

Was there considerable nolse being made at the house
where you stayed?

There could have been. There was noise,

And did any of the neighbors come over to compluin?
Not that 1 recail.

At some time around # guarter of 1:00 do you know
whether or not any memben of your purty were outside
on the stréet in front of the house?

Yes, sir. | was.

Lx0> O>O»

You were aut in the strest?

Yes, sir, on two occasions.

On two occasioms? And was there anyone elte out there
with you?

You want me lo relate both occusions?

Yes, gir,

Well, somo Hime sfter Mr. Gargan and Mr, Markham loft
we kind of ran out of conversstion und samebody sug-
pested that we take & walk, and at one point I believe

OF OO

> OO >0

the two Lyons sisters, Susan Tannenbaum and myself
went for a shorl walk out on the road.

Q And were you going towards the ferry st this time?

A No, I think we were going in the opposite direction.

Q c& an sutomobile slow down while you were out on
the road?

A 1don't recall. Not the first walk.

Q How about the second walk?

A An automobile stopped and 1 believe there was another
one that slowed down,

Q And what time was this?
.__.—E COURT: Lets find out more sbout the second
time.
The first time you said you were walking away from the

1

Te

THE WITNESS: Yes, | guess in that direction,

THE COURT: The second time which way were you
walking?

THE WITNESS: We wont towards the ferry the scoond
time and there were three of us that time, Nance Lyons,
“_u— sister and mysell, and we wers walking towards the
erry.

THE COURT: Had you gone as far as the curve?

THE WITNESS: Where the roads join? No, sir. [ recall
walking mlong the lines. | recall there is @ line on the
road, walking becosuse It was (orribly dark.

THE COURT: Now, tell us about the cars.

THE WITNESS: Well, | believe - I don't know low far
we had gone from the housc heading towards the ferry,
I recall this because the car came along and I held my
hands out in this fushion (indicating), you know, for the
two girls to kind of protect them.

THE COURT: In which direction was it palng?

THE WITNESS: Heading towards the ferry.

THE COURT: In the same direction you were wilking?
THE WITNESS: Yes, and slowed down and didn’i stop
and just kept on its way and we continued an down the
road. | just don’t recall how far or how long we walked,
but another car camo the other way heading towards us
coming from the ferry and stopped and a man or some-
bady said, | think he asked us whether we need help or
something, end one of the girls made some kind of »
statement, and I think I apologized,

I think she said, “Shove off " or something of that
mature, and 1 said, “I'm sorry, we are staying very
closs,” or something of that nature.

Was this some time around quarter of 1:007

I'm not sure about the time, but | am sure it might have
been about that time.

Was it after 12:307

I will say so.

Now, had Mr. Markham and Mr. Gargan already left

with Senator Kennedy?

<Mb.n--:. They were gone before we went out for the

walks.

THE COURT: On both these walks?

THE WITNESS: Ou both of them.

Q What time was the fint walk?

LE0=0

THE COURT: Now, plesss don'l guesa. A guces in just
of no value at all. I you cun give an estimate, il you
will, that is ressomably accurate, then that would be
:zm?. to us, but no wild guess.

THE WITNESS: | really don't know. It wasn't too lang
ufter they had left,

You mean the first walk?

Yex,

After they, you mean Markham and Gargan?

Yes, nir,

When this automobile was approsching from the direo-
tion of the ferry the second time you went out on the
road, you sy it slowed and there was some conversation
emanating from the driver, is that correct?

A Yes, uir,
Q What did he say?
A 1 don't really know, but | assumed it to be that he was

wsking i we needed a lift or f we had any problem.
Really 1 don't know, | didn't hear what he said. | only
heard partinlly the remarks of one of my companions,
and then | remember saying something to the effoct {hat
we ure staying nearby, that everything is fine and we
didn't need help, or something like that.




Q And you say this was sround 12:45 4.m.?

A I'm not exactly sure of the time, but it probably could
have been ubout that time, 1 don't know.

Q And Mr. Gargan and Mr. Markham and Seaator Kennedy
had 1eft prior to that time?

A Yes, sir.

Q How much time had elapsed between this car driving by
and Senator Kennedy, Mr. Gargsn wnd Mr, Markham
leaving the cotiuge?

A 1 really don't know.,

Q Was it a long time?

A Well, 1 think what prompted us to take the walks was
that wero just sitting down with no way of leaving and
nothing 1o do nnd the conversation was pretty thin and
it was after they had left, and for the sake of somothing
to do,

Q Do you have any idea as to haw much time elapsed
botween the two walks that you took?

A Il my recollection is correct, it was a short time and 1
would only be guessing. 1 will say five or ten minutes or
15 minutes. | really don't know. 1 just wasn't making
notes of these things at the time because they werc nol
important.

Q How far down the road did you continue the second
ime, your second walk?

A Again | don’t know. We walked some distance. 1 don’t
know how far it was, We were slowly and
how much you can cover in 10 or 15 or 20 minutes 1
don't know. There !-wrmﬂ.: know, nothing to geuge it
by. It was just totally

Q Did you lesrn at some time that Mary Jo Kopechne had
been drowned?

A | learned that when I arrived back at Edgartown. 1
found that to be the case when 1 arrived back at
Edgartown.

Q What tilne was that?

A Somewhere sround 11 o'clock on Saturday mornin

would sy that it was somewhere after 9 o'clack, maybe
9:20, 9:30.

Q In the moming on the 19th?

A That is right, when we decided that — we were waiting
for a ride and decided to walk. Some of the people had
left earlier, an hour or so earlier, | don’t know what
lime.

Q When you say we, who do you mean?

A I um trying to think who was there. Mr. Crimmins, Miss
Tannenbaum. I am not even sure of that. One or two of
the girls, [ don't recall exactly who was with us. We
were walking back towards the ferry when & car coming
from the ferry driven by Mr. Gargan stopped, was com-
_&wno-ne—.. and he told us to get in, which we did.

Q at time was this?

A Somewhese sround 9:30, becnuse [ think — that kind of
sticks with me because 1 think we were getting s little
tired of waiting.

Q Now, had you seen Mr. Gargan and Mr. Markham earlier

that
A Yes, ﬁ“ﬂﬂa cottage.

Q What time, 7:007
A About that?
Q Did you have any conversation with him?
A | belicve we did but, you know—
Q They tald you nothing of the accident?
A No, sir.
THE COURT: You mesn he, don't you? He only mid
Myr. Gargan, then you said they.
MR. DINIS: I am talking about Mr. Gargsn or Mr.
Markham.
Q «u.- waw them at 7 o'clock ai the cotfage on the 19th?
A You.
THE COURT: Tho two of them?
THE WITNESS: The two of them.
Q And neither one told you unything abont the sccident?
A Thal is correct.
Q Now, the next time you saw Mr. Gargan was in the
automobile at 9:30—
A Yes, sir,
Q —he picked you up aml foak you back to the ferry?

A No, He picked ui up and we got in the cor and he said
there hus been an accident ond he drove back to the
coltage, nnd when we asked him what kind of an acci-
dent, what happened, we really got no roply until we
got back to the cottuge and we went inside and he said,
“Sit down,” und he said, “There has been an accident,”
and that Miss Kopechne was missing,

Q Mr. Gargan on the 19th told you at 9:30 pum. that
Mary Jo was missing?

A That is right.

Q Mr. Markham wasn't present?

A No, sir,

Q Was there any further di about the disap
ance of Mary Jo Kopechne?

A As | recull, there wero n lot of hurried questions but 1
don't recall ony of the specifics. .

@ What kind of questions were asked at that time?

A Well, what happened, where, was it the Somator, and
things of that nature, what happened to the Senator.

Q Was thers 4 reply to these questions?

A No, just that there had been an accident and there was
no explanation really,

Q Now, then did you leave the cottage?

A Mr. Gargan _n_ﬂ the cottage with the girs, the young
ladies that were remaining.

Q All of them?

A | believe there wore one or two of them were remsining.
They had gone back earlier, the others.

w WM— you ledve with them, too?

Q You remained at the cottage?

A Yes, sir.

Q Did Mr. Markham gppear later?

A No, sir,

Q iﬂnywu_. alone #t the cottage?

A No, Mr. Crimmins was with me.

Q Was anyone else with you?

A No, sir, .

Q When did you leave the cottage and how?

A We began walking back again snd 4 woman and & child

stopped ond offered us u ride. We rode back to Edgar-
.n%%u!:v them and cromsed over on the ferry with
them.

Q When did you leam that Mary Jo Kepechne's body had
been found?

A 1 learned the details of that when | arrived back at the
Shiretown.

Q How did you learn that?

A 1 began to ask some guestions of my young associates
who were there.

Q Mr. Tretter?

A | think Mr. Gargan was there at the time.

Q And this was about what time that you arrived at the

>m~ﬂﬁﬂwln.__.,um specifically the time, Maybe in

, T can’t give you 3 3

this respect 1 can, w._ds.:_.v! Mr. Crimniins and I went
down to the forry becuose we had heard that the car
was being towed on across. 1 don't know what time that

was.
Had you ever mel Miss Kopechne before?

Q

A No, sir.

Q Now, did you see Senator Kennedy when he left at
11:157 Did you notice his departure?

A [ dan’t recall actually seeing him go out the doar, no.

Q Where were you when Semator Kennedy left the cot-

tage?

A [ belicve [ was in the living room section of it and most
everybody was standing, and I think 1 was ovor near
that fireplace.

©Q Did you notice Miss Kopechne ledve with him?

A | don't recall secing either one of them actuslly go out
the door.

Q Did you mske any ohservation of Senator Kennedy's
condlition with regards to sobriety ut the time he left
the cottage?

A 1 didn't notiee anything unususl in’ his behavior,

Q Now, when you saw the Senator out under the light
when he called to you —

A The Senator was standing oul near the strest,

Q Yes,

A Boyond the light. | was looking Into that light because 1
was seated on the ground pesr it and looking into it, |
saw him standing out by a fence us far ng | recall; o
shadow, a form. | recognized the voice more than [
recognized the object that | saw.

Q You did not go near him ut all?

A No, sir, I did not.

Seven or eight years.
Was zﬁnﬁ_ﬂwé&ﬁ about his woice on that occasion
when he to you that sttracted your attention?
No, .nn. he simply said, *Ray,” and | looked around. |
didn’t know where it came from. He repeated it again
an stood up and he asked me o get Paul Markbhum
and Joe Gargan, which | did.
D T D VI BT e B emmarn o
on he cal to you'

A ﬂnw. sir. ¥

. DINIS: No further questions, your Honor.
THE COURT: I don't think we need this wilness again,
do you, Mr. Dinis?
MR. Umz—m" Not unless someihing should develop, your
Honot; no, sir. i

(Witness excused.) ]

THE COURT: Who is the next witness? It may be one
of your clients. 1 think it is My, Tretter,

MR, DINIS: Yes, it he available?

MR. REDMOND: Yes, he is the one we kept this sfter-
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CHARLES C. TRETTER, Sworn
BY MR. DINIS:

21 :D:nfoﬂm w.m\unu. Dedham. L
wﬂh.‘wﬁzﬂ& our Homor, may Mr. Fernandes examine

THE COURT: He and he alone.

Q (By Mr. Fernandes.) Directing your attention, Mr. Tret-
ter to July 18, 19, 1969, did you have occasion to be
liera in Murtha's Vineyard?

A Yes I did.

Q And could you tell us when you arrived?

A _.n-hul&nwnm on Thursday evening sl approximately 8:00
o .

Q With whom?

W TN TYG ™ Sl 7T | 44 Tl e

A Miss Susle Tannenbaum, Miss Cricket Keough, Miss Mary
Ju Kopechne, Maryellen Lyons, und Esther Newhburgh,
the five of them.

Q “.n.._uwu it you arrived together from Washington, is that

t

A No, 1 drove down from Boston with them.

Q 1 sce. Now, what was the purpose of your visit to the
island?

A To observe the Edgartown Regatin and to see Senator
Kennedy.

Q Had there been plans made for some kind of a gathering
at o cottage on ppaquiddick that you are aware of at

R

t ly.

Q Sometime luter on in your stay here you became nware

that plans had been made for a gathering?

A Yes

Q And when was that? When did you become aware of it?
m In specific, when 1 arrived, the night when 1 arrived.
A

ﬂqﬂ! &_n u..”_.nwnua.pu.ﬂo -l!ut.w_m__:whquﬁ told you?
en | go na._v. the 1
called — 1 didn’t call, one of the ot E:ﬂ“:ﬂpzw.o._.
Gargan and he arrived.
Q Do you know which girl?
W «sEn-_ of the girls .Iﬁ.ma
e85,
A No, | don't. It was a very complicated series of calls,

bocause we had to call, I think, Washington 1o get the

Q Nows did you mete srangem iand
ow, you e nrra ents b

accommodations? R 1

Q Nﬂum.—&._ you cheek in at any hotels, motels, and so
A Yes, Shiretown Inn.

Q The entire group?
A No ﬂ...ﬁrﬂ“tﬂuu_!ﬂnl.ﬂ_un-:t
Q Well, where did you meet Mr. LaRos?
THE Mwﬂ.ﬁ.—.u nnEnn-:"n_.n&Hu_ uﬂqn second? You ssid
some on’
THE ﬂ.ﬂimﬂ.ﬂ:ﬂﬂ. sir, o
THE COURT: Did thoy use a credit card?
THE WITNESS: I don't know what happened.
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ou came to Bdgartown und that is the last
saw of them for a period of time?
, | checked into the — | signed into the Shiretown
and went to my room which was occupied slsa by
. LaResa and some time later we — | can’t recall a
specific time, but some time Inter we did all got together
d we went out (o Katema where the girls stayed.
y had already gone?

i wis on Thursday evening, is that right?

Enuvni come a time that you went to Chappaguid-
C
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when was that for the first time?

exact time | couldn't tell you.

you know what duy?

ey evening.

425..._5 evening, the duy you arrived?

Q And could you tell the Court the of visit
Bt ot purposes of your

A The purpose of the whit to Chappaquiddick was just to
sce | %Fnu where we were going to huve » cookout.
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A Over the lerry und by wutomobile, ¥

Q And whose automobile was us it Mr. LaRosa's

A Tt was either Mr. it could have been Mr, LaRosa's; I'm
not gure.

Q Wus it 3 white Valiant?

A It could either have been u white Valiant or a Mercury,
which Mr. LaRosa had with him, a Mercury sedan.

Q And | trust — were you alone with Mr, LaRoss when

ou went to this cottage?

A No, 1 think — no, | wusn't alone with him.

Q Well, who was wilh you?

A I think Mr. Gargan, Mr. Driscoll, Mr. Crimmins, mysell.

Q Wus there more than one car?

A 1 don’t remember . There must have been, but 1
don't remember.

Q Well, there were how many people? You counted
approximately six, | believe; Mr. Guargan und Mr.
LaRosa, yourself, Mr. Crimmins?

A Mr, Crimmins,

Q Mr. Driscoll; that is five.

A Yes, T guess there were two cars.

Q And did you stay ut Chuppaguiddick that night?

A No.

Q How lomg did you stay on Chappaquiddick that day?

A Perhaps an hour.

Q Do you know whethier or not any of the girls had come
over that day?

A [ don't know, f

Q Did you have occasion to po on Dyke Road or Dike
Bridge that day?

A You are referring to Thursday night?

Q Yes,

A No,

Q I trust you went back to Edgartown?

A Yes,

Q MNow, sometime on Friday — this is Friday the 18th ~
did you have occasion to come to Chappuguiddick?

A Yes.

Q Approximately what time?

ATt t_n.w.h._ have been early afternoon sfter the races had
started.

Q >_uﬁnnn5_-.n___. what time was that, 1:00 o'clock, 2:00

k?

A It would huve been, I guess, after 1:00.

Q With whom? .

A Excuse me, I'm sorry, In the moming. I'm sorry, in the

moming, yes, in the maming | was at Chappaquiddick.

Approximately whal fime?

It would have been perhaps 11:00,

With whom?

Mr. LaRosa, Mr. - let's sec, I'm trying to think — Mr.

LaRosa, Mr. Crimmins, Mr. Markham, myself, and 1

believe Miss Keough, Miss Tannenbaum, Miss Keough,

Miss Tennenbaum.

Q Was Mary Jo Kopechne with you?

A Yes, Mary Jo, Susan and Theresa Newburgh,

Q Was Mr. Keanady with you?

A No, he was not.

Q How did you get to Chappaquiddick that duy?

A Again by ferry and then drove to the beach.

Q And waos this beach on Dyke Road?

A Yes.

 Over Dyke Road and Dike Bridge?

A Yes.

Q And you sy miss Kopechne was with you in that

iy ?

A Yeu

Q There were two curs?

A Yes, thore were,

Q Was Mr. Kennedy's car one of those cars?

A No, | don't remember. 1 don't remember.

Q Was Mr. Crimming with you?

A Yoeu

Q Do you know if he drove any car that day on this
particular instance that you describe is what 1 mean?

A | don't remember specifically.

Q All right. Now, where did you go? You went swimming,
Is that what you seid?

A Yea

Q And this is an area off Dyke Road und Dike Bridge?

A Yes.

>0>0

Q And how long a time did you stay there?

A About an hour,

Q And what did you do next!

A Mr. Crimmins and Mr. Markbam and mysell drove bick
to the ferry and went over to the Edgartown side.

Q And the rest of the party?

A They stiyed.

Q They stuyed?

A Yes,

Q Do you know how long they stayed?

A It was perhaps an hour or an hour und a half longer.

Q And then they returned to Edgartown?

A I'm not sure. Eventually they did. 1 guess they did
eventually, yes,

Q Well, do you know? 1 don't wanl you to guess,

A They did ultimately, yes,

() They did, and do you know what time they did?

A I don’t know. | had gone with Mr. Crimmins.

Q All right, When you left hour approximately or so
before they did or sometime they did, who was left
besides the girls you described earlier?

A Mr. LaRosa.

Q All right; that entire weekend, how many times would
you say you went on Dyke Road and Dike Bridge?

A Let's see, there would have been faur,

Q And how many times did you go over the ferry, approx-

A

Q

imately?
It's hard to guess, because | was over It many times on
the ferry.
Many times. Now, did there come a time when later an
the 18th you roturned sgain from Edgartown to Chap-
puquiddick? 5
The day of the regaita, yos, sir.
This is the 18th?
Yes.
And what time was the second trip to Chappaquiddick?
It would be after 1:00, sometime after |:00,
And with whom were you?
Mr. Markham.
And how did you got over?
On the ferry.
0:2 taking the ferry, did you have a car?
€8,

Could you tell s what car it was?
I believe it was the Valiwnt,
Da_you know to whom this car belonged?
I think it was a rented car,
Do you know who rented it?
I don't.
You do not?
1 don't,
Way Mr. Markham driving this time or you?
I 'was driving.
Do you know from whom you got the car?
Immediately we gol it from Mr. Crimmins.
ﬂn: had received it from Mr. Crimmins?
5.
All right. Now, where did you go upon arviving at
Chappuquiddick the secomd time?
We observed the macex of the ships or the boats ay you
could see them from the road and then went to the
beach ggain and then to the cottsge and then Back fo
Edgartawn,
Now, you zay you went to the beach, Were the people
you left there earlicr still there or had they returned?
MNo.
Who was there when you arrived i the beach, mmyone
of the so-called party?
Na
You went to the cottage?
Yes.
And who was st the cottage?
Just Mr. Murkham
Just Mr. Markham and yourself?
Yen.
No one alse wis there?
No.
You retumied to Edgartown?
Yes,
Subsequently asgain did you retum (o Chsppaquiddick
that day?
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Yes,
With whom and when?
It was Mr. Markham and I believe it was 6:30 or quarter
of 7:00, 7:00 o'clock, early
Same car?
I beleive so.
”E__ Is this the lasi trip socalled for you?
0.
ﬂa: made other trips from 6:30 on through the night?
o5,
All right. Continuing along with this trip with Mr. Mark-
ham, you were driving?
Yes.,
You went where?
To the cottage in Chappaguiddick.
By the way, in your travels did you become aware of
the fact that the ferry did not aperale all night?
There was some reference. | saw the sign, | think. I may
have asked or saw the sign.
Q Then your answer is you were aware that the ferry did
nol operate all might?
Yex
Yau sy you continued on with Mr. Markham to the
cottage?
Yes,
And who was there at this time at 6:30 or thereabouts,
il anyone?
Senutor Kennedy, Mr, Crimmins, and I'm not sure, 1
think that is ull. I'm not sure if Mr. Gargan was there, 1
don’t believe he was.
mn:-. two people?

s,

And what did you do next?

We started to get ready for the cookout in terms of

preparing.

“._E Is “we," the four of you?

5.

Q Mr. Markhum, Mr, Crimmins, yoursell, and Senator
Kennedy?

A Yes. There was conversation between the four of us,

Q | see. What did these pre) tions consist of?

A I was looking to see there was any ice, enough
charcoal, soft drinks, and T think Mr. Crimmins men-
tioned that we should get some cigarettes.

Q You say charcoal, ice; was there anything else about
food or drink present at that time?

A Just soft -no.

Q There was no liquor at that time?

A There wai liquor there.

Q There was some there?

A Yes,

m Hui. did anyone else arrive while you were there?

o,

Q No one did. How long did you stay there this time in
the company of the people you just described to us?

A Perhaps o half lour to forty-five minutes.

Q All right. Then what did you do?

A Then | returned to Edgartown.
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Q Alone?

A Yes,

Q And the three people that you left behind, continuing
on with the arrangements, is that right?

A Yes,

Q What did you do upon going back to Edgartown?

A 1bought bags of ice, some tonic and cigurettes,

Q Would you tell us what ear you were using at this time?

A 1 am not - there were three of them and | am not sare
which of the three | used at that time,

Q You my thorn were three cars at the party; Mr, Ken-

nedy’s car, the rented car, and Mr, LaRosas car. Are
these the three you are talking about?

Yes. | had ooccasion fo drive three soparate cars all
intermixed.

1 twke it you took these items you purchased and
retumed to Chappaguiddick?

Yes, | did

And approximately what time did you get back there?
1t wos alter B:00. ;

And could you tell the Court who was present ut this
time other than the three people you say you left
earlier?

[>0r o »

Police Chief Arena with County Clerk Teller,

A Mr. LaRosa. Mr. Gargan; of coutse, the Senator wis
there, Mr. Markham.
Q Safe to say everyone who was at that party was there at
that time?
A Yes
Q Were there any other peopie at the party other than the
indlviduals who came here this morning to court and
w._anﬁ_u Miss Kopechne?
0.
M...E she there at that time?

es,
“E Mr, Driscoll ever sttend that party that evening?

a.
There was no one else in attendance at that party at any
time after that that you were aware of other than the
peaple that you just described?
That is right.
All right. Now, what was the activity going on st that
E-._*n when you wrrived at 8:00 o'clock; whal was going
on
Very Kttle, because the ity —
The charcoal wesn't there for ane thing.
As a matter of fact, it wasn'l, and | had come over
coincidentally on the ferry with the people that some of
them had gotten there, und they were on the ferry
".rn»a of me

o mean some of these other participutns?
That is right. i
By the way, did you give them & ride over?
No, thay had 2 car
They had a car, Do you know what car it was?
It was Mr. LaRosa's.
It was Mr. LuRosa’s car?
Yes, gir.
Sa you are all st the party?
Yes, sir,
Now, what happened next?
1 brought the ico in and people were making drinks for
themselves,

Lok lobdok s
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kind of drinks?

hurd to say. As I remember it, there was scotch,

¢ was vodka, and there was rum, [ think.

right, Was this the extent of the slcoholic —

far as 1 can recall.

beverages that were there thut you know of7

, that | know aof.

Hs&u wis na one who was principully tending bar?

o.

It was 2 do-it-yourself kind of thing?

es,
And what other activity was taking place besides people
making drinks?

A Just conversation and some carly -_Hn—.-:_:_! for deciding
how many steaks to take out and get ready to cook,
And did you stay at that party from that point on?
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And for what purpose?
Ta get to see if 1 could borraw from the people who
ran the Shirctown Inn a radio or record player or a tape
recorder or tape player, .

Q And nnE to your leaving this party und this drinking,
had there been mny eating going on, too?
There were hors d’ouvres. Mr. Gorgan was making hors
d'ouvres, these frozen things you break open, as I re-
member. That is what he was doing the majority of the

i

.E..__q_n_—a time nobody had caten sny steak yet?
is right.

you just had hors d’ouvres and cesual drinks?
8.

‘'ou left with Miss Keough to get a radio at the Shiretown
snywhere else?

o8,

ell us what car you used.

e Senntor’s,

el us from whom you got the keys?

Mr. Crimmins.

Da you remember msking him for the keys?

1 believe 1 did, because he would normally have them.
Is there any specific purpose why Miss Keough went

] mdggg
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Q Were you successful in getting 4 mdio over in Shire-
town?

A Yes.

Q And retumed with a mdio?

A Yes.

Q How long were you gone, approximstely half an hour,
would you say?

A Perhaps & Httle longer. The ferry wus busy and we gave
a ride to a young fellow who was coming from the
Edgartown side to Chappaquiddick and we were sort of
last off and everybody scemed to have gone along and
he was starting to walk up the road and | asked him il he
wanted u ride and he said, okay. 8o, we gave him a ride

Q When you retumed after this to the party, everybody
who was in stiendance was there still?

A Yes

Q the way, did the activity principally take place out
W_« doors, indoors; could you us approximately
where this party took place?

A It was both indoors and outdoors. 1t s & very small
cottage and people were both on the lawn and in the
main room of the cottage.

Q Would you say thut essentinlly you were all together for
the most part in the cating arcs, the sitti.g, the drinking
was all done within o very small area?

A No, it was oulside, too.

Q Ut was oulside, too. All right, you retumed sometime
mm:! 10:00 o'clock?

A Yes

Q And what did you do pext? .

A 1 ate. Most peopie were close to the end of eating il not
nlready done.

Q And 1 take it you did not leave after this trip, or did
you? ’ :

A Well, leave, | don't understand.

Q Well, leave that evening of the 18ih; did you leave the
coltage ugnin?

A Yeu

Q Approximately what time?

A Oh, sfter 11:30 pethaps.

Q You left sometime after 11:307

A Yes, :

Q Well, before you left —

I was out of the cottage quite a bit in terms of being on

the lawn.

mean the area completely,

it safe to say that you stayed there until about
7

h, yes.
i you go of f Chappaquiddick that day?
o

wn..uh the 181k you did not leave Chappaquiddick after
leaving to get the radio and returning?

All right. z_oa_m. up unfil 11:30 when you say you left,
what was the activity at this party?
A Well, during the period | was gone, 1 assumed from the
mwﬂ-,iunu ir“m. 1 returned that most people had been
c ealing.
- R

o>.=..nuz‘us ﬁ ..._nﬁsns.u..sniaa:n
A M\E_BR__«. at that tim;
‘es.
And did wu.. have occasion to observe Miss Kopechne at
ﬁ-n time’
s,

oF O»Co> O»O »
Zo0o=

Q
A
Q Did

tion ut that time?
A N 7
Q N

their condition as to sobriety;is that what you meant?
MR. FERNANDES: Yes, that was my next question.
THE COURT: Did you form an opinion ss to sobriety?
THE WITNESS: Yes,
THE COURT: What was thut oplaion?
THE WITNESS: That they were sober.
THE COURT: Bath?
THE WITNESS: Yes.
THE COURT: What about any use of narcotic drugs?
THE WITNESS: No.
THE COURT: At the party that night.
THE WITNESS: No.

Q (By Mr. Fernandes) Now, did you have occasion to see
ﬂr Kennedy drink at ull #t that time?

A Yes,

Q How many drinks would you say yoo saw him have?

A 1 couldn’t sy,

Q Well, more one?

A | couldn’t really say.

Q Well, you !w you sw him drink. What did you see,
could you fell us?

A He had a glass and ice. It appesred to be Coca Cola.

Q #E_ you didn't see him pour anything of thal msture —

A Yes,

Q — far himualf?

A Yes,

Q How muny times?

A 1 had occasion to see him pwl rum into a glass with
Coca Cala.

Q How muny times?

A 1 only saw it once.

Q All right. ohce?

A Yes.
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you make uny observations concerning their condi-

Q How about Miss Kopechne?

A | didn't observe her. 1 observed her with a gloss in her
__-sn_u_. but 1 didn’t observe her making » drink far hersell
at all,

Q All right; did you see them leave?

A No.

Q You did not?

A No,

Q Did there come a time when you woere aware they were
not ot the party?

A Yes,

Q And when was that time?

A m.u..om_uoﬁ the time that 1 left, 11:30 or quarter of

Q And how was if that you became aware?

Just looking around noticing that they weren't there.
Well, did you ~ had you hewrd or did anyane toll you
that Miss Kopechine asked o return to Edgariown?

d did you ask or did yon hear thet the Sonator wished
to go hack fo the Shirctown Inn?

1 didn't hear it.

There was no other convenation ather than you did not
soe them; therefore, you ssumed thoy had lelt;

Now, what were the activities at the party after they

left or after you becume aware they had left?

| left the cottage for a walk,

With whom? .

%
All right. Prior to the tims you left for this walk, you
were now aware that Mr, Kennedy and Miss Kopechno
were not there?

A Yes.

oﬁ.ﬁ_u-%as the activities at the parly prior to your

A There were people inside falking and there were some
wanq._o on the liwn

Q | take it the evening had ed?

A Yes

©Q For the most part?

A Yes. .

W ﬂ: right, and you say you left for a walk?

e,

THE COURT: Wus there any dincing there that night?
THE WITNESS: Yes, there was.

Q (By Mr, Fernandes) Now, you went for & walk, Could
you tell us where you went?

A As best | can rocall - well, | couldn't describe it for you
specifically, but to the right of the cottage, I walked out
of the cottuge,

A Down the _.u-n..—«q-.
THE COURT: To your right as you came out of the

THE WITNESS: Yos.

Q (By Mr. Fernandes) And did you lave occasion fo re-
turn sometime theconfter? .

A Yes.

Q And could you toll us what was the sctivity af the party
when you retumned?

A There wusn't any. Mr. Crimmins, T belicve, was thers,
but Mr. Gargan and Mr. Markham and the other people
thal were there were gone.

Q Can you tell us 2 ximately how long o period of
time had you been u from the pariy?

A Perhups hall un hour, 40 minutes.

Q So that you were absent half an hour to 40 minutes and
you are certain 11:30 was about the time you left?

A As best as | can recall.

Q Cin .ﬂu: tell the Court whst you nre using us o basis of

cing the time?

A The watch.

Q So you looked at your watch and you are pretty sure jt
was 11:307

A Approximately.

Q And you sy when you refumned at 12:00, or did you
sy 12:407

A You asked me how long | was gone. 1 sid wpproxi-
mately hall an hour or 40 minutes.

B

Q Bo approximately 12:15 when you retumed you say Mr.
R mﬂwﬁ_ was not there, Mr. Markham was nol there?

t.
Q Was Mr. LaRoss thore?

Q s.nm.__. whao was there?
1 believe just Mr. Crimmins,
And q&a you make inquiry of where anyone else had
e
think 1 didn’t ask Mr. Crimmins. He was in bed.
He waus sleeping?
He wias in bed. | guess s0. 1 didn't disturb him.
Had you planned to -return 1o the Shiretown Inn that
cvening where you checked in earlier the day before?
o8
low long had you planned to stay at the y?
%Eh,_ have a specific plun. | was nn.ﬂ“ to retum
when —
H-.n party was over?
e8.
And you said you were aware that the ferry did not run
Muﬂw_urr Is that correct?
.
And were you aware of when it stopped running?
understood {hat while it stopped at midnight you
uld slways get service,
il fram whom did you wnderstand that?
lieve Mr. Crimmins mentioned it.
do you know il he mentioned it to anyone else at the

i
don't specifically know. No, I don't know.
ell, | trust (hat you stayed at the party that night, did
ﬂ-nww.ﬂn»u You did not return to Edgartown after coming

- T
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hadl gone without us, those that were going back.
Q Suhsequent to your stay thers when you retumed did
anyane else return? Did anyone come back to the party
after you had returned from your walk?
a uo_%_aa&."w&m» did_people i o
P en pPeo] return and who
you best remember? In other words, you are now back
at the cottage?
A Yes.
Q And you came back from s walk?
A Yeu
m And no is there but Mr. Crimmins?
t.

COURT: Nane of the women were thers?
THE WITNESS: Just Miss Keough and myself,
THE nmwﬁc.w.n... When you came back ta %«bﬁuﬁu after
your walk—

A As 1 remomber it, 1 didn't really go into the cottage, 1
was sort of eut on the lawn. Miss Keough went inside
and neither of the two cars were there, and when she
came out she said body seems lo be gone.

THE COURT: Who you actunlly see, anyone?
THE WITNESS: No.
THE COURT: You saw nobody?
THE WITNESS: Not that | can recall,
THE COURT: Did you see Mr. Crimmins in bed?
THE WITNESS: No,
THE COURT: How did you know ho was in bed?
THE WITNESS: 1 think that Miss Keough mentioned
ﬁ. She said Mr., Crimmins wos inside there, was in
THE COURT: You didn’t go inside the house yourself?
THE WITNESS: No. :
THE COURT: Bul you maw no one outside?
THE WITNESS: No.
THE COURT: And no cars?
THE WITNESS: No.
THE COURT: And this was in the neighborhood of
12:15, did Mn_._ sy?
THE WITNHESS: it would be approximately that.
Q When you left at 11:30 were there uny cars outside?

I .




A Yis. A Hall attempted it. 1t was » long walk and | thought 1 ==

Q What cars? might as well stay here. FERRY TO

A 1 believe the white Valiant. Q Now, as | understand it, you went back out looking for

m ﬂh LaRosa's car was not there? N m._“-__n"uongf..;_- was the second walk? EDGARTOWN -

0. +
THE COURT: Lot me go back now. That evening were  Q You don't know how long a time you had taken at the cmpnd s =
there threc ¢ars &l the cottage? cottage before you decided to toke the sccond walk? | | ... ... J & 5
THE WITNESS: No, there weren't. A 1t wasn't long. Rpesteg - e
THE COURT: Only two cars? Q A short period of time? T - 2 s
THE WITNESS: Yes. A Yes. g CAR LEFT
THE COURT: Which cars? Q And you say thul you apparently came back und re- : iy ol BRIDG
THE WITNESS: The Senator’s black Oldsmobile and the tumned to the cottuge? g ik — E
white Valiunt. A Whon | came back the second time.

Q You suid something about Mr, LaRosa's car, u Mercury Q Where did you go on this walk? How [ar did you go?
had been there sometime that evening? Where did you go?

A 1 don't believe so. A Out to the right. Well, | walked almost to the—

Q Al right. Q As you laced the coltage, did you go left or right?

THE COURT: All right. Well, let me clear this up. That A Facing the cottage, loft.
evening from the time you arrived — what car you Q You went towards the ferry?
come in? A Yos.
THE WITNESS: 1 drove over with Mr. Markbam in the  Q Do you know how far down thai road you went? % P aoaan:
white Valiant. A 1 think almost to the point where you would bear left b
THE COURT: This was your last trip over? to o to the ferry.
THE WITNESS: No. last trip | made was in the Q At the juncture of Dyke Road?
Senator’s black Oldsmobils when | went aver to Shire- A 1 didn't go actually to the juncture. When ] realized that
town to get o radio, 1 had been walking fairly what 1 thought was a way, and < 5
THE COURT: Was the white Valiant there at that time? I didn’t have any shocs on, | knew it was after 12:00 MARTHA' S R
THE WITNESS: Yes, it wus. and | didn't know how | could gel uhold of the ferry. By
THE COURT: Aud 5o other cars? Q So you camo buck? L @ S
THE WITNESS: That is correct. A Yes, i N8 T T
THE COURT: And when you returned from this walk  Q And how long a time would you say this walk lustcd? #7 vINEVARD \, & = &=
&t m t there were no cars? A Oh, it must have bden an hour — an hour snd a hall. Db i 3 & oTEIootI
THE WITNESS: Correct. Q Do you know whal time you returned to the coitage? <
THE COURT: When you left what cars were there? A 1 think it was around 2:00; 2 o'clock.
G T e yo Sy e, Tesito 1 bola N At M. Cram M Monaegs M. o
1o your memory, Mr. > Ve you second w . Gargan, Mr, , Mr. osa
said, and correct me if 1 am wrong, that when you and various other people, some of the girls were pre- Raute taken by Sen. Kennedy und Mary Jo thar July night.
H»ﬁ:ﬂtﬁv End—unnglaanﬂunﬁrﬂmgé >ﬂn3§§§ G e
recall Mr. LaRom’ eroury wos there w you re- (N , when | came into coliage, people THE WITNESS:
turned ﬁ sﬁu Emun E-n.n_ qﬂ_uk to your going for the i aﬂ..ﬁ-:ﬂ ._wozs down. Mr. Crimmins and Mr. Q In the direction h__ﬁﬂ..wm I muunﬂsﬂﬂ..__u?x"ﬂ-hw __..EEH.E _ﬂ.. Lol soms sleep,”
radio w! argin es. : o rs who 1 know very

A No, it was not. Q Could you tell us where these peaple werc when you Q And you also said you thought you saw a white Valiant u_q._n_:m . _—s_ﬂ.a..:zw _-.nr_n.m -M. some sleep.”

Q All right. It was not there. Now, | belieye we have you came in? You didn't come in with them? They amived going in the other direction? ifthal i ow, there had to be six if they travelod
Back ot the purty with Mits Koough and Mr. Crimmina. jfousty than you? A Yex, which confiised me. T T L Ny oto %, (M
Now, 1 understand you said you returned. Mr. Crimmins A When 1 gat thero they were theso, Q Did you make inquiry whether or mot n white Valiant dauﬂﬁﬂlwww. w._r_w. o.“.._.ﬂ i
was apparently asleep. Q Weit they in the cotfage or outside of the collage? passed you on the road? Mr, Markham, Mr. Gargan were THE COURT: ¥ h&.,._amun_r- they were in the car,

A Yes. A nside. there, Did you ask those people if it did? the.gar uf th xamio Hime) out thut they were all in

Q And | think his Honor asked whether or not you had  Q Where inside the cottage? A Not specifically. When | came into the cottage, Mr. .—.:ms_.:znmm.z.vo but 1 i
ﬂm into the room. A As best as | cun recall, well, immediately Mr. Crimmins Gurgan and Mr. Crimming were talking and | believe Mr, whers Nl won o ound out the next momning

COURT: No. He said that Miss Keough came and and Mr, Gargan were standing in the kitchen ares on the Cargan said, “Jack, let's get same steep, The forry hus bl mmn%w._.. Sponc y inquiry, but at that time [didn't,
told him that Mr. Crimmins was asieep. right-hand side when | came in. stopped, we will go over in the marning.” it het Rk o he there any unusual excitement when

Q "nuclniﬂ to that time had anyone else returned to the ﬁiﬂuﬂhﬂnﬂ n_lnn.__uﬁ cottage was dark. People were set- Q Do uﬂ: r.ﬂaa who made the statement about lot's got *—Euﬁs.zgmm. No db_e.un m:ﬂ.hww_..ﬁ them -_».#wrﬂaa

E‘w . some slee (- > ivation.

42 it B N A of B g § M THE COURT: o ot g wnsi ad

n you toll us w white 1 was used when 1 came I take it the sctivities
THE COURT: Who and when. back 1o the cottage becausc | siw the white Valiant in and arrangements werc leu.p.ﬁ.uhh"“- pﬁ....!i eeased THE cnﬂ_-.qzwwﬁ No, 7

Q Who and When? front of the cottage xnd | hadn't seen it before which A Everybody was sort of suying, “Be quiet, be quiet, let" ing? T: Nothing said about snyihing unusual hap-

A 1 don’t know when. wan part of my reason for starting off on my scond— get some slecp, it s late,” Baguaailad < LS, ?

Q Tell us who. Q Well, it wasn't thero when you sturted on your second Q So, 1 tuke it that even though there was anc car . Q Did you sec g._.z.-uu.-h.w

A Okay. Mz, LaRosa, Mr, Markham, Mr. Gargan, Misy Tan- walk? no one supgested that you retum to Bdgartown? thereafter or som EEFM_ i M SR G o
nenbaum, both the Lyans girls, Miss Newbergh and Miss A No. A Not at that time, no. R Rt i, phoroaiiye] You otosisod thent
Keough snd myself. .—...mm COURT: But you sid you thought you recognired Q Now, did you have occasion to observe Mr. Kennedy at A Mr. Crimmins when you returned from your walk.

Q They all arrived at the same time? it? a later time that ovening? Q Wh and Mr. Gargan.

A 1 don't know when they arrived. THE WITNESS: Well, | thought it passed me and that is A No. Y b Mr. Murkham?

Q Where were you when they arrived? the reason | stasted back, to see if i, in fact, had. Q How lang were you— ﬁa he was cither lying on the floor or on &

A | wazn't in the cottage. A.——m-:mumnw._.., You thought it had pussed you going E COURT: When you retumed to the cottage and Q W:E fh_sna.un.h»oﬁm« T them 1

Q Whore were you? towards the ferry? ound all the proup there with the exception, | think A They didn't there of them leave at any time?

A 1 was looking for them. 1 had gone out again with Miss THE WITNESS: Yeuy, sir. ) you mid, of Mr. Kennedy and Miss Kopechné, is that THE toum after,

Keough. THE COURT: Did you sco it go by you in the ather ﬁ they weren't there? 4 o JURT: Excuse me. Do you expect to be much

Q So you went out to fry to find the main body, the direction? . 2 WITNESS: To the best of my knowledge. xwgwm__ﬂm ?ramw.nﬁa
other people? THE WITNESS: Cars did. THE COURT: Everybody else wax suddenly there? ot ¢ | would anticipate s few more ques-

A lIn a sense, because when it happened when we went on THE COURT: No, this white Valisat. THE WITNESS: Yes. ) .___m."m-. yaur Honar. §
the first walk it was necessary to step off the raad » few THE WITNESS: | am sot sure, | think 1 did. THE COURT! And hud not been there when you left? min e . M it Js-golng, to ke omer fen
times for mutamobiles, and ane of the cars I thought! ~ THE COURT: It would huve o pass very close 1o you THE WITNESS: With the possible cxception of M PRmkin, el sefonmn untl] tameriow,
cecognized was the while Valisnt and | thought we on thit narrow road, wouldn't it? Crinumins, i - FERNANDES: I would mather adjourn until the
better get back to see what was going on bocause there THE WITNESS: Yes. | found it necessmry to jump off THE COURT: Did you inguire as to what hed hap- .-__...__“—_.M._Emd -
goes our car, and when | got back there there were no that rond a couple of times. poned, whore they had gone, why they had gone _z.s_- o'clock URT: Al dight, Toushow aotlag at 9
cary hnu- "—F —ua "rn-——wnr.-.mu EEEn Jﬂ:ﬂw.: to !-_ME ._,._u-xgm ﬂn—mﬂ.—u’._wmnwﬂwtﬁo”:&-._» very well miss 11 you two slane!? g nﬂr“wuwec._ at 4:00 o'clock he k 4
towards the ferry w ufter & bit of » distance woe just 1 L is right. THE WITNESS: 1 may have, bul my impressio . ‘00 o'clock p.m., the inquest was nd-

ve up on that. THE COURT: Did you sce a white Vallant go by you mem & W o8 my journed until 900 o'clock s.m., Tuesday, January 6,

Q “EEE attempt it? on your way back to the house? ory & of my coming into the collage snd Mr. 1970,
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COMMONWEALTH OF MASSACHUSETTS
Dukes, ss. Edgartown District Court

SECOND DAY
Before:
Hon. James A. Bayle, Justice of the
Edgartown District Court

Present:
Edmund Dinis, District Attomney for the Southern Dis-

Armand Fernandes, Assistunt District Attorney,
Peter Gay, Assistant District Attorney,
for the Commoenwealth.

Thomas Teller, Clerk of Courts

Helen §. Ty, Temporary Court Officer
Harold T. MeNeil and Si R. Lipman
Official Court 8 h

MRS. TYRA: All except Mr. Gargan, Mr. Morkham snd
Miss Keough will be excused until 11:15.

THE COURT: Now, ss to those who are summonsed
ou have the sume list 1 have.

naw. REDMOND: Your Honaor, can 1 sddress the Court?
If these people are going to be excused we ropresent the

four girls who ore poing to be excused. T would like
ermission to leave the courtroom, Mr. U-_a« is going to

here, just to escorl them by the press, if [ may.

have s lot of press ouiside and they haye to puss
reporters with microphones. 1 am just that 1 leave

just to take them out and to tell them they are going to

come back at 11:15,

THE COURT: It is perfectly all right if you don’t mind

I 1

-M-w. EDMOND: That s what | would like to do, your

"—_unﬂ_.. but how would 1 get back, just knock on the
o1’

._.amw COURT: Yes, there certainly shouldn’t be any

Tell the officer that you are excused and are

Edgartown, Massschusctts,
Tuesday, Junuary 6, 1970,

THE COURT: Now, al the rate with which we pro-
cesded doy with the ination, I would say we
would consume a few days, unless you intend to expe-

think it is safe to say it is going to take o major part of

Lhe nhr# at least.

THE COURT: Well, can we decide on a certain number
we cun excuse until this afternoon, until 2 o'clock?

You have Mr, Gargan, Mr. Markham.

MR. FERNANDES: Yes.

THE COURT: Mizs Keough, Miss Tannenbaum. If you
intend to call them in the order in which | have
here, we can cerlainly excuse some until after the morm-
ing recess. We are going to recess from 11:00 until
11:15 for a morning break, and then from 1:00 until
2:00 for lunch. We can excuse some until 11:15, and we
can excuse some until 2 o’clock, und there have been a
group of witnesses, | understand, who have becn sum-
Ens._&q»n appear here this morming. Is the summons 10
a'eloch

MR. FERNANDES: Yes, [ beolieve so,

THE COURT: Many of whom, perhaps most of whom
can be excused uniil tomarraw.

MR. FERNANDES: Yes, most of the local people we
can excuse until tomorrow,

THE COURT: We have the local physician whose ser-
vices are in great demand by the community, and even
il there is some putting oul of order, to some extent, 1
think in this case we might make some specific date.
MR, FERNANDES: [ think lomorrow moming would
be fine for the doctor.

THE COURT: Lel's asswme that botween now and 11
o'clock we would nol require more than three witnesses
in wddition to the one on the stand, and Il we say Mr.
Gargan, Mr. Markham and Miss Keough - are they all
MR REDMOND: Yes, they are, your Honor.

THE COURT: Miss Tannenbaum, two Mis Lyons, Mis
Ni und Mr, Crimmins until—

MR. FERNANDES: 11:15 will be fino. T think that is
safe, your Honor.

THE COURT: Would you go owt and make that an-
nouncement?

— %6~

coming back, and il you have any trouble the officer

will lot us know,

Now, m to the nEJ Jrﬂ:.w!nwnn“i_mrn.&.ﬁwwa 29,1

assume are o o

MR. ﬂmﬂﬂﬁzﬂvmm_m:m?r We sent word to Dr, Watt, We

suggested that he come tomorrow morning also bocause

W is & physician and don't want to tie him up for u
Y.

THE COURT: Well, thai oxcusecs all the others until 2

o'clock this afternoon, ond at 2 o'clock this afternoon

let’s review the situation to see how many of those we

can excuse until tomorrow.

testimony. 1 #tarted at 6:00 this morning. | am not
~ going to do s good job while 1 am tired. Now, muybe

we can reach s compromise at 9:30. 1

there is some problem about eating in restaurants, so we

will start tomorrow al 9:30 instead of 9 o'clock.

MR. FERNANDES: Fino.

THE COURT: All right, gentlemen.

.—.NW—W“OZJ.
CHARLES C. TRETTER (Continued)

Before:
Hon. James A. Boyle, Justice of the
Edgartown Bistrict Court

Present:
Edmund Dinish, District Attorney for the
Southern District of Massachusetts,
Armand Fernandes, Assistant District Attorney,
Peter Gay, Assistant District Attorney,
for the Commonwealth,

Daniel Daley, Esq., and Paul Redmond, Esq.,
for Charles C. Trotter.

Thomas Teller, Clerk of Courts
Helen 5. Tyra, Temporary Court Officer
Harold T. McNeil und Sidney R. Lipman,
Official Court Stenographers.

Edgartown, Massachuset!s,
Tuesday, January 6, 1970,

IARLES C, TRE

u : [Continued]

Q Mr, Tretter, T beliewe we ended yesterday, you stated
that you retumned from & walk, the second walk?

A Correct.

Ty

Q And you returned to the cottage to find that everyone
else was at the cottage with the exception of Mr. Ken-
nedy nnd Miss Kopechne?

A Yes,

Q And I believe — and if | am wrong please correct me — |
believe you said that it was approximately, at approxi-

Q And do you know where Mr. Markham was?

A To the best of my knowledge, he was either on the
couch or daybed wl was to my left or on the floor,

Q This is all in the same room? Mr. Markham, Mr, Gargan
and MuEu of these other people, were they all in one
room’

A Well, the three that 1 just mentioned are in one room
nlong with myself, It is a long room and the only
divider is about a walst-high divider which would sep-
arate the kitchen arca from the living room-dining room

ared.

Q Can you tell us how Mr, Markham and Mr. Gargan were
dressed at this time?
Mr. Gargan | think was wearing a pull-over shirt and a

neatly attired, would you say?

>

«ﬂw of trousers.

Q Was he

A He looked 1 did, 1 gucss, beach, sunbum, and just
wear.,

m ‘Would you say Mr, Gargan had the same sppesrance?

Q

A

You mean Mr. Markham.
Mr. Markham, excuse me. 2

g
g
2
¥
:

see. There were no lights in the cottage, as 1
. The outside Hight was on. That was the only light
t gave illumination inside,

ng were you together in this room?

‘e slept thers,

o is wel

n the room where [ siept on the floor next to Joe
Gargan. To the Jeft side of me was Miss Keough. Now,
either to her left or on the uu«.._&h and it tums out he
could have been both places, 1 don’t know, it was Puul,
becuuse at some time later | asked him how he slept and
T said 1 slept very badly on the floor, “How did you
nonwa.. He sald, “I slept terribly, my knee bothered
me."

Q Where did Mr, Gargan slecp?

A He was to my right. As a matter of fact, he kept
bumping into me.

Q He kept bumping into you throughout the night?

1 you complain to him that he hit you a couple of
os?

>0>0
sssee]

e

w, do you know where Mr. LaRosa was?

clieve he was in the right back bedroom.

far as you know, did either Mr, Gargan or Mr.

kham leave the cottage alter you say you retired

time shortly after 2 o'clock?

o, they did not.

what time did you arise that moming?

cun remember waking up at 10 minutes past 5:00,

Was Mr. Markham or Mr. Gargan on the lef1?

Gurgan was on my right. Miss Keough was on my left,
and Paul Markham was w my left, but st this time 1
think he was up on the daybed. He was on the daybed
in the moming.

Q MNow, were you MB-!: when Mrn LaRosa came into the
aﬁ—-w and asked for Mr. Gangan and Mr. Markham?

A L

0 Well, did Mr. LaRosa tell you that he had u conversation

>o>0> OFO» O
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with Mr. Kennedy sometime early that moming?

A | didn't see Mr. LaRosa again until it would have to be
after noon on Saturdey.

Q Well, you sald you knew he was slecping in the other
room?

A Yea.

Q Or ho was in the other room?

A To the best of my knowledge.

Q Well, what do you base that on?

A 1 heard his voice when 1 came in, When Mr. Gargan and
Mr. Crimmins were talking in the kitchen, Mr. Gargan
said to Crimmins, Jack, it is late, go to bed. 1 thought |
heard Mr. LaRosa's voice coming from that room and
wsy, yes, Jack, it is late, go (o bed,

Q And Gargen said to Crimmins, go to bed, it Is late, and
ﬂn. LaRoss concurred in this?

A Yes.

Q Mr. Qdﬂibn. you said, had been sleeping earlier in the
cottoge’

A As Tar as 1 know. When | came back the first time |

didn’t go in. 1 stayed out on the lawn. Miss Keough went

in and came out, | said, what is going on? She mid, [
think, Jack is asleep and Paul und Joe had left. The car
was not there. The white Valitnt was not there:

Who had said this?

Miss Keough.

%u she came out of the cottage?

es,

Q Did you discover al any fime from Mr. LaRosa or
anyone clse thot Mr, Kennedy had retumcd and asked
for Mr. Markham and Mr. Gargan?

A Late.

Q When?

m _-» would be m:n::_.:a Saturdny morning,

A

El=k el

‘when, early ing, late?
Well, perhaps about after 11:00 sometime.

Q Where were you, in Edgartown?

A At the time I leamed that he had come back, and asked
for the Senator, it was, | was at the Katama, the Dunes,
Katama Shores.

Q And who told you?

“u.—. M-GE_ 1d 7
A told you

Yes, the first time.

And what did he say?

At the time he !.-..”ﬂﬁ_-g to the girls and 1o me,

too, what ‘had happened. You see, | was not — my first

knowledge of what huppened was —

Q All right, we will pick It up there. In other words, he

i ﬂ- explaining what happened that night, is that right?

es.

Q All right, let's return fo the cotiage nt 5:00 o'clock
when you say you nwakened?

A Right.

Q Did you get up? Did cveryone get up at that time?

A No, | can remember waking up sround 5:00, ten past
5:00. 1 can remember weking up around 6:30 sometime,
and [ got up,

Q When you were awakened af 6:30 and again looked at

our watch and it was 6:30, was Mr, Gargan and Mr,
Sn}m.!s still Gﬂ:."h

A Mr. Gargun was, right.

Q Was Mr. Markham there?

A As far as | know, yes,

Q Was everyone olse there in the cottage as far as you
know?

A As far 43 | know,

Q Did you ever discover unything different, that they wore
not or anyone was not?

A No, the same people | thought were there when | came
in, I thought were there. .

Q W& a_».ua come o lime whenever anyone left the cot-
age?

A Yes

A It would be 7:30 sometime, Well, | got up sround ten
@E— 7:00, it would be after 7:30,
0Q Were you the first to leave?




A No. Q Do you know where Mr. Gargan and Mr. Markham were Q How long had Mr, Markham and Mr. Gargan been in the A At the Dunes, yes,
Q Who had left proviously? going? Toom spproximately, would you know? Q I think you siid upproximately 11:00 o’clock?
A Wo left together. A Back to the Squire — A | don't. They wont off as we — A N would be after, [ believe.
Q Everyone? " Q Shiretown, THE COURT; If you don't know, say so. Q After 11:00, and what exactly did he say?
A No, Myself, Mr, Markham, Miss Keough, Miss Tannen- A Shirctown. A THE WITNESS: | don’t. A | don't know exactly, but to the best aWEu. recollection
baum, and myself, Q Where you were staying also? Q (By Mr. Fernandes) All vight. Now, where did you go he was expluining to the girs that there had been an
Q 15 that four of you, five of you? A Right. uafler that, to your room? accident, The Senator's car had gone off the bridge; that
A Five, Q And where did you go first, the Katama? A 1 went downsiaits and I hnd some juice and coffoe, the Semator had made an cffort to find Miss Kopechne
Q Mr. Gargan stayed behind? A Nao, got off the ferry with Mr. Markham and My. Gar- Q All right. Now, you had no conversation with either Mr. or save her and that apparently she was dead nt this
A No, Mr. Gargan — gan, Miss Tannenbaum, Miss Keough and myself, walked Markhnm, Mr. Gargan, or Mr. Kennedy at that time? time,
Q Mr. Gargan, Mr, Markham, Miss Tannenbaum, and Miss to the Shiretown and I said 1 believe I asked them if A That is right. Q Was that how he mid it7
Keough? they wanted a ride back to the Dunes and they said, Q And when was the next time you conforred with iny of A Well, 1 can't give you the specifics; I'm just recalling.
A Right, yes, and I pald, well, let me find the keys to the car, Mr. them? Q Did he mention that he had retumed to the scenc af all?
Q Whore did you -..m.._ o ﬁ..u_.uﬂ-.- qu A w__.. Gargan zE..”_ .._hh.ianu “_u_aqw_an _.hnn. Mn— too A Yes.
A& We drove to the . eroury’ . perhaps an , why don't you Did en’
Q And for what purposs were you roturming to — A The Morcury was more or less always in and around the hnwssncﬁﬂbi_la_?p?ug.:oeﬁ m«ﬂf!.s. !
A 1 winted to go back to my mom and change and Shiretown Tun, but I didn't know where the keys were, them some breakfast? | said | asked them once, | will  Q When, what did he say?
shower and the girls wunled to go back to the Dunes, whether they were in the visor or in the office, 8o, 1 ask them again. | asked them if they wanted any break- A Well, after, if I can just go back, after he mpde this —
Q Now, was lhere any conversation either at that time or said 1o the girls, why don't you use the room if you fast and they said, no. So, I went back. They wanted to THE COURT: It would be simpler if you asked him to
any time previous to your retiring that cvening about the wint to take a shower or loy down. Well, they said we sleep a while, 50 1 went back and had some more coffee, state all —
of Miss hne? would like to lay down, we are tired. 1 said, if you 1 33w a couple of people that | had rocognized from the @ (By Mr. Fernandes) Al thut was said by Mr. Gargan
A 1 ean't-reoall in the car in the moening any. conversation excuse me for just & minute, and at this point Mr. day before around the Shiretown Inn; 5o we jut with rof, to what had happened.
I can't recail any conversation between — Markham and My, Gargan went off, I belicve they were chatted s fittle bit. ; A When he sid that here had been an accldent and that
Q How about at the cottage thal night? going up to the Senator’s room which was at the Shire- Q You had go conversation with them other than what apparently Mary Jo was dead, the Senator tried, had
A No, town Inn. I took a shower, shave, and left the »iu-m_n_“ you just described? gone into the water and so forth; there was 3 tre-
Q Did you hear at eny time — well, strike that — | believe in my fmom 4id wenl up 1o see where they were an A Forect. i onal breakdown of all these girls sround
you said yesterday, and if I am wrong again correct me, went up to Senator Kennedy's room. Q Now, sometime you went to the Duncs, is it? me. So that for five or ten minutes there was not!
thal you did mot see Miss Kopochne leave with Mr.  Q Now, you say you took the girls to your room? A Yes, yes. but crying, not of an hysferical nature, but were
Kennedy? : A Yes, Mi G | Q You returned with the girls? just going off by themselves. They then aaked well
A cie Q And, well, the sequence here, what happenod, Mr A Yes. yehat happened ugain, whit huppened, and he explained
Q But you became aware that both were not there? “ﬂﬂus.gag?am T Q Retumed them to their motel? that, as | recall, that the Senstor had called he and Mr,
A You. A Well, we walked in, If you come off the street into A Miss Keaugh and Miss Tannenbaum, Murkbam out of the cottage, had told them what had
Q And you don't know exactly when or how long after Shiretown, fthere is & courtyard, and directly ahead Q And ot that time Mr. Gargan, did he prosent himself, happened, snd asked to be driven to the Edgartown
they had left, is that right? gﬁﬂeaag_gnw-unw. wus ho there? ‘Ferry and Mr. said the Semator was distraught,
A Well, 'm not sure now. Q s that next to the public telephone? A Na, when we ot there, we went to the 1o0ms that the that neither one of them talked to him. He just k
Q Well, when did you become aware that they were not >§ﬂu.$ﬁaﬁnﬂaﬁd§dsﬁﬂﬂwﬁ“»ﬂ ﬁ.ga: I believe were three rooms all side by uﬁw.ia.smmﬂ:h-..a %.EEEESE.%
, the time? Gargan 3 kham — . ¥, Gargan was sy we drove to Edgartown;
>1ﬂﬂ-§-!~3§9€1§3.5«31§_18. !._.tnlﬂ.svéﬁ_gnsuun_-_ﬂ.-anﬁ_ﬁ Q To whom did these rooms belong? They had individual ?E“EEEE&B-E-_E._-E-?!.:““
out for o walk and had to go by where the two cars causc | had been there eardier in the day, there roomy, did {hey? they went into the water after him.
were parked and there was only one car, the white left, hn._ _nuugmnwutau ﬁiro.nu_uu..-shm wnw.“oﬂ A “E._nw.. know how they were. There were three rooms  Q They went aftor him?
aliant either Senator Kennedy or ple wan! 6w 2 £1 pan meooliect. A After him.
“w- H..io-ﬁu.—.. did not see ¥ ﬂﬂa..__._ like to shower and shave, Wo want to lny down Q Do you know if Miss Kopechne had one of those (hree? THE m._ﬁ.mid" Let him just give the conversation,
Q What was this time again? for a while. 1 sid, do you want any breakfust? .—.anN A 1 don't know, MR. FERNANDES: Yes sir.
A It would be quarter of 12:00, around that. &id, no. I showered, shaved, and left my cabin and o Q Do you know if the girls inquired of her or made any THE WITNESS: Gave up, turned around, came back to
Q All right. Now, no one from that point on mentioned them there and walked ncross the courtyard up to mention of you thit they had looked for her in the hotel the slip, got in the car and went back to the cottags,
anything that you remember about the whereabouts of Senator's room. oot (i B or motel? Q (By Mr. F ) 8o, ns 1 und d it, and 1 don't
-F.xn.!&ua«a Q And do you know what time you amived at A When 1 got there — want {o misiead you, und I wani you to correct me if |
A That Is correct. ] ator's room? . et Q Which was when? am wrong again, you my that Mr. Gargan stated the
Q Did_you leave the other people back af the coftage &t A Sometime between 8:00 and 8:30, o - THE COURT: Why don't you sk him the conversation, Senutor came to the cottage —
7:30°0r 7:10 or 7:30 when you left? Q And Mr. Gargan und Mr. Markham and the Senator w if he had jt? v THE COURT: It is in the record, There is no point to
A Yes, other than the ones — :Sﬁ yes. there? Q (By Mr. Fernandes)' Yes; what was the conversation? t it
Q Now, did you take the route back to the ferry down, 1 A Yes A When 1 got to the Dunes, one of the girls that was :m.qmwz.'zuuu_za.«uﬂznnﬂ._sy_n.._rw.u
believe, is it School House Road and then to the ferry? Q Were they in the room? already there, I can’t recall which one, came out of the important point for our understanding of the chrono-
A T'm not sure of the street, A Yes, they were, door of the cabin of the room and sajd ihere hus heen %va_ﬁnﬂﬂ.tr.. happened here, if 1 may.
Q A right from the cottags snd left? Q And what did you do there? Ked I the ;n ; g's happened to Mary Jo. COURT: | will accept it. There is no point of
A Chappaquiddick Rosd and to the forry, yes. A Mol ) Kooknd ob fie door, ks, loohed In.the Q What time was this? citing » topeition.
Q Was there any convemation sbout Miss Kopechne mnd W e the Sradtol iwag diting i fach 2 posiiy A | guess it would be 10:00. T guess around 10:00, §iR. FERNAMDES: 1 am not asking to repest the whole
A P s U aal i dier ) 3 oo ot vk ot e, e B Sl 2 B
can recall, , No. ‘Tom the k.
m Huu_i_.."n- Mr. Markham and Mr. Gargan dressed at this me in, not by his hand or -sq-.En-m I just thought ..3.“ Q And then you had a conversation with Mr. Gargan at said th noamwa ek
time? his yes he said, come in. | walked into the room am the Dunes? Well, lot me strike thal. Let me rephraso it. THE 1-w_.2m=u" This is what he explained, what he said
A They had polo shirts or pull-over shirts and [ think Paul closed the door EEE;&&«E&&S@R. When and how did you find out that she had died? on that morning, Saturday morning.
had on sharts, 1 am not sure. sation between the three and the Senstor loo e A 1 don't really understand the question. Q (By Mr. Fernandes) Who was present at this time besides
Q Was this whal they had beon wearing the night before? und wid somathing to the effect of, this is going to be s Q Well, when was the first time you sy you at 10:00 yoursell when Mr. made this conversation or
A 1 think so. I just can't recall what they were wearing ﬂ:-.n . Do you mind? " o'clock you understood there was an accident? made this statement ox the girla? All the girls were
specifically. Q Was he on the bed? Had he just got up A Yes there, | think you said. In addition to that, was there
Q Well, did anyons change that you know, did they have m ﬂ..ﬁﬂ_mh the ﬂ_.nv. w Rg that time did anyone sy she had drowned? A ﬂqe_. else In attendsnce?
ciothing there to change? " essed 2 : 0
A No, I think what people wore — A Ye Q Or she was hurt or in the hospital? Q There was not. At that time did you receive any Instruc-
Q Was it sfe to say what were woaring that day  Q Can you tell us what he was wearing? A No, :ua-nﬂBéB«B?tw-:oﬂF-ustr-.ﬂEE
earlier they wore morning’ A lcan't, no. Q Just that there was an aceident? to happes from then on?
A What they had on was what they had, at least in my  Q How did he appear to you? him. b A Right. A No, No. Jos just asked if | would take care of the girls
pomid .rwnr it was true of everyons, A Well, T t there was something bothering . Q And thon there came a time when you know that and | said, all right. He mid, stay here with the -ﬂ-
Q All Tight. Now, you returned to the forry? cause 1 was a little angry myself, having worked for fim samathing more serious hud happened? and 1 said, afl right, I will.
A Yes, long enough, 1 thought 1 recognized the mign to coms THE COURT: Well, there came s time when you O Then what did you do?
Q Approximately what time did you mach the Chap- into the room and then when I got into the room, | was learned she died? A Spent a very uncomfortable haur or so.
aquiddick lunding? Sttt tnstiutansouily Tald to gt outlin ¥ meny words THE WITNESS: Yes. Q And 1 take It a1 some Hime you left the istand?
A [¥'was perbaps wrownd 8:00, eigntisn. and | thought these was something wrong, but | though Q (By Mr. Fernandes) When and how? Who told you? A Yo,
Q B:00 o'clock? he was angry or disturbed, but | didn’t know iu—n»—_wul: A Mr. Gargan, 2 »
& ‘Asoiud thas, T-vemormbar was &t me for interfering with the conversation or what. Q Where, at the Dunes] A Tlefi at, I think it was, the 6:00 o'clack ferry that night




Q Along with other people were there others that left with
ou?

A I left with Mr. LaRosa, Mr. Crimmins and Mr. on.mu_..

Q Did Mr. Gargan mention the whereubouts of Mr. Ken-
nedy at that time at 1] o'clock ot The Dunes?

A | don’t recall.

Q Did anyone or did Mr. Gamgan mention .Ew.:t:- about
pny injurics or the condition of the Senator’

A Qther thun descnbing his condition of the night before,

no.

Q Do you know if anyone retumed to the scene of the
uccident al any time after it happened?
THE COURT: You mean from ﬂ- personal knowledge?
MR. FERNANDES! Yes, Personally.

Q Do you know or did E_"..Q.u tell you that he or they
retumed to the seene of the incident?
THE COURT: Do you mean did anyone tell him?
MR. FERNANDES: That they or anyone else retumed
to the scene of the accideni st Dike Road and Dyke
Bridge sfter it had ocourred either immedistely after or
an hour or a day later, or any time after.
THE COURT: Did anyone tell you that they or some-
one else rotumed to the scene of the sccident, meaning
the Dyke Bridge, after the accident ocourred?
THE WITNESS: Yes.

Q Who?

A Senator Kennedy in his television statement of the fol-
lowing week.

Q No, No one else other than Mr. Kennedy?

A Thal is right,

Q You did not go to the scenc?

A No,

Q Did you speak with the Senator, Mr. Kennedy, at any
time about this accident persomally?

A Na.

Q Did you speak with Mr. i about what happened
at any time?

A No.

THE COURT: You mexn other than this mesting st The

Dunes?

MR. FERNANDES: Mr. Markham wes not there.

THE COURT: At any time about what happ

d that

|
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day?

THE WITNESS: No,

Q You had pever spoken with Mr. Markham about this

accident?

A No.

Q You had seen him?

A 1 sce him every day in the street in Boston?

Q Now, If you know, do you know what happened to
Mary Jo Kopechne's pocketbook?

N No.

When you went with Miss Keough to pick up o radio at
the Shiretown Tfon, did she tuke her purse with her that
ou know of or remember?
m.&_...... remember. If I can sy in retrospect I know
something happened after the fact that | know that she
did, in fact, take i with her that 1.
Q Whet do you know about Miss Keough's pursc with
referonce to it being in Mr. Kennedy's car, can you tell
us that?
The fiust time thet | knew it wos there was the time
that | wan asked by Miss Keough or someone, T can't
recall now, if 1 would go to the police station on
Saturday sfternoon, pick up her bag, which I did.
Q How ditl she know it was at the police station, if you
know?
A 1 think —
THE COURT: If you don't know, say so. No specu-
lation.
THE WITNESS: 1 don't know.
Q She told you to pick it up, and you picked it up and
gave it Lo her?
A Someone asked me to pick it up.
Q Do you know or did you know where Miss Kopechne's
ﬂanxn_vubr or purse wasT

o,
At any time?
No.

>

A
i
Q Do you know who returned her clothing, ond 1o whom?

A

Q

=]

>

Q
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No,

MR. FERNANDES: May [ have a moment, your Honot?
THE COURT: Yes.

1 direct your uftention to the morning when you say
you observed Mr. Kennedy in the Shiretown Inn in his
cabin or cottage or whatever,

THE COURT: You mean when he went in the reom?
Now, sgain wilh reference to his condition, or an ob-
servation If you made it thea, what if any ohservation
did you make other than thst he looked troubled or
distraught? 1 don't know what word you used. 1 want
you to describe what you saw at that time.

When 1 came into the room he was sitting on the couch.
He was dressed. Mr, Markham and Mr. Gargan wers
silting on two beds to my right opposite him. He looked
up at me and smid something to the effoct, “'Do you
mind, this is private,” und only observation was that
in his eyes and In his fuce 1 was something wrong.
Something was wrong.

The clothing that he was wearing then af thal time as he
sat on the sofa or couch or whatever, if you know or
remember, is this what be had been wearing the day
before?

1 don't remember,

MR. FERNANDES: No further questions of Mr. Tretier,
THE COURT: Is there any reason we can'l excuse him
now!

MR. FERNANDES: | don't believe so. 1 think we have
finished with him. ‘

THE COURT; You wero here yesterday, 1 think, and
heard the warning about not disclosing your testimony
with uny person except counsel, and pastioulasly with
no other witnes?

THE WITNESS: Yes.

THE COURT: Then you are excused.

[ Witness excused. |
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JOSEPH GARGAN, Sworn

N BY MR. DINIS;
our full name, pl
Joseph F. Gargan, G-t-r-g-a-n.
Where do you reside, Mr. Gargan?
ﬁ_...umuu:u Hill Avenuve, Milton, Massachusetts,

I, —
THE COURT: Ask him his o¢cupation, plense,
Oceupation?
Vice president of The Merchant’s Bank of Hyannis. Also

an sttorney E.-n:j law for sbout fourteen years,
Directing your attention to July 18th and 19th of 1969,
wore you on the island of Martha’s Vineyard at that

Qo PO QFOPO

M.E_ m..-.n.: did you arrive in conjunction with those two

lates’

A Well, the dates to tell you the truth | am not sure of. |

came on Thuraday if that was the IBth. | came on

T} afl at approxi 4 g'clock in the
afiemoon, as soon as (he mece beiween WINONA at
Martha’s Vineyard Island or Edgartown Harbor. | think
we came in that day to what you call Key No. 7 and 1
would say we aroved there between, somewhere be-
tween 3:00 und 4:00 in the afternoon,

Q Did you arrive by sailboat?

A Yes,

MR. DINIS: He arrived on Thursdsy, the 1 7th,

Q With whom did you arrive on the Feland?

A There was a hoy named Howie Hall that sailed over with
me, raced over with me, and to tell you the truth [ am
not sure who else. | think Paul Markham was on the
boat at that time.

Q And did you come into the harbor here st Edgartown?

A Yes. We miled in and sailed wround for a couple of
minutes until 1 could find 8 plice to anchor the boat.
The harbor was at that time mather crowded and 1
anchored the boat almost directly across from the Ed-
gortown Yacht Club but out of the channel snd on the
other side,—

Q And did you come into Edgartawn?

A Yes, I did.

Q lmmodiately?

A Yes.

Q S0 yau wrrived sometime sround 4:00 p.m. on Thurs:
dsy, the 17th?

A Yes,

Q Did you check in anywhere?

L=t d

A I checked in st the Shiretown Inn.

Q Was Mr. Markham with you st the time?

A Yeu, ns | recall, he was.

Q Was Senator Keanedy?

A He was not.

Q He was not in the nrea, Mow, later thst evening did
Benator Kennedy join you af that time?

o>
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He did not.

‘When did you next see Senator Kennedy?

| saw Senator Kennedy | would ssy around 1 o'clock

_Humnw.ams..uouu of Friday, which you sy would be the
L

The 18ih. Now, had you made arrangement for a cook-

out?

1 had,

And what were those arrangements?

Well, basically | did this: It wss more than arrangements

for a cookout, | arranged to have rooms ot the Shire-

town Inn. 1 had arranged for a cottage where a group of

the people from basically various Kennedy campalgne

and the “68 campaign to gather to have, us you suggest

a cookoutl on that particular weekend.

1 see. Did you make provisions for liquor to be served at

the cookout?

1 did not.

Do you know who did?

Yes,

Who did?

Mr. Crimmins.

I ses. Now, with regard to friday, you [irst saw the
Senutor sometime around | o'clock?

It was on this side of the - it was in Edgartown on this
side at the ferry landing.
M&-.Mmm..ﬁ::un: to your knowledge did the Senstor race?
e did.
Were you in his boat?
I was,
Did he have anything to drink in the way of slcohol?
don't really recall that very well, Mr. Dinis. 1 have a
ague recollection of the fact that there may have been
or when he came he may have brought with him some-
thing containing maybe thiee or four beers. It is often
our habit to have beer on board. That particular day |
really can’t recall, but 1 would say I do recall that we
had some Coca-Coln aboard because | remember Howie
Hall who sulled with us, who was a younger fellow,
drinking Coke during the course of the race, and par-
ticulurly here on that day when you race out with a
southwest breeze which we didn't have that day, and
the wind is behind you and you are running the wind
with a spinnaker it always i my experience that the
bost becomes extremely hol. That particular dsy 1
worked very hard, [ remember, becsuse during Uhe entire
oo going out ahead having to hold onto the stay,
forcing my back out in this position with the pale
halding the spinnaker out, so | would suggest to you
that during the course of that lime that probably the
Senator nnd I both had perhaps maybe a beer.
Was there uny rum aboord?
There was not,
Now, when did this race end? When did you come
ashore?
1 would say probably from 2 to 2 and & half hours lutey,
Araund 3 o'clock?
No. The ruce started sbout — we sturted late. We usually
ﬁ“ﬂﬂn@.;ﬂrn .n:u&mm That particular year 1 think we
a8 late s5 2:30 that . 1 would suggest that

3:30-4:30, it was almost § n.n_a.w.w before wo ...“ﬂn in.
Did anyone go to the east beach to your knowledge?
At that time, no, What is the esst beach?
On QHWWB:E.E&- Island is & beach on the other side
of the e Bridge. Did unyone, to your knowledge, go
over there?
What day is this?
On 11&-&
Oh, yos. No question about that.
_muu._...onn did go to the beach?

would say not only somebody. | think e bady wenl
1o east beach in the morning. 2 e
In the morning?
Yes. | would sy approximately 12 o'clock.
Were all the girls there?
Some others were there earlier tham that, obviously,
because when [ arrived there at 12 o’clock some of the
group were already there.




Q The girls that were invited to the cotinge cookout, wers
they on the cast beach in the morning?

A Some; not all of them.

Q Was Mury Jo Kopechne there?

A Yes, she was,

Q And was Scnator Kennedy there?

A He was not to my knowledge there. | understand he was
there, bul mot while 1 was. w_nu was there Jater on.

Q What time did you leave the beach?

A “._n: the beach I would say at 12:30 and headed for the
erry,

Q What time did you arrive at the beach?

A | would say around 12 a'clock. I spent around o half an
hour there mysell,

Q And the Senator was not there at that time?

A Not ut that time.

Q And yet you met the Semator a half hour later?

A | would say a hall hour later | met him at the Terry
landing. At the time he was proceeding on the ferry to
Edgurtown.

Q And what time did the race start?

A The race started sl about 2:30.

Q Now, when the boating was over for (he afternoon did

A «Da return 1o the Shirctown Inn?

€8,

Q You were checked In there?
A There is no question about that,
Q What room you have, do you recall?
A I don’t remember. | think the room number may have

been — | have o vogue recollection of what is 7A, but T
can fell you exactly which room it was. It was up on
the porch and when you came to the porch it was the
room right in front of you,
Did the Senstor have a room in that vicinity?

e was in the same room.

‘ou were bunking together?
'ws there anyone clse bunking with you?
o, there are only two beds. e
low, some time that allemnoon the party group left for
the house sl Chappaquiddick, is that correet?
Not that afternoon. You will have to say that evening.
Abowt what time did the group begin to asemble?
Well, they all assembled at erent times, Mr, Dinis.
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e ferry landing?
n!x,_ remain at the house ufter that?
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Q Will you describe to the Court what was :-:-__..Eﬂm,-_

the house? While yau were there, what was huppening?
A Well, | would say that | arrived at the house somewhere
between B:15 — 8:30, probably close to 8:30. Al that

Now, by that time whit time would you suy it was?

I would say thet 1 staried the charcosl cookout between
8:30 and B:45, |

I see. Now, hud somo of the group arrived?

We were all there at that time,

All there?

A That is right.
Q And could you give us the numes of those wha were

there at that time?

A I would say Juck Crimmins, Paul Markham, Ray LaRosa,

Charlic Tretter, myself, Senator Kennedy, Cricket

you ihen, around 9 o'clock, 9:00 p.m., began to
serve the food? .

A | did not.

Q Well, at some time the food was served?
A That is correct.
Q H it sle to say it was after 9 o'clock?

0.

Tt was prior to 9 o'clock?

I will say that 1 started serving hot hor d'ouvres at
upproxima -

E. COURT: Now, Just a minuie. If you don’t lead so
much and sy il was before 9 o'clock or after 9 o'clock,
but simply ask him what time it was, we will get the
answer in one guestion.

Q Well, will you describe to the Court what ired

after you made your' early preparstions for the food-
serving?

A | tumed an the oven. A1 that time | took out of the

refrigerator what you would call frozen hor d'ouvres,
some of those cheese-typo things, some which have sau-
sage und some which have cheese. | turned the oven to
about 450 degrees. They take about 12 minutes to
cook, and 1 put in some of these hor d'ouvres at that
time, After they wore ready | took them oul and started
to puss them around o some of the people. Some |

pused to some of the girls end suggested they poss

O!E__.Sn_.ﬂ%uasﬂagsn?ﬂnnoig.?a

drinks being passed out at the same (ime?

A People were going tu the bar either making drinks for
“..Hrzwnmp& you drrive .ﬂ.u.... o themselves ar in that area. To tell you the truth. | am
b ==. b 4 g nol that aware ol it because fram working &l the stove
e o _.H PRatuil . . “und going outside— In fact, thero were people having
ime 1 arrived at a ly 7 o'dock, drinks, a few drinks sitting down talking. Thero were
And did you remain there for u period of time? people from time to time during the course of the entire
fﬁm_ =MF_ left :w.:&t.qa‘. evening going to the bar aren since the bar area was in
1 ia-un" bac wﬂ wnﬂn ferry landing. Q “wﬁw._nnrwu Eu—vﬁr_rn._h : !M-.._ lrﬂﬁn.n.
you hive an| Lo drin: urself?

_ﬂ..nuau_!. pick up some people there? Al uﬁnﬂbnm EE;E i nnth _-E..we: you are e
- o' 1 not. W something to drink. A

“!__ ou then relum to the house? coke. 1 had about four cokes, as & ==.=aoq of fact. i

3 Wi rinking purposes’
, how many trips did you make from the house to M ﬁnﬁﬁ ﬁuﬂﬁhﬂﬁ%ﬂ.w :M_._..wﬂmm I do know 5—%:5«

Q Rum there?

A I know that Crimmins and | had bought two cases of
beer at Merser's over here. Crimming hud bought the
liguor, as [ understand it, in South Boston, | know the
liguor store, but T can't tell you the name. It is on the

de route, the Murch 17th de. 1t Is on the left-
nd side of the road, I think vnﬂ.-qn was some Scotch: 1

don’t think there was any bourbon.

t Was there rum?
time | immediately went outside, took what is known as 9 thinlk
u coockout snd moved it mway .n..nE the house, It was Al thure must Bave hesn whiskey, And ibiste was

close to the house. | moved it spproximately, oh, T will

rum, yos, there was.

say 20 to 25 feet from the house and placed it in front Q Were you aware that Senator Kennedy left the premises,

of the window thut faced the kitchon so that while |
was in the kitchen ares 1 could see it outside.

the cotinge, at some time that evening?
A Yes,

Do you know what time?
I then pul charcoal into the cookout and poured a Q
substantiul amount of charcoal lighter onto :.n_marnﬂn-_. Al would my, w I rall, that it wa Sproxisately

It flamed up, then bogan, at least the stuff | pourd on
the chircoal began to bumn.

between | 1125 and 11:30.
G And do you know whether he left alons?

I then wenl Into (he house and turncd off the oven. A 1 would gy that he did not. All | can tell you is | saw

Then into the refrigorator,
Q Yes, | know. You mude prepamtion for the Taod fo be
served?

32—

him leave the donr where he went from there | am not sure,
1 sow him go out the door of the cottage, I did see him go

oul the door with Mary Jo Kopechne, Where e went from
there, I don't know.

Q Prior to his leaving did you observe the Senator drinking
cocktails?

WS- =
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Q And what time did you arrive at the bridge?

A Well, | would say nt the speed | was troveling it was

A 1 did not observe him drinking, ns you put if, cocktails.

THE COURT: Any alcoholic boverages?
THE WITNESS: | would
quite frankly. 1 saw the

ut it this way, your Honor,
nator particularly earlier in

the evening with a glass with ice in it, o tll gloss with a

S T8 LS L e, P, Tt
ola or 22 ] mal A
mas__h n...-v.l it was nom..ﬁ:#. 5__3:5 there was anything
1 besides Cocu-Cola,
to, but | would say framkly that the Senmator docs
copsume rum snd coke und 1 would assume he was
drinking rum and coke at that time.

Q Was he drinking nil the time that you wero there?

A Well, | saw him ~ oh, 1 would sy, I noticed him on a
couple of occasions with, E...uﬂq.:ﬁw“-ﬂu_uh?uh
with, sgain us | described, » y pi
of the evening, | will say mummmou. ﬂ%ﬂ&r .EE.E, gto the

Is, talking 1o the fello at me,

i ﬂ“..—:.ndﬁw. and to be quile

1 can't say frankly what
drink. For instance,

Rosa — my experience with Mr. LaRosa is thut Mr.

did not notice, to tell
honest with ¥y

pasicall

LaRosa never

know of, and yet
drink (hat night or not.

not honestly testify

L L

never has on any occasion that 1
can’t iell you whether he had a

Q You say Senmtor Kennedy left around 11:30 with Miss

Ko

can tell you.
Oﬂoﬁ:..nnatt_uﬁﬁnirﬂ-gg-anna
A T assumed they were oing to the ferry. We had had a

Q What was the conversation

A Well, let me put it this way: Mr. Crimmins st 11:15 was
the foct that we were afl there,
out, and Mr, Crimmins pointed
to get every-
ving
leave at 12 o'clock and that was

somewhat

o
A Two.

Q The Senator's car and the white Valiant?
d 3

Q

A

BT
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g
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bridge down by the beach an

if

af;
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Senatar

ted b
that we weren't mo
out that it was 11:15 and that we
body towards the fe
beeause the

ferry

{ in cortect.
And you may the Senstor was leaving with Miss Ko-
ne later alone?

, where he was going, again 1 don't know. | sssumed
was going to the fei He went oiit the door. That is
I can E—%ui_. Mr. 1 did not see him after that.
you next see the Senutor?

w the Semutor in the back sent of the Valiant.

ximately between 12:15 and 12:30.

t did he day to youat that time?

thing he sid to me was, “Get Paul Markham."
t did he my after that?

1 into the car and Paul Markham got into the
wmid to me, “The car has
d Mary Jo is in it." With

say ap|

e off the

, | saw him go out the door. That is as much us |

§zazu
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A Yes,

gt e
e

he wet?

£

n't notice at that time,

ou didn’t notice whether he was wet?

o1 al all.

Z

bridge.

‘ou didn't look at him ot all?

o1 ut that time. .
Did you have a reason for not looking at him
the thing | was interested in was getting to that

THE COURT: Where was he seated?
THE WITNESS: In the back scat. 1 never looked

certuinly no more than five minutes and it may bave
been as short as a couple of minutes.
Q Now, at the time the Scnator was in the car when Mr.
Morkham joined you, what did the Senator say? Could
we have that again?
He sald to me that the car has gone off the bridge down
by the beach and Mary Jo is in the car,
id he say to you thut he had gone off with the car?
o, he did not.
id he tell you any more than that ubout the accident?
o, that is all he smid.
t was — how did he uppear to you sl the time?
't look st him at that time.
didn't look at him?

around. He told me what the problem was ond 1 simply

drove the car towards the bridge.

Q (By Mr. Dinis) You knew the Senstor was in your car?

A t Is correct,
Q But you didn't look st him?

A No, he simply told me this thing. 1 didn't examine him

look at him or anything else.
Q W—Eﬂue go directly v._a the bridge area, the Dike Bridge
hres

A Yes.
Q And what did you find when you got there?
A Well, when we arrived —

THE COURT: Just & winute, did you drive over the

. bridge?
.u.:wﬁzmﬂm" | did, your Honor,

THE COURT: Did you have any difficulty driving over?
THE WITNESS: No. | went very slowly over the bridge
and had no difficulty. T had been over it before sevoral

times.

THE COURT: That day?

THE WITNESS: Thut day and the duy before. | drove
over the bridge. Arriving at the bridge, 1 drove ower the
bridge. As we wore going over the bridge, the Senntor
said_the car Is there, pointing to the right. (Indicating.) 1
don't know whether 1 saw him point, but he said 11 is
over there. | went over the hridge, turned the car
nround and faced the lights of the car towird the water.

Q (By Mr. Dinis) Could you see the car in the water?
A | could.
Q Now, prior to leaving the house, whut stimcted your

attention to the fact that Senator Kennedy was in the

back seat of the car?

A Ray Luross had come into the house. 1 was in the
kitchen ares. Ray LaRose said, the Semator is outside.

He wants to see you.
Q Did Ray LaRosa then follow you out to the car?

A Not really. 1 went immediately out to the car and wis
wbout to get in when the Scnator mid to me, gel Paul
Markham, Hay was then standing in the sort of what
you would call it, il there was 1 walk, the [ront walk of

the house. | said to Ray
back into the house; Paul
Markham and 1 then wont into the car.

| Paul Markham. Ray went
khum then came out. Paul

Q Mow, you have got your car turned uround. Now, which

car was this, the white Valiant, is thal corvect?
A Correct,

0 You huve tumed it around now ut the Dike Bridge and

that | backed up the et and went just as fast us T could

towards the bridge,

.

A

ou have got your lights shining in the water?

hey were not shining in the water, because of the
potition they were in, they were shining acroms the
wafer and what | have learned since would be in the

direction of the Dike House.




Q And —

A 1 didn't know it was the Dike House ut that time, but it
would be in that general direction. 1 have never seen the
Dike House. | didn’t notice it during the daylight or at
might, but | uaderstand it is there.

Q | did you do then?

A Wall, I looked down and | saw this car, The car was
completely underwater, completely underwater. Panl
Murkham at that time started down toward the water. 1
said, Paul, don’t go in that cor, Panl, without taki
your clothes off, und so Paul came back. At that time
wiss at the right front fender by the right front wheel. |
took my clothes off, including my underwear. 1 was
sturk maked. Paul Merklam took his clothes off. He
wenl into the water first. 1 went into the water after
him and we swom out to the car. Do you want me to
continue?

Q H.M How far did you have ta swim out to get to the

A 1 would say swhout from here lo that lady, (indicating)
aboul iwenty feel.

Q And what did you do then?

A Well, at fimst we gmabbed shold of the car, because the
current was tremendous and | was surprised by that at
first. We tried to grab. At first | think | held onta the
wheels of the car,- the front wheels, but this wus dif-
ficult 1o hold on, becsuse the wheels kept spinning on
you, So then T tried .an‘-e something on the car ilself
and | wua feeling around and 1 feli some kind of » rod.
1 don’t know what it was, A F.J vod that was not as
thick an that (indicating) but it felt like, oh, about us I

* would say as thick as copper tubing and | had a hold of
that and then I told Paul about {1 and Paul came over
and he gebbed it and we were both holding onto this

-_!w.-ar-s._n:ou‘naawsn holding our
beads above water like this, (indicating) becanse the
witer was deep enought that in order lo breathe, | cun
recull holding my head up like this in order to breathe
ut that time.

Q You could breathe and yet hold onto the nutomobile ut
the same time?

A That is correct, but the car was totally underwater.

Q What was the Senator doing at this time?

A 1 didn't notice the Senator, He was in the vicinity of the
car, of the bridge area, bul really —

Q He was not in the water?

A He was not in the water at that time.

Q What did Mr, Markham do?

A Well, Markham snd T were both holding onto the car.
Then we made some attempis to gel into the car. The
first thing we both did was hold on, holding onta the
car, 1 attempted, and | don't know what Mr. Markham
did fo tell you the truth or how he was making his
attempt. | don't recall. What | distinetly remember | was
nnm.wn wis trying to pul my feet down to feol where the
windows of the car were, holding onto the car and
trying to get my feel into the windows.

m “uﬂ ou find the windows?

Q And what condition were they in?

A Well, —

Q Were they open?

A Some were. One of the windows at leasi was that |
recall, yes,

Q Were you nble to make your way into the car?

A Well, not st that time.

Q What side of the car were you on?

A Hoth sides.

Q You waorked on both sides of the car?

A Yes,

Q Mr. Murkham along with vou st the same time?

A Right.

Q Did Mr. Markham get into the car?

A He did not.

Q U:__ li¢ submerge himsell anywhere near getiing into the
car

A Well, no. He mude some stlempts, bul what we found,
Mr. Dinis, iu in doing this, the current kept dragging you

_.!.«__ Sq, 1 then suggosted to Mr. Markhim — Uhis went

on for five or len minutes ~ | suggested to Markhum

that he get onto the resr of the car, that he stay at the

tear of the car and hold on and that | would continue
the nttempts ot diving and when | came up | suggested
Lo him, us when | came by, o reach out and grab him.

m Wr._ﬁuoe injure yoursell in any way?

Q What injury did you sustain?

A Well during the course of this sttempt now with Mr,
Markham @i the rear of the car, I started up at the froni
of the car and holding my breath [ started to wark
mysoll underwater down the car, down the side of the
car toward a window to see if 1 could get in, and finally
on one occasion | did reach what | sssumed to be a
window. You see, one of the things you must under-
stand is you could not open your eyes underwater, The
current, and | can swim even in sslt water with my eyes
open, but the current was so ferrific thut when you
were underwater you had (o operate by feel slone,
because the current would just force your cyes closod.
S0, | was doing it by feel, | resched and opening which
1 sssumed to be ane of the windows. | forced myself — I
am sure it was 0 window, quite frankly — I gol mysell
in, | went in sideways like this, (indicating) and I got
myselfl in and 1 began to fecl around, feeling around,
feeling sround. I then began to lose naturally my brouth
at one point and I tried to get out. T couldn't get out. 1
was stuck, and 1 was stuck because | was sideways
which is, to tell you the truth, stupid, and | finall
realized what the problem was and I turned mysell —PN
way (indicating) and pushed myself out and cante to the
top of the water. time Mr. Markham missed me
and 1 ended up some, | would sy, twenty-five yards to
the rear of the car. Paul came after and grabbed me and
sturted to help me. I gol my breath back again. | was
feeling all right and we both swam back to the car again
and 1 resumed this, starting at the frant of the car again
coming down underwater and attempling to get into the
car and then 1 tried something different after that.

m w.wm_-anﬁh.» sustain any injuries?

Q What injuries did you sustuin?

A My chest, my arm and my back was badly scraped.

Q I sce. Was Mr. Murkham injured in any way during this?

A 1 have no knowledge of that.

Q You huve no knowledge of that. Now, for how long did
you make this effort sround the car?

A Well, alter not being able to get in throl the window,
1 spent u period of time trying to open doors of the

car. I'would say, I don’t know how long | really tried to
open the doors, but »s | say, not being able te get in
the windows, then 1 tried to force the doors open and 1
was unmiccessiul, Why, to this dsy, I don’t know, be-
cause | could push the button and everything else. Well,
one af the difficultica was | hod no leverage. 1 was
swimming in the water and the wauier was carrying me like
this all the time, (indicating) but 1 did have my hands
on the door, | could push the button, but | couldn't
seem to open them. At one time I not only pushed the
button, bt put my knces up sgainst the car and tried
1o open it thut way and looking back on that 1 think
the reason 1 couldn’t open the duor even when 1 was
doing that was | wes pushing against myself; probahly
the very knee that 1 had, that [ was trying to use
_n_admn on, was holding the doar becsuse I wus pushing,
1 think, like that, and 1 was holding the door [ think by
trying that, but st asy rate, the fact is that | conld not
open the door and | (ailed doing that,

en you left the house, when you were driving the
Valant towards the bridge when you lefl the coltuge
and the Senator was in the back sont, was there any
conversation st all?
Na.
Nong whatsoever?
No, wo just took off, just ns fast s | could.
The Semator made no explanstions as to what hap-
ened?

ol al that time,

MNow, for —
Execept (o say that as | said the car had gone off the
bridge und Mary Jo was in it nd that was it, As far as |
was concerned, | had u vision of u car in the watet.

<
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>.M.E he didn't tell you that he went off the bridge with
it
He did later on.
Later on, but not at that time?
No. All he mid to me is the car is in the water, Joe,
Mary Jo is in it.
No further explunations?
Not af that time,
Now, al some point you terminated this effort you
made 1o get in the var with Mr. Markham?
That is correct. .
And do you know how much time was used in trying to
get into the car?
A | would say we were probably there forty-five minutes.
Q And then what happened?
A Well, we finully determined that we just couldn’t get In
the cur and we gol out of the water, wenl up onio the
shore and | began to dress st the side of the car, the
ﬁ,ﬂ-.ga tide of the car.

s there any conversation with the Senator at that
time?
Not that I recall, Mr. Dinis, There may have been, but
nol that | recall at that time. He was standing sl the
nn.nﬂ..quh__.a car ot ?-":"w_“i. EH.HEEFH Hu- -_!“
ut clothes on was &,am

ront fender pulting my clothes on and il was al 3
time — you have asked this before ~ that I noticed that
the Senator’s hair was wel mnd matted and curl;
which it tends to be when he goes swimming. His hair
was very ourly and us | said matted, but obviously curly,
I noticed particularly his psnts, He had either a yellow
pair or light pair of pants on. [ don’t know, they were
cither white or yellow and they were definitely wet and
clinging to his legs and he had, L think, & bla shirt on
that was also clinging to his body and | noticed that at
that time.
Q ﬂu!.m where did you go from there? What happened

then'
A After 1 got dressed, | got around, got into the front
driver's seat, Again Mr. Markham got into the passen-
ger's seat. The Senator got into the back of the car. |
backed up the car und almost, you see, in a daze, I just
started up the car. | weat over the bridge 1_.._ and
started up the dirt road in the direction _.___ the femry.
Did you make any effort to obtain additional assistance?
No, we did not, .
Was there a particular reason?
Not & paerticulsr reason, no. | mean, 1 dove into the
water. | felt — at that moment when | weat down 1 felt
there was only one thing to do and that was to get into
the car and as quickly as possible, because 1 knew if |
did not there wakn't just o change in the world of saving
Mary Jo,
You must realize that Mary Jo was a very good friend
of mine, n pemon that | hold in great esteem, great
affection, and [ had lost & friend. She was in the water
in the ear and 1 thought at thal time the only thing to
do was .euﬂpapvpnnlﬂ.__nn-.ﬂ!ainr_m_!
possible. When we failed in that, Mr. Dinis, | didn’t
think that there was anything more that could e done,
Did you have any thought as to how her body was to
be removed from that car?

What was the discussion?

We only started up the dirt rosd. Senator Kennedy was
very emotional, extremely upset, very disturbed, and he
was using this expression which f huve heard before, but
he was using it particularly that Em_:. "Can you believe
it, loe, can you belleve it, I dont believe it, 1 don’t
believe this could happen, I just don't believe it."” and it
continued in this way.

I made an attempt to calm him down, you know.
Finally 1 said, "Well, what did happen, whal did happen,
Scnator?” -~ not Senatar, Ted. .&En did happen, Ted,”
and then he explained to me what hap d
First | said to him before he even unur.uun to me what
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happened, | said to him, “Were you driving the car or
was Mary Jo driving the car, who was driving the car,”
and ‘he sid, 1 was driving the car,” and ﬂ::.—_ sald,
“Well, what happened? What the hel] happened,” and he
wis somewhat calmer now snd he (old me that he was
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going down the rond, the dirt road headed fowards 1
don't know what, He suddenly saw the bridge in front
of him and that was it. He saw it in fronl of him, the
lights shone on the bridge, and he went right off it into
the water. x
He then told me that he remembers in the
water, He was feeling Mary Jo stroggling in the water, He
remembers feeling the waler coming up over his chest,
which wus unususl for him, and this still sticks in my
mind. He wnid, “Then 1 gave up, | thought that was it
and I gave up, 1 jusi gave up, and the next thing I know
I was out of the water,” - not out of the water — “The
next thing [ know | had come to the top of the water.™
When ‘you were making the effort (o get into the car
whut position was this car in?
It was upside down and it was — excuse me, can | use
this just for & second? Assuming that this was the
bridge, the car was right there in that position [indi-
oﬁmuw__. The front of the car and the back of the cur
here was directly—
THE COURT: There is an illusiration made by some-
body clse,
..imw.. WITENESS: That is pretty close to correct. 1
would have the car even straighter than that, but il is
pretly closs to correet,
And was there nny conversation about seeking additional
sssistance?
There was not.
There was none?
Secking additional assistance? You meun towards getting
m.m.n car out of the waier or something like that?

oS,
Well, in that direction, yes
What was the conversation?
Well, after he described to me what had _E.mvnun._ he
told me that, you know, thix E:.a.ﬂzbn. coming fo the
top of the water, all of this, and then sgain he un-n:q.__
to go Into this thing about, 1 don't befieve this, | don't
believe this could happen lo me, | don’t know how this



could have happ , 1 don’t d i1," wnd this
agein, and then | don't romember the conversation di-
recily word for word, question und answer, but 1 do
recall that the gist of the conversation or the thrust of
the conversation was that this accident, and 1 said, [ was
the one who said it, thut we have gol 1o report this
secident, have got 1o mauke a report of this accident
immedintely,

Q What time waos this?

A That is when we were in the car driving in the direction

of the ferry. Ta tell you the truth, I don't remember

this drive at all, Mr. Dinis. | remember the conversution

in the car but driving the car or whore we went or how

we went is g blank ta me.

Well, wus it somelime around 1:00 o.m.?

No, | will say that this was closer to 1:30.

1:30 gm.?

Yes. As | siid to you, we were there for 45 minotes and

1 will say we were there quite 2 long time. It would be

sometime between 1015 and 1:30.

You said that this must be reported to the police?

That is correct.,

And was Mr. Markhum present when this wos said by

He was,

And did the Senstor hear you iy this?

No question sbout it.

And as you were driving down the road away from Dike

Bridge, where did you go?

Well, my best recollection is thst we went in the di-

rection of the ferry bocause | know that we evestually

ended up there. I

Q So Ho..w arrived at the ferry shortly after leaving Dike

A 1 wouldn’t sy shortly after. 1 just don't know the

unswer o that question because whether or nol we
drove ground or went diréctly to Dike Bridge, to tell
you the truth my memory is a blank. | do remember
arriving ot Dike Bridge and that we did have a conver-
sation there for some ten minutes at the ferry stip but
during this period of time we were conversing shout the
fact, number one, | =aid to him that we had lo report
the accident.
The sccond thing 1 suggested to him was thal he had to
call Daye Burke immediately and that he ought to cull
Burke Marshall before he reported to the police. That
wos my suggestion,

Q Who is Dave Burke?

A His administrative assistant,

Q And he was where, in Washington, do you know?

A Well, he lives in Washington and my suggestion was to
call Dave Burke for one particular reason, Mr. Dinis; and
that is that I hud been present when Mrs. Kennedy, his
mother, had received the call from the South Pacific
when (he president was missing, | know that Mrs. Ken-
nedy had heard on the radio that her son had been shol.
| know that, thirdly, she heard that Bob had been shot
and 1 suggested 1o the Senutor he call Dave Burke
before he wenl 1o the police station, let the fumily
know that he was all right, that this had happened, and
then report it to the police, and 1 thought he should call
Burke Marshull because Burke Mosshall, so far as |
know, was the best lawyer that | know,

Q So you made no effort to cull the fumily yoursell?

A 1 did not. | thought he should do it. | though he should
not only let his family know, but I thought that because
af all of these circumstences that he ought to let Mr.
Burke know and ket Mr. Burke handle the rest of it for
him because there are a number of people in the family
obviously in varlous plices. We couldn’t cull all those
nauﬁ_h 4l once.

Q Now, you then proceeded to the ferry landing on Chap-

aquiddick, is thut correct?

A ot is correcl. We did arrive at the ferry landing, that
is eorrect.

©Q What happened when you arrived thers?

A Well, we continuod this con . The ion

contimued aboul the fact that he showld report the

accident, that be should call Dave Burke. | insisted upon
thit sguin, that he should cll Dave Burke and Burke

Murshall. This conversation went wound and around.

>0>0
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This was the gist of il. “You have got to reporl this
nn.._m_a_.m.:inr_av. und you've gol to call these iwo
people.

Al that time or at the end of this conversation the
Senator siid to me, suld 1o both of us basicslly, “All
right, all right, | will take care of it, you go back, don’t
upel, the girls, don't get_ them involved; 1 wil fake care
(&) .

With that the Senator got owt of the buck seat of the
car, took sbout three steps and dove into the water and
staried 1o swim scross the cut. | then jumped out of the
car, Paul Markham jumped out of the car, and we
watched, and he started to swim acress and continued
to swim across and | watched him until he was sbout
halfway or three-quurters of the way across.

We then gol in the car, drove down the road to the
coltupe. Al thal time | said to Mr. Markham that maybe
we better go bock to the fesry slip and | will swim
ucross, so we wenl past {he coltage, turned the car
around. We hypussed the cotlage, again drove down the
road and went back to the ferry slip.

By the time wo reached the ferry we talked about it
und 1 decided since the Senator had gonc he was

to report the accident, that | felt nﬂ he wol

Dave Burke, he would cill Burke Marshall and | also
knew Jack Driscoll, who was a lawyer, was an the other
side Lhat he would probably talk at the police station
with Jack, that since I was the only one who knew the
girls that maybe 1 should go back to the party because 1
wits probably the best one not to alarm ihem and to
keep them calm at thut time,

Q Do you know what time it was that you arrived back at
the cottape?

A | would guess it would be around 2:15. The only ac-
curate time — well, about 2:15,

Q And who was at the cottage at that time?

A Well, T will suy everybody but the Senator and Mury Jo
Kopechne,

Q Now, whon you saw the Senator jump into the channel
there, did you see him reach the other side?

A 1 did not.

w H_B.na; you toncerned about his—

0.

Q —ability to make it?

A No, not at all, The Senntor can swim that five or six
times both ways. That may seem unusual, Mr. Dinis,
except | have been with the Senntar 30 yesrs swimming
and sulling snd 1 don’t know if you know the break-
water off Hyannisport, but we used to swim every day
sround that, the breakwuler, and it is the only thing the
Senator has done since this buck injury, besides skiing.
The real form of exercise for the Senutor since the back
injury is swimming.

0O Notwithstanding the back injury? i

A No question sbout il. I assume he had his hack brice on
that night. T was not concerned wbout his ability to
make it to the other side.

Q@ You went back to the cottage at Chappsquiddick about
2:15 and you remained silent sbout the accident?

A That is correct.

Q And what time in the morning did you tell anyone of
the socident?

A | would sy to the besi of my recollection, it would be
probubly sround 9 o’clock,

Q And who did you tell?

A 1 told the girls.

Al the cottage?

ut is correct, and Juck Crimmins.

i 9 o'clock at the Chappaquiddick cottage?

That is correct.

You told everybady there?

A Not everybody was thiere, but | mesn everybody that
was at the cotlage, yes.

Q Who left?

A Cricket Keogh and Suzie Tannenbaum left.

THE COURT: Who was still there?

THE WITNESS: Well, to the best of my recollection,
your Honor, it wauld be Jack Crimmins, Rsy LaRosa
und the five girls.

w ._.vna you told them ull ut that time what had huppened?

4,
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Q And how long did you remuin after you gave this
information to the group that was left there?

A rs“.a.. remain very long. | took the girls to the ferry

ock.

Q And do you know where the girls went after that?

A Yoah. They went to the Katama Motor bnn. Yes excuse,
not yeuh, yes, they went to the Kutama Motor Inn.

© And then did you go back to the Shiretown?

A Yes, 1 did,

0 Now,—

A Eventuully | did, yes. :

Q Now, you say that you went buck to Chappaquiddick ut
2:15, is that correet, the cottage, after the—

A Swim, I went back to the cottuge and arrived there
about 2:15,
THE COURT: Well, it is all in the record,
MR. DINIS: | um frying to reconstruct in my mind the
facts in the case,
THE COURT: He just told w 2:15. Now, we don’t need
it repeated on the record,
MR. DINIS: Well, I don’t think il is possible, your
Honor, for yvour Honor at this late dale in my life to
begin ta chinge whatever style | have and the method
of inati logize to

I appreciate it and 1
the Court. i
THE COURT: This is not cross-cxamination, There s no

have it occassionally.

Now, did remain there the entire morning from
2:15 until 9:00 a.m? !

id. No, strike that, | did not remuin there from 2:15
9:00 a.m. I left the cottage, to my best recol-
lection, and took the ferry across to Edgartown. My
best judgment is somewhere in the vicinity of 8 o'clock.
Q Where did you go?

A 1 went to the Shiretown Inn.

Q With whom?

A With Charles Tretter, Suzie Tannenbaum and Cricket
Keough.

Q Was Mr. Markham with you?

A Yes.

Q

A

_e_.... did you do at s.._.,..uﬂa_s;._ns_“%aw% S
went - 1 Gune into the and col T8

1 sw the Semator standing on the porch. I went im-
mediately to the porch und upstairs and spoke to the

o

¥

My best recollection is it was around, | will sy 8:00 to
8:30, but I'm not sure of it. I wauld say it was around
£:00 to B:30. That is my best recollection because in
Easu.ﬂiulvn:_laru.ﬁ_gg.nnzaa

of the island as quickly us |

Q Now did you go back to the house at Chuppaquiddick
after that? A Yes, | did.

Q What time wus that?

A Well, | wouold think it was around 9:00 to 9:30. | mid
9:00. [t may have heen ag late us 9:30.

Q w..m_...ﬂ.._.“hau of the day did you leave Marila's Vineyard

A Around 6:00 p.m. that night. | am quite sure [ took the
6 a'clack boat vut of Oak Bluffs,

Q Now did the Senator leave e..E....Wn: when you left the
Shiretown Inn st 8:30 or 9 o'clock?

A He did.

QO And where did you goT

A We went to the Chappuquiddick side of the island - not
side of the islund. We went to Chappaguiddick o that
little thing that Jooks like an MTA station with o phone
i it.

Q Wan there pny particular purpose in cromsing over an the
ferry at that time in the meoming? What was the pur-

¥

P 7 T phane call.
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Q And that was the only purpase that you had in mind at

that time?

A That is correct. You have to remember that | have been

coning here and mcing for thirty yeurs and one thing
you can'l get in an Edgartown woekend, Mr. Dinis, is o
telephone, | know all the telephones on this island well
and where they are und you just can’t get them.
Certainly | wanted o place where the Senator could {alk
rivately to tell exactly what had happencd and then
mmedintely report 1o the police station.
Did you ask the Senator whether ar not he had reported
“J“- uaccident up to that time?

id.
And what did he say to you?
He said he had not.
Now, did you have any ion with the S
and Mr. Markham on the other side of the, on the
Chappaquiddick limding that morning?
No, nat to any great degree. The Senator did all the
talking and that was basically on Eo—ﬂﬂbﬁn. After he
finished 1 think it was I that suggested that Paul go with
hiny to the stution; that 1 would go to the
cottage, tell the girls what had happened und take them
back to the Kntoma.
Do you know when Mr. Tretter learned of the sccident?
From my own personal knowledge, to tell you the
truth, 1 't think 1 could help you, Mr. Dinis, He may
have found out, and I'm only guessing on this, but he
may have found out from the gitls, the other girls that
did know, becnuse Mizs Keo: and Miss Tunnenbaum

0

did not. Of the accident? 1 did not.

At Katuma Shores?

AL uny time, Well, no, I'm sure 1 wus not the first one

to tell Mr. Tretter about the accident. 1 don’t recull

telling Mr. Tretter nbout the accident, to tell you the

trufli. At Kalams Shores at one point there was a
fon aboul the accident at which Mr. Tretter

Hruﬂﬁpis.uﬂu:ﬂn_&hun:u:ggﬁwg-

the accident, but 1 never told Mr. Tretter that | did not

go to the scene, no, no. | have no recollection of every

telling Mr. Tretter anything sbout the accident except

u...nrm.._u of the Katama Motor Inn when he was present

th the girls.

O Did you assist Senstor Kennedy in the preparation of
the statement that he left for the police department?

A | did not.

Q You did not?

A 1 didn't know what was In it, [ saw it, pardon me. I did
wee the sheet of paper that the Senator was working on,
but 1 did not read it. 1 was in the station, 1 think the

stutement 5 1 am ot that paper there, (indi-
cating) but | did not read it and 1 don’t know what was
in the statement. | do know now, because 1 have read it.
Q Did you tell the police that you wenl to the scene?
A z_nnﬁn spoke to the police, not about that or anything
clse.
MR. DINIS: No further questions.
:qmma COURT: Any reason why we should kecp him
ere
MR. DINIS: No, your Honor, 1 don't see any resson
why he should be held here.
THE COURT: All right, you are excused and you ¢an
o home.
IE WITNESS: Thank, you, your Honar.
MR. FERNANDES: Your Honor, can we determine
whether o7 not Mr. Richurds is here?

-




MR, DINIS: Ross W. Richards. .
MR, FERNANDES: He came here from Florida and if
he @ here, he shouldnt be u long witness, 1 think we
cant finish with him before the bresk. Mr. Richards,
don't know whether he is here.

THE COURT: All right. Mr. Richards.

Eﬂwﬂg
ROSS W. RICHARDS

Before: .
Hon. James A. Boyle, Justice of the
Edgartown District Court

Present:
Edmund Dinis, District Attorney for the
South District of M. 1
Armand Fernandes, Assistant District Attorney,
Peter Gay, Assistunt District Attorney,
for the Commonwealth.

Jumes Cardono, Bsq., for Ross W. Richards.

Thomas Teller, Clerk of Courts
Helen 8. Tym, Temporiry Court Officer
Harold T, MeNeil and Sidney R. Lipman,
Official Court Stenographers.

direction towards me and T was walking in an easterly
direction,

Q mn.qﬂn_ﬁ you have a converstation with him at that

e

A At that time we sid good momning and he turned and [
kept walking, nodded and said good morning, and he
turned and walked with me.

Q Where were you going, back to the Shiretown?

A Back to the Shirciown, to the room. We were just going
to our room. This is o mstter of twenty-five yvands,
probably

Q And what observations did you muke as to his clothing?
what was he wearing ut that lime?

A He wus wearing, | believe, a blue shirt, white slacks and
white loafers,

THE COURT: Excuse me, could 1 just have this time
and date ﬂ!ﬂu

w_w. ___noﬂﬂ NANDES: 7:30, July 19, approximately 7:30,
THE COURT: Is that correct?

THE WITNESS: Yes, sir.

Q m..mnm Mr. Fernandes.) Which | believe is 4 Saturday, your

nor.

A Right,

uﬁ«wﬁ: have any conversation with him?

t was the conversation at this time?
It was aboul the prior mace the day before. | happened
to win the race and he congratulated me on it and we

2
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ROSS i RICHARDS, Sworn

Q And your legnl address, Mr. Richards?
A 19 Bent, B-e-n-t, Road, Rumford, Rhode Island,
Q And your occupation, sir?

A Plant for N Wire C: , Puw-
tucket, Rhode lsjand.

Q 1 direat your attention fo the weekend of July 18-19,
_g%a" did you have occasion to be on Martha's Vine-

m >MM aho&bﬂ:w Mayberry

were  you ing at the May!

- »ﬂuon.!. so-called, which is vu.ﬂunﬂu.z.u Shiretown lan?

es.

Q Could you tell us where your room was?

A “...n GEM in at the Muyberry, | believe it was Room 7 or
Room 6.

Q And is thore in there, could you describe the ares
immediately outside the entranee to your room?

A Thete is an onirance from Water Street through n short
alley fo the motel and wo were on the second floor with
an oufside porch.

Q Do you happen to know or do you know who held the
!..w-.— rooms on that deck, so-called, specifically was
it Mr. Kennedy?

A Senstor Kennedy was in one of the rooms:

THE COURT: I didn't hear thal wnswer,

THE WITNESS: Senator Kennedy had rogistered at the
ather room, &, 1 beliove, at the Mayberry.

THE COURT: Were these ndjoining rooms?

THE WITNESS: No, they weren’t.

Q (By Mr. Fernandes) If your Honor please, they ame
L-shapod, are they not?

A Yes,

Q Your room wuuld be one part of the L ss it were?

A Right.

Q Mﬁ;n other leg would be the other? Is that right?

A it

Q Now, did you have occasion to see the Semator or Mr.
Kennedy at upproximastely 7:30 on the |9ih.

A Yes, sir.

©Q This was u Saturdsy moming?

A Suturday moming.

Q Would you el us where you saw him?

A | was entering from Wator Street, taking n Jeft inlo the
cottage at Shiretown snd he was walking in n westerly

T

ssed that back and forth for maybe ten or fifteen
minutes,

Q So, you walked und discussed this matter and then you
went up fo the porch or deck which is adjoining both
" ﬁnﬁ und you also discussed this?
L.
omﬂ__u—nanloux you sy yon were in his compuny all
tol

A Haif an hous,
w %u._ within this time you had conversation with him?
ca.
Q About the mees and any! elsa?
A And the weather. It Ewwﬁo i
Q Was there any dis ion about Tsland?
Mﬁa.lﬁnﬂtﬂa i ..nnﬂ»- q .._...‘
ere you y anyone during this conversation
THE m.os._." 1 didn’t hear.
Q (By Mr. Fernandes) Were you joined b anyone?
A Stanley Moore followed behind us and he was sitting on
the porch with us.
Q You say followed behind you. Do you mean in your
A Mﬂw_uu ta the Shiretown lnn?
Q Al he, too, shursd in this conversation?
A Yes, sir,

.._.zmrngﬂw.m" Well, you said something about st down

on i

ESS: We st on the porch.

.u_.mm.ucoc#._.u All three of you sat on the porch for a
time! 2
THE WITNESS: Right, yes, sir.

Q (By Mr. Fernan: Now, what observations, if sny, did
you make of the Senstor st this time as o sny injuries,
his appearance, or attitude?

A | didn’t notice anythong out of the ordinary,

Q You noticed nothing out of the ordinary in his specch?

A In his speech, no.

Q In nppearance?

A In appearance, no,

Q Now, did anyone else join or como onto the deck during
hat time?

A My wife came out around 7:30. She came out of our
toom. She heard us falking out there and we were about
to go lo breakfast, so sheé came oul and sat for five or
1en minutes,

G Did anyone else come?

A Nao, sir.

Q Were you ever joined or see Mr. Markham or Mr. Guigan
that morning?

A Mr. Markham, Mr. Gargan, | remember the bell st 5:00

B

o'clock, it rang and we asked the Senutor if he would
like to have breskfust with us and he said, no, he
waouldn't, but he may join us later, and at that time Mr,
Markham and Mr. Gargan —

Q May I stop you?

A Yes.

Q You sald the Senator discussed the possibility of joining
you at breakfast |ater?

A Later.

Q And then you say Mr. Markham and Mr. Gargan came
on the deck?

A Yes, sir.

Q >.nuu could you please describe to the Courl what ob-
servations you made of these two gentlemen at this
time?

A O, they were ruffled looking. 1 would say they looked
damp. #E hair hadn’t beon combed in some time,

Q And when you I« damp, what do you mean?

A Well, just what I sid, that they appeared that they
might have beon wet from the night's dew or fog or
something.

Q Well, let me refrexh your recollection, Mr. Richards. Digd
you have u conversalion with a Lieutenant Dunn in our
office?

A Yes, sir.

Q And do you recall telling him that they were both
.RBEu _.._- wet? Did you use {hose words with Lieutenant

unn’
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i

1

And where do you live, Mr. Inﬁ:ﬂhﬂ

20 wqﬁr-ta..a Rosd, B--ig-h-em Road, Waltham, Mas-
{ is your ocoupation?

State Police Chemist, Supervisor of Laboratories of the
Dep of Public Safety.

A 1 don't remember,

Q You don't remember?

A | did not say that, | am sure,

Q Well, let me see if this rofreshes your recollection. Shart-
W before the B:00 o'clock bell rang —

HE COURT: Just a minute, | am not going to allow
MR. FERNANDES: | am just rof: his llection.
THE COURT: I am not going to allow impeschment,
MR. FERNANDES: If your Honor please, 1 don't offer
it for chment; only to refresh his recollection.
THE COURT: No, I'm not gaing to allow it.

Q (By Mr. Femandes) So, you would leave it that thoy

were damp?
q Whe n._:.e!s&. hen the deck?
t W came up on
h>... ey went directly to Senator's room and apened
the door and he followed them into the room.
THE COURT: 1 didn't hear.
THE WITNESS: They went diroctly to the Senator's
room and he tumed and went with them,
. Femandes) Whether or not you made any

gdsr

c
g
F

aw!ﬂmcﬁna«wnun-.-.ﬂll&.ggl&n«sz
see them confer?
mgze..m&.uﬂ. nfl tering the room?
not confer prior to en room
A They hadn’t. o
Q They did not?
mﬁn«;s:&?f ?
ou soe
A No, | didnr, .

FERNANDES: No further questions.

THE COURT; Is there any reason for keeping him here?
MR. DINIS: Excused.

u.:-m COURT: You may leave the island, Now, why

E

And how long have you been with that department?
Twenty-four years.
If you prefer, you can sit down, Mr. McHugh; and if
your Honor please, does your Honor wishi the witness (o
be quatified?
COURT: | think you had better. This is » trans-
cript of record.
Q (By -.__ﬁ Fernandes.) What is your educationsl back-
un
A duated from Tufts Collegs. My degrec was Bachelor
of Sclence of Chemical ecring in 1941 and grad-
uste work at New York Univemity, Boston University,
Institute of Technology.
THE COURT: In what field
THE WITNESS: In chemistry,
Q (By Mr. Fi des,) 1 also und you
Boston College Law School?
A Yes, | an Bostan College Law School, graduated
and pasmed the Bar in 1952,
Q And you are n member of the State and Federal Bar?
A That is right,
Q Uy, M. Farasaden] Now, Doctar, withiont gaing ot
y Mr. Fernandes,) Now, ctar, w u 1]
your qualifications -...mIEE-.. specifically with reference
to certain items the k will show you, 1 ask youn that
ou examine Lhem,
A (Witness examines items.) Yes, [ did, sir.
MR. FERNANDES: Off the record.

THE COURT; All right.

Q (By Mr. F ) Dr, Mch you ined those

viously?

A Yes, sir,

Q Could you tell us when?

A 1t way shartly so

Q To refresh your recollection, September 2 of this year,
does that refresh your recollootion?

A Yes, nir,

Q 1969, I'm worry.

A That is right, sir.

Q=0 »0 »O> Odg
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What tests did you perform on these clothings?
There were a series of tests, First of all | was not
present in the laboratory when the clothing first was
received, so Mr. ._.n.__. iun had run a serics of preliminary
benzidine tests on this material.
Would you instruct the Court as to what is this ben-
zidine test?
A test that indicates the presence of blood on the
material. This fest had shown positive over certuin areas
of the submitted white shirt.
Could you tell us, and if you would exsmine the shirt
and point to those areas so tho Court Is informed where
on the shirt?
Yes, sir.
THE COURT: I think for the record you ought to state
where it is, such as the back of the neck or the inside or
something of that kind.
THE WITNESS: If 1 might, | have it noted heze. Let's
sée, Yes, sir. To continue, on gross examination of this
item wunder visible and ultraviolet light disclosed the
presence of reddish brown and brown washed-out staing
principally on the back and left sieeve surfaces. Most of
these stains gave tive benzidine reaction indicating
the presence of residual traces of blood.
Would you point to thoss areas now?
This would be the buck of the shirt, this whole area in
here gave positive benzidine tests. (Indicating.) To con-
tinue, the back of both sleeves und the back of the right
sleeve of the submitted shirt reacted tive, night
ticular reacted positive to tho zidine test.
It is the back of these two sleeves extending down here.
(Indicating.) Unususlly strong benzidine tests were ob-
arcus of this shirt. That
would be nlong this area right in here. (Indicating.)
All right. Did you examine any other items?
1f 1 might, tests were dly at d
to show ss lo the specific orgin of this blood, but it
was not possible to further define it outside of a posi-
tive benzidine test,
THE COURT: You mean to put it in a group?
THE WITNESS: That is right; either fo put it in n
human category or a group and neither one was passible
under these conditions,
Pid you perform tests on other parts of the clothing or
n.b.v. other clothing of the items in that bag?

es.
Could you tell us what tests and what items?
The fests wore ormed. All items of clothing were
checked by mysell in the laboratory.
Could you identify them for the record?
t; one pair of dark blue slacks.
THE COURT: You don't need to shaw them to me,
THE WITNESS: All right, One white shirt which | have
informed the Court of. One light blue bra and one pair
of sandals.
(By Mr. Fernundes) Now, with rel
items, what iests did you perform?

ta these ather

o

!
Pickets call for Sen, Edw, Kennedy's resignation,

Q And what do ecach of these tests do? Whut is their
function?

A All right, the blood nlcohol level was determined to be
0.09 per cent.

Q 0.09, which means?

A That is what that —

©Q What does thut mean?

A It mesns the level of ethyl alcohol in the blood was
0.09 per cent. The carbon monoxide content was less
than § per ceni. Thut means gonerally speaking it wus
negative, but, however, it is very hard to determine low
amounts of carbon ide; bul g kis
anyihing below § per cent would be considered negative,
The w-i:.::.nu ‘was negative, Anything along the line of
e pills. The organic basls, there were non detee-

1 _ﬁ.__uﬂu& this fest for some of the similar stains, yes, ted, would be i
on the dark blue slecks. Test for similar staine was negative. maierial. Those Fs-th-ﬂm___nnu.“m_ﬂﬁﬂ e GN e
What findings did yon make with relerence to the tesis Q Now,

of both sleeves of the white shirt, All of the tests
an the submitted clothing were negative.
Did you find any salt?
Yes, mir. If | might explsin, there were tests run for
sodium chloride on ihere to dotermine the presonce of
salt water in them and they were positive on all items of
clothing und the shoes also,
All right. Now, Mr. McHugh, did you also perform n
blood lest ar tests with reference to ceriain items of
blood that were recoived?
Yes, | did.
And could you tell the Court what tests you performed
of the hlood u:sﬂ_n received by you?
Yes, the sample b enclosed in here. (hndicating.) There
wero o series of four fests tun on this blood. Let's see il
I might — the eothyl alcohol, carbon monaxide, barbit-
urate. and organic hasis,

_ 40 -

.. —
THE OW&..NH.. Just » minute. The positive tests were the
one on the amount of nleahol?
THE WITNESS: Yes, sir.
THE COURT: In the blood, and that was?
THE WITNESS: .09 per cont, that i= right.
THE COURT: And other tests were negative?
THE WITNESS: That is right. Generally ki
carbon monoxide was less than 5 per cent ﬂ.unﬂnﬂaﬁ
be considernd negative.
THE COURT: I might ask, what is the purpose of
determining the carban monoxide in the blood?
THE ESS: Oh, to find if a person has been in any
manner affected by significant smounts of carbon mon-
oxide. The purpose of the carbon monoxide levol I to
find out if the person has been or the blood has been in
any way affected by carbon monoxide of significant
quuntities. 1t & determined in automobile acadents to
find if there was any posibility of carbon monoxide
having affected the person’s driving ability or passenger
wise or huve unything Lo do with the cause of desth. In
this specific cnse less thun § per cent means relatively
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speaking it is negative. It would have to be significant
23#»- to mesn anything material.

mu Mr. Fernundes) Now, Dr. Mcliugh —

THE COURT: Is that (or instance, what one would get

from a desire to commit suicide snd tum on the motors

and sat in the car und ran a tube up into the car, is that

carbon monoxide?

THE WITNESS: That is right, sir, and if you wish, 1 can

give you the level. There would be 70 to BO per cent

usually, unless the person has physical weakness,

THE COURT: How is carbon monoxide related 1o death

by dro in an sutomobile?
ﬂ_?_ A desth related to drowning in an

automobile, we always run carbon monoxide to make
sure the person has been all right prior to the death in
the water. o

THE COURT: There is no relation to drowning as such
itsell?

THE WITNESS: No, sir, there is not.

(By Mr. Fernandes) Dr. McHugh, with reforence to the
level of percentage of alcohol thet you have informed
the Court of 0.09 —

That is right,

—- have you an opinion or can you say with reasonuble
scientific certainty lo what extont can you transiate that
into drink, how many drinks is that?

THE COURT: Of course —

MR. FERNANDES: If he knows.

THE COURT: — there is much more to it than that. It
menns over how a period of time.

(By Mr. Ferngndes) If he is able to toll just by that
finding, that is all T ask. If he can't, I suppose he can
Y 50,

The first problem comes up on that lovel in bringing it
over to the quastion of drink ks the weight of the person
involved, Now, in this cular case, sssuming the pur-
ty — | don't know you would nllow this - but
sssuming the party is 110 peunds or thereabouts, it
would be consistent with about 3.75 fo five ounces, 80
to 90 proof liquor within one hour prior to death. Now,
let me put that another way. It could result from that
or it could result into higher amounts of liquor over a

THE WITNESS: That is right, sir.
THE COURT: And a lot depends on how frequently

periad of fime & person hsd been drinking. That s, It

F:Eau?- you no ida of how much they had to
k'

THE WITNESS: Exactly.

THE COURT: Whether they took six ounces within 30

minutes or took s quar over twelve hours, there Is

always this diminithing return?

t, sir.
(Discussion off the record.
(By Mr. Fernundes) You performed no other tests, Doc-
tor?
No.
MR. FERMANDES: No further questions, unless you
Honor has some. Mr. Topjiin performed no tests differ-
ent than you did?
THE WITNESS: No, that is right.
THE COURT: Would Mr. Topjian simply confirm whal
he smid?
MR, FERNANDES: He would confirm.
THE COURT: 1 don't think there is mny point in ndding
to it.
MR. FERNANDES: No, I'm satisficd that your Honor
has u fair huation of the chemical history imvolved
and the bleod cantent.
THE COURT: OIf the record,
{Discussion off the record.)
THE COURT: All vight. )
MR. FERNANDES: No further questions.
THE COURT: You arc cxcused.
MR. FERNANDES: Mr. Topjian and you may leave,

TSR STV

I'TE WITNESS: On the blood sample, did you wish it
ﬂ__”...ﬂmwzrzu—mm” Does your Honor want the blood

7
ﬂhﬂvﬁiﬂﬁzmum“ We could keep it up at owr chemical
laboratory on call-
THE COURT: We don't need that us an exhibit.
MR. FERNANDES: No. )
THE COURT: The testimony i enough.
MR. FERNANDES: And the vlothing,
THE COURT: No, becuuse we now
clathing for identification.
MR. FERNANDES: Right, keep the clothing and ssk
that the Clerk mark it for identification as a group and
we can identify it later.
THE COURT: Well, I don't have any other clothing. We
are nol poing to heve any other clothing to put in
evidence.
MR. FERNANDES: No. i 3
THE COURT: Put it in the plastic bag. The Clerk, Mr.
Teller, will hold onto it until you are ready to have it
identifivd, Are we ready for Mr. Markham now?
MR. FERNANDES: | believe we are, your Honor.

jﬁoﬁ
PAUL F. MARKHAM

ur Honor?
ve to keep the
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UL F. MARKHAM, Swi

Q Mr. Markhom, would you plesse for the rocord give the
Court your full nume?

A Puul F. Markham, M-a-r-k-l-a-m.

Q And legal nddress, Mr. Markham?

A You mean my law office?

W Where do you live?

Q

Q Now, directing your attention to July 18 and 19 that
weekend, did you have occasion to be on Martha's
Vineyard?

A Yes, sir, | did.

Q Would you tell the Court what day you srrived?

A | mrrived there the Thursday, the [7th, 1 believe it was.

Q And what was the __E_ubnn of your visit?

A | wus invited to participate in the races that were to
take place that weekend.

Q “w._. wham did you srrive; did you say Thurstay?

A Yes.

Q With whom did you wirive?

A With Mr. Joseph Gurgan snd o young boy by the name
of Howie, We had sailod over in the race thal marning
from Wianno.

Q And did you check into any hotel or molel?

A Yes, sir we did.

Q Could you tell us where?

A The Shiretown.

gy



Q And did you have & room there? Now, s returned island roximatel;
A 1 did 1hat evening, yus. Q #wa.mu.u._...._ 4«3—. L Y
Q All night. And did you have jon 1o time go AR d to Ed yes.

over to Clappaquiddick? Q To Edpartown or from Edgariown?
A Yes, sir. A MNo. In the sfternoon we went for & swim and came

Q Could you tell us when was the first time you went to
Chappaquiddick Island?

A The evening, that Thursday evening sometime around
8:00, B:00 o'clock sometime in the evening. 1'm not
sure of the exact time, i

Q And where did you go on the island?

A To a cottage on the island.

Q Is this the so-called Lawrence cottage wheren party was
ﬂ__z. hun_h or a gathering was held, a cookout?

A ;.

Q And at that time was anyone there?

A Yes, at thut time there was.

Q Who?

A There was mysell, Mr. Gargm, Mr. Crimmins, Mr.
LaRosa, Mr. Tretter, and there were four young ladics
who either were there at that time or arrived shortly
thereafier,

Q Do you recall which young girls?

A There were four girls? A Misy Esther Newburgh, a Miss
Tannenbaum, n Miss Kopechne, ond a Miss Keough,

Q Now, | ke il thal you returned to Edgarlown some-
time later on that day?

A Yes, air.

Q And that on Friday, which is the I1Bth, did you have
occasion to return to Chappaquiddick at any time?

A Yes, sir.

Q Could you tell us when?

A | went to the Chappaquiddick lsland sometime in the
marning of the 1 My purpose in going there at that
time was lo get some sails. | was nol going 1o race
mysell that day, but 1 went over and picked up some

—.HE_:& them back lo the hotel where we were
stoying,

Q Can w&: tell us whal your activities were that after-
noon’

A That aftemnoon | saw the start of the race. | talked lo
Cuplnin Fratus from whom we had secured 4 boat so
that the young ladies could sce the race, put them on a
bout. | took them over to the pier. I went with Mr,
Tretter al that time up to the platform on the town pier
or wharl or whatever it was, saw the start ol the race,
snd it was a very hot sultry day, us | recall, and then |
wenl o the Chappaquiddick istand and went for a swim,

Q ﬁw time did you go lor thsl swim on Chuppaquid-

A 1 will say it was sometime al or about the time of tho
mace, something after 3 o'clock in the afternoon.

Q Did this swim tuke you down over Dike Bridge and Dike
Roud?

A Yes,

Q Were you with others ut the time?

A Mr. Tretter

Q Did there come & time when you left Chappuquiddick
Island again?

A Yes,

Q Snnq- did you return for what | would call the last
time

A Sometime around 5 o'clock, 4:30 or § o'clock.

Q Up _.m_:_ thut time were you in Mr, Kennedy's company
at al

A No, | hadn't been in his company, | had seen him arrive.
1 was at the — there is a little hamburger stand or a little
roudside stund righl befare you come lo the ferry
rn&.p_nwn_ was having & cheezeburger and a frappe or
wmething, and | recalled the Semator came by in s oor
with Mr, Crimmins who had picked him up and he was
going to bring him over for a swim. | just exchanged
wroctings, and thut was my only contact with him that
afternoon,

@ All right. By the way, had you beon to Chappaquiddick
HF:.. before this particular weckend?

A No,

back and waited for the ruces to end, | remember Mr.
Tretter and | went out to the Yacht Club because they
were coming in there. We were trying Lo locate the
Senator's boat, We did see his boat and we saw that
they were being w_..nn.n in one of the little dinghies to n
place where Mr, Ross Richards had his hoat moored. We
waont over there. Mr. Richards had won the race and
wnnﬂt ‘were ding there lating him, and so
orth, and stayed there for 15 minutes or so,
Q Were there any people drinking at that time?
A 1 think people were drinking several cans of beer. |
recall thut because they had run oul of beer and Mr.
Richards apologized to me for not having n beer,

island at that time, because the Senator was going to use
the room that | had been in the previous 1.

What time did you srrive at Chappaguiddick?

1 koow exncily it was 7:30 because there was some
qwuw. obout, *You are on time.”

i
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1 arrived.
stay nt that cottage from that time on

le arrive ‘when you wers there?

might say that Mr, Gargan left within a
of timo after we arrived st 7:30,

, if you know, who haod made the
t party, as best you know?

you arrived, what was the sctivity going on?

I arrived T think Mr. Crimmins was in the bath-
o shower or was sitting down and the

Senator was there and we had s long geneml conversa-

nything to ent or drink there st thal time?
€,
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some rum and coke and some either gin or
and tonic. 1 vecall | had 2 Vodka und tonic at

: any Scotch?
"t know whether there was, | don’t drink Scolch.
¥ou pour your own drink? ’

u recall whether or not Mr, Kennedy had
drink? i

o1,
uld you teli the Court what?

rum and coke at this point.

hadd a rum and coke at this point?

es.

Q How did you know he did?

A Because he mid to Jack Crimmins, “Who has been drink-
ing all the mam, there is hardly any rum lefl."

OE«EE!F-!!.: the shower when this was going
on?

A He was back and forth. When wo firsl srrived, Jack, |
think, wus cither in the bedroom changing or in the
shower, and he came pul al some poinl in the evening
and during this immediate point in time there wus some
kidding bock and forth of, “Gee, you didn’t leave me
any rom, you didn’t get any rum __E. me."

Q zat.u_a: hod planned to stsy over af the cottuge that

il
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A That is right.

Q And how about Mr. Crimmins?

A Yes, Inck was going (o stay with me.

Q Was there anyone clse who had plans, as far as you
w.:n!. of staying over thul night?

A No.

Q Were you aware of the fuct that the ferry did not
operate all night?

A Well, 1 was awarc thet it operated up until 12 o'clock
and 1 remember when Mr. Gargan nnd mysell went over
there originally, that is, that evening, there was some
discussion about Can we get il ufter 12 o’cloek, and |
don't know what the extent of that conversation was,

Q Now, you say that while you were there Mr. Gargan had
left the cottage about 7:30 or so?

A Right.

Q Did other peaple orrive during that night?

A Not until 8:30 or quarter of 9:00,

Q Could you tell the Court who arrived at that time?

A Mr. Gargan, Mr. Tretter, Mr, Crimmins, No, Mr.
Crimmins was abroady there, Mr. LaRosa, and there were
six young women that came st this time alvo.

W Wau.u:rsn’.ruisnuﬂ.wgq

o3,

Q Could you tell us how?

A Mr. Gargan was lo meei them on the Chappaguiddick
side of the ferry. We had one car there and another one,

aying the tolls for the car back and forth, -
Jos, thut W.r. argan, was to meet them on the island

What did the activity consist of after they arrived?

Well, there was joking about the Senator’s poor per-

formance in the race that afternoon, as 1 recsll. There

was some discussion about, you know, what kept every-

body, we had been waiting an hour or so, and just an

exchange of greetings, and 1 ber distincily some
king about the race, that he had n poor duy.

m 4.-__ there any eating or drinking going on?

vs. )
Q Did you have occasion to sce Mr. Kennedy maal of this
e ﬂﬂunu-oonnn-_a:brnanq

‘ex.

Q And how Jong s time did this party activity go?

A Well, as | sy, the other people joined us sometime
bhetween 8:30 and quarter of 9:00. | am not sure.
Approximately that time. Mr. Gaigan staried 1o i the
charcoal to broil some steaks thal we had there. 1 recall
that the Senator asked the girls if they would like a
drink. I believe he made, you know, seived them the
first drink that they hud when they got in there, und
there wan a great deal of difficulty in getting the char-
coal fighted. Wo found out that you could only cook
gbout three stenks at one time. There wero also some
baked potatocs that had to be put in the oven and some
little hor d’ouvres, and vuo_._uk_.sa daing this.

Q Now, do you know how long Mr. Kennedy stayed at the

y1

A %M...onug.uaﬂ:ﬁ _uuh__r....n ﬂ«.aﬁ:g_m-;.ﬁ
1 was 4 very waim t and people were coming
from the outside where the steaks were being cooked
and inside and | have no rocollection of him actually
lenving the party.

Q Did %e.. soe him drinking more than one drink at any

A [ really don't know how much he had to drink. | know
that he had the firsl drink with me duriog this hour or
m before everybody arrived. 1 observod him with a glaw
in his hand ot some point in the period of the evening,
but 1 don'l know how much he had to drink.

Q Do «n: know how much drink was availuble at that
fime

A Na, it never oocurred to me how much was available,
There was a little tion separating the kitchen from
the living room and there were bottles on top of thul.

@ When do yo mecall was the last time you saw Mr,
Kennedy in the coltage or in ibe coliage area?

A T really hive no recollection as to the exact time | was
sware thut he was there, There were several people there,

1 was. lalking to various people. 1 don®t recall him
leaving sl any specific time.

Q Did you see Miss Kopechne through out the puity or st
mxuaa time during thut period?

A Yeu,

Q ”:n do you recall what, if anything, she had to drink?

A No.

Q ma you know if sho had anything to drink?

A No,'| don’t. T dont know if she had a drink or if she
did not.

Q With reference 1o uny observations you mude of cither
Mr. Kemnedy or Miss Kopechne while they were at the

jeulurly with ref to drinking — did you

Q You formed no opinion?

A No.

Q Were you present when Lhere was a discussion about Mr.
Kennedy leaving 10 retum to Edgartown?

A No,

Q nu._ he discussed with ﬁ: at any time what time he

A m_nuban on retumning to Edgartown?

ﬂ.

Q Hod anyone discussed what time they planned on re-
turning to Edgarfown?

A Not wilh me, because T was going to stay there that

i n't, 1 wasn't concerned

it | really don't know.

Q Did there come a time when you were aware thet Mr.
Kennedy was no longer af the party?

A Not thut he was no longer at the party, 1 recall secing
him at somo luter time,

Are you talking before or after the accident?

Well, it was alter the nccident.

right. Well, there came a time when you didn’t see
around the cottage or in the area?

Well, 1 wasn't looking for him. | was unconcerned.

What wes the activity going on until you saw him again?

Well, we were still trying to cook some steaks.

When you sy we were cooking steaks, could you tell us

wha ically?

3 primarily was cooking steaks out In (he
front yard of where the cot wue, | weni oul there n
couple of times and I had at least one and | may have
had even two steaks.

Q Well, did there come a time when you saw Mr. Kennedy

qﬂ-.u..bm
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tell us what fime that was, approximately?
metime shortly after 12 o'clock.

ou know the time?

w it; just my best estimate as to the time.
have been | o'clock?

ouldn't have been | o'clock.

have
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there by 12.
call when that discussion about the lesty (ook

ly before 1 saw the Senator sgain.
u recall who waos tulking about it?
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i recall where i took place?

cottage.

cottage and nol ouiside by the grill?

in the cottage there was just some general discus-

. As to who said it or when they said it or how they
suld it, 1 can'l explain.

Q Will you describe the circumstances under which you uw
Mr. Kennedy again?

A | was inside the cottuge. Mr. LaRosa came in and said,
“Paul, the Behator wartls to see you.™

Q Can you stop there for n second? Mr. LaRosa came and
nsked for you?

A He didn't ask for me. He was at the door. He said, *The
Senator wants 1o see you,”

Q Who else was present at that time?

A 1don’t know.

§FEs
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Q Do you know if the activity was comcentrated more
inside the cotinge than outside?

A 1 really couldn’t say.

Q Do you know If there were other people present?

A Yos, there were.

Q There were others present when Mr, LaRosa came in
and sald that the Senator wished to see you?

A Yes, sir.

Q What did you do upon hesring this?

A | went out,

Q Where to?

A1 wenl out the front door and he said, “He is over

there ' and he wus pointing to the car, o car. | went

over fo the car. Mr, Gargan was seated in the front seat

in the driver's side, and the Senator wus in the back

seat.

Was he sitting or lying?

He way sitting. I opened the door.

Which door?

1 opened lhe door on the pussenger’s side in the front
1

seat.

Do you know what car?

It was the white-colored Valiant.

Do you know what year car it was?

No, | don't.

When you opened the door did the light go on insitde?

don't recall,

Do you recall Jooking at the Senator?

Yes. [ got In the car and put my arm on the back of the

seat in this manner (indicating), and 1 sid, *What do

you want?"

Q And what did he say?

A He said, “There has been an accident, Mary Jo was with
me down at the bridge,” and let’s go.

G That is the only g thal Mr. Kennedy said, “Thers
bas been an nceident, Mary Jo was with me?™

A “There has been an accident on the bridge and Mary Jo
was with me."

Q Did be say what bridge?

A No.

Q Did he tell you where to go?

A Nao,

A Mr. Gargan.
Did anyone tell Mr. Gargan where to go?

>O>oFLF0 FORL

No,

And where did he go?

He wont down to the Dike Bridgs.

Did anyone direct him to it?

A No.

Q _uﬂ_n!... Kennedy say or instruct him which route to
take

A No,

Q ‘All right. Do | take it that you went down and took a
right at Dyke Road and continued on to the bridge?

A Corroct,

Q What did you do when you arrived?

A We amived at the v:huﬂ snd | saw, could seo off to the
right of the bridge and outline of water, and | sid — up

to this time | didn't know what the nccident really was

and [ remember saying, “Holy God.”

Mr. Gargan cantinued to drive the ¢ar across the r:n-u..

turned it around so that the hesdlights were ghining in
the dirsction of the car. T got out of the car. I took my
clathes off und went into the water and tried to get into
the car.

Approximately what time do you say, if you have an
opinion, you were st this scene, Mr. Markham?

I would sy il was shortly after 12 o’clock. The eéxact
time | don't know.

When Not I¢ft the party would you tell us who was
behing

Who was behind?

Who you left behind a1 the party, who was there?

Jack Crimmins was there. Mr. LaRosa was there. Several
a—ﬂ. the girls were there. As far as | know overybody was
there.

0> O > 0o

As far s you know evervhody wus sl the party. You
didn't pass anyone on the rond?

I didn't see anybody on the rosd,

On the way down to this bridge?

o> O

A No.

Q I ask you to turn around and look at that disgram and
chalk. Is that a fair re tation of the bridge and the
aEEE. of the car in the water?

A Yes, it is | think it was at a little bit more of an angle.
That is a fair representation of it. The car, of course,
was tipped upside down.

© It was on ity roof?

A Thal is right.

Q And was this evident when you cxamined it st the
scenc?

A When I got in the water.

Q Before you pot in the water could you tell that the car

wils 0N its roof?

I didn’t examine it, no.

You just wont immedistely in the water and tried to do

what you could do?

Yes, sir.

What were you weering that day?

| had on a shirt, s sport shirt, a pull-over type jersey

sport shirl, a pair of light slacks and shoes and socks,

loafers | think they were,

And Mr. Gargan wus similarly attired, ss you best

remember? A

A 1don't know what he was wearing.

Q When you were back st the cottige when Mr. Kennedy
was seated in the back of the car and you maked him
what was the matter and he made these thiee ststements

to you, what observations did you make of him?

A Just thal he soemed upsel ai this point. He sid,
“There’s boen sn accident.™

Q Was he wet? -

A 1 couldn't determine whether he was or not. 1 couldn't

q m.s him. It wus cna.&n!ﬁ T e

0 when you apened the door if 1 was B t you
didn't notice? !

A He was seated in the back seat and I didn’t see him at
that point.

Q Did you talk to him an the wey down? There was no
conversation about any body?

A 1 don’t think there was snything said from the time that
the Senator said that he was in an accident until we got
there. We went there at o mther high rate of speed, very
high rate of speed.

Q Did Mr, Kennedy say he was driving st the time of the
-accident?

A 1 don't recall him saying it at that point, but he told us
it some later point that he was,

Q Well, ut that time between the cottage and the bridge

0> O

o

Did ke say that he made an attempt to find Mary Jo?
He didn't sy anything that 1 can recail other than he
has been in an accident at the bridge.
How fast would you say you were traveling down Dyke
Raad to the bridge?

exuct speed 1 don't know. It scemed that we were
ﬂ._ua fast. 1 don't know what the rale of speed was,

'ould you care to estimate?

, I woulds't, because it wes a small road. It was a
dirt road and I'm efraid | couldn't estimate what the

ﬂ”en was.
Q you rtecall if the high beams were on or just the
rogular lights?

Q Do you re¢all whether or not you can see the bridge as
‘ou apprasched it?

A Yes, 1 could see the bridge ns we spproached it after we
a.E down there.

Q You had not been to Chappaquiddick prior to this
weckend? ‘

A That is correct.

Q And you had been to that bridge once of twice during
this time?

A That doy, yes.

Q Wq_“..__ -.“ you rode down the rosd you could see the

e
A No. As we got ta the bridge | could see it. Wo knew this

>0 > o FO>O>
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wos Where the accident was und we were looking for the
bridge.

How long would you ssy you and Mr. Gargan were in
the water trying to get into the car?

1 will say 40 to 45 minutes,

And obviously you were not successful? .

W-m were singularly unsuccessful in irying to get in the

Do you recall what Mr. Kennedy was doing while you
were making your effort to retrieve her body?
No. The only thing 1 remember aboul that was the
currenl was very, very strang, 1 could feel some opening
and [ was able lo get my legs partially in. 1 tried o dive
down severul times to get in. 1 couldn™t do it. At one

int Mr. Garngun was trying to do it. 1 had banged my
ﬁ again, 1 had hurt my leg coming over the day before.
That was one of the reasons 1 didn't sail that day. | was
holding this end cavity ol the car.
For the rocord—
It would have been the end away from the bridge in the
direction that the current was pulling. 1 remember Joe
would attempt to get into the car and 85 he came up 1
would grab him in the cunent. We tried to do this for a
period of time und at one ﬂ_.isusa.ﬁw«.uu-i_
left the cer and went after and | said, “You know,
we can’t, we just cun’t get into that car,”
Did you finully decide, and did Mr. Gargan concur, that
the efforts were fruitless?
We couldn't do il.
All 4!. By the way, were you dressed in the water?
No, I had tuken my clothes off with the exception of
my underwear and my watch.
Now, you came out of the water. Did you have a
ﬂq:!-l:bﬂ with Mr. Kennedy at that time?

o5,
Would you (el us any convessation that took plice
between the three of you al the scone of this accident?
We got out of the waler and got back up to the bridge
where the car was. | took my underwear off and put my
pants on and my shirt. The Senator nsked us way there
any wuay we could get in the car and we said we
couldn't, We asked him [ think at this point how did jt
happen and he st this poink was very upscl, very smo-
-_n_u..ﬂ. He said, “T just can’t belleve this happened.™
I said, “It 1 how did it h 7"
He said he was coming dawn t

gol
got out of the car, He fried fo go back into the water
#gain to see if he could get Miss Kopechne or try to
open the door or do something. He said he couldn’t. He
=mid the only EEQE?Q-E_OBEEE
and get us to sec if we could help, and there was
nothing we could da. The girl was apparently gone. We
had to get .-E% and we had to report that.
Who said that’
Joe and myself.
So I understand it, you snd Mr. Gargan suggested that
vyou gel help and report it?
That Is correct. Report the accident,
All right. When the suggestion about sssistance, getting
help, was that followed through in any way in the sense
thal someone said, “Let's get to a telephone, let's get
the palice™?
At this time we were back in the car and Mr. Gangan
was back driving the car. We came back down the road.
Which road?
The dirt road. We came up the dirt road,
Before telling us about the conversation on the dint
road, did you notice any lights or any houses?
1 did not, na, sir.
Either lights ar houses?
No, sir.
What conversation was going on on this dirt road ps you
were driving? By the way, where were you going tot
I don't know, We were just driving back to the main
road. The Senstor igain became very emotional. He was
sobbing and slmost on the verge of actually breaking
down crying. He said, “This couldn’t have happened, |
don't know how it happeaed.”

A wide-angle view driver would see ax he approached
the side of the Dyke lridge before plunging over.

I mid, “Well, it did happen and it has happened.™

He said, "What am | going to do, what can I do?"
“There is nothing you can do,” and there was some
suggestion between Joe snd the Senator, thst is, Mr.
Gargnn and Senator Kennedy, about calling 3 Mr. Burke
Marshall and abio letting the family know.

Q Wha discussed this?

A Mr. Gargan and the Senatar

Q Are you still on the dirt road?

A We were - | think we were probably on the hard-tapped
macadum road at this time.

Q Did you know where you were gaing? Did anyone say,
“Take me to the ferry™?

A After this he sid, “Okay, tuke me back to the ferry,”
and we gol back to the ferry landing. By this time there
wore no ferries.

Q Were you aware that the ferry could be swmmansed by
using the telephone?

A | don’t know if | was sware of it of not,

Q No one mentioned the fact that the ferry could be
summonsed?

A Nao.

Q Were you aware that there was o telephone on the
Q_.En“v:a:r_-_mhw side of the ferry where you were?

No, I was not,

You were not?

| wasn't, no.

What happoned when you arrived &1 the forry aren?

Again we got there und the Senator SE" “Okay, tnke

me (o Edgartown and get me to the ferry.”

We went over them. He sid, | will take care of it, you

people go back, don't alurm them hack at (he eottage, |

am going to go scross,” snd with that, T don't know
whether we were out of the car or in the car, but he got
out of the car or went from the car and swam across,

Q Can you tell us where he went into the walers where-
ubouts in this ferry arca?

A 1 think il was to the - just to the right of where the
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ferry is, We pulled down st the right-hand side of the
toud and T am quite sure he went right at that point,
Q Did he have all his clothing on, his shoes and clothing?
A 1 dont know whether he had shoes on. He had his shiri
and pants on,
Tennis shoes or anything of that nature?
1 seally don't know,
nd he commenced to swim ncross?

>

es.
d you watch him swim?

es.

or how lang?

ell, as far us wo could see. Probubly halfway across,
uld you tell if he had continued on where he would
me out of the water?

the other side.

ere approximately, the ferry landing?

ctly ncrom?

1 don’t recall where the other ferry landing was. I don’t
know il _,mnEn_nhﬂ%-Mu it at that point. i
time, Mr. y uﬁﬂaﬂ.ﬁ. ately how long did

ke you in observing him ‘water?

A ximately three or four minutes or so.

Q Wese you concerned with the fact of whether or not he
would arrive safely on the other side?

A No, | wasn't.

©Q You were not. All right. What did you do after you had
lost sight of him halfway scross?

A Mr, Gargan and I gol back into the car. We started t6 go
back to the cottage.

Q What "_En were' you on this lunding area, approxi-
mately 3

A | would say sometime about 20 past, hall past 1:00.

Q@ You left to return to the coftage?

A Yes, sir. Not dicectly. We drove back to the cottage. We
had some discussion about maybe onc of us or we
should be with him, or one of us should be with him so
we turned around. 1 think it was just before we came to
the cottage when we said we better do (hat. So we
circled around, camé back (o the landing. 1 said, *1 can’t
swim across, my leg is throbbing,” at this polnt. I didn"t
know the girls. wits the [irst time | had met them
and we thought we belter do as he suggested, go back
and keep them calm,

Q At any time did Mr. Gargan, if you know, make un
attempt 10 go into the water after that?

A When we were back at the ferry?

Q AL the ferry area al any time did Mr. Gargin make an
-.33_”_ to go into the water?

A | don’t recall thut he did, no.

Q You say you went to the ferry a second time. Now, you

i 4-3&35 to the coltage?

o5
THE COURT: This would be a good time to stop for
Junch.
(Luncheon Recess.)

AFTERNOON SESSION
2:00 p.m. .
Q (By Mr. Fernandes) Mr. Markham, | think we were a1
the ferry landing for the second time and now you are
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es.

The first time?

Yes, sir,

0 And you traveled back and forth, Would 2:00 o'clock
be a sale approximation?

A | would say it is a safe approximation. | don"t know Lhe
exnct time as | say, Well, —

Q Could you tell us who was present when you arrived
back ut the cotlage?

A There were present when we got back there, Mr. LaRoss

who | think was in bed in one of the bedrooms, M

Crimmins who was still . There were two of {he

young women there, Miss Tannenbaum and Miss New-

burgh. That i€ my best memory as to who was there
when we got back.

Q You src not aware as to whether or not the other
people who uttended the party apart from Mr. Kennedy
and Miss Kopochne were in the srea or in the house?

A I'm sorry, Iwo Lyons sisters were in the other
bedroom.

Q All right. Now, whether or not you had conversation
with any of thes¢ people at that time or did they have &
conversation with you?

A The only convessation that 1 had af that point, | came
into the house; I was very tired and 1 sat down on the
edge of the couch. The two girls were, 1 think, one was
laying down on the couch; the other one was scated on
the couch. 1 sat down on the end of it and kind of
slumped back (indicati; like that, and | spparently
went across one of the girls” legs und they were nol in a
very good mood at this point, 1 might sdd.

Q All right. So, you did have —

A The conversation was that she sald something to me
ahout walch out where you are laying on my legs and |
said, I'm sorry, I'm tited and exhausted, and 1 suid
-QB!&H.w nboul you are not going to believe what

pened.

Q me ask you; you mid when Mr. LaRosn came out
and mentioned that Mr. Kennedy wished to speak with
wn... .pw.%.‘ were other people present, but you don't

oW W

Q Did anyone inquire of you as to what the Senator
wanted’

A Wﬁ_ of me, no. P

Q they inquire of anyone, Mr. Gargan?

A Thero was some talk that Mr. Gorgan had — with whom
he had it, | don't know — ihet S.ﬂn tuken the Senator
buck ta the ferry and 1 think we told him that he swam
acros.

that stated at the cotiage, your best recollsction?

best recollection, yes,

Do you know to whom?

No, 1| don't,

Was your appeamance any differont now than it had been

Wﬂn« 1o your leaving, your dress, for example?

am sure my hair was probabl; L I 4

AXes.
W “E you have » towel| did you dry ofi?
a.

Q Wﬂ_nnﬂoc put your clothing upoen your body wnd it was

A Correct,

Q Would wn: g1y it wes dry hy the time you reached the
cottage

A1 would ssy [t was dry by ithe time [ reached the
coftags,

Q In any event, no onc muade mention of how you
-ﬁ!!- or were attired at that time?

A n Fc._w.wn_.-ﬁ any memary of anybody saying to me how

Q M...ua:_q__ you describe the activity st the party ot this

e’

A Everybody, as 1 say, the two Lyons sisters — 1 didn't
have any convermtion with them. They hud, as far us 1
could determine, retired to the other room. Mr. Crim-
mins S-nv-i-ﬁa that ke was going to sloep in the
other bed, his bed In the other bedroom, and ——

Q Sufo to say there was no sotivity when you gol hack?

A No, | don't reeall any activity,

Q Everyone was sort of settling down for the night, ks that
# [air statement?

A That is probably a fair statement,

0 What did you do?

Al went over, st down on the eilge of the couch,
alumped back, The young ndy, it was either Misy - |
think it was Mim Nowburgh. I appareatiy hurt her leg or
something when | went back nnd she then got up and |
slumped down on the couch there for a period of o half
hour or forty-five minutes put my leg up on the couch,
g0t up, walked outside, came buck in, sat down in o
chair und went back out another time for a longer

==
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period, an hour or so, and st in the front seni of the
car. It was dawn by this tinie and 1 came buck in.
THE COURT: Let me just stop there a1 minute. | don’t
know whether | heard right or not, but | understood
reviously when you tulked sbout the incident of lean-
w_u back ogainst the girl's leg and she remonstrated in
some wuy, that you then said you won't believe what
happened?
WITNESS: Yes, sir.
THE COURT: Did I hear you say that?
THE WITNESS: Yes, sir.
THE COURT: Then you were d. Well, there must
have begn more to it than that. You were making the
Mnﬁ...ﬁ“-ﬂn- n u.“-nu...".anr._ﬂﬂu_w.‘ you?! You won't be-
eve w pened. You didn't just stop there.
THE §zmmm“ No, | said | am tired, exhousted. You
won't believe what happenod or what we ore doing or
words to that effect.
THE COURT: And you said no more?
THE WITNESS: No more. Sho got up and left at that
oint and thers was nobody to tlk to at that point.

Q (By Mr. Fernandes) Did anyone sy to you, well, what
do you mean?

A No.

Q Was this about the same time Mr. Gargan had said that
you are the Senator o the wlhen he swam
across; that all took place st the same 14

1 ubout the time that we came into the cottage.

low, you sinyed in the car, you slept in the car until
¥ wm:_ Innu_..‘.ﬁ.ﬁ time was thal approximately?

200 or 4:30.

then what did you do?

me back in the house. There were some people — 1
don't know whether — there was Mr. Crimmins and My,
LuRosa were in (he other bedroom. | don’t recall where
it wos. I was in fuct walking in and out of the house. |
have no memory of just what the relative positions of
everybody was.

w m-.- anyone left the cottuge by that time?

0.
Q Did there come s time when miyone left?
A Yes.

z»
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Did you stay —

THE COURT: Pardon me, I don’t like interrupting, but
don't ask these things when I am thinking of them,
will farget them. 1 thought usly you said some-
thing about when you went back to the cotisge that

THE WITNESS: Yes, your Honor,

THE COURT: — that you had imformed them of what
had happened,

THE WITNESS: No.

THE COURT: Am I incorrect?

THE WITNESS: Yes, you are, your Hanor,

THE COURT: Did you inform anybody at the cotiuge

-=

Q (By Mr. Fernandes) Nor what the Senator wanted you for?

A That's right.

Q Now, whal time did you leave, approximately 8:307

A | would think sbout 8:30. I really don't know.

Q Sometime in the momning you left with whom?

A With Mr. Gargan and Mr. Tretter gnd Mis Keough and
there was someane clie with us, one of the othor girls; |
think Miss Tannenbium,

Where did you go?
To the Shiretown,

girls also; evéryone wenl to the Shictown?

really dan’t know if the girls went to the Shirelown. |

member caming over —

ey went to Bdgartown in any event?

Il right. Where in the Shirstown did you go?
wonl in wlong the side up into the back courtymrd
here. | went up the back stuirs to the porch which was

i3
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outside of the room, where the Senutor’s room —

And where was the Senstor when you suw him?

e was sesled out on the porch al o tuble.

10 was with you at this time?

. Gurgan,

- Tretter was not?

don't know whother he was or not.

What did you do upon arriving there; what did you say?
1 didn't say anything, 1 went up t(he steps. | saw the
Senator seated there and it wos obvious to me st that

i
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point no. | went d to the door of the
toom where he was. Il was | . 1 think he told Joe
that he had left the inside ond ciosed the
door and Joe went down and got another key and

s Mr, Kennody's appearance at this fime?
describe his appearance. He was seated there at
1. Appurenily you went to the room eventunlly?
after Mr. Gargan came back with the key.
1 _.-.mu..ﬂu then? What conversation did you have
Mr. K dy?
of us went in and closed the door and said,
nﬂw.-ze said, I didn't report it.

l_"w.. _= was, | just couldn’t believs that

:
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A He mid he just went ofl the bridge. You could fesi it

Mv aver

M 4ul_n he could feel it tip over?

es.

Q Did he say what part of his body struck anything?

>xu.!niaauuea.-§u-5%_2_ﬁhm&i
being unsuccessful and giving one final lunge. He ssid he
had the feeling his lungs were filling up with water and
he said he thought he was gone,

m m_seqlq_ﬁa_ fast he was traveling?

o,

Q Did snyone ask?

A No,

Q Well, what did you do after this conversation?

A Then be and Mr, n»mw-u talked abont, well, you have
gol to gel ahold of Dave Burke and s Burke Marshall
and you have got to let the family know. This thi Is,
you know, it Is worse now than it was Eﬂu.:ﬂ.os
didn't report the thing and we have got to do some-

Q rn.. -.w« ask you, did the Semator may whore he was

ng?

A Well, we were — what do you mean where he wug poing?

Q Where he was going when the accident happened?

A He sid he was going back to Edgartown, He said he
took the wrung tum and he couldn’t turn around, He
mid belore ho knew it he was at the bridge.

Q All right. Now, after the conversation between Mr, Gar-
ﬂu: and Mr. Kennedy shout notifying Mr. Burke and

v Marshal), what happened?
A Right. The Senator wanted to know where he could call.
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He said, 1 don't want to use that phone st the motel, st
the hotel there. He wanted some degree of privacy
and ihere were going to be people around. So, %oo
told him that he =_..-=e=n_= he should use — t ﬂn
was o telephone on the Chappaguiddick side that
he could use and there would be some privacy.

Q And 5o you went with him to the ferry and crossed to
Chappaquiddick?

A Right,

Q >WM_1~=- happened thers?

A Heo called Dave Burke.

Q He called Mr, Burke?

Right.

m Uﬁ he speak with him, do you know?
Yes.

W He did. And do you know whether or not he called Mr.
Marshall?

A No, | don't think he called Mr. Marshall. He only called
Mr. Burke and asked Mr. Burke to try to get ahold af Mr,
Marshall and he wanted to talk to him and just to stand by.
The place was to bo fooded with calls pretty soon

d to get down to the office and to notify Burke Marshall.

Q mﬂh.. what did he do? - 4.

A Then he luded the tel : . 1 sai 4
do you want me to go to the police station with you
He said, yes, He said, Joe, you had better go tell the
othors what happensd. i

Q Yes. On the way to the ferry with the other people in
the car, nothing was said about the incident?

A No.

Nobod w_-._.:.n_ any of the inguiries on the statement

L that u..wn d made earlier?

W ﬂ”— no one had commented on the fact thut when you
retumned that your clothing was damp or wet?

A 1 don’t believe it was.

't balieve it was,
m "’nﬂu&-—.&n In any event, you went to the station, the
station?
, NiT.
.m >H_ yau were preseni with Mr. Kennedy when be made
_u_._u -»nh.n.ﬂoa_..__
€3, Sir.
& Would you tell the Courl approximately what time Mr.
Kennedy arrived at the station or the Town Hall?
A I really don't know. It was right after he made the
hons.
D?ﬁo:ﬁ:ﬁrntuounudslﬁniﬂ_u the police
station?
A Several hours,
Q Several? Twa, thres, four?
A 1 would say at leat two hours, X
Q At lenst iwo hours. During that time did you have any
conversation with the police?
A Yes.
Q Mr. Konnedy did also?
A Yes,
©Q And an accident report was prepared?
A Yes,
uld you tell the Court who prepared the report?
M m?_.uﬂpuewa_ .:m the actunl writing and the Senator told me
it, described the sccident sgain and | wrote il out.
8o, you wrote what the Senator described?
Correct, . .
And sabsequently was this typed by the police officer,
if you r:oﬁq C
i te sure
ﬁ....usa_.u_u_i: it. What did you do with the statement
ou were writing or had written?
gave it to Chiel Arena,
All right. Did you tell him thal you had sttempted to
Tescue?
No, sir.
m n.n_.a ﬂuu ask what had happened? Hod he ssked what had
happened?
A Nao, the Senatar told him what had E_u_up..unn.
Q@ Did he tell him anything else than what s In thut report
that you remember?
A Yes, we did tell the Chief that Mr, Gargan snd T drove

—

Senator Kennedy is deep in thought as he tn_”.......nu
youngsters fish on the family yacht, "Marlin,

the Senstor to the ferry and that the Senator swam

aQ -_naﬂ__!u was no mention of the rescuc attempts or the
i of the car or anything else?

A No, The Senntor thet morning, 1 think when we were at
the telphone booth or sometime that motning before tﬂ
wenl to the station, he told us, he sid, look, 1 mE._
want you people put in the middle on this thing. I'm
not going to involve you. As far as you know, you
didn’t know anything about the ecident that night,

Q@ These were — when did rE.q Kennedy tell you this, on
the way to the police station J

A I'm ..Eﬂ sure ﬁ.ﬂ:_u.. it ‘was at the police station or on
the way. I'm quite sure it was when he mode the phone
call, because Mr. Guagan, I'm quite sure, wis present
when that was said.

@ This is on the Chappaquiddick side?

Yes.

M So nothing was said to the police in light of the conver-
sation you had with Mr. Kennedy earlies? q

A No. Chief Arena asked him if he had u statement, an
the Senator dictated the ststement that | wrote that was
filed with the police.

Q Now, 8s | understood your testimony, Mr. Markhsm, the
reéason that you or Mr. Q:ﬂ: did not seek -ﬂ:..aﬂtﬂ
notify the pofice was that you ssumed that Mr
Kennedy was going to do so when he arrived in Edgar-
town after the swim?

A Right.

Q And this Is whit he told you?

A That is what he told us.

MR. FERNANDES: No further questions. )

THE COURT: Let me ask a question, The mnxwer was
that you didn™t seek assistence or roport It bocause
Senator wus going to do it. Now, those ure two differont
things and I want lo make sure you :E._._J.F_.E it. .
Now, do you mean by that that the reason you didn't
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"-wn_-n! you thought Senator Kennedy was going to do
it

THE WITNESS: Yes, your Honor.
Q Do you know when ihe people at the party were noti-
nzu.nua_ of Mary Jo's death?

A 3
Q You don't know?
A [ haven't seen some of them from that time until yester-

day.

Em. FERNANDES: Mo further questions of Mr. Mark-
ham, your Honor.

THE COURT: No reason why he can't be excused?

MR. FERNANDES: None.

THE COURT: You are excused from this inquest and
can return home.

(Witness Exoused.)
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EXAMINATION BY MR. FERNANDES: .
5 Yyou please give the

Legal nide and investigator,
Now, Mr. Crimmins, | direct your sttention to the
weekend of July 18, 1969. You had occasion to be on
«-..nm.u.- Vineyard, is that correct?

(= "

A

Q And could you tell us when you srrived on the istand?
A The Wednesday, July 16th.

Q And were you alona?

A Yos, gir,

Q And whother or not ot this time you brought Mr.

Kennedy's car with you?

A 1 did, sir.

Q And could you tell us where you stayed while you were
out on the mland al loast on the 16th?

A Oul onto Chappaguiddick.

Q >__n .wﬁ cottage where subsequently n party had taken
oo

A That is right.

Q And could you tell us the purpose of your visit to the
Island?

A The Regatts Weck, a get-together,

Q >..n had you made q._ nie ts or H__u.". clse
made arrangements for this cottage for this gatheri
that was subsequently held? = &

A | didn’t make armngements for the cottnge.

Q Did you make any arrangements {or the gathering?

A Yes, I did,

Q Could you tell the Court what arringements?

A 1 hired three rooms ot the Katams Shore Motel, |
believe you call it.

Q Well, to refresh your recollection did you have anything

2 ma&ann with bringing food and drink?

Q Could you tell us if you mads purchases to bring to the
ty of food items or drink items?

A | don't understand your question.

Q Did you purchase anything, any food or drink to be

at the party that wis going (o be held sometime
hat weekend?
did

it

e_.._ you tell us what you purchased?
‘odka.

Vodka, a quari?
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ou tell us what?
half gailons,
hased three haif gallons of —

did you purchase?
ur fifths of Scotch, two bottles of rum and s couple
cases of beer, canned beer.
You purchase that locally, Mr, Crimmins?
ught it down from Boston.
.ﬂu% day you took these items to the cottage?
t.

W, were you joined at the cottage — were you alone
the cottage on the 16th? ,
as.
id there come & time when you were Jjoined by any-
body?
Yes, Thursdsy alterncon,
By whom?

. Markham, Mr. Gargan, Mr. —
LaRosa?

i
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Q And now 1 direct your aitention te Fridey. Do you
recall what your activilies consisted of on Friduy ..«n..
noon?

A Yes, | do.

Q Could you tell the Court?

A About 1:15 1 picked up the Senator at the airport, the
Martha's Vineyard Airport, drove him ta the ferry. My
car was on the other side of the ferry. | drove him to
the house. He chunged into swim trunks and went out
to the beach for a swim.

Q Now, —

THE COURT: Now wait a minute. Did vou drive him

to the beach?

THE WITNESS: Yes, your Honor.

THE COURT: In whal car?

THE WITNESS: The black Oldsmobile,

THE COURT: Did you drive over Dike Bridge?

THE WITNESS: Yes, | did.

THE COURT: Did you huve any difficulty in nego-

tinting it7

THE WITNESS: Just the hump.

._-v._xmﬁnuopﬂﬂ.ﬁ You had no trouble keeping the car on
&

THE WITNESS: Not that 1 recall, sir.

THE COURT: And you brought the car back over the

bridga?

THE WITNESS: Yes, sir.

THE COURT: And s that un Oldsmobile Model 887

THE WITNESS: Yes, sir

THE COURT: Is that & fsirly wide fair-sized car?

THE WITNESS: Yes, sir,

THE COURT: All right.
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Could tell us what activitics took place at that time
2 when «ﬂ.”_giﬂa there with Mr. Kennedy?

w f that vehicle,
Q Are you familiar with the registration of
o A He took a tub, | shaved, showered and changed my

A Lam,

7 clothes, 1
9 Mol yo ted che Courk IOMLILN Q And tly did other peopls begin to arrive
st ut quaster to 9:00, 9 o'clock.
Q Lt o E.n.ﬂu-u_r Bt Tk seprempitation. m rg—n....z.mﬂm!!vmm -.wwe_rmq or not Mr. Markham and Mr.
A adilley Gurgan arrived shortly after you wero there?
& To B ohien you operated or drove with the Senstar? A Yes, they did. | am not surc about Mr. Gargan.
m wﬁ _M_.H.HEZ._?E. Q “rz ham, in eny event?
W< .rauoEa muh.o..an-__.p:wn»znas._ﬁgn_.uu:vnﬁik-uu
s, " 5
. FERNANDES: | would mark this, your Honor, an
wﬂﬂ. 2 !t:n.vﬂm-t.uﬂ.ﬁ:.- hear you, Mr. Fernandes. m %ﬁ veait
N ROURT: You mave the regisieation of the car. Do A ﬂnmu.-_.!asﬂﬁ.hsﬁn»
ik, !EWZ)- A 7 That 1 recsll
«-.l._.lm. g o by T onor, P> That recall. Now, there came s time when soveral
!ﬁﬁza [ESS: May 1 look at that again, your H Q ‘wﬁonwwulﬁa o, Nkt
OURT: «u—. A That is 8.
B.En ﬂ%m to Witness.) Qln ?ﬂ.—ww:.— of the peopls that you were In the court-
m—.mw : It looks like the car to me, 4 >ﬁ3qﬁﬂrum§-5&5n—ua=ﬁa
THE 3 identical umber 1 is 1l =
THE ’.OO—HZS—..«.—.&W..J.-M-: wﬂ. Honor. gy Q Were there any people sl that party at -M.—.w. “wamw%ﬁmnﬂ
MR. FERNANDES: May it be offersd, your Honor? than the .h_uﬁuun were in the courtro
THE COURT: Yes. A Sy of s ko
h of automobile marked Exhibit No. 6.) .QM th ._.wu_u..&. s 5

Q Mr. Fernandes) How many times &n.w:-c drive over

Q
A 2—3:.-" Ei‘iim:“ﬂy R S m Zﬂ“‘ﬂ. you tell us what sctivities took place after these
same day escribed 4
e “-“5 QM“H iy s A wﬁ-ﬂuﬂeﬂm food for the cookout; just a chatting and
e reminiscing.
A Yes. :
THE : When was the second time? Q Socializing
.—.ﬁm#.ﬂnzﬁnnd—._ﬂﬂ S: That was the second time. A Socializing. P
THE COURT: You mean you went over it once and m “r-u.hvﬂ-—.-nw
ﬁ-_w gmwﬂw nmu..nﬂunsnn me sbout the afternoon. Q And did you bave occasion — well, did you tend bar or
1 drove the Semator over in the af about hatf >ﬂuﬁwﬂa!!.ﬂn&3
w.mln-w_ . =n % if-setup and you did what you wanled to?
COURT: [ thought you wanted to kmow how  Q It was se . B0 100 10 ML et s
i S ...E..ann.:.-—-u sunn-”nﬂ.q.“ﬂ M, 'k st 4 m -Oﬂu-w_.—nwhn: ﬁz«-«a N~<=q. you had occasion to make
H‘ﬂu-—.lﬂ!ﬁg Eﬂmu Each time you cross the bridge is = o Hnﬂﬁn Mr. Kennedy at the time?
oot 7 whether or not lie had anything to drink?
OEQ&E«&E!Enl!En&nqvﬂ-noﬂaia w“uo uﬂnﬂbﬂ-ngagﬁiﬁa_ﬁi i
A .Hq.w“.-._ Q Do wnp.uwu%uu-..m_h_n: was?
; bed to A Rum i
Q So that would be the one time that you descril o O .
the Court when you took the Senator swimming st the mmui.w_qﬂ:auanﬂﬁaqg:?.zsn.
A aﬂ.-nra Q Was this before the main body arrived?
ov&hwc&aﬂz o R wwu.nhuaiuaauguii_ain.&ia
i right A Yes,
P .—.FZQ.-_ i were i aftern t the rest of the activity do you know whether
Q B ..H-...F. . your activitics that oon after you  Q m_.ouma nE_ _.--..._ s .
A 1 am nol sure,
A 1 went to the Shirelown Hotel, ik O ok e
Q And was the Senmtor with you, Mr. Kennedy with you? m "am-im ES..“E nnq“.naiuﬁ X pechn: .
m w.__u.t! not? Q And do you know eJnEn or not she hud anything to

Al nun.—f know who dmank and who dida’t. 1 didn't pay
any attention. The drinks were there.
Q Can «a: tell me how much drinking went on at the

cannot take a nod.
Q ﬂ“-ru.u.ﬂn_&_nﬂln come a time later on that afternoon that
you returned to Chappaguiddick and to the cottage? -
A The evening. B i
Q Could you toll us spproximately what time, Mr. Crim- W z”&.ﬁ“_ﬂ S o B ARl e
Emuﬁ_n-._. littie later to the party. Could you tell us whether or not you toak
ﬂ igﬁ“ up_... us h:w‘iroﬁ yau went to the cottage? wﬂﬁ__n_awﬁ.ﬂ—h‘ drink after the party was over away
A Semtor Kennedy.
b n_PE_ QQE O 13- e v atdpofam Q Would you tell us what you took back with you?
ey

A ldid

§ A Two full bottles of Vodks; three ull bottles of Scotch
A That s right Tug il voy
m %mw- Woﬂuﬂﬂgn slane i e Ko i ? Q Could w.b_wnh.n__ us whut happened to the rum?

k boitle was consumed and | drank one

B th-uu&-u:”ﬁ:. s_aa were over there Thursday night. |

drank rum Thursdey night and | poured some rum away
from an open botile,

@ Could you tell us when you arrived, if anyone else was
nt?
A ﬁ were nol.
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THE COURT: Excuse me. So | am getting this, you sid

you drank tum Thursduy night?

THE WITNESS: | drank Thursday night a couple of

times.

THE COURT: Oh, I thought | heard you suy you drank

one Thursday night,

THE WITNESS: No, I drank Wednesday night and

Thussday night.

THE COURT: When you say you drank ome you are

referring to a botlle or a drink?

THE WITNESS: Oh, drinks. 1 had a couple.

..“.._.ﬁwa COURT: What is Senator Kennedy's favorite

THE WITNESS: I am not sure, sir.

THE COURT: Is he disposed to rum and coke?

THE WITNESS: [ think he might be in the summertime.
Q Before | forget, Mr. Crimmins, did anyone else drive

g

you know of anyone else besides the Senator?
day, Friday? -

-:E;E

ou Lw that you had the keyw and if anyone had used
w._nﬂ_.sEEh have been aware of it?

keep the registration on your person also?

is on the dashhoard of ==.wn!..

licenses kept in the car also?

§PE
il

bt &
2
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.
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m n..u mﬁn aware when Mr, Kennedy left the party?

es, 1 am.

Q Before we get to that point, would you describe the
activities at the party with roference to food and drink
from the time they all arrived until Mr. Kennedy left?

A The activity?

Q Yes.

* i e

Q E%—mcﬁ ﬂ_"«

A We ato.

Q Did this activity take place for the most part inside the
cottage or on the outside?

The evening?

Well, most of the activity, was it inside or outside?

People were going in and out,

To get the food and then they would come back in and

eat, and that kind of stuff?

That is right.

most part would you say that everyone was

together? 1 am talking about until Mr. Kennedy left?

time did Mr. Esnnedy leave the party?

, politics, ing of friend-

§
-3
)
-

And how do you know? How ure you so cerfain?
I looked at my watch.
And could you tell us the circumstances of whon he
left? What did he say to you?

A He told me that he was tired and thal he wanted to go
home and go to sleep,

Q Az you best remember, those were the words he used?

A The general words, but T am not sure of the exacl
words,

Q And did he say anything eke?

A Yes, He told me he was going lo take Mis Kopochne
back; that she wasn't feeling well.

Q That she wasn't feeling well?

A Yos. The sun. She was bothered by the sun on the
beach that day.

LrCE20> O OPo>
g

Q s.n. _"eu in the vicinity when this conversation took
place

A Outside on the lawn. .

Q Was anyone else in the vicinity when this conversation
took place?

A There were soveral on the lawn at the time.

Q Where were you when he asked you?

A He cilled me out of the cottage. I was in the cottage
and he called for me.

Q And there were people mround when he asked you for

A ".“E."ﬂ_u.-u I trust he asked you for the keys?

L] .

Q You didn't drive him back or offer to drive him buck to
Edgartown or to the ferry?

m Now, wilh b he

W, W 'erence to the other people st the

how long did they plan to stay thers? 2 pecty

A They all hoped to make the ferry,

Q were you aware of when the ferry closed far the
evening?

A 1 was.

Q And what time was that?

A 12 o'clock.

0%“3!..-55 any discussion about the retum to the
e

A 1 made mention of it, that body o to go down
and give the ferry man a few dollars. | uuouh.l:a

kesp him going.
you

£
5!
£
g

from the testimony you have given, and | hesrd prev-
iously, that the car wes to a large extent in your
custody?

THE WITNESS: It is, sir.

ann“_mwﬁ and that you do the aperating of it u

WITNESS: That is e

THE COURT: What was the reason you didn't drive Mr,
Kennedy and Miss HJ—EE- down to the ferry and

then the car back’
gwﬁzﬁm" 1 don't know. He nsked me for the

keys, It was his antomobile and | gave them to him. 1
sﬁs.—amuﬁ-uﬂ_ him.

THE COURT: Well, you were
isolated cottage on Chappaqi
miles [ram the ferry?

THE WITNESS: That is right.

THE COURT: On which island there is no public trans-

at this ressonably
ck which is several

dida’t 17
THE WITNESS: There was another car.
THE COURT: That was a rented car, was it not?
THE WITNESS: That is right,
m.——m acocwﬂ Which had been brought from BEdgar-
own'
THE WITNESS: Yes.
THE COURT: And which was primarily for the trans-
wo:-zas of the other people?
HE WITNESS: That is right.
THE COURT: You had u car that you might refer to as
«.om—m. tion, the one thet you normally drove?
WITNESS: That is right.

THH COURT: The one that you took care of?

THE WITNESS: That is right.

THE COURT: The one to which you had the key?

THE WITNESS: ‘That is right.

THE COURT: Now, il that cor went aver to Edgartown
then you were aver at Chappaquiddick left without
transportation?




THE WITNESS: Thal is right.

THE COURT: Well, did you know when Mr. Kennedy
took the keys that he was bringi
Edgartown und not going to leave it on the island of

Chu uiddick?
Hmuweﬂu‘_.zmﬁm“ That is right. He was going to leave it

in Edgurtown.

THE COURT: Well, now, there were still some other

le at the cottupe?
__m WITNESS: That is right.

THE COURT: That they would have to be transparted;

how many were there left?

THE WITNESS: Five of the girls, Markham, LaRoss, Mr.

Tretter and Gargan.

THE COURT: Now, let's count them; how many are

THE COURT: So that nine other peaple would have to
ried in the white Valisnt?

be frin:
THE WITNESS: Yes.

THE COURT: And the Valiant in a compnet, is it not?

THE WITNESS: 1 don't remember.

THE COURT: 1 asked if the Valiunt was not & compact

car,
THE WITNESS: It was a smalil car.

THE COURT: S0 that sine people
o

with one small car and you

the car over into

were goi
had this

to be left
transportation as more or YOur own was

left without any transportation?

THE : 1 didn’t intend to leave the island, sir, 1

w!.. #w-. you wanted to drive the cur, that night at thet
e
A 1 don't understand the question.
Q ER-WW__. eyer tell anyone that you wished to drive the
car that night to the ferry?
No, 1 did not.
id you ever tell anyone that you did not wish to give
. Kennedy the keys?
not,
, you say when you saw the cur leave, you don't
who was driving, is that right?
to say that, yes, it was dark.
ere gsked [or the keys in the yard?
ut is right.
or back?

there were other people around on the lawn?
e lawn.
ou are sure il was 11:157

am,
you tell us what was the sctivity st the party
ter Mr. Kennedy left?
ple were walking around, they wore chutting. 1 didn't
ﬁ tabs on anybody else.

COURT: Was there sny dancing?
THE WITNESS: There was,
THE COURT: What furnished the music?
THE WITNESS: It was a littie Bell & Howell transistor,
and then Mr. ﬁu:a...gﬂavﬂﬂ my car 1o go over and

a radio in oW, Ve,

ﬂoﬁqnm—w—“%nu do any duncing yourself?

THE WITNESS: No, | did nol.

ip
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was going to stay there and a few other eonﬂ_u were THE COURT: Who did the dancing?

oo to stay; a couple of the fellows were going to stay wrﬂ.ﬂ?ﬁﬂzmum All the younges people, all the girls and
me, W,

THE COURT: But you had been left without any car at Q (By Mr. Fernandes) Mr. Crimmins, did Mr., s it LaRos,

all? ask to go back to the ferry?

THE WITNESS: That is right. A Ask me?

THE COURT: And If you had wanted 1o go to the ferry  Q At sny time that you were present that evening?

Inter, you would have had to walk? A 1 didn’t hear him.

aﬁguﬂuiéﬁa_o_ra—uaq Q Did he ask you?

THE COURT: Yes. A No, ke did not, .

THE WITNESS: | had no intontion of going to the Q Now, you sy you didn't keep track of what the -E!m

ferry. was at the ﬂ-..w. after Mr. Kennedy left. Would you e

THE COURT: How long were you plinning to stay in us what you did?

that cottege?

THE WITNESS: Until the regatta was over,

THE COURT: And that was what day?
THE WITNESS: Well, | was booked to go out, leave the
islan

THE COURT: Well, now, when Mr. Kennedy
koys from you and left, was there anything smid
or him about the return of the cur to you at any lime

before Sunday?
H—nme_._.zu.mmuo T ussumed —

THE COURT: I said, was anything ssid to you?

THE WITNESS: Oh, no, sir.
THE COURT; All right.

you

£
:
¢
:

did you do this drinking?

the cottage.

there others inxide of the cottage?

ut.

ut, and could you teil us how long you stayed
ttuge?

to sleep. 1 went to bed.

it time?

100 or ufter.

id you sleep til early morning?

morming. .

‘ou had no conversition with anyone after 12:00 or
bouis?

T
sauiag

Al

ject
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Q (By Mr. Fernandes) lsn't it o fact, Mr. Crimmins, that tulked to several uoo.m._b. ves.
«5. were 4 bit upsel with the fact the car was leaving? Befare you fell asleep
A | was not. I was talking to whoever was there; it was u general
Q You were not? conversation.
A | was not. So, you were not slecping?
Q When did Mr. Kennedy tell you he was gaing to leave What do you mean 1 wasn't sleeping?
the car in Edgartown? Well, you said - | am not trying to confuse and | am
A He didn't tell me he was leaving it at Edgartown, but 1 just trying to find out exactly what happened here — at
knew Miss Kopechne lived out sl Kutama Shores and he 12:00 o'clock you said you went 1o sleop?
was going to take hor home, A 12:00 or a little after.
Q ‘As his Honor has ested, you did not propose to Q Or thereabouis?
drive the car snd come back? A Yes
A No, I did not. Q All right, Where in the cottage? 4
Q What time was Lthis party to end? A In the back bedroom, the bedroom on the right,
A | amsumed around midn for them to get the ferry, Q And where were the other people at ihal fime, a5 you
those that were going back, the girlas. best remember when at least you wenl to relire, whero
Q And how were these peaple to get back to the ferry? were they?
A The other car. A There were same in and some oul.
Q In several trips? Q Who was theie at thai tinse (hat you remember?
A In g couple of trips, yes. A 1 don™t know.
Q Did you ever teil anyone that you wished to drive the Q Do you know who was not there at that time?
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ﬂuna 't know.
ou recall seci 4
E~v.a_=._.__ ing Mr. Gargan and Mr. Markham at
es, | did.
nd 1his is approximately 12:00 o'clock?
0, belore that.
1 am talking just before you retired now.
‘¢ wero all there hofore | retired.
ind you are certain you retired at 12:00 o’clock?
ercabouts, 12:00, 12:30, 1:00 o'clock, 1 don't know.
\ now, it could have been 1:00 o'clock?
nywhere from 12:00 to 1:00.
:u__un.u fell ssleep in that room?
.H-M.u_.maa -...E.._E fall asleep, there were people in the
and oul, yes, there were,
nd you slept prior to that time?
BT ST, e o ol .
y Ve to see Mr. Kennedy again
after ho hail left & ximately 11:15 that
zn..n&nnonnonh_ﬁw - - e
d when was the next time you saw him?
e following evening, Hyannisport,
is now Saturday night?
urday, yes.

Ze D

ggm;g>?>>g;>a
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Q When you got up, you say, to to
through the kitchen, and there !-wu 8::.%-[%0___?%
on, were you now auwwre of the fact that there were
A ﬂEﬂ. people from the party still stuying at the cottuge?
A 1 was,
Q And were you aware when you went to sl
were staying sl the cattage that ..E__.T oot Bley
W ﬂu. I was not.
ere you aware when you retumed to after th
canversation that 1 described that you I_H_nﬂ_ u..un_.u—v u.-nn_
and don't remember what it was that the people were
ng 1o stay al the cottage that night?
A I knew they were going to stay then. 1 knew they had
missed the ferry.
R Fraw e, G
rom the ussion that de. 1
T i T WAS saw two of the
O-bn.d&hw?_ was the discussion that was made about
A There was no general discussion. | just knew that 1!
had missed the ferry and t W ?ﬁghﬁﬁ
Q “.w_aa. you had made your offer of paying the ferry man
A 1 didn’t make the offer.
Or sy s

Q
A [ made a suggestion.
Were you aware that he had retumed to the cot i yone
“-ﬂhuﬂo 2:.! night? - M ._U._.MHH_E gﬂ-:nﬁ:nv ﬁ.uu. "
) . Were you aware of the fact thet the f
Did you have a conversation with Mr, G and Mr. 2 nusag!e ! ™ S oo
“;Mﬂw!: about the fact that somcthing had happencd! A T was Eu...:
- not., Q But the churge was different?
Oﬂ&ngnh!ﬁfﬁ-waﬁﬁggétn.f?.:u. A | was not
retter, s d Mr. Gargan Pproximale r versat BTN
i nu...x“ e.&"sw in _vnuu.o“kon it ud m w.ﬂr.uﬂ.ﬂ. Wy i ik 4
up to go to the bathroom, !EBF-. ferry?
o%“§%ﬁ~_§=ﬁam§unmarﬁ<gtﬂc mﬁi:ﬂ oy
g 2 conversa or there wes & conver-  Q And, well, to refresh our recollection specifically
ﬂu%.nz_” Jﬁ:ﬁmﬂﬁ«eﬂﬂuﬁs.rﬂg.ﬂﬂg. W.ﬂ.n:hl-&-ﬂnueﬂahu:rluogvﬂg—pu
>_HH-=.._§,$.E-==!;IEEEE=-.§_E A No. i h
t back to bed. Q You did not?
m 0 ._“._ﬂ..“.u.. say? A No
on . ! were awakenod
Q Now at 8:30
m zu.a; ou ﬂﬂnﬂ__—mﬁng heing told 1o you? awnke, Who ﬁ... left -._ this Bn..uuh ﬁ..ns!ue“wn-“n..%
8 Mol pase, me. who was ther as you remember now? I
A Nothing was said, o %hmsan i b By 1
w mw. _nn._:o_wﬂw:._ﬁ.. who was talking and who said what?  Q Were there any cars there at that time?
m unrﬂu: uz you get up? m What ._ﬂ.,.u..i do?
g on’
w “._ﬂ_» :..wnu.rﬂnoeﬂn o A Sat nﬂﬂﬂuﬂ for a. while snd discused what we were
o ar 8:30. "
O W o B Bt i it aﬂ!ggug-ngaﬂang&_ru?ﬂg
m rs... the ﬁ_a a_nh.u i ! A ﬁmﬁE&ﬁ-ﬂ.ﬂu& 0. 440 aiinet
ou i .
m il were the last m ””nﬁz:unﬁﬂmc-u
Where was everyone olse wha t i
u—uuu.wuhﬂm_.“._ i Ay aﬁﬂh.-ﬁb:ﬂ__h.-nw when Q Or the an that Mr. Gargan or Mr. Markbam had said
A There were only a few of them left. A s
0 Tel e p oo o 1 L Q And who were these girls sgain?
o P St o o e S P B et

l

ing going back to the ferry that night?
uauwb E.n-nwn!._."._ﬂ.s_! I did =ﬂﬂ e
ou  discusy anyone the armangemerts to be
for sleeping, the sccommodations?
¥ all had -7-....5? OWN fooms:
, but they didn't sieep there that night,
3 :.~3. not,
L I'm asking you is whether or not anyone discumed
your presence what was going 1o be done ::.ﬂ:.i__n.
P .:..r there was no discussion in my presence.
ore was ne mention in

iiphone Rt your presorice that the ferry
M There was not

There was no discussion in your presence that

ments would have to be made to stay at the ._Huw-&h

that night?
A Not that | recall,

gegs

m
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A After a while, after talking around, no car and we were
wondering where the other : wore;

DWMJ—FﬂMﬁn? 8 people ; we ull started

, 1 undenstand you don’t know what huppened to the

other egpie, s thust sight; .
o L e, T that ﬁ no one mentioned, well, they

No Jrn_.nuu of it

au began to walk down the
h _-Ew_ﬂ:. 3 road towsrds the forry?
samsthing happen on the way?

t Mr, ming back

Vdid B doT [

in the car and retumed to the cotinge.

what time was this spproximately?

o'clock,

o.n__un_s

i

=
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00 or thersabouts,

what happened while you were at the cotlage now?
‘happensd?

t \ing; was anything said?

Yes, there was.

hot was said specifically or as best you remember it7
hat the Semutor had an accident snd we can't find
Mary Jo.

Now, Lhis is a1 & wimately 9:00 o'clock?

abouts; it L be later,

. Gargan’s words to you, the Senator has had &n
t and we can't find M Ja?

t.
sn_“nﬁ where Mr. Kennedy was ul this time?

L.
said at this time?
all. The three gists got in the car.
Mr. Kennedy say anything about the fact —

say snything about the fact that he had
ne that night?

hing suid about Mr. Kennedy's candition?

il other thn what N.E told us, il anything?
out. He took them to the ferry and

picked up the cotiage.

with you at this time at the cottage?

just he and 1.

h { when Mr. Gargan told of the scci-

_ﬂ-.p time?

...%..E While you arc looking there, jet me ask
1 few more questions, if you will. How old are you,
. Crimmins?
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THE WITNESS: | am @ parttime chauffeur. 1 am o
feur when he comes into this

stute,
THE COURT: Are you employed by him?
THE WITNESS: I am, sir.
THE COURT: Do you have any other duties besides
being a -time chauffeur?
wr : For him?
THE COURT: Yes.
THE WITNESS: That n all, sir.
EHENHOO:DH“ ‘And have been for how long a period of
THE WITNESS: Nine years.
THE COURT: Who nogotisted the leaso of this cottage
ut Cha uiddick?
THE 88: [ believe Mr. Gargan,
THE COURT: You had nothing to do with that?
THE WITNESS: 1 did not.
THE COURT: Did you have an to do with the
tescrvations of the rooms at the Dunes’
THE WITNESS: | did, sir.

reservation of rooms at the Shiretown Inn?
THE WITNESS: | did not, sir.

THE COURT: Do you know how long the cottage was
rented for af Chappaguiddick?

THE WITNESS: | did not, sir.

THE COURT: Now, you have been to Chappaquiddick
and discovered it is sparsely sottled?

THE WITNESS: | am, sir.

THE COURT: Do you know when the rental was to
terminate?

THE WITNESS: 1 believe the Sunduy or the Monday.
THE COURT: What was the lnst day of racing?

THE WITNESS: Saturday, the 19th.

THE COURT: The tacing was Friday and Saturdsy and
you balicve the lease was golng to terminate on either
Sunday ‘or Monday?

— 54—

THE WITNESS: As far 65 1 can recolloct, sir.
THE COURT: And wus this primarily intended as n
lace for you to stny while you were here?
HE WITNESS: No, it was not.
THE COURT: Was it primarily rented for social enter-
tainment?
THE WITNESS: [ think Mr, Gorgan hired it for his
fumily, for his wife, and his wife's mother got sick and
she 't come aver.
THE COURT: In other words, initially it was not in-
tended that mco.. would n.ﬁw. there?
THE WITNESS; As far a5 1 know, sir.
THE COURT: That is, il was not intended is correct?
THE WITNESS: That ls right, as far os 1 know, sir.
THE COURT: But because of sickness then you took
over s o tenont?
THE WITNESS: That is right.
THE COURT: If I ber in describing the i
of liquor, when you boughi this lquor it was purchased

for what m se?

THE "mauzs!.:w.-un_!ﬂ!&un-nin
s vacation in Hysnnisport with the liguor left over,
WEW it back in the car.

THE COURT: Are you a heavy drinker?

THE WITNESS: | am not, sir.

THE COURT; Are you a light drinker?

THE WITNESS: Thres, three drinks.

THE COURT: A duy?

THE WITNESS: At night; never drink du the day.
THE COURT: If 1 remember, you bought some Tadf

ﬂw_.mn- is that right?
WITNESS: Yes.
THE COURT: You described them as two haif gallons, 1
believe, of vodka?
THE WITNESS: That is 5
THE COURT: And three bottles of scotch?
THE WITNESS: That is right.
THE COURT: And two bottles of rum?
THE WITNESS: That is right.
THE COURT: All to be taken to this one coltage?
THE WITNESS: To he taken, yes, but not to be con-
sumed at the cottage, 1 was going to spend time —
THE COURT: In which nﬂm_qoz would live?
THE WITNESS: No, I k thut somebody else was
1o ﬂ-«.!»-. me when they arived.
COURT; Wha?
THE WITNESS: Well, 1 don’t know.
THE COURT: But nobody else did?
THE WITNESS: Not the first — I anly stuyed there one

alone.
COURT: I'm to discover if the amount of

uor you 1 think you said South Boston?
T WITNESS : Tha s right.

.ﬁmw COURT; Was intended primarily for this one cook-

aut

THE WITNESS: No, T wouwldn’t say thet, sir. I would

sy | was golng to buy the liquor as [ intended; 1 was

on vacation and | was going to take it back to Hyan-

nisport, 1 had & little house behind Mr. Gamgan's and

ann-&‘ﬁrw.?vnnﬂnsw&q&oviﬁ«alq
a.

THE COURT: ls there some reason you would mather

cart it all the way down and cart it all the way buck to

Hyannisport mather thin buying it in Hyannisport when

you got there?

THE WITNESS: 1 got a price, &ir,

THE COURT; Now, how much did you take back?

THE WITNESS: Two full quarts, the vodka.

THE COURT: Just a minute,

A_mmewiammm“ Half gallons, 1 should ey, snd three

scotch.

THE COURT: Now, that meant (hat what was con-

sumed?

THE WITNESS: Over a period | consumed —

THE COURT: Mo, what was consumed between what

you hrought and what you took hack; what was the

differonce?

THE WITNESS: Well, thers was about threc-quarters of

a botile of vodka.

THE COURT: You mean of a galion, of # hulf gallon?

THE WITNESS: Half gallon; very httle scotch, not

v AT e ey

much. One full bottle of
.ﬂ.“mwun“mﬂm.._.m i ot n_.e_._.m....h_ snd about & half a bottle

= Did you bri beer?
THE WITNESS: <om. I &.“_m.u i
THE WITNESS: 1 browght

} ought two coses.

THE COURT: Was any liquor, additional liquor brought
into that cottage other than what you brought?
THE wr "zE_n.._an_.SN:_n beer out a case
and a half of beer, a case and three<quarters of beer,
n._.—mm». e _m_..wc-Wh aﬂw—" a_.o: see anybody under the influence
THE WITNESS: [ did not, sir.
.n_._—.mw 8u-.ww._.." Anybody under the influence of drugs
THE WITNESS: Drugs, no dmgs at all, sir.
THE COURT: Would you know or have any idea how
much slcohol Mury Jo Kopechne consumed that might?
THE WITNESS: | have no ides what snybody drank

that t bur i
.—a—m-%cnﬂ W.nnu_.ul. see her do any drinking?
THE WITNESS: | saw — | might have, I'm not sure.
THE COURT: Was this the sverape summer party where
“M_n were _a.uﬂ.ﬂ-."ﬁ---:a moving around a good deal?
THE COURT: You can't E:ua. wunnngnnnuan
: of unybody.
THE COURT: Some might have gone for ..«-F..__
THE WITNESS: They did, yes, sir.
myself earlier while it ‘was cooking.
THE COURT: And the younger people dinced?
THE WITNESS: That is right, sir,
THE COURT: All right, I have no further questions.
Q AENU_“ Mr, Fernandes) Mr, Crimmins, is it safo to say that
drinking which you just described to the Court took
. o_a#. from 8:30 or 9:00 o'clock

until o iXimately 11

B L
. bW ong hours Ximat
>.-u_.w%_n-l.n".=. E..h._n e:-m:?ﬁa?g?
5 was 1

drank alone Wednesday 1t el
Q Who cleaned out the cotiage?
A M.Eﬁanﬂhtaﬂng? ESM-MWQ E&&S-. Roy LaRosa and T
: W.-u“em-_._-ﬂ.._ i s debris; you mean? Ray

was done Saturda; rning’
W w“ﬂaﬁ_--_wﬂ. -ﬂ e Y mo 1
tely after being a

i y -na&“.msw pprised of the fact that there

Q ALt time
t this , while you were al the cot

received any instructions from -E.ES.H gt ek
A No, just closed the coltage up.
Q And you left the island when?
..w m”untennnﬂn._pw. you are talking of?
A 10:30, 11:00 o'clock, :
Q wﬁ'@%nwalvna that you just described was loft behind
3 Thoy went it M. Gargas

b Mr,

A That is right, g i
§ B e e

1 road and & lady and her da;

9 us up E:nﬂ beachwagon quoﬂ_.nﬁun us n.-ﬂ”

Q Where were all the items that you cleaned up, in the

white Valinnt that was rented?

A We it in the white Vuliant, A
@ Could s

you tell us where you were beiween 11
12:45 that night, 11:15 p.m. and 12:45 -._."n._u i

A In the cottage.
Q Sleeping?
A No, | wax not sleeping. 1 don't know what time I went

i d e
) : No futther questions,
THE COURT: You are sxcused, F.. Ppﬂsﬁqﬂ-..__m—nn:_ﬂw

leave to po home.
THE S._.mﬂmmw“ Thank you very much, your Honor.

MR. FERNANDES: 1 think 1 will start
Newburgh, If you please, your Honor. 'l

TESTIMONY

OF
ESTHER NEWBURGH

Before:

Hon. James A. Boyle, Justice of the
Edgartown Districi Court

Tom:-"
mund Dinis, District Attorney f
Southern District of r—in&.«-ﬁ.&w. o
Armand Fernandes, Assistant District Attorney,
Peter Gay, Assistant District Attorney,
for the Commonwenlth.

Paul Redmond, Bsq. and Daniel Daley, Sr.,
for Esther Newbusgh.

M_:_uuﬂ-m ._.W_E._ ._.G...nw of Courts
elen 5. Tyra, Temporary Court Offi
Harold T, McNoil and mm.:umv R Cﬂ.”“....
fiicial Court Stenographers.

Edgartown, Massachusotts
Tuesday, January 6, 1970.

ESTHER NEWBURGH, Sworn
DIRECT EXAMINATION BY MR. FERNANDES:

Q For .wn record, please, will you tell the Court your full

A Esther Rose Newburgh.

Q And your legal sddress?

A 2111 Jefferson Davis Highway, Arlington, Virginia.
Your ocoupation?

Administrative Assistant, Urban Institute.

Now, Miss Newburgh, 1 take il that on the weekend of

July I8th and 19th you were on Martha's Vineyard

A Y

Could you tell us when you arrived

ursday, July 17. T St
nd who was with you?

K h and Susan T
oﬂ-ou". wrrived here in Martha's Vineyard how?
our own e or did i how
mn_mn you fly; did you get to

v got to Woods Hole on the fer: ith Mr.

T
ou mean lo . Tretter
i o qm-.ﬂ Voooesd T and you came

t.
uld you tell us the purpose of your visit?
u._ﬂ““ =%e....n i-“_nar —__wn Edgartown Regutia.
g T3 O AITENgS
nﬂ!n_“-mﬁmm Ehhnmanﬂ ments for staying
i oy We didn't know where we were going
-ah people make reservations for you?
they had, yes.

right. J.-u!. do you know who?
me’
un.._-nn these armngements for you?

Lot e

zg

sisgEeze

£F

EsresEs st

s ehoct
7o M. check into any hotels?

LFOEOFrQOFD » LFOF O » LOFPOFOPC
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A The Katama Shores.

A The three of us and Mr. Crismins accompanied us.
Q Could you tell us whether or not :.n_ﬂ came a time
irnnn.‘.! Kopechne also joined you there?
A Yes, I'm sarry, she came over on the boat with us,
W %-.n came with you also from Washinglon?
3
Q And you ull had separate rooms, did you?
A There were two girls in two diff:
Crimmins had a room, P Seomy and K

=35 =



Q How mony grls checked in or were going to live there
in those rooms, six girls?

A Eventually, yes.

Q Now, how long had you planned staying on Martha's
Vineyard?

A Saturday or Sunday.

Q Hnd you made reservations for leaving?

A Plane reservations back, | dont recall.

Q What doy, Sunday? "

A 1 said I didn't recall if | had made plane reservations
back.

Q You don't know if you made the reservations. Had you

lanned on feaving on a certain day?

A Yes, we thought it would be over Saturday night or
Sundey; so we thought probably we would leave some-
time on Sunday.

Q Could you tell us when you first arrived on Chappequid-
dick Island?

A Thursdsy evening.

Q This was the 1 7th?

A That is right.

Q Could you toll us who was with you?

A The three ﬂn 1 have already mentioned, Mr, LaRosa
was there, Mr. Tretter, Mr. Crimmins, Mr. Gargan, snd
another’ gentleman who was u friend of the other two
gentlemen whose name T can’t remember; 1 think it was
Driscoll.

Q bowi_- recall where you went on Chappaquiddick that
duy’

A Yes, we went to a cottage,
you returned to, own?

come & time — this is now Friday, the 18th?

traveled to Chappaquiddick?

is correct.

d you tell us when?

etime around after 11 o'clock, but 1 am not sure

FEEE
g

i

u

L
.
i

you tell us at this time where did you go in
Chappaquiddick?

We went to the cottage that | mentioned.

And from there where did you go?

We wont swimming.
Euﬂ:EEBEEUuEESng
Egad right.

-—.R_«B. been in Chappaquiddick prior to this visit?
No, I hadn't.

Had any of the girls?

Not to my knowledge.

Now, you say we went swimming?

That is right.

1 taka it all the girls?

Yes.

-
-

n .-nn. did you have occasion to see her, observe her
swimming on East Beach in Chappaquiddick during the
woekend?

OPOPOFPO>Q>OPLOFO> OFrO>r OPR FOPLPO>O
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e imming suits?

your swi s

A We were wearing them underneath our clothing.

Q You returned 1o Edgnrtown?

A That’s right.

Q And did you have occasion sguin to return to Chappa-
ﬂﬁa&ar that day?

A Yes,

Q Approximately what time?
A Approximately 8:15, B:30.

— 56 —
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Q Prior to that time bétween your retumn to Edgartown
and your return to Chappaquiddick, would you tell us
what your sctivities consisted of?

A We wutched the Edgsriown Regatta.

Q We: Could you tell us who specifically?

A Meaning the girls in question.

Q And any of the other people who attended the party?

A Not with us on that boat,

Q The girls?

A Yes.

Q Now, you say you arrived at 8:15 on Chappaquiddick,
ﬂ—i—ﬂt:ﬁ.ﬂq 8:15, 8:307

A Yes

OB..EEE?..Eru!,wuuﬁ!o?o.u:_rnﬂi?
.__.E«nw lerry urea to the cottage?

A By car,

Q Whose car? Do you know who was driving?

A 1 can't remember.
Do you recall if it was a hig car or a small exr, @
compact car,

don’t know which car It was,

{ow many of you were in the cur?

will say abont five people.

uownﬂrsniﬂrn!nnqwﬁ.zu.?_ﬁﬂ_ﬁuﬁ:a

o, | don't remember.

. LaRosa?

n't remember which one.

n any event, you came to the catluge #1 approximately

:15 or 8:30%

jor to that time had there been sny drinking going on
any of the girls anywhore?

FargtEe

gs

you had dinner that day or eaten that day?

we had saten on the bost when we watched the

ttu,

was al the coltuge when you arrived?

Senator Bn..au._«&.i-. nl the cottuge.
addition to Mr. Kennedy, wes unybody else hesides

¢ girls and whoever drove you?

tecall at one point everyone was in the cottage, Mr.
Gargan, Mr. Crimmins,

Q How was it determined that you would arrive at the
cattage at u tely B:15 or so?

A We were told that Mr. LaRosa would come and pick us

up.

Q ww it was Mr. LaRoss who most likely drove you from
1he femry to the cottage?

A That is right.

Q And at that time you don't know, other than Mr
Kennedy, who else was present?

Q Was Mr. Gargan there?

A Yes.

Q Was Mr. Markham there?

A Yes,

Q Could you tell us what sctivity was going on when you
!.a-auw

you define activity? - =

, were they sitting down watching television, listen-
to the radio, talking, drinking?

peaple were standing there waiting for us to ammive.
they inside the cottage?

hat did you do upon arriving there?

grected cach other and talked.

come to your attention that there were various
to est and drink at that time?

a2
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uld you tell us as you besl remember what there was
drink?

Thore was @ varicty of things. There wax Coca-Cols;
there ‘was rum, there was gin. 1 really don’t recall what

Q Are you sure there was gin?

A No, it could have been Vodks. It could have been
Secotch. I am not sure. 1 know there was ruii.

Q Could you tell us where this drink was set up and how
it was set up?

A In the kitchen area.

> oF CPOFO> O
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there bottles on top?

in right.

ﬂﬂaﬁﬂ: specifically what size bottles there were?
right. Did you have anything to drink?

you tell us what?
it was something like Vodka.
 Vodks
or gin.
with what? i

ou recall wheth Jo had

 ou real et er Mary Jo anything to drink?
aﬂ-ﬁ._ﬁrﬂq recall. She glass

an b may have had
n.snn%as..wao!(gﬂlgz. * g
¥ ﬁqguogs.gwg
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of different things,

THE COURT: 1 f

“.ﬂ.._.u_ hear the Mmﬁ_“ﬂ e e
. FERNANDES: | am sorry, your Honor.

THE WITNESS: Do you want me to continus?

Q Yes, ploase,
A There whs a mdio and
Q Did you eat? WO St

A Yes, we did. That was really the besis for it. That was

the reason we were th
docked outinas. ere there, and thero were steaks being

>O>0P0 PO

THE WITNESS: Yes,
THE COURT: Had been for some
0 ﬁﬁ!ﬂﬂémﬁn Yes. pbseisic ey i
au
N ~&a=n£=.»..5! with her in Washington?
Q Bul you were close friends and had known her for

8 time when you had occasion d this i
ﬁdnﬁ ﬂ-vﬂ. FE Kopechne or Mr. unnn&%:.m__.w._..n.“
o

Q Prior to” s evieg fo1

T 1o o did you becol

Kennedy loft nt n certain time? e My

A Yes

Q Can you tell us when?

A L1:30.

Q What makes you my 11:307

A 1 have & mther large watch that | wear all the time and 1
looked at i,

Q Now, your watch said | 1:307
A That is correct.

Q Between 8:30 and 11:30, the party activity, was
confined mastly in the cottags or outside the cotisget

A In the cottage. 1 was helping Mr. Gargan outside for a
-.E_u.w:.-.!--g-ﬂénluﬂlﬂtlnnnw&
cattage. It was coaler there,
THE COURT: Excuse me. Did the say that she knew
Mary Jo left at 11:30 because she looked at a watch?
H”. FERNANDES: Yes, al a large watch she wus wear-
THE COURT: Why didn't you £0 back at the same time

“-._pe. fince you were rooming with her and were close

and your occasion to observe .rﬂuvnoﬁautmé
Miss Kopechne and Mr. Kennedy, Y. K A
Eu&ﬁ#-n.nw w!._.m.-a.munu 3 E T B
1 MH-._ E!_uwu! Eﬂuq drinks they had.
ere you able to form inion erence
condition as to n&:w-u... i 2
mean the effect if they had been drinking?

L=t
REET

1

the lust time you suw Miss Kopechne

Roughly 11:30.
Did you see them leave?
am..._ ref
ference (o unyone els
< Esimnce 1?Tn.-.5ng§u5a-
‘es,
—did you form an opinion s to anyone's condition

g

of than Miss Kopechne's and Senstor Kennedy's?

4 Bun!ﬂ&ixu did you have that night?

don't know, you say you don't kn
know where Mr, nnﬂﬁ_uqsﬁ poing? SaB iAoy

ou recall seeing him ask anyone for the keys to the

RTe

..‘v!utﬂuusniwgnn__ =w him leave?
roam,

7
ng.ﬂruggnuﬂaann:.mlligﬂ-ﬁ

H.DEQEEH.
Bv“ne ble to tell whi
able to he
i i cther .tl-_osao:.b:

£z3

t

i
i
i

screen door was open.

he come from, if you know?

foom.

you were?

1 i right.

i _q.a clse was with you at that time just prior to his
e llving room?

i
2 EE

.D._un_...up
.nuaainaﬂ_:_:-zsfqaoa.ﬁ.won_ﬂ.__
A ﬂnw-r.. a3 far as [ can remember, all the other giris,
A b m, Kh__ Mv_d_uﬂ and My. LaRosa,
you know whether or not thore was a conversation
tween Mr. Kennedy and Mr. Crimmins prior R-.IEE
-.—o—...huh-.—_ unun...-.“_.na-.._usﬂnﬂmz_.--ﬂbunu.g.
There [ ople 1! +
noticed them at the aojln..,u iy
m HH: me, had Mary Jo told you thet she didn’t feel well?
Q You had been swimming all afternoon or part of the
sfternaon?
A No. We swam for spproximately an hour.

FEETE
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But she partook of this, she was swimming? A Yes.
w Yes. 22___. of us were in the water very Jong. Q And what was the nuuﬁ:_....:_- tion? At Bt
Q But you were having a good time? A The conversalion was, ve we i ¥
8 Ani m %ﬂa o tmn z.un ﬁmm_.u-n-o:ﬁga The men were talk
e e + e el X -
w __wnn she ¢l complain 1o you sk any time? Enwnrqwapn-_ﬁ 3 __..”qn_‘ :.-m_ _an..uo. we realized there
id casion hance of getting on the ferry.
§ I i o i o I fosdoned f 2% e oY et i
i i ut 12:00 und 12: essentially as n
Q ﬂu she complain about the food or ssy anything abo L s LA, g o
A No. I cooked it. room for the most part and discussing whatever was
Q You cooked it so she wouldn't complain? i E.H_..m.._ﬂlq_—ww.
w w.wﬂ.twwmﬂ.ﬁ m “ﬂa perhaps ﬂE drinking & littie?
o response.|
m Hw._m she left? Q Were you awpre that Mr. Kennedy returned 1o the
A Yes, cottage?
L d Ch k A No. 3
# Hﬂﬂ.ﬂ.uuuwz_ utidls e i Q Botween 12:00 and 12:30 do you recall Mr, Markham
A Until the last ferry weni back. A -4..._ ﬁm«?i&pﬂﬂﬂﬂﬂ.-ﬂ&. and Mr. Crimmins?
14 5, were e
m n L o o Y perhaps the ferry  Q Did there come a time ~ wos Mr. Laltoss there also, by
driver could be persuaded to let the ferry stay longer. N ”.va Ar-u.& vy
€5, Wi
m _uu_—aﬁo.“-aﬂ!n-n:. VP PO S OO Pt Q Did there come & time when any one of them left?
Q Was it before or after Mr. Kennedy 1eft? A Mr. LaRosa walked outside for a few minutes.
B s s & versation flect that _W Wo-“ﬂw__ﬁi.ﬂh. vﬂ»-__!::ﬂ-n-,“nxﬂ..ma between — 1 am not
9 mm__wnw.-ﬂ _pnﬂnnp»_..ﬂrﬂ ﬂw-uwn_unrnnu ferry E.w_:.no arrange- M:n_,u_ug. but 1 would say after 12:30 or before
MG a3 Q After 12:30 or before 12:157
there th 1! A Right, &
b etog.ﬁl S-v.- Hittle _B_.-o.q\._q i o Q ma ._w__uu.lno to -s. it is after 121307
uestion of some A T'm not sure exsctly.
A wwu-ﬁ.ﬂu& to Hh.a oot o geonay, o amight e Q Between 12:30 and quarter of 1:007
Q And na far ss you know, Mr, Crimmins was present in A Not as late a5 nn:.s_n:aa.
this conversation, and Mr. Markham and Mr, Gargan? Q You EEL“ mu A
A | don't recall the convermiion completoly, and I don’t A 1 will say Tl x
remember who was there. o m wwqauﬁaza return
Q In amy eveni, they left and it is 11:30 and you said you N A Bomd ;
A Yes, AL Bt I Ml Y voss m 1 didn’t h%h%!ﬁxnu—ﬂ&:-. 1 saw him maotion to Mr.
between 113 K Gargan and Mr. s
S e Ta e il Q@ What did he do? Show the Judge
Q Was there uny talk sbout going back? A You measn how he motioned?
A Yes. There was s concern about whether wo could ~ Q What did ro%nm __- i
make the ferry, A He did essentinlly what you did. o
Q As you best remember, who sid what? M gﬂgisrﬂﬁnnn asked him to come o
& “"alh.v..“ .ﬂrﬂaﬁ;ﬁ-ﬂa T el Y- ot Lo Q Mr. Eﬂwﬂrﬂ and Mr. Gargan went oul together s you
Q That is understandable, bul as best you remember, do remember X i
i vernati A They walked out the door. | don't know if it was side
ﬂw:ﬁ:“nu_._ o) of the cow HOR A4 Ty W b -w.._u bul the same time. Not ten minutes apart.
A The girls were concerned. We wanted to get back and Q .M.w.n. .,.._._52 together or not together, which was it
we wanted to make sure we would catch the ferry. A Together. y
walked out together not necesmrily side by side.
O“ﬂqu?ﬂuég_&.-nﬁs.lﬂun&aarin O._lwv_hq—-n._.rwﬂn-nhsnn;uonnﬂnn._
_ A Yes.
m MM”. many cars were leftT Q Immediately after they had gone outside?
A 1 beliove onc car. A Yes. - ~
Q Was this the white Valiant thut was outside? m Hﬂ “uh.ﬂ!n said at that time’
Yes, )
mﬂénuﬂ Miss Kopechne left, did you see her purse? Did she Q By him?
tuke the purse with her? A Not to me, " :
A | didnt see her take (hc pumse. | caught them — they Q Did he say Mr. Kennedy just called me over
wero leaving {hrough a screen door and | saw Mary Jo1 A He didn't @ it to me.
think from behind and 1 think the Scnator was in front, @ To anybody
1 didn’t have u cléar view. A 1 don't know. ) LR
Q Fine. Did anyone suggest taking the car that was there Q Did you subsequently find out that he said it to some-
to the ferry st 11:30 or before 12 o’clock? ﬂa&.«
A No. A Yes, | did,

Q And to whom did he say what?

Q At 12 o'dlock what was your activity ax you best L Tyl e Semator had been outside, he mid fo somean,

member i17 Who was there a1 12 o'clock that you can

remember? . M..n_n._c:nu Bﬂm this ﬂqu be what 1 read.
XCop ‘enned d you us who?
# M-:-ﬂ.v.wnn e S R O s St st m 1 ._o_..-q.:..at. I know that he said it to Mc. Gargan and
! 2 230 - 3 Mr. Markiam.
m %uﬂh between 12:00 and 12:30 — it is now after 12:00? O Teostite .:wﬁ\ ot AT
Q Was there any conversation or concern about geiling A That is right.

back to the mainland, Edgartown, that evening? Q Did you see Mr, Markham and Mr. Gargan refum?
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Later that evening 1 did, «I

What time approximately

After 2 o'clock.

Some time aftes they retumed?

That is right.

ﬂ.n you observe their appearance prior to leaving?
5,
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you would let me lie there. Please let me lic there,"
Q You sid Mr. Gargan said, “If you knew what I have
-ﬁvﬂh...woa..zh_imp -Puwa_. would _a.u._._ﬂn mn._;nu.n.: How did he
appear eront
ed in the face and nn_..-.uﬁﬁ_.n.
looked tired?
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ly in trying to got to sleep and |
EQ.LH.BE..
. Crimmuins there at that time?
WES.

E
i
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ould you tell me where he was staying? Had he been
oput, do you know?

A Who?

€ Well, please let me rephrase the question. Let's find out
whal h d. Alter Mr. snd Mr. Gargan had

A Some of us went to sleep, tried to, We started to change
rooms at that point. two Lyons sisters went into
one of the bedrooms after about an hour, after everyone
else had left the party.

Q Who is everyone else who had left the purty?

A The Senstor, Mury Jo and Joo Gargan mnd Mr. Mark-

Q Is it safe to sy that after Mr, Markham snd Mr. Gargan
left that the activities at the party diminished?

A That's right. Some peaple were in the fromt
yard, some people were in the bedroom. two Lyons

18 were in the bedroom.

Q What time was this?

A Sometime after | o'clock.

Q Sometime after 1:00,

A Yes

Q What time did Mr. Gugan snd Mr. Markham lesve,
sometime after 1:007

A No, I think before 1:00.

§

Q Do you know how long befare 1 o'clock?
A No, 1 don'l know exsctly how long before 1:00.
w 055 they returned sometime sfter 2:007
o3,
) Was Mr. Crimmins in the cottage or outside the cottage?
A Inside the cottage.
Q@ And do you know where specifically?
A He was in the living room and he had a bedroom and he

was going back snd forth, 1 think. Mostly in the living
room,

Q And that is whese you were?

A For a time. | was out in the front yard.

Q And Mr. Gargan and Mr. Markham came back. Was there
any discussion by anybady other than what Mr. Gargan
had said?

A Was there any discussion by whom?

Q By anybody, conversations,

A Yes, We ssked where Mary Jo was

Q You asked who? Who is we? Who asked?

VO T TR T Y

A The two Lyons sistérs.

Q The two Lyons sisters said, "Where is Mary Jo," and to
whom did they address themselves?

A We were asking each other the question and when we
answered each other it was sort of — we didn’t ask any
of the men. We asked each other. We determined in our
minds that she must be back in the motel and she was
lucky, she was asleep.

Q Was this in the presence of Mr. Markham and Mr.

i nzmﬂ.u-bq
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presence was it
of us were in the bedroom.
three girls made the inquiry?

t you ask Mr, Gargan what he meant when he sald,
ua_ua._m in the evening
me it Ister on c ovel Mr. Gargan told
that the Senator swam across.
t time way that?
told us before 3 o'clock.
hat exactly did he =y, _nkh_._ remember?
The twa Lyons were sleeping on one bed. 1 was on
the floor. Mr, Gargan was sitting on the other bed so
what 1 got was muffied. I heard him saying something
to the effect that the Senator swam scross and 5

my own mind then assumed that Mary Jo was back at
the motel.

Q Well, how did you conclude that?
A Well, she had taken the car. 1 don't know, It is very

Bn?juﬁ..

Q Do you w who Mr. Gargan was addressing, or who
niq.»tﬁE-.E._?n:rouoB.ﬂzﬁﬂnﬂulqs
A Well, 1 sssume it was the two girls thal were in the

BnE.
W mn i-.nn?-»uap!olu_n_hnv:ooﬂt:vmuﬁ
‘ex.
Q The Lyons girls?
A Yes
m __m.—n was addressing himsell o the Lyons girla?
vs.
Q Was this after had made an here
fad they Inguiry w was
't be sure.
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Where did you find it?
Undemeath the table in the living room.
NE you huppen to look into it at all?

bﬂwn‘:w-.niﬂ-rnw-%.arﬂana wad in it?
t think the key to her room wus in it. | think I

How did she get into the room?
1 don't know. Normally in a motel you can get oxtra

L >0 PoOrOPOFA»
-

Was there any other canversation about what had hap-
o by anyone that moming, 2 o'clock, 3
a'clock, whenever the time b that you are describ

Did anyone clse say anything about what had hap, 7
A No, not to me.

THE COURT: You have worked together at some time?
i s

: Did you come to the Island together?
THE WITNESS: Except for the two Lyons girls who
THE COURT: Ay il sayed at the

3 ol t el
THE WITNESS: Yes, AL I
THE COURT: You formed one group?
THE %a. Yea.
THE : You do ew together, you wutched
the Regatta togethers? S v
THE WITNESS: Yes,
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THE COURT: And you are invited to a cookout logeth-

er?

THE WITNESS: That's right. . )

THE COURT: And it I8 your understanding there is

going to be an evening cookout?

THE WITNESS: Yes.

THE COURT: And you will return to your motel?

THE WITNESS: That is right,

THE COURT: Now, suddenly the one closest to you,

the one staying in the room in which you sre staying

leaves. You see hor Joave,

THE WITNESS: Yes,

THE COURT: At 11:307

THE WITNESS: That’s right.

THE COURT: Did you see Mr. Kennody leave at the

same time?

THE WITNESS: Yes. )

THE COURT: Now, so [ar as you know nothing is said

by bhor to you, her roommate, or to anyone else, as 1o

where she is going?

THE WITNESS: Right.

THE COURT: Am | carrect?

THE WITNESS: That's right.

THE COURT: Now, you make an assumption?

THE WITNESS: Yes.

THE COURT: That she is not going back to the motel?

THE WITNESS: No, | didn't make that assumption.

THE COURT: She is going outside?

THE WITNESS: | assumed several things, thai either she

was going into front yard and loter | had the

assumption that it was » long day watching that race,

she was exhousted, and the Senator was probably driving
her back to the motel 50 that she could get same rest.

THE COURT: Withoul her saying a single word to you
or lo anyone else at that party?

THE WITNESS: That ix right.

THE COURT: Now, suddenly lnter two of the men leave?
'HE WITNESS: Yes.

y COURT: Under unusual ciroumstances?

THE WITNESS: They weren't particularly unusual to

Senator Edward Kennedy follows a saddened Ethel (Bobby's widow) and wife Joun irto chirch at Mary Jo's Juneral.

me. Why would they have been?
THE COURT: Why not?
THE WITNESS: Well, I didn't heir anything unusual
said.
THE COURT: When somebody comes in and nods and
muddenly two men leave?
THE WITNESS: Not an unusual nod, just a motion,
THE COURT: Nothing is said, some signal of some kind
is given?

THE WITNESS: Nothing is said that | heard.

THE COURT: And two men leave the party?

THE WITNESS: Yes. .

THE COURT: You know the ferry leaves at |2 o'clock.
There hox been some talk about there can be a lnter
ferry for an extra payment of maney, so at that time
you are expecting, you and the other girls, expecting lo
go back to your mofel?

THE WITNESS: Thot is right.

THE COURT: Now, did you suddenly &mnq.qﬂ also
thero are no more vehicles in the yard? Didn't some-
body walk out and see two molor vehicles gone, no
moie transportation? ;
THE WITNESS: This was much luter that there weren't
uny cars lelt after we knew we had missed the ferry.
THE COURT: At some time you knew that there wus
no more transportation?

THE WITNESS: Yes.

THE COURT: Now, certainly at that point somcbody
musi have said samcthing, there must cerfainly have
been wome discussion. You arc quite intzlligant girls, are
you not?

THE WITNESS: We think so,

THE COURT: You expett to get back to your motel
that night?

THE WITNESS: Not after we knew we missed the ferry,
Judge Boyle,

THE COURT: Well, you told me that there was talk
about the ferry to be used for extra compensilion

THE WITNESS: That is correct, but after approximately
1 o'clock we realized that we weren't going to go hack

that night snd something was said, “We have got to

make tho best of a bad situation and attempt to sleep.”

THE COURT: This wax before any of thesc three men

had returned?

THE WITNESS: This was after Mr. Gurgan und Mr.

Markham had left.

THE COURT: Yex, and Mr, Kennedy,

THE WITNESS: That is sight.

THE COURT: The three men had gone.

THE WITNESS: And Mary Jo Kopechne.

THE COURT: Yet none of you had any discussion

between youriclves, none of you girls had any discussion

about, “Arc we lelt here on our own, are we going to

get back to the motel; what are we going to do, what i

happening, where are the motor vehicles, where is our

transportation,” no questions of any kind are discussed
among you?

THE WITNESS: We knew—

THE COURT: That wasn't my guestion. The maiter

wasn't even brought up in any rospect?

THE WITNESS: That the cars were ganc?

THE COURT: Any discussion?

THE WITNESS: We wondered whore Mr. Gargan and

Mr. Markham had gone.

THE COURT: Your original plan was 1o stay together,

Suddenly you wre left without transportation on an

Eﬂﬁw and none of you girls said anything to each

ol

THE WITNESS: We all wanted to go hack that night.

THE COURT: None of you said, “What happened, what

caused this; this isn't the plan™?

THE WITNESS: We hsd no rosson to be unduly

alarmed, We were friends, We knew that if we had to

stay that night at tho islind nothing was going o hap-
pen. We had all worked together, most of us anyway.

THE COURT: Not even sufficiently concerned to say

one single word to cach other?

THE WITNESS: We dered where Miss Kopechne was.

We wondered where everyone was, but we mads assump-

tions. In retrospect we were wrong. She was not back st

the motel. We amumed that she was. We assumed the

Senator was at the Shirstown Inn.

THE COURT: And you thought the other two men had

pone back and deserted you?

THE WITNESS: It wasn't n question of desertion. We

were on an island with two friends.

THE COURT: Well, you could think of no reason why

the two men should leave you und take the last trans-

partation available without mying a single word to you,
not even & by-yourdeave, didn't excite you at all, didn’t
seem Lo be at all unusual?

THE WITNESS! (No response.)

THE COURT: Your title 8 Administrative Assistant?

THE WITNESS: That is comect.

THE COURT: 1 have no further questions,

(By Mr. Fornandes) Miss Newburgh, vou said we won-

deted where Mr, Gargan snd Mr. Markham went; who is

we?

The two Lyons sisters und mysell, We all wondered

where thoy went.

Now it is we all wondered, meaning everyone thut was

left behind after Mr. Gargan and Mr. Markham left?

I dign’t tolk to everyone.

I’'m sure, but I'm just trying to find out who was thers and

who said whal similarly to what his Honor was asking.

THE COURT: Well, you are not talking shout after the

men retumed.

MR. FERNANDES: No, I'm talking about what she said;

we wondered where Mr, Gargan and Mr, Markham went,

We. 1 am trying to find oul who we is endl then they

come back and sy —

THE COURT: [ don't think you should push any more

the area | was malking of. You were talking ahout, |

think, sfter Mr, Gargan and Mr. Markham returned,

MR. FERNANDES: All right.

Q (By Mr Fernandes) They have come back. Meanfime,
while they have gone, you wondered sbout where they
wenl? .

A That is right.

Q Mr. Markham sits on your leg or sits on & couch where

L=l

2[F O >

you ure or somehow you are injured or hurting und you
nsk him to get n_u. In the meantime he says to you, if
you know what | have been in, you would let me lie
down or words to that effect. Now, nothing was said
after that; nothing wos followed through in the light of
the thoughts that you hsd in your -mind before they
teturned?
Nobody volunteered sny information. We may have
questioned or may huve said, what do you mesn, Mr.
Markham, or Paul, and nothing was volunteered at this
time.
No one asked?
No, and later in the other room when Mr. Gargan said
that the Senutor swam scross, it was almost as if we
didn't need to know. By that time we couldn’t get off
the island anyway, and we sssumed that Mary Jo was
back in that motel room.
When was it decided to make the best out of 3 bad
situation?
‘The sleeping arrangements?
Before or alter Mr. Markhum and Mr. Gargan returned?
Belore they returned.
Do you recall who said what al that time?
Susan and 1, Susan Tannembaum snd 1 decided that we
would sleep on the couch. At that time, point, we were
exhausted. So, sometime after 1:00 —-
THE COURT: Answer this question. Did you believe
when you were told Mr, Kennedy swam across, did you
believe it?
THE WITNESS: I have always bolioved Mr. Gargan; so |
believed that.
THE COURT: All right. Then, how did you believe that
Miss Kopechne got back to the motel?
THE WITNESS: Had driven the black car back.
THE COURT: That she had driven?
THE WITNESS: Yes. They left before midnight; so 1
E..ni,n#.n.._. could make the ferry before withoul any
trouble,
THE COURT: That she had driven and he swam?
THE WITNESS: 1 dids't question Mr. Guargan, who
didn't seem to wanl to talk in detail about what had
happened, So, when we went into that —
THE COURT: All right.
THE WITNESS: The question of the Senator swimming
across didn't come up in a vacoum.
THE COURT: You have answered my question,
THE WITNESS: Okay.
Q »“h. !_..qmng..nnn-u Miss Newburgh, could Mary Jo drive

that car
A Could she have? Certainly.
Q 8o, vould she drive, she could operate a motor vehicla?
A Yes, yes.
Q This is a large car, is it not?
It is no larger ihan the car my father had and she i not
any taller than | am.
Could she drive a vehicle of that size?
Could she have or did she?
Did you see her drive the car ever, first of all?
That particular car?
.hr-_ particular car.

o,
Ho: didn’t see her tuke the car that night?
[

>
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Have you ever seen her drive a car of that size?

You can ask Miss Lyons later; she has  rather large car.

Hﬂm _ﬁ.ocw.ﬁ I don't think size has anything lo do
.

MR. FERNANDES: 1 am just curious just in light of

what she mid that she belioved that Miss Kapechne

drove the car.

THE COURT: Let's leave it there, This is her opinion,

50 she states,

(By Mr. Femandes) The two Lyons girls and yourself

are in one room and you made these thoughts and the

«ﬂﬂ 4.2 the people in and sround the coftage at that

time?

PQ>OFO>0F0 >
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Mark! snd Mr. Gugun re-
turned or immediately therealter the cottage has all the
participants of the party with the exception of Mr
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Kennedy and Miss Kopechne, is that right?

A After !m. Markham and Mr. Gargan retumned, everybody
was in the collage, yes.

Q And arrangements were made and people started to try
to find plices to sleep?

A Right.

Q Naw, what time did you get up that morning?

A T gal up just before 8:00 o'clock.

Q And who was at the cottage?

A 1 got up in time to see some unnw."-n leaving the cottuge.
In the cottage with me wore Mr. LaRosa, Mr. Crimumins,
and the two Lyons sisters.

Q How was it that you found out about what hauppened to
Mury Jo?

A | found out later ubout 9:20 or 9:30, the group that
wag in the cottage that remained in the cottape walked
outside and decided we would walk towards the ferry,
becuuse there weren't any cars left and we got several
hundred feel down tho read when a white — 1 don't
know whit color the car was — | think it was the white
car came up on the road mnd Mr. Gargan was driving
and told us to get in. He sald somothing had happened
and my first reaction was the Semtor, und wo drove
back (o the cottage and he wouldn't say .s%..__.__nm“ﬂ_n-

. ° us

Q ﬁ_-t is 9:20 or thereabouts?

es.
en did you find out she had drowned?
ter 10:00 that moming

£

Tn a motel room at the motel at Katama.

t me ask you whal exacily did Mr. Gargan say hap-
ned, the circumstunces under which she was missing?
ou mean back on Chappaguiddick?

o8, .

& said there had been wn accident and that Mary Jo
was missing.

Deseribe the accident?

1 can't describe the aceident.

Did he?
H

D
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didn't deseribe the sccident.
he say who was driving?
He said the Senator was with her.
What clse did he say?
He told us to stuy calm and that he would phone us
later on thal moming back at the motel. Then we went
into town and we cought u cab back o the motel.
Q And did he phone?
A Several times.
And did he expliin what had .ﬂ%ﬁﬁn-_»
Yes, he told us that she drowned.
On ihe telephane or did he go over there?
told ug on the telephone and then he came over.
d she had drowned

POPOPO>0 >O> OFQOFO
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anyone make any inquiry of where and how?
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What was ssked?

A How did il bappen.

Q And what was said?

A Something fto the effect that the cur went into the
water, the Senstor was driving, and Mr, Gargan said the
Senmlor dove repentedly to iry to save her and kept
repeating, | want you all to know that I believe it and 1
want you all ta know that every single effort possible
was made to save hor.

Q Was anything elic said?

A And then you hud five gitls who jusi lost a {ricnd who
can 't remember very much at that point.

Q When idid you leave Martha's Vineynrd?

A About 3:00 a'clock thi sfternoon, .

Q Did you have u conversstion with Mr. Gifford?

A Yeu

@ Could you toll us where?

‘THE COURT: Mr. who?

MR. FERNANDES: Mr. Gifford.

THE COURT: Mr:Gifford?

MR. FERNANDES: Yos.

THE WITNESS: Senotor Kennedy's legislative nssistant ~

Ouk Blulfs,

Q (By Mr. Fernandes) Was thot at the Oak Biuffs Forry?

A I'm not (amiliar; I think 8o, yes,

Q Could you fell us what thut conversation was?

A He was flying Mary Jo's body off the island at some
point and” Mr. Gifford worked with us in that boiler
1oom that has been talked about,

THE COURT: We are about to adjourn unless —
MR. FERNANDES: lust very briefly, your Honor,

Q (By Mr. Fernandes) Did you take her clothing back to
Washington?

A No, | didn't.

Q Do you know who did?

A We packed her bag in the motel room.

Q Including the purse?

A That is right, und we went via Wilkes-Barre before we
wenl lg Washington; so everything went with us to
Wilkes-Barre and then to Washington.

Q Did you speak with Mrs, Kopechne?

A Yes,

Q Did you tell her what happened?

Al Sm_a the newspaper what _J:EE- and through thut
Mrs. Kopechne must have found out,

0 Have you ever had @ conversation with Mr. Kennedy
after the accident?

A Yes, | did.

Q Could you tell us how soon after that wccident did that
conversation take place?

A ln Wilkes-Barre.

Q At the funoml?

A Right after the [uneral, yes,

Q Could you tell us what he siid s to how the nccident
happened? 1

A We didn't go into that. He asked how I was. | asked
how he was. He was concerned about my parents and
their reaction, T was concerned ubout his wife,

Q Was there any other conversation sbout the sccidem?

A With Senator Kennedy?

Q At any time.

A No.

MR. FERNANDES: No further questions,

THE COURT: We are about o adjoumn for the day. Az
one of the girls, you don't mind my talking sbout the
group of girls who were at the cookout, md are they all
Here with you?

THE WITNESS: Yes.
“THE COURT; Are you staying together?

THE WITNESS: Yes.

THE COURT: Eating together, living togother?

THE WITNESS: All of that, yes.

THE COURT: There would be no hardship for yon to
come back here tomorrow morning?

THE WITNESS: No.

THE COURT: And you sre probably going to stay with
them until you can all go back together?

THE WITNESS: You knaw, it depends, if you told me 1
was excused now, | might make plans to leave tonight.
THE COURT: | would rather yon come back in the

mo!

THE WITNESS: Into court?

THE COURT: Into court. Now, you were in court here
when | gove the orders or instructions to the witnesses?
THE WITNESS: Yes.

THE COURT: Now, | want to — I appreciate human
nature and normal temptation and it is very difficult
where you are living with them and where you are so
clase to them.

THE WITNESS: Yes.

THE COURT: Hut | specifically order right now where
you have testified loday snd none of them have yot
been on the stand, not lo discuss any portion of your
testimony with any of them in sny respect.

THE WITNESS: | won't,

THE COURT: T may have to put you back on the stand
tomarrow. | don’t know. This is all clear o you?

THE WITNESS: Absolutely,

THE COURT: Adjpurned untll 9:30 tomorrow morning.
(Wheroupon, st 4:03 o'clock pam,, the inguest was ad-
Journed untl Wednsday, Junuary 7, 1970, at 9:30
o’clock a.m.)
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COMMONWEALTH OF MASSACHUSETTS

Dukes, ss. Edgnrtown District Court
THIRD DAY
INDEX AND TESTIMONY OF DONALD R. MILLS
Befare:

Mnu.?p..n:_a- A. Boyle, Justice of the Edgartown District
i

Present:
Edinund Dinis, District Attomey for the Southern Dis-
trict of Massachuseiis,
Armand Fernandes, Assistant District Attormey,
Peter Gay, Assistant District Attorney,
for the Commonweaith.
Jumes L. Kenney, Esq., for Donald R. Mills.

Thomas Teller, Clerk of Courts
Helen S. ._.m-. Temporary Court Officer
Sidney R. Lipman snd Harold T. McNeil,
Official Court Stenographers.

Edgartown, Messachusoits,
Wodnesday, Fanuary 7, 1970.

s ; you p your full name?

A Surcly. Donald R, Mills, M.D,

g
T mer Striet, "

w ﬂ.:.. you sre a physician, are yau not?

s

Q And you have m special occupation with reference to

w.n..q profession? -

A 1 am Amociate Medical Examiner for the County.

©Q And how long have you been so occupied, Doctor?

A In excess of 20 years,

Q And you have been s physician for how long in this
comm 45

A Since 1935,

Q Now, Doctor, were you Associnte Medical Examiner on
or about July 18th and 19th, 19691

A 1 was,

Q And sometime in that weekend and in your capacily as
Medical Exuminer, were you d to so-called
Dike Bridge?

A 1 was.

Q Would you tell ux spproximately what time you first
received the call?
A Approximately 9 o'clock on the morning of the 19th.
Q And where were youo?
A In my office.
m %E-E&Eﬁﬁ:w&ﬁ:%-&sﬂwﬂ%
I
Q
A

=

Ing, the accident.

©Q When you arrived, could you tell us who was at the
scene?

A | saw Chief Arena.

©Q Would you tell us where you saw Chief Arena?

A Yes, on the land side of the Dike Bridge in his bathing
suit. 1 don't think he saw me. His back wos tumed to
me. He was in his bathing suit,

Q Would you tell us what else you mw st thal time, il
anything?

A Yes. The Edgartown police cruiser was on the shore side
of the Dike Bridge. There were a number of people
standing around, most of whom | know, There were
several police officers, There were — there was Antone
Battencourt,

sy

0.-.___-E_Epg.—ﬁaxhan_u_gw‘av_.ﬂrnoﬁ

A 1 do not remember,

Q Was Mr, Farrar there?

A <E_uw.—.r-=r you. Mr. Farrar wad there in his scubg-diving
outfit.

Q Now, when you amrived had they removed the
from the water? o e

A Yes.

W %nEh__ Hm.—,.__. tell :M where was this body?

urely. c body was in 4 police litter wma,
dark blue blanket. i heed Y

G And this is on the shore side?

A This is on the shore side, that is right,

Q Referring to that diagram that is behind you, Doctor, it
would be to the right if that chalk there represents the
bridge und the car in the water, it would be on your

A Vo the poties en

(G H cruiser wun approximately here (indica-
ting) 1 would sy, e ’ :

Q Now, what did you do on wrriving at the scene? You
may be seated.

A Oh, thank you. I asked them to take the body in the
litier out of _wurwazﬂ cruiser 8o that 1 might examine

. They carried it around to the front

: ulled back the blanket and made a
thorough examing of the body of a girl.

Q Now, your duty as p Medical Examiner, Associate Med-
ical Examiner iy what, Doctor?

A To determine the cause of death.

Q Any death?

A Well, death in several ies of cases,

“-m_-»".-. deaths that have been unattended by a phy-

Q In general, to investipate sudden death, is that t

A Yes, that is right. ey

©Q Now, you say you made an exnmination of this body at
the scone. Could you tell us exactly what you did, just
for the record?

A Sure, T would be glud to. | pulled back the blankets and
saw the body fully dressed, npproprintely dressed of an
sttructive woman. I would my in her twenties, blonde,
hair t back, wearing some bracelots on her right
E.Em-nn.u&n:nﬂﬁndi!.ngmrntﬁ—u
nﬂﬂmﬁi total rigor mortis.

OH-E w%enaﬂeugignwﬂnaﬁ_&atsmn-g

on

A arms were raised. Her hands in a sort of a semi-claw

Q You mean this fashion? (Indicating.)

A That is right.

Q And her head?

m Her head was tipped back u little bit to one side.
A

And, —
She was completely stiff; that is, in complete T
ot pletely p figol

Q Could you tell from your Doctor,
mately how long this body had been dead?

A My estimate was six ar mare hours.

Q Six or more hours.
ﬂ_pﬂ COURT: Would you be able fo give extreme limita

w
THE WITNESS: [ really couldn't because of so muny
variables as far as rigor mortls i concerned; temperature
of the water.

m ﬂvw Mr. Fernandes) Tompersture of the water for one?

es.

Q Now, Doctor, you sy that you formed an opinion as to

N ﬂ._.-. the cause of death was?

€5,

Q Could you tell us how you formed the opinion and then
tell us what the opinion was?

A 1 formed my opinion by the fact that this girl was
completely filled with water, thst is her bronchinl tubes
were full, her mouth was full of water, There was water
in bher nose. This was cleariy demonstrated by muking
just light pressure on the chest wall in which case water
would simply pour out of the nose and mouth, There
wus some foam mbout the nose and mouth which is
charscteristic of drowning,
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m o‘.nah_ your opinion was that she had died of drowning?
m ME.-..... find any extornal marks on the body!
0.

Q In your examinstion, ns 1 recall from previous testi-
mony, Doctor, although you say you did not, [ {hink
you siid you rendered o complete examination of the
bady, you did not remove all the clothing. You would

A No, thut is correct.
©Q Would you tell us exactly what you did?
A | removed the clothing as much ‘as was necessary,
m ﬁ.E_ you examined the head?
es.

Q HE_ found no incised wounds?

.
No other bruises?

10

No.
How long were you al the seene with this bod
pproximately from ten to filteen minutes. v
t that time was the identity of the body of the young
an known?

> OPOPO»
gb}

3 _hbﬂ-m &u.:r:ﬂt... .nn..n me.
there ~ what did you do st that time after you
finished examining th
A After | finish gimoehoidl
undertuker.
R Bugine ek, it 1 old it pend
ugene Frich, an instructed him to it
my nofification of the District Attorney's office, w-..uub.u
E-ﬂw in connection with whether an autopsy should be
Q ﬂhu sy v“ae released the body 1o the undertaker, the
mortician?
A That is 1.
conversation was had with the District Attor-

d it to the

Q Did you ever speak with the District Altom =

A m__..u. &t that time about the sutopsy? & sl
a.

Q As » result of a conversation with someone in the State

Police, did you give any instructions to the mortician?

A Yes, I !w..r.su through the State Police, which is my

indieated. | received u reply back that the District .Hu
ney EBHR Was not available at that time, but his
associate, ‘Lieutenant George Killen, had stated that if 1
was satisficd that there had been no foul play, thut as
Hﬂnﬂgg was concerned there was no need for an

Q Did you receive instructions to take a hlo

A Yes, thank you, I did. 5 S

That is right,
And then you relensed the body?
8.
.9:-.“. E..m the identity of the girl was still not known,
i
didn’t know who the girl was.
And at the sceno, Doctor, was there any mentian of the
fact thal whether or not this girl had been alone in the
Car, were you aware - lst me strike that ~ were you
aware of any fucts as to how the accident happened
when you formed your opinion as 16 desth? For exam-
ple, did you know that she was slone in the car or she
was sccompanied by somebody else?
A No, I did not.
Q Did you know whose car she was in?
m WN. didn’t know,
, ot the scenc, is it wafe Lo sy the facts surrousdin
the circumstances under which the car came into .:m

L oroPOFO>

waler were not known?

A noﬂ_.EB unknown to me.

Q All right, What time did you leave the scene?

A Approximately between 9:45 and 9:50.

Q And also for the Tecord, Doctor, when you sy you had
your fon with Li Killen or
relaying a conversation with Lieutenant Killen, at that
time you did not know the facts surrounding the cir-
cumstances of this girl being in the car?

A That is right, | did not,

Q Doctor, if I shaw you these items which have been
previously —
THE COURT: You have to maks an assumption,
because they have not been identified us being worn by
the decedent.
MR. FERNANDES: He saw the girl at the scene and
that is why 1'm showing them.

Q (By Mr. Fi des) Can you
slacks or white blouse?

A Thank you.

Q You can put them on the chair,
(The Doctor then examined the items in the plastic

bag. )

.—.Mm WITNESS: I remember that the body had this type
of clothing on. | remember that there was & white lop
and dark colored slacks. Yes, these are —

(By Mr. Fernandes) Doctor, with reforence to the cloth-
ing, did you observe & scarf, a yellow scarf at sll?

't remenmber.

! ize any of those blue
ou can take them out.

Q So u‘mﬂ are not absolutely certain that th
n.-..,rn body? 2 s the clothing
Q Gt thas
L ber the bra’
Al aauﬂgﬁ _umusﬁ e 1

~ indicated that that white blouse was subjected to chemi-
cal analysis and shows evidence of bload.

. ussuming that that white blousc
aﬂinan!undrwﬁ.u decedent at the time you
examined her, are you ablo to express » medical apinion
with reasonable certuainty whether the presence of that
nch__oen k...nn.iun.: with your diagnosis of death by
0
THE S8: Yes.
THE COURT: And what s that opinion, that it is
consistent of that it is not consistent?
THE WITNESS: That it i consistent.
THE COURT: With your diagnosis?
ﬁm WITNESS: With my disgnosis of denth by drows-
Q Could you lain to the Court the reasons why vou
formed E»qon%guu T
A In a drowning case when # ﬂnﬂn&atn:rlsrtwnn
we call an exacerbation of blood or a putting out of
blood from the fungs in the violent attempts to gain air,
and blood may and 1 believe psually perhaps mare often
than nol, may be evidenced in the moulh and the nose
of the docedent, Such blood might, in the efforts, the
physical efforts to svoid drowning, mi spread | sup-
pasc aimost anywhere to the person’s ¢ thing.
Q Arc you able, Dactor, to render an opinion as to how
MEMH“ binod normally is relonsed from this kind of
=3
THE COURT: Off the record,
(Discussion off the record.)
Q Can you render an opiiion ?
A A very small amouni. | mean, Jess than hall @ cupiul,
for exampie.

~ &=

R i ) bbbl s L

MR. FERNANDES: 1 am salisifed, Docter. 1 have no
other guestjons,
THE COURT: 1 have no further questions.
MR. FERNANDES: Jusi one more. .

Q (By Mr. Fernandes) Did you st some time sign a death
n.n.a—.__#sﬁq

A Yes

- Q Will you tell us when and where?

A Yes. Mr, Guay and Mr. Gifford came to my- office that
alternoon when I was attempting to hold office hours.

Q Do you know what time that was, approximately?

A 2:30 1o 3 o'clock, with a certificate for me to aign,
which I did. ;

Q And you understoed Mr. Gifford lo be Mr. Kennedy's
lepistative assistant’?

is right, He introduced himself to me.

you signed it at that time?

ed it af that time.

the death certificate indicated the cause of death?

P-ah:-n_untcg by immersion. In other words, by

Q That n:uw. is G-u-mey, is it not?
A Geuaey.
(Witness excused.)
TESTIMONY

OF
RUSSELL E. PEACHEY

&

Edektetd
>
ig

Before:
Hon. James A. Boyle, Justice of the
Edgartown District Court

Present:
Edmund Dinis, District Attomey for the
Southern District of Massachuseits,
Armand Fernandes, E—E—%wg Attomey,
Peter Gay, Asistant District Attorney,
i ¢ F..awrn Commonwealth.

Helon's. u..%h..,.ﬂ aporacy. Court O
L , Temporary oot
Sidney R. Lipman and Harold T. McNeil
Official Court Stenographers,

Edgartown, Massachusetts
Wednesday, January 7, 1970

RUSSELL E, PEACHEY, Swom

DIRECT EXAMINATION BY MR. FERNANDES:

T Will you pleise give your fall name to the Court and
1 your name for the slenographer?

A Russell E. Peachey. Just the last name?

Q Yes.

3 And ! address, Mr, Peachey?
our L Mr.

-..Ew_u ou would have to say 603 Southard Street, Key

._SE occupation?

eeper.

are you the innkeeper at the Shirelown Inn?

sir,

were you 3o ocoupied on July 18-19, 19697
, sir.
in

Lro=0r0 »O
EREREEES

t city did reservo certain rooms for
EB#MF&HMH@_“ 1 1m_§ refer to us the Kennedy
A !-ﬂqua-»?nw involved in making the reservations, yes.
Q Could uﬂ:hh- us who contocted you and made those

arrRngemen

A It isa little difficult. There were several people involved.
loe Gargan was involved, Jack Driscoll was involved. |
think primarly the two of them handled most of the
arrangements,

Q As nresult of those srrangements did you become aware
that Mr. Nnnﬂhu_%s occupying & cerfain room in your
lnn or al your

A T think _u_cﬂ__.n:_m have to sy thal we did not definitely
know he was coming until he amived really or jusi

shartly before.

ai

——

Q In any event you became aware of the fact that he was
ﬂnnngr_u u oom in your fnn?
A Yes.

his room with him?
1 believe he shared a room with Joc Gargan,

] t.

can'l say that for a fact, though.

id r. Kennedy at any time
the day of the 18th, July 18th; that is a Friday.

es. The Senator mrrived, | would judge, somewhero

g=>

you have occasion lo see

=8

around — | wasn't actually at the desk when he did
arrive, but somewhere later in the afternoon sround
5:00, 5:30, 6:00 a'clock.

Q This is when he checked in? 8

A Yes, 1 did not see him to speak to ut all, He did wander
past the office door si one paint. 1 don't remember the
time.

Q Were you on duiy the night of the 18ith or the morning
of the 19thT

A [ guess you could call it on duty. Actually what | was
really doing, if you had been here on regatts weekend,
you would know what can happen sometimes, There aro

mainly was to just try

to keep some order and see that people didn’t get
riying oo much and didn’t disturh other guests that

no interest in the regatta whatsoever.

O How many rooms in the Mayberry House?

A There are uWZ units; some are (wo rooms.

Q Could you describe T

A Pardon me?

m Describe it? how i it situsted, two floors, one Moor?

him

mom over him, bot that part of the
part of the roof; so I'm not even

sure that the actual part of the room extends over his
ruom or not.

Q “u%v._.v.o.- have occasion lo sec him sometime on the

1

A Now, you are referring to the early morning hours, |
amume?

Q Yes.

A I just happened to be standing in front of the office after
having walked, you know, back and forth from the end
of the property out to North Water Street and 1 way
just standing in front of the office and | heard footsteps
coming across the deck. There wore no lghts there,
so [ just thought | would wait to see who it ﬁ“ﬂf.
whether the person had any business being up ar
not; and the individusl came down the steps and as he
touched _w.-hgﬂ_an..a. he turned around the steps and I .

Did _Ban—ﬂn. _JB

yolu re

11 wasn’t until 1 spoke to him that 1 realived who it was.

are no ts on the deck of the Mayberry Housa?

Ba up there, but it seomed to me that

someone had switched it off. I'm not sure. | can’t really

say whether that light was on or not. If it is, it is kind
of a floodlight that is focused down to the floor of the
deck wwﬂv. nesr where the steps enter up on the deck

nﬂﬂ_u to light the steps just slightly up thers,

Q this person say?

A ed if 1 could help him. He said, no.

Q) Trd you initiate the conversation?

A

Q

A

six

He said he had been swakened by a noise coming from

next door. He went to look for his watch, he

! , and wondered what time it was. |
Turned and looked in the office.

Q These were his exict words?
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A As near ss 1 cun reconstruct, they are. Peter Gay, Assistant District Attorney,
m ﬂwfﬂu— awnkenod? for the Commonwealth,
L.
Q Could not find his watch, wanted to know what time it Thomus Teller, Clerk of Courts
was? Helen 8. Tym, Temparary Court Officer
A Right. Sidney R. Lipman and Harold T, McNeil,
m He came down and asked for the time? Official Court Stenographers
Right.
Q What did you do? Edgartown, Massachusetts
A Well, T didn't know that he was specifically coming Wednesday, January 7, 1970.
down to ask for the time, He did come down the steps
and since | did speak to him and asked if | could help GEORGE W. KENNEDY, Sworn
him, this is what his reply was,
Q And what did you do? ) EXAMINATION BY MR. FERNANDES:
A 1 tumed and looked in the office window at the clock Q For the record, would you please tell the Court your
in the office and it said 2:25 and [ told him It was full name?
2:25. A George W. Kennedy,
Q And what did this person do? Q And, Mr. Kennedy, your address, pleise?
A Thanked me, turned and went back to the quarters. A | live right now on Indian Meadow Way in Oak Bluffs. 1
Q He thanked you and just went back up the stairs? just moved. | used to live on Barnes Road in Oak Bluffs
A Right. and T just moved to another home on Indimn Meadow
@ Complained about the naise in the party? Way in Oak Bluffs.
A He really didn't, and didn't ssk me to do anything Q Your occupation]
about it, either. Al am su of the Registry of Motor Vehicles in
e chaltg Sy kot i A < oot RS uestion, lated to Mr
o party was n m nextdoor uf 0 no , are you related to Mr.
nial I, The party — Edward M, Kennody? Y
Did you recognize who this was? A None whatsoever.
Yes, I-did, Q Now, your capacity as dn inspecior for the Registry
appearance or voice? of Motor Vehicles were you summonsed to Dyke Road

g2

th, after he got down where 1 could see him.

:
§

Bridge at some time?

See him? A Yes, | was.

Yes. Q Could you tell us when? J
How far away were you from him? A 1 hap to be out fishing on that day. It was on a
1 would it is probably as near a1 we were was Sati y. I was out in my bost fishing right off Cupe
w-!lg.aa eot and as far as we were probably S0. Light. 1 received a call on the radio that the Edgartown
rom -;_Rs.—ﬂnn..a.&nsn.l Police Department was looking for me.

THE COURT: That won't help the record. Q Can you tell me what time this was?

(By Mr. Fernandes) liow far away? A 1t was approximately 10 o'¢lock,

Much further than you are. Q And s g result of thet call, what did you do?

Much furthor? A T immeodiately answered the call and | said | would come

:

bly back up there in the middie of the benches
where; maybe even toward the back,
feet in your opinion is the shortest distance? ck.

2

‘es. Q How was Chief Arena dressed ut this time?

you tell me what he was wearing? _A At the time | gaw him he hod & pair of trunks on and a
It seems to me that he had n jacket and a pair of gacks, T-shirt.
Other than that, [ couldn’t tell you, Q Did you drive to the scene?
Jacket and slacks? A We to the scene of the accident at Dike Bridge,
Right. Q Could you tell us what you found when you arrived at
Did you — the scene?
The color, | couldn't te!! you. A When | arrived at the scene | observed a car In the water

g
E

you tell whether i not the clothing was wet?
"t tell you that.
ou lell what his appearance was, hix hair, for

couldn't.

ou tell us if e had  shirt on?

rather not say if 1 don’t know for & fact.
m_.uu.. know?

on the right side of the bridge. I had noticed the skid
marks on the bridge starting at the edge of the bridge
on the dirt and continuing straight to the right and over.
I immediastely went to my car. | had Inspector Molla
with me, who was my -lh-n.-EEEEEH.Ein
ﬂﬂ._.gﬁn.eggﬁn&aﬂin?_!ﬁug?
Q I was going to ask you to tum and look ut a chart

behind nmuua.
THE URT: Just one thing you must be careful
about. | noticed in going over the record when you refer

B

©O!

POFOPOF QFOFLFL FOFQ POPC O FOFOFLPO
g

TEEs g

25

E

&
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1 know,
MR. FERNANDES: All right, fine. No Turther questions, to the illustration the illustration is not in the record
m.ueu Honor. and the i and the answers sound very utrange.
HE COURT: Thank you very much, MR, FERNANDES: ATl right, sir.

Q 1 will ask that you look at the chart and with reference

1 put my own on? [ have s diagram of what | had
obwerved. 1 would rather put my diasgram on because
this is the way we refer to it,

Q Can you pin It 1o the board and refer to it as Jong as his
Honar can ses it?

A 1 can hold it here. 1 think it is large enough,

This is the Dyke Road leading down to the bridge.
Edmund Dinis, District Attomey for the Q With reference to the tecord, Mr. Kennedy, you are
Southern District of Massachusetts, inting o —

Armand Fernandes, Assistanl Districl Attorney, ﬂ_m COURT: Could we be able to have this marked

Before:
Hon. Jumes A. Boyle, Justice of the
Edgartown District Court

Present:
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Q
A

A

Q
A

Q
A
Q

A
Q

A
Q

A

Q

A
Q

A

ind put it in the record?

THE WITNESS: This is from my records. | believe 1

huve anather copy at my office.

Is this a photocopy of that chart?

Yes, it is. No, not exactly this one, 1t is approximately

the same.

THE COURT: If the inspector would let the Clerk have

it we cun get it photocopied downstairs here.

Is :-w all done to seale or is it just what we call a

THE WITNESS: This is just o disgram of what we had

1o obsorve,

THE COURT: This is not drawn to an engincer’s scale?

THE WITNESS: No.

THE 8:’.-.“: Let g-_._m.—u Qaar_» it 30 -.aznh_ﬂ get a
hotocopy and we mark it as the next exl 5

“.m.w. ’:MW_E“ The skid marks that we observed were,

one here and one here (indicating).

1t was I8 foet on this one and the Jeft side, 18 fect on
here, and the opposite mark shows 33 feet 2

to the top of the rub rail.

you describe what a rub rail is?

2EEF
&EE

¢ on top of cach
a rub

ia>g
12
g
-
£
¥
g
H
F
g

When o

the b what you mean is that that is wh you
would it?

Yes.

And the surface to the bridge i what?

All gravel,

Are you able to measure your skid marks on gravel?
Not very well.

A lot of traffic in the area of the bridge when you
arrived?
That is correst, I
In any event, what you could measure was on the
Mﬂﬁ.—ns structure? :
1.

Mr. Kennedy, | show you this photograph. Looking at
the phatograph, sir, o his Honor can see it also, hold it
1o the bour Bzﬁﬁlu_sirﬂngﬁcvg_?
graph you d t ?
.ﬂ_n.nz-h-l one epproximately this way. The other one
was way.
And when you ot to the scene did you see what
"wvuﬂ.s be a notch on this rub rail?

s,

Is this the point where you measured the angle from the

rub rail to the bridge? 3

No. | made it from the very end, from the outside of
rub rail to the full h of the skid marks from
start of the bridge to the end of it, on the top of
rub rail.

E COURT: Yes, you suid that.

The measurements you have here are what?

THE gﬂwm“ﬂwtlﬂqvagﬂ?gnﬂ top of
the bridge here to the top, to the edge of the water.

T

: Inspectar an e a slee

tape and holding it at the bridge and lotting the steel
tape down sl , 30 it could touch the water.

THE COURT: You have six leat water,

THE WITNESS: Thut is right. That was (be depth af the
witer at the time. =

THE COURT: You measured thut with s line you

THE WITNESS; Yes,
THE COURT: This was spproximately ten o'clock?

THE WITNESS: This was approximately 10:30,

THE COURT: Now, this picture that you have here, is
an illustiution of where the vehicle might be?

THE WITNESS: No, of o vehicle traveling in this direc-
tion, your Honor.

THE COURT: You didn't sce any vehicle right there
when you arrived?

THE WITNESS: No, your Honor. F
THE COURT; As | see it, the things that wnz actially
saw there are the skid marks, the width of the bridge,
the height of the rub mil?

THE WITNESS: That I right.

THE COURT: Is that measuroment from the floor of
the bridge or is that messurement from the outside?

THE WITNESS: No, this measurement was from the top
of the bridge, the rub rail.

THE COURT: Is there any messurement of how high
that rub rail is from the surface of the bridge?

THE WITNESS: Four inches, They are two-inch pinnks.
In other words, ke & 2 x 4.

THE COURT: | thought you said that was the width.
What is the measurement way?

THE WITNESS: Ten inches wide and four inches high.
Four by ten. It was two pieces of 2 x 10 pailed on the

THE COURT: OIf the record.

(Discussion off the record.)

THE COURT: For the record, the Courl look twa views
of the ares of the accident, one in August 1969, the

MR, TELLER: Exhibit 7.
marked Exhibit No. 7.)
By Mr. Fernandes) Now, with reference to your work
roduct that you have there, Mr. Kennedy —
.w.mm COURT: Let's call it what?
MR. TELLER: Exhibit 7.
Q (By Mr. Fernandes) Exhibit 7; I beliove you have other
measurements ~B¢ made at the scene af that time of
] ximately 10:00, 10:30 on July 19th?
r _run.u-n:

Q And for the record also was the motor vehicle still in
the water when you arrived?

A Not in the 1 spat,

d been 1

been moved to the lower right-hand corner of the
still in the water.

I right. Now, with reference to the bridge itself could
ou tell us how wide it is and from where to where did

Yomarog. o

A suring from the inside of the rub rails from the left
to the right side the exact width of the bridge wis ten
foet six inches wide.

Q And? i

A Mwu_ length of the bridge from one end to the other was
1 feet.

Q And do you have the angle which the bridge hax to the

road!
d it to be 1y a 27 degree angle.

._p_ q

Q From where to where?

A Sturting coming down Dyke Road as it approaches the
bridge makes a left-hand bond u_uﬂ._dam-..u_n_% ut 27
degree angle going in an eusterly direction towards the

on«-?

DE_.H:_-EEREEH_ .w.a: -_Ean-nnvnuwnuuo.u
as in the vicinity of the bridge?

A It is u wide gravel road. There is dirt shoulders on the
right side. On the left side there wos a large area that
_unn—m_n had heen using for parking because there is a lot
of fishing going on in that area and the people used the
left side for parking their cars. On the ri side it is
just o dirt shoulder and there was a large pile of dirt on
the right fronl af the bridge and snother large pile of
dirt an the left front of the bridge.

Q Can you lell us how long is Dyke Rond?

A 1 believe we had measured it off. | can’t exaclly remem-
ber the exact distance, I think it was a mile and

i
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two-tenths if 1 am not mistaken. | had measured it off
und hud given it to Chiel Arcna.

You say you measured and gave the information to
Chiefl Arena?

I did.

All right. Now, are there any lighting standards provided
for in either the area of the Dyke Road or Dike Bridpe?
‘There are no lights of any kind, no warning signs.

Are there any houses in the srea?

There are s few houses on the right and a couple on the
left, but in the immedinte area, no.

I show you a photograph; is that a falr representation of
the view from the bridge looking, T will refer to, as up
Dyke Road?

That would be going west.

All right, west,

Becauso this was the cast,

Is that a fair representation of the angle of the road to
the bridge?

It is.

Please show it to the Courl. Let his Honor look st it.
(Witness complied.)

And is this what would amount to be the opposite view?
Coming euast, yes.

1s that a fair representution?

1t Is.

Would you please also show that (o the Court?

(Witness complied.)

THE COURT: Do you want these marked? .
MR. FERNANDES: May they be marked 8 and 9, if
your Honor please, in thal order; the firt one being,
that would be No. B.

(Photographs marked Exhibits No. 8 & 9.)

(By Mr. Fernandes) With reference to Exhibit No. 8, do
you know whose house that is?

A Mrs. Malm.

M-a-km?

M-a-lm.

And how far is that house from the bridge?

1 would say approximately 250-275 feet.

Now, what else did your investigation consist of, Inspoc-
tor Kennedy?

We had observed the — | was notified of this vehicle
having the accident being in the wuter and that they had
found @ body in the wehicle, which means that we had
to check out the wvehicle, check out the skid marks,
check out the arem, find any witnesses to which we
could get any information from relating to what hap-
pened to cause the accident.

And what did you da?

And we asked all kinds of questions from anybody that
we had seen around there and they told us that — 1 had
met Chiel Arena there and he said Mrs. Malm had heard
o car. So, | went up to Mrs, Malm's house and she had
said that she had been bothered o much that she had
no comment to maoke; thot she did hear a car at night
but heard nothing olse and that is all she would com-
ment on.

Do you know what time she heard [t7

She said somewhere around midnight. She didn’t know
exactly.

THE COURT: Off the record.

{Discussion off the record.)

(By Mr, Fernandes) Did you examsine the right rub mil?
1 did.

Tell the Court what you saw when you were there.

I found a large gougs slong the right side of the rub rsil
snd then on the top it showed the vehicle going up, »
wheel skidmark had gone over the tub il

Tell which wheel it was.

Right front whes! and then there was a largs gouge
between the two skid marks on the rub rail in the same
direction going off to the right and then u large gouge
on i left where the skidmark had gone over on the
left skidmark going directly off on the right mide.

Now, this gouge, | show y Exhibit No. &, would you
point 1o the gouge and show the Courl where the
gouge 1s?

(Wilness complied.) Right in there, your Honor, The
skidmarks were coming right off and a large gouge.

(=t deb ool Yok Jo Rk i o Jok Zeokd

THE COURT: Now, | would like to msk the question,
when was this picture taken, August 25th.

(By Mr. Fernandes) | asked him if that is a fair represen-
tation of the gouge. You were there that day, there was
a gouge?’

Yes.

THE COURT: Off the record,

(Discussion off the record.)

THE COURT: We will call them what?

MR. TELLER: Exhibit 10,

ﬁvsn—oﬁu%r marked Exhibit No. 10.)

THE COURT: And this one, too?

MR. FERNANDES: Yes.

MR. TELLER: And Exhibit 11.

(Photograph marked Exhibit No. 11.)

Q (By Mr. Fernandes) Inspector Kennedy, | show you
these two photographs which have been marked Exhibits
No. 10 and 11. Now, | ask you to look at the rub rail
or what sppears there; can you identify these exhibits?
1 can. These were Lthe actual scenes.

This was the scene?

Of the rub mil,

You are now looking at Exhibit No. 10, is that right?
That one is clearer than that one,

You mean Exhibit 11 is clearer than Exhibit 10;

Thal is carrect,

I ask you to exsmine Exhibit No. 11 and counld you tell
us what appears in Exhibit No. 11 for the record]

This was the skidmark of the right front wheel going
over the rub rail and this was the large gouge between
the two skidmarks and the left wheal was over on this
side. This was the right front skidmark going this way

o
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nnd the farge gouge in the rub rail that we were talking.

about 5 ten inches wide and the right front akidmark

shows that large gouge between the two skidmarks and

the left skidmark does not show in the photo.

Was there any other physical evidence that you observed

ut the scene thai you could tell the Court about, Mr.

Kennedy, other than what you have already described?

Physical evidence, no.

In terms of skidmarks, et cetern, this is the extent of it?

That is.

Now, haw long have you been a registry inspector?

Fifteen years

In that copocity how many sccidents have you ex-

amined, investigated?

I have investigaled approximately, well, down here |

have had, oh, maybe 33 or 40.

In your fifteen years’ experience?

Back in Boston, that 1 couldn't tell you.

Approximation.

Couldn't tell you.

More than a bundred?

Could be, yes.

More than two hundred?

That I don't kndw,

In any event. drawing on your experience and based on

the physical evidence, nre you able to form an apinion

and 1 wanl & yes or no answer.

| would say ves,

THE COURT: Wait s minute, he hasn't asked you ps to

whal.

Q (By Mr. Fernandes) As to what speed a car would be
traveling in order to leave the skidmarks which you
described for the Court?

A Yeu

Q And the markings on the bridge as yow described to the
Court?

A Yeu

Q Have you an opinion?

A

Q

=]

>

Yes.

And by the way, in your opinion, | wanl you lo
consider the type of car that was being driven; the size,
the make, the year the weight, and did you know what
that car was, by the way?

A Yes 1did

Q Al right. Can you form an opinion or have you an
opinion?

A As | stuted —

@ Have you an opinion, yes or no?
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Yes.

Could you tell us what your opinion was as 1o the speed
of the car?

Approximately around 20 to 22 miles per hour,

20 to 22 miles an hour, and how do you base that —
A All right, a cer operating #t 20 miles per hour has a
reaction time of any person operating approximately
three-quarters of & second before 3 person removes his
fool from the gas and applies the hrake, approximately
at 20 miles sn hour the vehicle would move -—ﬂ_:na.
imately 22 feet in tha three-quarters of a second for the
reaction time. Then a vehicle &fter the brakes have been
applicd at 20 miles an hour, then the vehicle should
ﬂou in 25 feet. Now, there is a distance of 25, 22, 47
eet.

THE COURT: Well, I'm going to stop you there now. |
don't know. Don’t take this. Well, take it. Do you
require to know the weight of the car in order to form
an intelligent opinion?

THE WITNESS: No, your Honor,

.ﬁﬁund:nﬂ The weight of the car, then, is imma-
[{

THE WITNESS: That is correct,

THE COURT: Do you meed to know the Funclioning
condition of the brakes?

THE WITNESS: Yes, your Honor.

THE COURT: If you don't know the fanctioning con-
dition of the brakes of a icular car, then you woutd
not be eble o an o a3 to the distance within
‘which that car stop at & given rafe of speed?
THE WITNESS: That is true, your Honor,

THE COURT: is the condition of the tires important as
to the distance the car will skid?

A
Q
A
Q

THE WITNESS: With Inspector Molla immediately after
we Our measurements,

THE COURT: This was after the car wns taken out of
the wates?

THE WITNESS: The car was still in the water, on the
right-hund side of the bridge. It hadn"t been pulled from
the water. It was still in the water.

THE COURT: And you were able to make an exsmina-

ITNESS: Immediatcly we checked the (ool pedal
of the car to sce if the brakes were still servicenbls, and
i

were.
THE COURT: Did they tell you whether the brakes
lﬂuﬂn.nﬂ.ﬁ.ﬂ ion, good, fair, or poor working
THE WITNESS: No, but it showed us, your Honor, that
“w*!-nl were servicenble st the time that they did
THE COURT: But whether a brake is in poor or in
e lenpth It Cosk o aiter ARo prubas sre sypied?
1 co after 85 Gre &

gmgm__-rﬂmu"._.rmqﬂg.wﬁﬁ:oi‘ i

THE COURT: You looked at the tread of these tires?
THE WITNESS: They all had tread on them,

THE WITNESS: Not new, but down & liitle; not brand
new, but they were down a littie.
THE COURT: Was the tread in such condition that the
car could be stopped in a shorter distance ax if they
were new tires?
THE WITNESS: They were just as good us a new tire,
your Honor,
THE COURT: It made no difference?
THE WITNESS: No, not with the umount of tread that
they had on them,
THE COURT: All right.

Q M. Kennedy, your opinion is based on the skid murks
thal you observed at the scene, isn't that so?
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A To a certain degree, yes, and conditions.

Q And what else you saw, bul with referonce to these skid
marks did you not also say carlfer to the Court, and
corroet me if | am wrong, that you couldn't measure if
thero were any skid marks on the dirt rosd that pre
ceded the bridge?

A That is correct.

Q And that would affect any opinion you have?

THE COURT: Now, look. Now you are going into
something that may not exist.

MR. FERNANDES: Ha doesn’t know, your Honor.

THE COURT: He said he didn't see any evidence of
skid marks on the gravel, am | correct?

THE WITNESS: That is correct, your Honor.

THE COURT: Let's not go inio conjecture now.

THE COURT: Let's ignore that.

Q Mr. Rnbi—.ﬂ. in light of the conditions that you ex-
amiined at bridge, including the angles to the road,
the lighting conditions, the surface, ond were you aware,
by the way, of the weather conditions the night before,
ﬂi:ﬁ on island?

o5
Mr. Kennedy, after leaving the scene, where did wn_._ go?
1 went with Chief Arena back to the Edgartown P.D.
And when you arrived was anyone there?

ng did you stay st the police station?

1 was at the station spproximately from, I think, 11:30

ar quarter of 12:00 until about of 3:00.

was Mr. Kennedy and Mr, Markham snd Mr,
, do yau remember]

They left at quarter of 3:00.

Mr. Kennedy and Mr. Markham and Mr, Gargan all

steyed until quaster of 3:007

Can’ you tell us whether or not

35_"-..”“._!.. Kennedy' ximately three-
% s I

quarters of an hour, ot

way, what time did you arrive at the station?

ximately around gquarter of 12:00, in that vicinity.

ou were with him for how long?

three-quarters of an hour.

you were in their

2%
F
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is this from quarter of 12:00 on or ufier?
As soon as 1 met him at the station 1 informed him 1
ﬁr..“ heve some questions and answers, and he said
m wﬂ%ﬁ: have & conversation with him?
Q Were Mr. Markham and Mr. Gargan present?
A Not at that time,
Q Were they present at any time when you had 3 conver-
sation with him?
A Yes,
Q Please give us the conversation when they were not
ﬁﬂn—., Can you tell us what you said to him and what
said to you?
THE COURT: Excusc me. Just 3 moment
OIT the record

(Discussion off the recard.)
THE WITNESS: T informed Mr. Kennedy of his rights. 1
identified myself and told him that 1 would have to
have some information and may | please have his license
and the registration,

Q What did he do?

A He informed me that he couldn’t find his pocketbook at
the time, that he belioved that the registration was in
the glove compartment of the vehicle, which it was.

Q Did you find his registration?

A 1 did.

Q And did he produce his license?

A Al that time, no.

> CroOrCE L
oz

Q At & subsequent time did he produce his license? A

A [ did not see his license, 1 immedistely called the Boston  Q
office to see if he had o valid license. . .

Q And what information did you receive? A

A They informed me that his license was vulid until Feb- Q
ruary of 71, A

Q And when was this, the sume day?

A This was the same day, on the 19th.

Q In your report, Mr. Kennedy, do you incorporate all of

our canversations and everything clse, because if you
did, as his Honor wanted to, | will submil his whole
teport for the record,

A All my information Is in that report,

Q Including conversslions?

A Yes.

Q The conversation where you asked him for his registra-
tion, is it in there?

A That Is right.

He didn't produce the license, you culled the Registry in

Boston?

id they pi

o,

id E%@E a1 unother date?

y did.

1 else was in the conversation besides the lcense end
the registration? Q
1 ways asking him and he said bhe couldn't find his wallet
and it may be in his car in Washington, because he
really hos two cars and, “1 will place a call for you A
immediately and see if | dida't lesve it there because | Q
can't find my wallet.”™

Q What other conversalion ut that time?

<

.
:

duice the license i dintely?

:E§?

A And then he talked to David Burke in Washington and AL

he said, No, it wasn't there, and he sid that it would be

8
£
3
i
g
£
:
i

1 have a copy of it.

Did you ask him any questions with reference 1o it?

He mid, "No comment.” | asked him this: | would like
to know about something. He said, "I have no com-

ment.
Q Did you ssk Mr. Gargan and Mr. Markham anything, A
whaom he said were his attomeys? Q
A They mid to me that he would make s further state-
ment later and he would answer more questions. A
Q Did you receive a further stutemont latsr from him? Q
A Only the accident report. A
Q And whst does the accident report say? ls it the same
statement which was given to you earlier in the police

>OFOFOPQ
o> or o>

station? Q

A No, This is a pholostatic copy thal was sent back, but 1 A
tent the original to Boston, This is the photostatic copy  Q
thal came back,

0 May I examine it? A
—T-

(Document handed to Mr, Fernandes.)

Well, ihis is esontially the same as the typewritten
statement is it pot?

That is true.

Could you please show it to the Court?

(Document hunded 1o the Court.)

E_.ﬂ. %mﬂ.z.bz_uwu" And | would ssk that also be
offere: your Honor please, und perhaps we cun gei a
nu*wm of that far the recard.

THE COURT: Where i the original?

THE WITNESS: In the Boston office, your Honor.

THE COURT: Well, all right.
<e=-=m§=§=§3.==-83oq_u.wuﬂ_=§n
reco

MR, FERNANDES: Yes, your Honor, to complete a
record af the accident and the repart.

THE COURT: There are two sides to it. 1t will become

MR. TELLER. Exhibit No. 12.

THE COURT: All right. You can take them both.

Are you finished with the inspector?

MR. FERNANDES: No, your Honor, | have a few more

uestions for him.

Accident Re marked Exhibit 12.)
THE COURT: AR right.
(Short Recess.)

Mr. Kennedy, st the break you showed me some photo-
graphs which were taken the day on July 19th at the
"ﬂhwra. did you not?

And 1 show you one of these photographs which you
showed to me, Would you describe what is depicted

there?

These are the go that were on the rub rail of the
bridge on the t-hand side showing the right-hand
skidmark and the large pouge between them.

Would you show it to the Court, please?

(Witness complied.)

MR. FERNA : If your Honar wishes, and feels that
is @ better representation than some of the exhibits that

are in evidence —
THE COURT: De you want that marked;

: : 1t is a clearer view, I will introduce
it if your Honor feels 1 should.
MR. TELLER: No. 13.
{Phi mariked Exhibit No. 13.)
MR. ANDES: This is & photograph of
eeps that in mind and

THE COURT: Well, no, exhibits will not be retumed.
Well, ﬁn- st some distant future tims,

MR. ANDES: All .M—ng

THE WITNESS: That is .

Mr. .Wq::luu.. gnﬂﬂggu.mﬂhhﬂuﬂa? _-“6._ had ren-
dered an ew.ﬁ&a: to es per hour based on
i

nd at the break we had a conversation about braking,
id we not?

o did.

ow, for the record, is it your understanding that a car |
traveling at 20 miles an hour requires 25 feet to stop?

t is cormoct.

that the basis of your opinion that you rendered to
the Court earlier?

Yes, the reaction time plus the miles n hour.

So, if a car is traveling 20 miles an hour, it requires 25
feel to stap?

25 feet 10 -:“w.

And this would be irrespective of skid or brake murks?
Thut would be skidmarks showing that it could he
skidmarks according to the existing conditions of the
highway.

On a dry surface, macadam road?

It defindtely has to stop in 25 feet.

If it was going 20 miles an hour, it would stop i 25
feet?

That is correct, on o dry road, macadam.
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THE COURT: Let me just ask you this question. Would

you have an opinion as lo whether there is any differ-

ence &5 to whether it is macadam surfsce or o wood

surfuce?

THE WITNESS: Yes, there is, your Honor.

THE COURT: What is that difference?

THE WITNESS: On wood, that the marks would — the

car would travel much farther. The Northwestern Insti-

tute has set up a nomograph showing all the different

types of surfaces that cars have been checked and

m.rnnrnn and checked and wood is one of the higher

actors.

THE COURT; Well, let me see if | can make sure |

understand it. If the brakes were applied, the car will go

further on wood than it will go on the macadam?

THE WITNESS: Yes, your Honor,

THE COURT: Now, this estimste or opinion you gave

us about the speed of the cur based on the iength of

skidmuarks, was that based on wood or on macadam?

THE WITNESS: On wood, your Hanor.

(Discussion off the recard.) ~ (Discussion off the record.)
Q (by Mr. Fernandes) All right, now we ure buck sl the

police station. Now, you saw Mr. Markham and Mr.

Gargan were there, Did you have occasion to observe

._m _i_nl.«nn in close proximity to Mr. Gangan?
Was,
Q Would you lell us what he was wearing as you best
5 manawas n ;
e was wearl a chino of pants and s short
T-ghirt, t shirt. pue L

Q Did you huve occasion to see his arms?
A T did.

Q Did you abserve any marks?

A 1 did not.

Q Did you have oceasion to watch them walk and move
around?

A I did,

Q Did you make any observalions as to limping or any
sign of injury on anyone?

A No limping on anybody.

Q Now, whit did you do? You say you left the police
station at quarter of 3:00, | believe?

A | did.

2 ot Tk o) tempietd ¥
nspector Molla t & r. Gargan and Mr.
Markham and Mr. Kennedy to the K-_...wu._ﬂ Vineyard

irport from the police station.

Q And during that time was there any conversation about

the accident, yes or no, by anyonc?

A About the accident, none whalsoever,
MR. FERNANDES: Thank you, Mr.
Turther questions unless your Honor has some.

THE COURT: No. Mr, Kennedy, you are not to disclose
Your testimony to suybody ustil after this case has been

made www:n.
THE S: | won't, your Honor.

MR. FERNANDES: The assistant, Mr. Molla, 1 spoke to
-_. the break informed me he had no further informa-
tion.

THE COURT: Then there is no point in having him.
MR. FERNANDES: Il your Honor wishes to have him
here, he will repeat |t,

THE COURT: No.
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Peter Guy, Assistant District Allorney,
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Edgartown, Massachusetts
Wednesday, January 7, 1970.

MR. DINIS: Mr. Look.
MR. FERNANDES: Mr. Look, please.

DIRECT EXAMINATION BY MR, FERNANDES:
Q Mr. Look, would you plense give the Court your full
name?

i

nd what is your occupation?

il dealer.

nd do you have any other occupation?

art-time depuly sheriff,

or whom?

County 6f Dukes County.

how long huve you been a deputy sheriff?

ince 1953,

Q Now, directing your sttention to July 18th, were you
on town al that lime, were you in Edgartown?

A Yes, sir, 1 'was,

Q Would you tell us where you were an the 16th, which is

) u..-.nhmm_

A At the Edgariown Yacht Club st the foot of Main Street
in Bdgartown,

nd had you been there during the day?
0, Sir.

en did mm.:-a get there?
t approximutely quartor of 8:00 that evening.
you live in Edgartown?
the wintertime for the past two years 1 have
Edgartown and in the mmmertime around A pril
October 15th we live in Chappaquiddick.
e o Chappaquiddick?
south side of Wasely Road.
did you return home on the marning of July 19th?

hat were you doing at the Yacht Club on the

and 19¢h?

2o to work at 8 o'clock to approximately 12:30 to

00, depending upon the activities, und it is just mare

of & gale check and making sure no minors are
drinking, that everyone is either u member or guest.

Q Are you in uniform at that time?

A Yez, sir.

Q Would you describe how you were dressed on the [Bth
m._.._nnm you reporied to work at the Edgartown Yacht

A T had my doputy sheriff’s uniform on which is & dark
shirt, light tan pents with s darkish-brown stripe, badge
on the left and nameplate, and silvor buttons down the
front und on the lnpels,

Q And a patch slso?

A Yes, sir.

Q Now, what time did you finish work at the Yucht Club
on the |8th and 19th? .

A On the morning of the 19th | et around 12:25 a.m.

Q How are you certain of the time?

A Bocause the manager had commented, Mr, Richards, that
we had gotten the nnu_-—n out. Some nights it tukes u
little longer to get them oul and he had commented we
ﬂu_ them out earlies und | said, “Yes, it is only 12:25."

Q What did you do on leaving the Yacht Club?

A 1 went out on the launch which belongs to the Edgar-
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town Yacht Club, which is the practice, and they took
me over to Ch iddick and 1 p ded to my
home, f v
Q ﬂ where you landed also the onsel of the forry landing?
A Yes

| would say approximately five minutes.

_!.M.M»mzﬁa did you leave the Yacht Club?
You -.aw. you got into your sutomobile. Then what did
au do’

—

proceeded up towsrds my home.

do you get to your home?

o up the macadamized road.

ich is known as? 3
think it is Chappaquiddick Road or Main Strect. 1
don't know what the true nume of the is,

gL £5E

E 5%
L
i
k
£

£

g#

& continustion of the road?
, of the macadamized past of the road.
.—.hue familiar with what is known as Dyke Road?

would you tell us what time approximately you
" at L uiddick Road at this juncture with
and Dyke Rond?
n the road many times and I would say
take me uniil spproximately 20 minutes of
quarter of 1:00 to reach the poind, the comer
ke Road.

.&.- ni-—-?_un;unn_u_auw!.‘ﬂnna
e
, GppIo; .
You ee anyone or unything?
approached i | saw a cur coming from the right
side.
af_z.n. be Schoolhouse Road?
id you have occasion to notice anything about it?
ou meéan muke?
or size?
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Q How far were you from the inlersection when you
stapped?

A Around 25 fest,

Q Al right. You stopped your car when you saw the lights
back up?

A Right.

Q Do you know how far this sutomobile which you saw
eatered into Cometery Lane?

AT would my that the back wheels just got off rhe
macaduamized road.

Q And you suw the lights, you stopped and you got out?

A Yes, sir.

Q How far away were you from this car when you stopped
your car snd from the point where you saw ts back
whoels were just off the macadam road?

A Somewhere around 50 or 60 feet.

Q What did you do?

THE COURT: Can | just make one suggestion?
MR. FERNANDES: Yes
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THE COURT: 1 will get the picture better i, for exam-
ple, you mid ta him, “Just tell us what happened,” and
then you do it in sequence.
Tell us exactly what you did. You stopped your car and
wu.. got out?
didn't stop it at firt. 1 almost came 1o a stop and |
saw the Emw coming from my right-hand side which
would be in the direction of the fire station, coming
towards me, and 1 proctically came to a complete stop
because the automobiles wi they make that I
corner usually cul it very close and [ was afmid 1 Eﬁ
run into him and the car passed directly in front of me
about 35 feet away from my car, my headlights were on
this car, and right ncross and then stof :
Ev%un and |
. an

I said to

. ormution, so 1

car and gol out and started to walk back to

ctery Rond. | got about 25 or 30 feet

when the car was backing up and backed towards the
on macadamized road, snd then it

drove down the Dyke Road.

Now, at your closest point to this car how far were you

from it, at its closest ]

Twenty-five or thirty feet.

ﬁuﬂ.ﬁu uny lights at that intersection?

, wir.
Were there any lights sither E.swqﬁ motor vehicle or
that motor vehicle at that time? Were they on?

Yes,

And with reference to the molor vehicle you observed
was its lights on?

Yes.

Including its rear lights?

Yes, sir

Eh‘uﬂd did you observe ubout the car at that time, if
anyt

That it was a dark car and that it was a Massachusets
registration,

What did you notice, if anything, sbout the registration?
That it began with an L and it had & 7 at the beginning
and ane st the end.

THE COURT: May 1 have the photograph of the car
which is in exhibit?
{Phot handed to the Court.)
THE COURT: Read the answer back, please.
{Answer read.)
And did you also sy, Mr. Look, thst it was 8 Massachu-
sclts registration?
Sir.

observe anything about its occupants?
automobile passed in front of me and also
walking towards it there appeared to be a
and a woman in the front right-hand side
another person or an object of clothing,
something, sitting on the back. It looked
object some kind, T couldn’t say what

u know whal side this object was on, left or
right

It wus on the right-hand rear. .

Mow, as you approached I asked you about the lighting
conditions. Could you describe what they were?

Well, it was a moonlit night and my lights were on and
the back-up lights of this car and the headlights and tail
i

_w___n-.

ith the lights on could you see reflections and
shadows?

Yes, on my body and uniform, L

THE COURT: There hus been tostimony that it was an
extremely dark night. What do you say about that?
THE WITNESS: My rccollection, sir, it would be o
moonlit nﬁ_:_

THE COURT: You feel quile positive about this?

THE WITNESS: Yes, #ir, at this particular time, From
the time 1 got off work until | went home snd | went
o bed it was a moonlit night,

THE COURT: Do you remember If the whole night was
a moanlit night?

THE WITNESS: Yes, | think it was, sir.
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THE WITNESS: No, sir.
Q Now, Mr. Look, when you sy you were about 25 fost A Zo_m Hir, Q .«@Uﬂ-ﬁ“ﬂnﬂ:ﬁﬁdﬂmﬂ& where were you standing  THE COURT: Whether it was four numbers, five num-
A _.435 ._w.n car it moved away fram you? w Wn L hear anything? " when you saw the car come out of the water? ﬂ.—& a_m ._mz..mnwvmﬁh k
es, sir. s Sir : No, sir.
Q Would you describe how it moved away from you? Q What time would you say you passed this cottage? m mu.._..ﬁ ._.wﬁen.w Wﬁ.ﬂﬁﬂ what did you first see of the  THE COURT: So that when you mw this number on
Al ._E,E..EMa off. By A -_.lasuéﬁ_n have to be right wround a few mmutes ufter powr) , this car that came out of Eu_h_!uﬂ. v.wﬂu ...wu.. identify
How id you observe car' 45 a.m. back end d the t being thi e jdent number that you saw
P Yau mean from $he first moment 1 ssw it-wnil 1 didn't Q You mean 12:45 or 1:007 AT Jup gt ol e e T e %HEE P
see it again? 145, excuse me. i concluded this  THE WITNESS: No, sir.
Q No, affer it sturfed to move away from you, Q A short time after? bl e Sl Ry THE COURT: Well, you are unable to positively denti-
A Tust bty of ton soeid, A X . A 1 didn't_oxamine it that closely. 1 just looked quickly  fy this car taken oul of the water as the identical ssme
Q Well, rﬂ:&n?-w-ni the nﬂ_.“-w«e_ in distance during these Q wﬁiq-._n-_,wuam and | o'clock, would that be a fair and decided in my own mind that was the same one | car you saw the us ﬂ._-_u:q
ten seconds that you obse representation’ 1o Officer WITNESS: In my opinion —
A | wouldn't saE._ ,n.,.q ny Eﬂu.i._ .__a n.n% were nﬂ A w would have I he w.a?a ﬁ ﬁaﬁ. of 1:00 because wﬂ _MM, and I walked over and mentioned it 1o THE COURT. No., L'm talking about the positive ideati-
d there was a lol ust amd all | could see was got hame at five minutes of 1:00. R i umber plite again? Tication.
the ights going on down the f03d, but | wouldn't Know  Q Dig you. o anything ele. that might? You'went fa bed, Q &1 that e fldyon ek ot e THE WITNESS: No, I can't
how many feet. 1 ke it? Q Again going back to the rad where you say you maw  THE COURT: You can't identify the exact color?
Q You saw the lights going on down the road? A Yes, sir. these two girls and a man, other than the facl one was THE WITNESS: No, sir.
A Yes, the rear of the car ﬂ.ﬂw down the road and the ) How far do you live from the Lawrence cottape? tall and small, et ceters; did you make any other obser-  THE COURT: Or the oxact number plate?
headlights and the dust. 1 would n hureied modemtely. A 1t is about a mile, [ would sy, vitions other than what you told us, anything specifical-  THE WITNESS: No, sir. .
It didn't spin the wheels when it feft. Q The next ing were you sware of the fact that there ly as to drink; did you make any observations as to  THE COURT: Now, | am speculating a little bit, but it
Q “E _-._wnn the macadam rosd when it left? _.ﬂ.-u been an ent on e Road nt Dike Bridge? drink? . X looka as though »-.m-nmm! in the rear has, as many cars
A Yes, sir, ! A Yes, do, little sh
Q Did you ses the people in the sutomobile looking 8t Q And in any capacity that you hold or far curiosity’s & e 8 i
%nna. Br-&.:.nnhuno!u.o-._!__nﬂ.& - A 1 couldn't say. | just say they were very happy-go-lucky THE COURT: Amd I take it it was on that shelf whore
m Did you g ﬁu_u:___. them ut? A _ﬂu._ Sy 1 beloes, wd 1 do n._"s»._whs.._.wn_ the prople. . bl R ol
you say an B 1o 2 CTY O my o Y. cve, ani on wis from the closest some clot]
A No, sir. Communication Center .S who called, and they said Q Ha"_a_.un Ry e you Loeuthan At spin M._.Im sq.z.wwvtml Clothing on that side of the car, yes,
az..EF-ﬁn-Ea.s.w-.&uuo:aaaauﬂ there had been an accident and 1 may be noeded to give A Five or six-fast. sir.
A | walked back to my car and got in it and proceeded Chief Arenn some assistance, so 1 went down there. Q All the conversations you had with {liem was five to six ~ THE COURT: A sweater or clothing or a bag upon the
home. Q S0, you went down to the scene. When yau got to the feet away? . sent, you wouldn't be able 10 see?
Q On the way did you encounter anyone or any other scene, what wus there, what did you observe? A Yes, whatevar it was from where 1 stopped the cor Lo THE WITNESS: No, sir.
ple? A Well, 1 met Chiel Arcos walking up towards the Dike about the edge of the raad, five, six, ssven snd a half THE COURT: All right, .
& Couidyou tell us who d when? ey oLl B Tl dleo B feet gl MR. FERNANDES: If you Honar plesse, 1 huve no
you us who you saw and w can p you' & . yes, you pro can | : certain La further questions of Mr. Look.
A 1 met two women and a mon. There was one tall girl, some help keeping traffic away. There is @ car over- Q D...ﬂu“n:i- 4::-““..:#3!.“ D Hightr owat the Lawresis _.._.mm Q“.v-_...qnw..—... Thank you, Mr, Look. Youn are excused,
They were in a line going down the road. tummed here in the thing and we ure trying to find out if A T couldn't say that night. THE WITNESS: May I be excused?
Q Behind each other, single-filo] there Is anyone in it. Q I'm not sure of your answer; you don't know? THE COURT: Yes.
><B_>n_avuiaura§u=.n!a=_=ru:.-=-5§n Q Where was the car, in the water? A Ne " 79 THE WITNESS: Thask you very much,
little shorter ane and a fmirly short man. They were A Yes, Q There were none or you don’t know? THE COURT: You are not to repeat your testimony to
in the same direction that 1 was. Q Then what happened? A 1 could not say. enybody until the case finally becomes public.
@ Which would be towards the Lawrence cottage, a5 you A So I told my oldest daughter to take the car and bring Q You don't know? ﬂw...:mnu" Yes, sir.
bﬁ:qﬂh.a %Fw_ng»ﬂﬂngguso&u-:waﬂnuuv.ﬁ A T-dod b kaow.
‘e, Sir. W id. Ik about mobile Can you TESTIMONY
Q And towards your home? Q And was the car removed from the water in your Q ““F«_M.u-wuwr.rs .“"--ﬁ M ﬁu?ﬁ#ﬂfﬂ» .&v.:_u OoF
A Right. n\:ﬂuuauq Lawrence cottage that night? EUGENE FRIEH
Q Now, did you see any other cars? A Yes, quite s Jong while fater, A No, [ can't. Before:
A No, #ir. x Q And what if anything did you observe ot that time or Q Oh, you don’t know? Hon. James A. Boyle, Justice of the
Q Did you sée anyone else ather than these people on the say? A [ don’t know, no. Edgartown District Court
Eu.m A Well, prior to the car coming out of the water, 1 had THE COURT: You weren't paying any particular stten-
Q Whothe Brosgie abiout acies pacpls willies oo o ond Bon wisn o wews ol S p- for the
Q Whether or not you had any conversation with anybody rougier about seel peoy wil on the ror an N kind af dejected and Edmund Dinis, District Attorney for t
at that time? nlio abserving the car, and lold him | hoped this waan't E.E.h::ﬁgﬂm_a e T S Southem District of Massschusstts,
A | stopped my car and -“n i _._ru.« would like o lift. the Hﬂn‘nﬂuo -nﬂh_gﬁ.—s-_mn:ﬂunn_..-%hn Enaﬂwu% “a.u THE COURT: | want to ask you about the ear that ..—n:_-um_ Fernandes, .ﬂuﬂuﬂn«uﬁbﬂlﬁ Attomey,
‘Was there a e 1o you' after were car oul a N i Peter  Assistant orney,
B Vi N o asked me (f | would give him a ride back to the point caiie out of the witer. Xu3. LY think Fia the Meht ./ o i Commonwodlity
2 ATl b b oy pecotnion, el e T o O T e e 3 R Clek of Cours
A As 1 recull and 1o my reco! on, the girl was © wal v L] o :? Thomns Teller, of C
an the end wid, “Shove off, buddy.” that lives an Chappaguiddick and he did; he fook him D O e e T N TUia Toncinsy Comt Offices
Q Is this the tall one? down to the poinl. About a haif hour elapsed and Chief ﬁ  Yeu, dlr Sidney R. EE.E_N.%.H:EE
A The tail one. “Shave off, buddy,” or “Shove off, mister, Arena came and told the patrolman and mysell THE COURT: Could «5.. be sny more definife sbout its Official Court Stenographers.
we are not pick-ups,” or something to that unanp..pnm and sajd, gee, do ‘snn know who was driving (hal car .r!.:_ru—n!.l 2 Aark color?
the man in front, | was about ready lo get out and ask last night? 1 said, | hadn't the sightest idea, only from dnmnﬁu. WITMESS: No, sir, that it was either black or deep Edgartown, Massachusetts
ihem if thoy wanted a 1ift, and tlic man in (ront sid, what | told him it appeared to be » man and womasn Yhos: o ik it Wednesday, January 7, 1970
“No, thank you, sir. We are only going to this «v_-ua and EEnrgawom_N. He said, il Is Senator Kennedy. |1 Eemcc’.mwo:ni green, any dark color?
over here," and he pointed in the u"u&e: af ihe o ﬂ“.m-.nn.w. my s i thiet TEE e v b THE COURT: Has she gone out :Huaﬁ.uwﬂuwﬂa -
1 : me was e told yo vz 3 ook Fme - 1S: Y Hi E % , the under-
Q Wﬂu&ﬂéﬂ cottage? A M....s_.m..a wm w.mn 4 guess, 1 would sy, sometime around | Mum-ma.mau._..u.sn: couldn't, then, identify it as being ﬂrﬂ!.u_z es, your Honor
A Yes. 15 or 10:30, i colar?
Did you muke any observation of these le? Q Did you laok al the car? THE SE” Na, sir. EUGENE FRIEH, Sworn
m Ot dows we79 fulr-4ml Vi ibios giil wha stcet and ihe A T Fxr-was silll in the waier. THE mo.m..._..i._.. Delinitely as the car that you saw taken EUGENE FRIEH, Sworn
POyt - 08 o H.F_K il THE WITNEHS: No, sir R N, i
Apart from size, anything & ou coul see the four wh ing up. R the Court your name, Mr. Fr
A They were wearing slacks and it looked like boal sneak- Q@ Were you al the séene when it came out of the water? THE nOMHﬂ—rnﬂsuu“uﬂ_ﬂaLd-ﬂ_ﬁ”Jrﬂ.owﬂ sw a lettar, A Mo ?hw_a.ﬂ._nu_u ﬂ:unwn Feich, o ..ma.:e iy
ers, the two gitls, and they were very jovial, happy. A Yeu .-_._--Mnﬂ._..—._immm. Vet & Q And how do you spell your last name?
Q Did you lioar sny further conversation ot that time? 2 What did you obwsye shoul 11 st Aho bl V THE COURT: .U: you remember how many numbers, A For-ie-h. It spells Frish, but I've always been called
A No, sir, A As woon as they started to pull it out und it _became | L i Vq-—h_.nﬂﬂuaa: the phrat 3 Frith,
Q en.hu you passed E.._k the rﬁnaam cottage, did you _.u_uef. :.. walked aver sn._ _e_m.__ m:ﬁa Brougier, pee, L“mq.aﬂ_zmw.m.. Steoe Tt tim— Q Whal e your Jega] address? :
! chic) 1 it { i the same car | saw n 3 d - Massach tts.
P ﬂn: .ﬂn kny molor vehicles outside § THE COURT: Nol 10 forscloss, but are we goirg to get k THE COURT: No, no, | mesin then. A Delano n_umn in Vineyard Haven, chusetts.
Q Did you observe any lights? all this same evidence from Chiel Arena? _




Your occupation, sir?
Mortician,
mpua you were so occupied on July 18, 19, 19697

was.
And in that capucity were you calied or summonsed to
W:n Bridge in Chuppaquitddick?

Was.
Could you tell the Court the circumstances under which
ﬂa: went to Chuppaguiddick that duy and what iime?
A Yes, Possibly between 9:00. or 9:15,
down the time. | received a call from

o ororc

Q ma-_._.-.rwa_. tell us approximately when you heard from Dr.

A It would appesr to be about 12:30 thal noon.

Q What did Dr. Mills say to you?

A He had said to me that he would be in touch with the
District Attorney's office and | can't recall whether he
mentioned names or not, but that in his own words, as |
recall, he said if | was perfectly satisfied with my diag-
nosis that no further examination such as an autopsy
would be necessary and just to go ahead and mike

center to proceed to Ch k. It didn't it
the Dike st the time, jusi proceed to Cha uiddick,
because there was s drow: on Chappaq| .-8a,
my mun, Mr. Guay and myself proceeded down and
when we wrrived al the ferry bout dock in Edgartown,
Dr. Mills was there awaiting our mrrival and he rode over
to Edgartown with us and onwards to the Dike. He and
Mr. Guay and the removal car and | wenl with Capisin
Reggie Bettencourt wha guided us down to the Dike.

Q And what time would you say you eame sbout the

scene?
ly about ¥ 9:30 and quarter of

A Well, i y
10:00, | should say, slong there.

Q Did you have occusion st that time to observe a body
u..nm._ litter an the share side of that bridge ar the water

e

A Not immediately, sir, on our arrival,

Q Were you dirccted to a body?

A Yes, in the police cruises in due course.

Q Do you recall how that body wis dressed?

Would you tell us how?
Longsleeved blouse, durk slacks, sanduls, # lacey biue

q
A
w ask you Lo examine — was there anything else?
Q

I
Yes, | believe two bracelets und a ring.
Was there 1 specinl kind of, not s belt, but u chain
around the wais?

A That, ¥ 1 understood, dropped from the girl previous to
our removal.

Q T ask you to examine the items in this bag. Have you
seen them before?

A (Witness complied.) Yes, sir,

Q And eould you tell us where?

A On this young lady.

Q And is it not u fuct, Mr. Frich, that you removed them
from her with your assistant, Mr. Guay, G-it-n-y?

A Yes, sir, at the funcral home after authorization from
Dr. Mills to preparo the remnins,

Q And were they subseq: y t Killen?

A At u much later dute, sir.

Q But up until that time they had been in your custady?

A They been in our custady.

Q Now, did you have ocuusion to observe the body at the

And did you ohserve Dr, Mills® examination?
§0,

And what did you observe when Dr, Mills ‘ormed his
examinution’? u_ pet

Well the wsual procedure of general examination of §
body so found. Dr. Mills Ioosened up the front of the
blouse, took his stethoscope nnd applied i1 to various
sections of the thoracic region and the abdominsl re-
ﬁ_:...pzn also manipulsted the thoracic region with his

Q Did this produce a flow of water?

A And loaked at hor eyes.

Q Did this produce a flow of water?

A “._ produced some waler flow, water and foam, mostly
Dam.

Q Some water und foum?

A Yes.

Q After you left the scone you touk the body to your
funeml home?

A That is right.

Q And you sy you waited until you heard from Dr. Mills?

A Yes, | was so instructed by Dr. Mills a1 the dock.

Q wn:&o told you they wanted u blood sumple, did he

A He did st that time,

Q And ::%..uu_._ﬂn u blood sample for the doctor?

A Yes we did, Al the time of the preparation it wes taken
from the axillary region.

Q Now, let me ask you; at this time you embalmed the
body, prepared the body?

A Yes

Q Afler receiving the telephone call?

A Yes, after the call we cleansed the body first and then
prepared the body.

Q In your preparation of the body, did you notice any
wunn.._..-_,qnna.uq marks or bruises or what did you
observe

A Well, I sssisted my own assistant in aﬂ:-ﬁm the body
et s 2ok e e Ve 22 24

spray the body e

took charge of cleansing the hair which was impreg-

nated with much salt water and a little scaweedage and

things of that sort (hat we ussally find on a decedent,
und in so doing | thoroughly examined the scalp and
manipulated it in my fingers to soc if there were any

[ractures, feeling in my own mind going over i bridge of

that B.-az.wu there might be some fractures
but I didn’t find any fractures,
Wus the body siill in rigor mortis?

it

pretty stiff anyway, would it not?

]
b4

s

e oaly i saw was on the leflt knucide, That
¢ slight. We cull that o sfight sbrasion, thst fs all.

the left hand, on the left knuckle?

. boy, I'm not certain.

0 m&, tefresh your recollection if you want.

G'@F'ngg
<E

£

_wrn_._-”ﬂnﬁoz_:&.lu.zhn_zlrn:wu..

irying to find Bu.s_ﬂrﬁ.

lieve it was the |eft hand, Doctor.

he left hand, it seems to me it was, because my stance
at the prep table was such that it would sppesr to be
the loft hand, yes.

Q Well, Dootor, then you finished your prepuration of the
body, did you nat?

A Yes, the balance of this work wasn't done by myself
mostly, I should suy Mr. Guay did the primary embalm-
Ing inusmuch as 1 was called out.

Q Were you n, the same duy, were you there as he —

A Well, to the time of the partial embalmment | was
there, _mm—pa I hud to leave and Mr. Guuy completed the
embalm-ment,

Q All right, After the embalming was complete, did you
rective a telephone call from anyone?

A Yes.

Q And

>0 FOPAFC FOP0O>0

e
£

until the time youw embulmed the body, you
didn't know who this girl was?

A Up to the time, yes, you are right, | did not.

Q Now, how was it that you know who this body was?

A Through u call from the Kielty Funeral Home in Ply-
mouth, Penisylvania. They had besn sulhorized by Mrs,
R_Qa.&:u. the mother of this decedent, {o take charge
ond sec thal the daughter wan brought buck to Ply-
movth for service and hurial,

Q You spoke with Mr. Kielty?

A John Kielty,

G Mr. Kielty iold you and identified the woman?

—T6—

e R R I R e ey

my event you -ﬂd no marks or bruises or ﬂﬁﬁ.ﬁ.ﬁ.

A He didn't identifly the woman. It wos ectually presumed
thut this was the daughter of Mre. Kopechne.

Q What exactly did Mr. Kielty tell you?

A He told me he was h by Mrs. Kopechne to

muke that he i gited me as to the
condition of the body and 1 told him that the body had
been fully cl d and d. So, he told

me to ship it down as saon as possible to. Pennsylvania,
and | asked him how; and he said, well, can you fly it
down? | sid, yes, we have arrangements. So, in due
course it was flown down.

Q Well, can you tell me how ~ could you tell me whether
or not you hud n conversation with Mr. Gifford?

A Yes, that was in the middle of the afterncon, sbout
3:00 o'clock,

Q Where did you seo Mr. Gifford?

A When he arrived at my office he entered my funeral

at that time did he identify the girl?
He did not. We wouldn't allow him to go down in the
prep room. No one has sutharity to go in there other
the personnel we sutharize,
Q And what did ho say?
A Well, he said he juit had flown in from Nantucket and
he wanled to meke srrangements, and [ sid, by whose
suthority? Well, he said, | was told that I could come
here und muke arrangements. | said, well, you have no

Q This w.
A About 3:00, thereabouts.
.W And

d his presence 1 had said to Dave Guay, 1 said, you
had better run down snd calch Dr. Mills on a death
certificate if we have fo ship this body down to Pennsyl-
vania. 8o, when he heard that, w_ﬂ—! to Dave, well, can
1 ride down and see Dr. Mills? Well, 1 had no authority
to -ENQEB. 50 he rode down and saw Dr. Mills.
THE URT: Excuse me, did he see the body;
THE WITNESS: No.
THE COURT: At no time?
THE WITNESS: At no time. No one but Dave and
mysell saw that body,
THE COURT: And you say he made some long distunce
& ne calls?
WITNESS: He did make some long distance calls.
THE COURT: Who paid for them?
THE WITNESS: | can’t remember whether he used a
credit card or whether he actually reversed the call and |
didn't overhesr thoso calls, because 1 walked out of the
office and so did Dave and he sat by the phone.
THE COURT: Do you know what cities he called?
THE WITNESS: | have no idea. [ didn't want to intrude
on any telephane calls, so we didn't stay right there.
THE COURT: Were you going to esk him about the
blood sample?
MR. FERNANDES: Yes, T wanted to finish this first, if
your Honoy please,
Q (By Mr. Fernandes) With reference to the body, when
T
A fa Y, Wi wis & Sunday, an Wis
scheduled to leave at 9:30 but due to the fact of
weather conditions and the broakdown of i purticular
lane that was to fly this young ludy down to Wilkes-
W--n Serantan Airport, this Hathawsy AFA, which is
Alr Funeral Armngement Services, called u
mately about 9:00, 9:30 © Sundsy
morning mentianing the fact that they just couldn’t My
this body down in the Comanche ai ¢ ey wanled
to fly it down in, and the big twin t they have had
some ol failure and just couldn't be used and they
wondered if It would be all right if they could use Mass
Z-m._um which could be converted for the carrying of
the bady,
Q It 5 my vnderstanding that they wanted » {win engine
plane instesd of & single engien?

approxi-

T e

A Yes, due to the fact we were taking this Dun Gifford
down, which was upp, ly authorized ise | asked
Dave to call and see if it would be okay if Dun Gifford
escorted this young lady down in the plane and the
word came buack Ev:_.a.-:ﬂ and so we wed him to
Tly down. The fact still remuins regardless of whether it
was a single or twin ine plane il couldn't have bheen
flown that morning with Mr. Gifford anyway unless we
did go Mass Airlines.

Q It was supposed to have left 9:00, 9:307

A We were supposed to leave our funeral home at 9:30
and meat the plane between then and 10:00 o'clock.

Q And in [act when did the body leave?

A The body left 41 12:30,

Q Sunday morning?

A Sunday noontime,

Q Now, what did you do with the blood sample that was
taken by you?

A The actunl —

Q What did you do with the sample you had?

A Duve had the message from the State Police that It
would be picked up; and when the Stute Police didn't
show up by late afternoon, 1 said to Dave, | guess you
had better run over to the barracks and drop it, which
he did.

Q Mr. Guay took it to the barracks and gave it 1o Trooper
Sergeant Lucas?

A Lucas, ves.

Q All right. When did you receive information sbout the
girl’s name, uge, et ceters; all the information NECessaTy

A ﬁhﬁ!hnﬁm: nﬂﬁdsu lete & death certifi

5 0 complete & i
cate, and 1 B&«&sﬂﬂﬂﬂﬂﬂ the Kielty Funesal Home.

Q And you relayed that to Dr. Mills and he completed the
death certificate?

A That is right. We gave him an sbstract of the whole
thing.

Q ._.Eu.-. nui_. your assistant, Mr. Guay?

A Yes,

MR. FERNANDES: All right, no further questions of
Mr., Frich, if your Honor please.

THE COURT: All right,

THE WITNESS: Thank you.

THE COURT: Don't sy snything aboul your testimony

m.expm:ﬂvm.%z..mmmn All right, sir, will do.
TESTIMONY
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“JOHN FARRAR

Before:
Hon. James A, Boyle, Justice of the
Edgartown District Court

Present:
Edmund Dinis, District Aftorney for the
Southern District of Massachusetts,
Armand Fernandes, Assistant District Attorney,
Peter Gay, Assistanl District Attarney,
for the Commanwealth.

Herbert Abrams, Esq., for John Furrar.
Thomas Teller, Clerk of Courts
Helen 5. Tym, Temporary Court Officer
Sidney R. Lipman and Harold T. MeNeil,
Official Court Stenographers.

Edgartown, Massachuseits,
Wednesday, January 7, 1970,

JOHN N. FARRAR, Swarn
EXAMINATION BY MR FERNANDES:
Q Would you please tell the Court your full nume?

A John N. Farrar,
Q And your legal address, Mr. Farrar?

-7 =




A Oukiale Drive, Edgirtown,
Q And what is your ocoupation, sir?
A Munager of the Turf and Tackle Shop here in Edgar-

tawn,

Q And are you & member of the local Search and Rescue
Squad of the fire department?

A I am the captain of the m_.ﬂznsa Fire uo.w-n:ﬁ:p
Search and Rescuc Division, Scubn Search and Rescue
Division.

Q And how —oum have you been involved in scuba diving?

A Since | was 15 years old.

Q And how old are you now?

A Thirty-three,

Q Now, I direct your attention to July 18th and 19th;in

your capucity as captain of the Scuba Search and Resuce
Division were you summonsed to Dyke Road and Dike

Q Will you tell us spproximately whal time?

A At approximately 8:25 a.m. on July 19th.

Q How?

A I recoived a message o the offect that s car was upside
down. That call was received on the fire department
radio, to the effect that the cur was upside down at the
Dike Bridge und to proceed there with scuba gear.

Q How did you gel there?

A 1 immediately left for the fire department from the Turf
and Tackle. 1 left for the fire department to pick up the
seuba gear and was joined by another fireman to go to
the Chappaquiddick ferry, We missed the ferry by one
trip thereby losing five minutes in transit,

On crossing over | suited up, that is, put on my wel suit
and made the tank ready to go. Chiel Antone Silvia wus
waiting on the other side and we'sped to the scene,
Antone Silvin and Lawrence Mercier accompanying us.

Q How long did it take you to get there?

A We arrived st the bridge at 8:45 having been in transit
for 20 minutes. .

Q What time did you arrive at the scene?

A Approximately 8:45 o.m,

Q Were you informed that the owner of the car was Mr.
Edward M. Kennedy by Chiel Arenn or did he say Ted
Konnedy?

A Yes. I belleve it was Ted Kennedy but 1 was informed as
I got out of the car by Chief Arsan who was sitting on
the rear of the car in the middle of the stream that it
was rogisicred to Ted Kennedy and that he thought
somebody may be inside.

Q What did ]

A The Chicl was in a batl
dive to the car but stated
the car because the

suit ond had attempted to
t he could not make it to
current was too swift. The tide was
going out and the waler depth was approximately six to
seven feet. The car was upside down.

Q You ssid the car was upside down. Were you in the
water?

A No,

Q s.-i.ﬂ you just described is what the police chief told
ou

A t is right.

Q He said the water is six feot deep here?

A No, I am sorry. This was a conclusion that | formed
after going into the water.

Q 1 want you to tell me what you did. You went into the
water?

A Right.

Q What did you do?

A 1 went into the water and checked the car on the
left-hund driver’s side. | looked through the open win-
dow land found nothing in the front sest. Fifteen to
thirty Is wen: y 1o my eyes to
the darkness of the car. | then walked sround to the
bock of the car and saw two feet together in the top of
the right side of the rear window.

Q Now, before we get to that, what is the position of the
car to the bridge?

A The position of the bridge was perpendicular to the
hridge.

Q The front of the car s where?

A The front of the car is approximately tem feet from the
bridge, from the alignment of the bridge, and the rear of
the car jutted out from the bridge perpendiculurly. At
that time il was upstream, the way the tide was running
then.

Q And how decp was the water, if you know?

A The depth of the water al that time was six to seven
feet.

Q Was it going up or down?

A The tide was falling at that time,

were looking now through the rear window of the
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is correct, looking through the rear window of the
a pair of feet were visibly cloarly because the
.m_a!u.
e light that is reflected. This is difficult to
, but when you are under wator light is very Indé-
+ there's sort of a halo of light over B.nﬁ!uﬁ.
it in this case would be reflected off the bottom
nd and T could see the two feet in the rear win-
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) With referenice fo the feet, what position were Uhoy in?
You say you mw {wo feet. With reference to the car
GE«&q y is now on ity roof, what is the position of the
eet’

A | saw the two foot together in the top of the right side
of the rear window. Now, by top [ am referring cross-

Q So you mean the (loor of the car?

A The section of the window closest to the floor of the
car, if you will, yes.

A The position of this Is diagonally across from where |
first looked ints the cur, On entering the open

e
g

s of the car were not on?
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foot well, hand hol onto the front edge of the back
seat, By rn—&a-vau& in a position such ss she could
avnil hersell of the last re: air in the car.

Q Well, 5o we undemtand cach other, you don't know
what was done, | want you to describe just exactly what

ou AW,

A That is what | am describing, sir. 1 may offer a picture
if that would be of any help. It would be worth s
thousand words, J

Q Lot me see what you have,

{Sketch handed to Mr. Fernandes.)

Q The car is resting on its roof?

A The car is resting upside down on its roof so the bridge
would be 1o the left, This is the surfsce of the pond,
This is the bottom of the pond. The bridge would be to

the left. We are looking—
THE COURT: Ar¢ you sure? Look at it again now.
THE WITNESS: Yes, wir, | am vory swe. We are looking
#t it from the side that the individual was removed
from.
MR. FERNANDES: May we go off the record for a
moment, your Honor?
THE COURT: Yes.
{Disvussion off the record.)
THE COURT: This will be No. 14.
(Sketch of cur in water marked Exhibit No. 14)

©Q Now, Mr. Farrat, having obsesved this body in thal po-
gition what did you do?

A Sinee hoth right frant and back windows were hlown
out the removal wns accomplished through the right rear
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Q You determined that under the watos?

A Yes, sir.

Q By the way, hud you come up at any time to tell Chiel
Arena what you found?

A | had not come up at any time to Lell Chiel Arenn what
I found. Al that point | was working under what |
considered emergency conditions, | could observe a
body there by the feet, but 1 could not come lo any
conclusion as to whether she was alive or dead.

Q So you went inlo the car through the driver's side?

A No, sir, from the right rear window. | started from the
E.....E-.n” #ﬂﬁ? Ew-._"ua around the back and pained
necess [hro right rear window,

Q) Which was 7

A Which wes blown out.

Q Had you determined that before you went in?

A | determined that both the right Trant and the .._n.E rear
windows were blown out, I did determine that before |
went in because the fragments of glass were still in
evidence around the periphery of the window frame.

w ._wn &“u_. entered the vehicle, did you?

Q And what did you do then? L

A 1 reached up with my hand inside. 1 observed her
sition first, casefully renched up with my haad
tuking shaold of her right thigh. | tumed
car. Al this point, of course, | was awure that the girl
iF.-n dead since the girl was hard and rigor mortis had set
1 reached her head th h the same p ly-my
tioned right rear window, secured my safely line which |
had with me around her neck in the event that 1 was
unable swimming with her to stem the strong tide which
1 faced with the bulk of both our bodies on removal,
The puint of the safety line is simply to the extent for
my own safety I could let her go and not lose the body.

1 was able to stem the tide and [ swam up to the outer
rear of the car which was just barely sabmerged and
where Chiel Arena waited for me,
1t was approximately 8:55 a.m. The mecovery took ton
minutes.

As soon as Chicf Arcna saw the body, ho called, the
county coroner, the Medical Exominer, He directed, ex-

de

Q What did you do with the body?

A Chief Arena and [ placed the body in s boat and it was
removed to the crulser by the police and fire depart-
ment personnel.

Q After handing the body over, did you sgain do some-
thing ut the scene?

A | again returned to the wreck through the right-hund
front window, -?F.E% passenger's side. | removed @

resting on the headliner inside the car.

Q ﬂw!:l&.i!d

A U‘-Eungq_ mean the liner which goes on the inaide

the roof. If 1 sy the rool 3 groat many people think

the lop of the car. It was resting on the roof inside the
car which was upside down.

Was it in the front or back? )

It was in the front seat wrew. | removed it through the

front window. In other words, directly on (op of the

right sest ares.

And then what did you do?

I quickly checked the rest of the cor and brought the

pusse fo the surface and gave it to Chief Arena. Upon

opening il, the water und contents began 1o spill out.

The then closed it and returned it o me for

removal 1o the ghore,

Q Did you do anything sfter thal?

A 1 removed it. | proceeded to get into the bout with the
pemon, my initial ingpection of the vehicle having been
done.

Would you like to get into — I examined the purse at a
later date with the police. Do you want 1o get into
that?

Q No, we will get into that with the Chiel.

Did you go back mto the water and muke any other
search?

>0

>0

Witnesses arrive at Edgartown for hearing.

A As far as the car itself was concerned, no, 1 didn’t go
back Into the water. We did conduct a1 s later time—

Since it was still thought that another

could be

in the car we conducted anmother up-tide search and

found no other body.

Q Did you find a chain belt of some kind, 8 walsthand?
A Yes. Back at the time I removed the body there was
wround her waist, snd T observed st the time, it was
aroimd her waist, | observed a gold chain belt. As she
came through the window the belt became unlinked and
fell to the bottom. | believe | picked that up when |

ked up the purse. Yes, that is corroct.

Q Were you present when the motor vehicle was righted?

A You, 1 was.
Q What did you do?
Al mwam -tide, was then downtide of the motor

vehicle in the event snything else was dislodged. | was
purtially on the surface and partially under the wator
and ot the time it was righted | observed lurge air
bubbles and st the time it was being towed out, emana-

ting from the vehicle,
m ._“‘.__u car was taken from the water, was it not?
a5,
Q Did you have ocension to observe it7

A Yes, 1 did, At the time it was pulled onto the shore so
that the rear end, [ believe there is u picture of it, as u
matler of fact, taken from the newspaper picture of the
car and the picture of me inside with my tank still on.

Q Were you the first person Lo reach the car?
A That i correct.

Q Could you fell EP.M..W: with respect to particulsrly

windows and doors
A Yes, I did.
Q What did you note?

you make any obscrvstions?

A 1 notéd that the two windows an the right-hand front
door and rear door wore blown out with the plass

smaghed and most of the glas shattercd and
throughout the car us if from impact. The left-han
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window, Ihe driver's window, was rolled down to within the bk of the ¢ar, the car was resting <ﬂq close to the
an inch of the bottom. The driver's door wus locked. right-hand bank where - on the right-hand bunk of the
The snap butlon wis pressed down. The only window stream where the dredge had cut away, becuuse 1 found
intuct whs the left reur window. That was completely it was difficlt for me actually to look intg the left
intuct. front window. The car, however, was near the right-hand
The windshicld was obstensibly smaghed, hawever. the bank us you lpok al the bridge from the wreok:

sufety film holding the window virtually intact. ln other O Now, with reference Lo measurements at the wates, did
words, it was npt blown out sy were the two right you make any measurements on your own or at the

windows. request of nnyone?
Q Tell us about the right doors, Ihe front seal pussenger’s A 1 made some measurements on my own as to ihe po-
and the back seat passengor’s side, Were they locked or sition of ihe car from the polnt of impact, the height of
open? i fall and the height of the water. .
A | didn’t have occasion o observe the two right doors @ Could you give us thove measurements?
other than to notice fhut thers was extensive damoge 1o A My measurements were the fact —

both doors nnd the entire right side and fop. THE COURT: These were measurements tuken st what
Q | ask you lo look ai this photograph. time?
A Yes, THE WITNESS: The measurement of the water was at
Q I that the photograph you referred to earlier? the time of the accident when 1 was in the water. The
A This i not the photogruph | was referring to. However, measurement as to the footages on the bridge were
(his is a photogruph taken at the lime, The chrome within twa hours sfter the accident.

stripe was found on the bottom of the water near where THE COURT: All right.
the wreck had been. The photopraph | was referring 1o MR. FERMANDES: This is on July 19th, on the 19th.
shows me lying on the front seat of the car with the THE COURT: | am not getting this. 1 don’t know that

door open and just shows my tank and flipper feet we have established exu the time of the accident.
sticking out. | believe il was n black suunom_de. What I THE WITNESS: At the _msu that 1 was st the sccident
was doing at the time was examining for any Further soene, Sir.
approptiate confents, . THE COURT;: Oh, you said at the time of the accident.
Q@ | usk you to cxamine the Exhibit No. | ond ask you to THE WITNESS: You wre right; at the time 1 was at the
ook 4t the motor vehicle which is shown there, the accident sceno.,
righl side of that motor wehicle. : THE COURT: | sce. Well, you had better give usg the
A Yes, &ir. times when you give us those measurcments. All right.
0 Damsge to the doars parficulardy? @ (By Mr, Fernandes) What time did you maks & measute-
A Yes, ment of the depth of the water?
Q Is that how it appeared sl the sconc? A zm. lime observation of the wuter dopth was at the time
A Yes. | have n description that [ wrote down st the scene of rocovery of the body,
a5 1o the exact damage as 1 saw it, and this looks very THE COURT: Which wus?
close to it, Let mo look at the windshield for a minute. THE WITNESS: Which was, | believe as | previously
Yes, the windsliield is virtually as 1 found it stated, st 8:55. 1 found the water at that lime between
Q 1 show you Exhibit No. 13, Examine the windshield and six and seven feet, depending on where you were. In
the roof. other luarsﬁngnaﬁmﬂllsagiﬁzu
A Y&, bricfly @ foot, The measurements af .E%o-._nu._ of the
Q Ts that the sutomobile that you saw thal moaming? car with relationship to the bridge ni the marks |
A Absalutely right, und the scar on the bridge is the same. found to be & projectory or & distance from the point of
THE €O . Arc (hese alrendy exhibits? impact to the car of -«v—cngﬂ 36 feet and s drop
MR, FEENANDES: Yes, they are. of umnu_&:-:_q eight feot, A
THE WITNESS: At the time— “Q Coul mm_. ust point to the chalk?
Q Go uhead. THE URT: Let's keep away if we can possibly,
A At the time the picture 1 was referring to, 1 don't know because it never shows in thut record.
if It is of intercsl to the Court, but the picture showed @ (By Mr. Femandes) The 36 feet, would you 1gll me
{he ingido of the car and ot that time | observed the where that is from, for my own purposes? "
condition of the driving manuals of the car. A That would be the point d from appro 1
Q Did you have an occasion to see whether or not the {he middle, the marks on the bridge, the middle be-
ignition was on? tween the two marks on \lie bridge to the perpendicu-
A Yes, sir, [ did. lary in front of the car.
Q What did you obserye? Q All sight. Now, did you make sny other measurements
A On removal of the car [ unjocked and opened, | should at that time?

say on partial removel of the car in the position in those A No, 1did not, sir.
pictures you just showed me, the first picture you  Q Have you an opinion as to what the current was or the

thowed e, 1 had occasion to open the driver’s door tide __....&__E you in that water? | know you mentioned

ufter unlocking it and entered the car and | found the ou had difficulty at the time.

ignition and the headiight switch in 1he On position. A Yes, the tide at that time was approximately four knots

The car was in Drive. The gear was in Drivo and the a1 the time of recovery, B:55 am., wos approximately

brake off and #1 & later date we examined the trink four knots. T later slacked up and, of course, went

which we found remarkably dry. completely sleck with the change of the tide which was
Q Did you have occasion to make observation as lo the approximately 11:30 am.

speedometer? Q And il you know, how aften does the tide change in
A No, I did not observe the speedometer. that area? -
© You say the lights were on A Well, af course, every six hours i the osillation of the
A The fights — the switch was in the on position sil the tide, .

way oul (o full headlight. Q And sre you familiar with this area? You have swum
Q Would you el the Court the character of the pond on there before?

which (his car was resting; was it flat, level, rocky: A Yes, | hove

would you deseribe that? Q And do you know the various tide depths in the dréa of
A By thal you are _u_.n_i_w to the battom characteristics? the accident?
0 Bottem of the Poucha Pond where the car was E»:_u A Tide depths?

A The bottam of il where it way resting had some Q Yes, the high and the low, approximately.
rocks in it, However, it i ostenmibly ffat due Lo the fact A Yes

il hos been just recently dredged and the car was resting Q If he knows. . .
near, vory near the — well, if | were sitting in Chiel THE COURT: Wait a minute. Off the record.

Arcna’s position tooking at the bridge on the back, from (Discussion off the record.)
— 80 —

Q (By Mr. Fernandes) Mr. Farrar, did you have occasion to
5 3 Tho! T =
nahwhnaﬂv!nﬁ:un & to how this body was clathed, E.h._-m. %ﬁ....ﬂq“w@wn_ﬂvn:mﬁﬂ Officer
e m——lu. 1d T, McNeil and Sidney R. Lipman, Official Court
Q Would you Lell us what you observed? e
A mwu had on & white blouse with » gold chain belt, a dark Higas Mussachuset
| n..hnﬂa.a_-qﬁ_ and sundals on her feet. In other words, uﬁmﬂ.o!? fo.
| &s if she had just come from a party. Wl yy:damueyi,
| Q1 -_-3»«-“5 the items. Were you present when Dr. Mills
was at the scene? MR. FERNANDES: Mr. Hewitt.

A Yes, sir, | was not only , but T ob:

make his examination &ﬂnﬂuﬂ"—unn at nwnﬂquugn.quu B N

Q And do you recognize any of these articles?

A Well, these are the same clothes we had st Wilkes-Barre.
1 saw them at Wilkes-Barre and 1 recognized them there,
u.ﬂ-~n_ﬂw..“-.=§.§ni here if they are indeed _wu. AR L .

And
Q W—-ﬂn“ﬂ: make any other ohservations at the scene, Mr. m znzbuiﬁ _.mn-nn ﬂﬂr”.fmgznn“ukﬁ
Q With regard to what, Mr. Fernandes? p Wﬁuwﬁ-ﬂr—%

RICHARD P, HEWITT, Sworn

o A

M--.q- automobile or the body that you have not yet told Q You were so occupied on July 18-19, 19697
A Physical abservations? ey :
& Vo Q p—& I diroct your attention to those fwo days; did you
A Yes, T made only in that 1 saw Dr. Mils and spoke with ing? Pl B iftete tom OF MU SUR L PR

W.%BEEEEEEEEE-E%: A Yes.

o w,:.wm.&: Wauld #a.. like me to go into that briefly Q 1 direct your attention cally to the morning of the
Q No, Dr. Mills has testified. Ay s (Y
A All'right. | spoke with Mr. Frich st the

ﬂ.___._ﬂ__..-u_s_-_.-r- Hwnua!_: -rﬂz. it lﬂwaﬂn-ﬁhﬁ. m GZsh— M St g Sty wEN v el

already observed; the inside, the back seat, Q All righi. On the 19th st 3 ¥

g B st ek iy i e o S S 1 .
>“.E-.-rn=ﬂn’dgiﬂ=ln.l§~53§§u >4!.Ew

_B._Ea..__a hﬁiﬂuﬁ-& the S_E.w-ea:ﬁtuﬂhuﬂ“ mﬁa____ﬁ-.e_..n nEu_.ﬂnE-u.au.s-.u-EZ._ﬂnEB y

ry o L
S DOTER o2 e e
L 68 OF tama Ci
bau-!e@!.. Inn and st that time the rooms, Chief mEUFE o:.ew::%.-uqs«. n:lnl_lﬂ_&“_u
caused the rooms to be checked to see if the  Q Alone? i i

o..ﬁﬁ onn._ﬂ.ﬂﬂg..lu tooms were in them or il A No.

the wherea! of the girls were known, This is whare Q With two others?

’Eﬂlgﬁuﬂﬁ nﬂa“w.ﬂ.!- assumed the A Correct,

passibili another person car. It ﬁ~ other

i ..“.J.u_.w..n..mg Eﬁa s A e e tom e

Ht—:ﬁ%?:.ﬁ-arﬂaﬁfnﬂ!ﬁuﬂ- OMH“_“WM._._” e Shown, Tadene: . o any Bnay

Bna.si Iter it was {0 see Ted Kennedy, | A From pictures [ have soon since, 1 recognize

domt hav the cxact timo of that. Chict Arcon can give Markhsm. ; L

ms.n.iiﬁ._r._rﬂh.ﬂm_-ﬁl_,ﬂﬁ ) e s o0 ke Jo v SR R et

ent
i A They went to Cha ulddick.

return, and | was planning further diving efforts, Chief Q ﬁuﬂ& you 1 ﬂ.éﬁ:&.!n_%niuvs:.%
b bl A They didn't go very far. They stood around the point
© Do you knaw approximately what time that was? iy ; st
e i, | e Naw: oy wise, o T Ui snngeny o

. wicinity?
mately 11330 is the best time that | can down. A Oh, I would say spproximately 20 minutes or so.

THE COURT: You have no further

R e eim—— 3o W sl Caemieiel ol ) et
THE WITNESS: Ve, e RoaioR: Lou e Rokied: Q You continued back and forth?

THE ) I think Yo Wil ?

1o disclose your testimony. you have ed not Q And how did you messure this time to be 20 minutes?

M FEANANDES: Thank you, Mr. Farar. Thank you, the imer thet i, the.time 1 took thers over aad fhe

the time; that time,
Mr. Abrama. ” :!.ﬂo_.uuwépsnsﬁa&:e:su them over and the
you have occasion to maki i
._.mm.-m_ﬁla!d N m-..ﬂ._« o that ime? make uny ohservations of Mr.
CHARD P. HEWITT o,
Before: o *r Q Do you know how he was dressed?

Hon. James A. A All thet 1 rocall was that eeved sport
Boyla, Justice of the shirt an; the colar, | ua=_nnﬂa.nﬁnd_..rin.=

Edgartown Distriet Court
Q How about any of the other two gentlemen?

?Enﬂu: w m\so__..un“_nn-...
mund Dinis, District Attomey for th ‘ou t reeall if they were dressed — il
wﬁnﬁw.ucwm.m of Mumchisalts, A uﬁl& il
: rmand Fernandes, Assistuni Districl Attomney, e
| Peter Gay, Assistant District Attorney, ey Q Do you recall whether or not any of them appeared to
for the Commonwealth. be injured in any way?
=Y~
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A T didn't notico anything that would make me think that
they wore injured.

Q Were you on duty July 187

A Yes.

Q What times?

A From 12:00 until 6:00 p.m.

m ﬂ-cs 12:00 in the afternoon until 6:00 that evening?
8,

Q Are wo_. familiar with Mr. Kennedy's car?

A No, 1 am not.

m m" were you familiar with it af thet time?
o,

Q What time does your ferry close?

A Midnight.

there u sign on either of the ferry areas indica-

A Yos,

Q And when was your last run - when would your last
min from Chuppaquiddick be to Edgartown, at 12:00

o'tlock?

A Not necessarily, In the summertime, quile often, we
have to stay until 12:30, 1:00.

Q Lot me rophrase it, When was your lest run on the 19th
or the 18th?

A On the |Bth I wouldn't know. My lost run was at 6:00
o'clock.

Q Who was on at that time, Mr. Grant?

A Mr. Grant came on.

Q Do you know from him what time he closed down?

A No, | don't.

Q m.& provisions be made for u later run?

A Yes.

Q And is there a phone to which access — is there s phone

A the Chappaguiddick side?

os,

THE COURT: >vwx&=n phone?
THE WITNESS: , 1 public phone,

Q (By Mr, Fernundes) You have no special phone to rench
ﬂaﬁ.. it is a public phune?

A It is a public tel ne.

Q And on the Edgartown side, 1 tuke it, too, there i a
phone?

A Yes, that is true,

MR. FERNANDES: All right.

.—hﬂ COURT: There is nothing more you know about
THE WITNESS: No.

‘THE COURT: It is the other man —

MR. FERNANDES: Mr. Grant.

THE COURT: — that had the conversation and so —
MR. FERNANDES: 1 will develop il if your Honor

Q (By Mr. Formandes) Mr. Hewitt, you were on duty that
motning, the morning of the 19th, were you not, when
mu. Mills and the Fire Department went over?

A Yes.

Q And this is the same momisg you had seen Mr.
Kennedy and two gentlemen?

A Right.

Q Now, you say thoy were thero for 20 minutes?

A Approximately.

Q Do you know what they were doing?

A They appeared to be just milling around waiting for
gamething or someone.

Q In what orea were they milling sround?

A The purking are over there on Chappaquiddick Point.
THE COURT: Did you see anyone use the telephone?
THE WITNESS: No, 1 didn’t.

Q _..uw...!w. Femandes) They were not in the telephone
ureal .

A They were in the telephone urea.

Q At any time?

A All ihe time, within 50 feet of the teiephone.

Q All right, Now, were you present when anyone had any
vonversation?

A No.

Q Either those three or other peaple with them?

A No,

Q Did yoo have a conversation with Mr. Bettencourt?

A Yes

Q What did he 1ell you?

A He told me that the car that went off the Dike Bridge

had been identified as Mr. Kennedy'’s.

Q And_then did anyone relay that to Mr. Kennedy?

A Yes, or tiot to Mr, Kennedy, but to Mr. Markham.

Q And who did that?

A L did.

Q What did you tell Mr. Murkham?

A 1 osked him if he was aware of the accident and he said
*m.. we just heard about it.

Q Those were his exact words?

A Right.

Q Yes, we just heard about it?

A in_»_.i. heard about it.

Q And ufter you relayed that information to them, what
did you do?

A 1 had passengers on the ferry; [ went back and went to
Edgartown.

© Did they go back with you?

A Yes. .

Q How lang nfter you relayed that information?

A Did I go back to Edgartown? 1

Q With them, yes, how long after the convemsation you
had with Mr. Markham did they go back?

A Within a couple of minutes,

Q Did you have a run in between that conversation?

A No, I don't believe so.

Q It was :.EE% the same fime, would that be a fwir
representation

A Yeu .

Q Were there any calls made sfter you relayed that infor-
mation?

A No - oh, excuse me; what do you mean by calls?

Q By any of the three at that tims,
THE COURT: | thought you answered me you didn't
see anyone make any calis?
THE WITNESS: No, I didn't

©Q (By Mr. Fernandes) Nor on the

A No, v

MR. FERNANDES: All right, no [urther questions.

THE COURT: You ure excused. Has Mr. Grant got

something sdditional to offer?

MR, DINIS: | don't know that. | don't believe 5o,

OF 2
JARED GRANT

side?

Before:
1lon, James A. Boyle, Justice of the
Edgariown District Court
Present:
Eiinund Dinis, District Attorney for the
Southern District af Massachusetis,
Armand Pernandes, Assistunt District Attorney,
for the Commanwealth.

Thomas Teller, Clerk of Courts

Heten 8. Tyra, Temporary Court Officer
Sidney R. Lipman and Harold T. McNeil,
Official Court Stenographers.
Edgsrtown, Massachuscits
Wednesday, January 7, 1970.
JARED GRANT, Sworn
EXAMINATION BY MR. FERNANDES:
Q Would you picase give the Court your full name?
Jared Granl,
And where do you live, Mr. Grant?
Edgurtown.

And your occupation, sir?

Owner of the Chappaquiddick Terry.

Amnd were woz operating the ferry sometime on the 18th
and 19th, 1969, July?

<Mk. | operated on, | believe it was the night of fhe
1Bth,

And what time did you sturt work?

o » DFO>0w

— 82—

g T

T T R T Y Ty

A Six o'clock,
w __ﬁ.__.u.: :m_.u m_-_ you close up?
close the ferry down at about 3

Q And what tne did you lave the syeat | 00"

A About 20 after 1:00,
w._,wum m%cwq.» Is that on the Edgartown side where you
THE WITNESS: Right.

Q Now, would you tell us.what kind of a night was that?
Do you remember the weather conditions?

A Tt was a beautiful night, very calm, the water was like
glass. That is the resson | stuyed there because it was
like a_humid night und it was too hot to sleep,

Was there o moon that night?

I couldn’t gay. | can’t remember for sure,

Do you recall whether ar not you had any passengers
from Bdgartown to Chappaquiddick late thai might?

Yes, from Edgariown to Chappaquiddick, yes, I did.

Can you tell us approximately what time?

ll, | took the last one ncross about guarter to 1:00,
u“..oa were on the Chappaguiddick .-_E,u quarter Lo
20 minutes to 1:00, quarter to 1:00.

u.w_n_._ see anyone or anything in that ares at that

co=

* 8,

et

I you retum to Edgartown?
you stayed at Edgartown until 20 minutes past

g
2

H

you pretty certuin of the time?
; ﬂ”“-“nmnawu !:—--.-“; ”wn.: five minutes.
as 2 res
; _wbﬁ . s of any conversation or any call
- ippened to be there working, doi
N o L
, the
«niea:ﬁnqﬂd. erry slip, is that the
CH
Did you see anyone in the aren when you left?
There were a lot of people in the ares -
On what side?
On the Edgartown side. It was the night of the Regatta.
’Mwwa-wenuw o..._"_n ._bnr“ﬂ.vﬂa were some people
i b
bolt | mﬂnnnrwnr ere were boats munning back and
, are you familiar wi E " were
L youte th Mr. Kennedy's car or

EEE'
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never saw him drive over with a car?

LECITC T
g8
-

‘ou wouldn't know if anyone drove his
oot yo! car while you

!.ﬂ.u. you available for calls if
tat et ar someone wanted the ferry
Q W this oper
Was this standard cedure with your
in the summertime w."u:i time? yoereny i
m HM: T 4GSR n_u u."_g..: i
is there a public telephone that you
also on Chippaquiddick? ol
A Yes.
m ﬂ“nf_.»_ do you normally na-u:ahs.aq
F y we close down at 12:00 and we get
usually around 12:30. bk
Q And if someone wantod you after 12:00, where would
they call?
g
1o thase numbers posted side 1
A <nu tizey are. ¥ Ol Wither s !
w D: did yon recoive any culls that night!
o,
Q I 1 am at Chappaguiddick and | want the fesry and
ate not there at the landing, how 0o 1 find you? If 1 s
i ﬂ‘_n_hu_rn:n. where does thix call gol me, to your home?
es.
Q A switchboard of some kind?
A No, there is 3 regular dial system nnd my number is

s O oFor o

Senator and Mrs. Kennedy are mobbed wimen
the Dukes County Courthoise. ™ peET

@ I 1 am on Chappaquiddick, the Chappaquiddic fe
area, and | want your attontion and | want ..q_a.. 1o nnﬂlﬂ
n .-m,,-..ﬂn pick Hﬂnﬂ:ﬂ.wnﬁgng.gz
ere is n an the side of the building over there.
THE COURT: I think you mean -?E.:w.o: have closed
SR R
. i No, if he is still there
the bell and you would come over? iy
.H—m_—m WITNESS: Right,
you are not there | would use th
result of the cull you would arrive? - Mhgas e 1
Yes. Usunlly what people do is drive up to the ramp
with therwr s on and leave them on ind we come and
“.M.w-."r-mlm. -~=%-ﬁ u_._.w&_“»u _...uw”.: to walk down, il you
" g rk
the bell to come -w_.nﬂ. o AR
““.m-ano_.__w.__,.. Do you have anything more of Mr.
. FERNANDES: No, you Honor,
THE COURT: We will take an hour for lunch,
{Luncheon tecess )

> O

E
105 pm.

MR. DINIS: If your Honor please, we have one witness
that will be Chiel Are 1 th .
ity e iy ma and thst will complete the
THE COURT: Yes. Mr. Dinis, did you muke any investi-
ﬂw__narw_uo:-__ the Registry of Motor Vehicles to deter-
many cars in Musa Is i
n_m Fh——._a. el chussils are registered with
. DINIS: No, your Honor, we did not.
THE COURT: 1 think it Is so importani thit | will even
postpone this inquest. Now, I don't know, it _may fum
out that there iy no other car that has an L7 and n 7
ending, ar it could be that any other combination could

.
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they _
0 . . A Aflter arrived there were o fow people stari
X ©Q And what did you do after receiving this call? i P ing to 1 had called by the crulser radio or |
_’-_uw- m.ﬂ_.ﬂmw-ﬂ.u could have that in an hour, 1 think. A | proceeded to the Hdgartown cruiser, went to the ferry Mda_..nnz“w_n-n.ﬂ ”.-.._z__ﬁu-.-w%"om.s:w.‘a.»nﬂ »m-_ ._M...u the cruiser Salvatore to bave one of my men Sn._u.,“bbﬁrn_ -“_._.m.ﬂ,ﬁ
MR. FERNANDES: Your Honor, we will start it right landing, boarded the forry. There was no other traffic in Drkch e of (he bott tho bridge. He drove it on the me up in his own car, so Officer Roy Meccham picked
awny. | will get on it with the Lieutenant. Tront of me. | was the lirst and only car on the ferry. John Farrar went nnn. he beich sde me up al the ferry landing and we drove back fo the
.—.—ﬁw DOUAT: el you Wagld kive o sdiiday dowy Wuno_._n..ﬁ H_Mun_wpp-rwv_ma m.n.n:uu ey Al b proevedea entered the water -E“_° -p..ﬁo: o:n" to the wﬂniﬂnu.hn.“ﬂ“_n. ﬂﬂ......uﬂ“ﬂ into thi 1 d s
irectly to ri arca. o nt e station and in my o i
ﬂ.wnﬂ-mzﬁu Firai-wo witl have fo-HnE: 0 And i«.._: did you find upan urriving. thore? Who was w%v»_sn__._._ﬂ .ﬂh.an%qhhwcnhnn. E..M he gave me one end of the was Paul Markhsm on my right .:%mnﬁnpnu_nxﬁﬂmvﬂ:un
MR FERNANDES: We will have the information. there, first of all? came out of the water and 1 fol a fug on the rone e Loy Slephtone. The Senator hung up on the phone, came
THE COURT: Well, you will have all day tomorrew, A Oun arriving al (he Dike Bridge | parked my car, the P frrdiaey wal um.nnu elt a tug on the rope firt over, said Hello, : k my hand, and 1 think T g
because | would suspect we woukd have all doy tomar- cruiser, just at the head of the bridge, the iland side of Pl En wanted me Lo pall and T pulled and he something (o the effect, | am sorry sboul what happ-
row to go with thase girls, the bridge, and there were two young men fishing off wonu n“ of the water just about the same lime as o enod.
MR. DINIS: Well, we can begin that right now or we  the bridgs. They were in fact, they were fishing when I Wilh his assisyppns pwomin cime out of the water and  He sald, “Yes, 1 kiiow, 1 was ihe driver,”™ s0 1 dan't
can_check that, How is this number running? arrived. T pulled for farco pushisg her up And my pulling hor up think 1 said anything there for u minute,
THE COURT: 1 consider it could be very impartunt, Q Which side of the bridge were they fishing off? 1 abtied e -ty p olle tha ey, He mid, “What would you like for me to do, we must
MR. DINIS: Could we check thut immediately? Whatis A They were {ishing off, as I looked at the bridge. off the dntly look —_2. _ﬂn u young lady, blonde hair, appar- do what i right or we will both be criticized for Al
that combinution, L7, your Honor? left ‘side of the bridge. 1 said to them, is there u car over el ﬂ lo be @ well-groomed young lady, and she 1 mid, “The first thing we will have to do & have a
THE COURT: The first letter L, the first number 7, and here und they mid, yes, over the other side. This would i E_H in a2 J.E,n. long-sleeved blouse, o pair of stalement from you aboul what happened.”
the lsst number?. — — — 7. We don’l know how many have been the right side of the bridge. | walked over the John F, ol —-&qn. sandals, He asked me if it would be all right if he wrate it, 1
numbess in the middie, crest of the bridge, the peak on the downward side, saw o i sw.u.u. to the car . When he came uj said, “Yes, it would be."
MR. DINIS: Well, there are only six numbers on plates. # car overturned in the water; completely submerged, prgit Lﬂ?ﬁhgﬂ ond w chain-type item w Q What time were you at the station?
MR. FERNANDES: It could have been a three number with a portion of the left rear tire of the car showing 4 walliig. 1 a n__on_.rﬂ or i waistband. While there A 1 think it is closer to 10 o'clock.
lnte. by iy ) “na:. _.wwiﬁhl think in the time we were wul Q And what was the Senator's g ce at this time?
w&a.@.—z : 1 yoc what you mean. In other words, and  Q Are these the boys who had summonsed police? nauuhu n.gﬂfn-lﬁzgﬁﬂupﬁat«? >-E£=EF-!E-.“§E- you call it a polo
L7 and in 7. We will try to find it. ‘A Yes, to my knowledge these wre the two young men B it -lnm. Eh emen »“_a _.Eu..oh_ﬁ to us so wo could shirt, sport shirt, short sleeves, a sort of light blue pair
THE COURT: 1 figure it would have to be three or four who had called Mrs. Maim. There was & Mrs. Malm who & put her body in ¢ 1. 1 take it back. The of stacks and sneakers.
ie combinations, lived In the Dike House. firemen pushed the baat oul nd we placed her body in @ Was he alone?
R. FERNANDES: | don't know how many will be on  Q Did they my how long they had been Fshing there? b} uﬁﬂ%.—n:ﬂ_ﬂ still hid a rope attached to the other A He had Paul Markham with him. Paul Markham, if |
Chappaguiddick st that time. A They had been there for a short time as far as 1 know. 1 nsa_y. ol __. and ?«._%_._E_ it back in along the romember right, had a blue sport shit on. | don't
COURT: 1 don't know, Number one, maybe no don'’t really know how long. T e e thon Guly_ guis the: body upon the romember what he had on for slacks,
other car huppens to have that combination or the other  Q As ...__d.wz: ok the sonweremizm, accingthe car, what did | placed ﬂ._n.. a:.ﬂ-..w.&na _"Ms"huuernEﬂmﬂnﬁPﬂﬁ m .—b,ﬂn..__nawu-uu-u Vua..—wn_.r:_u.n ool Chomd 7
ou do | Saw a time.
v_.w.rq.mnz.,zu St Precisely, A 1 went to ~'1 went back to the cruiser and made # call | Huﬁn.ﬂ m.n_ covered her with a blanket and put horin ~ Q Al & later time was Mr. Gargan there?
THE COURT: O1 the other car it a white car, | mean, | to the communications center asking that one more | AL e the sryeer A Yes, pir.
don't know, but | can see where it might be importunt. officer or thal another officer on duty bo sent to Chap- e i a%h&.:.. after this, 1 opened the pocketbook  Q What did you do after having his initial conversation
You arc going to do the examining? paguiddick to try and get a ride over and also to have | e h:wn_ e <thook personal belongings, a with you where you requested the repart?
MR. FERNANDES: Yos, Mr. Arena, Chiel Arcna. ihe souba diver stand by and the fire department over | DA usﬁq & Rowmaric Keough of Washington, A A this time, cvon at this early time the roparters were
here, as 1 didn’t know whether unybody was in the car, the Unitod Sgraner things fn the wallel waa a card from beginning to crop up in the sintion and I said, “If you
TESTIMONY 1 then — Mrs, Malm was right at _Wa scene and she was b __ A ,—E Senate, Whether It was 3 credit card would to have u little privaicy to write thia
OF the woman who had called the communications center. } mnu-nﬁ nnag remember, but is was u United States statement, T will let you in the Selectmen's office,” |
DOMINICK J. ARENA She alio was renting the so-called Dike House which is beighc .E.ﬂﬂﬁksﬁ Rosemarie Keough as an em- took him {o the Selecimen’s office down the hall.
about 100 feet, 1 believe, from the wnﬂﬂﬂ.ﬁ—haron her if nwi M led States Senate, I returned to the private car, drove back to the ferry
Before: her husband had a bathing suit in the . 1 went to 3 ki ..mﬁ hotel room keys and they were for and got back into Dr. Sell's joep at the other side. 1 do
Hon. James A. Boyle, Justice of the the house, changed into her husband's bathing suit and th ﬂun Dunes, the Katama Motor Inn, | sealed believe that w Registry inspecior was there with me, We
Edgartown District Court came back to the water, Do you want me to continue -_sno_.unknn k up und this wes brought in to the share bl w_n—._naun over on the ferry st the same fime,
s on? | 0 [ got back they were in the
P mund Diais, District Attomey fot the -Q Yes. § beliews after John Farrc fft the watee  jumpod back car out: 1 ‘might sy the moaman e i (e
Southern District of Massachusetts, A 1 entered the water from the right side of the bridge and Watey and came out of the water and came the car—I wasat the scenc for the entire time becsuse | had
Armand Fernandes, Assistant District Attorney, swam oul to the car approaching the cur with u littie bit wwﬂ_..s the land. z...ﬂr-...a this once ugain | smw that we beon — we were trying to notify the Registry officers
Peter Gay, Assistant District Attarney, of difficulty when 1 got to the car bewsuse of a sirong e:&h%ﬁ._uw keeping the people from coming over the Unfartunately neither one of them had a radio in their
for the Commonwealth, tide. 1 attempted to go under a couple of times and et il the other side %6 the body car. They have to be notified of # fatal accident. This
Thomas Teller, Clerk of Courts tried to see if anybody was in it, and must admit that | il car were out of their view, but at ihis time, just place was getting jammed with people and was cna..uaE_.-
Helen S. Tyra, Temporary Court Officer coulil not sty under snd stey with the car, So, while -nn ul _._m__n-h_...n John Ahlbum, the owner of the Depot 4 hazard overall,
Sidney R. Lipman and Harold T. McNeil, this eperation was going on | was with the car, as | said, betivhiod ice Station had arrived at the scone and | 1 told John Ahibum, the owner of the service station, “I
Official Court Stenographers. 2 few moments later | just don't know how lang, : ak ooy by ..._-E s 1 got up on the bridge, and 1 don’t think we can gol ahold of the Registry. Get the
Officer Robert Brougier, Br-o-wg--e-s, another officor He Em -ﬂeEza_ “ this was Senator Kennedy's car, and car oul as soan as you can and hold it in the station.”
Edgartown, Massachusetts of the Edgartown Police Department srrived. 1 think he v s 1o me, "1 just mw him down by the ferry When 1 returned I found that the car had been righted
Wednesday, January 7, 1970. artived al the same time with Chiel Antone Silvia of the K-.H&.«u.- rﬂﬂﬁ ac._t time “..»ﬂ?oc&a Tight Lo M, in the water and there wis a Rover-type vehicle which
Edmrtown Fire Depariment, Lawrence Mercier of the - ottt the intent of advising belonged 10, 1 think, Dr. Sands. The Rover vehicle had &
DOMINICK 1. ARENA, Swom Edgartown Fire Department, a John Fairur of the Edgar- ot officer, to send somebody dawn to winch on it and the winch had » cable which wus
town Fire Department. They all arrived simultancously *.n_-uun& lainding to see if they could find Senator attached to the car and through this process they were
and while 1 was sitting on the car walting for them, | | Q@ What titee o thia-sbout® bringing the car out on the right side of the 6. As
. had taken mysell and =t on the car; | shouted up to A Now, Hme once aun_b_ uld b It came out of the water, m and Jahn Ahlbum went
Officer Brougics to gal me u listing, n Tegistry lsting on ey o o .!_. have to say it would have to the car, | apened the door and reached into the glove
A Dominick 1. Arenn. the licenss plite number of the car. | observed John Hme bt AT o ut | don’t reslly know how much campartment (o iry to find & registration cerlificate.
Q And your vecupation? Furrar putting on his scuba equipment. T observed equip- “Ho is here.™ ._.__-._-nwr_.-»a. when 1 called her she said, | faund w small black pouch which contained a registra-
AC qu Police, Edgartown, Massichusetts. smint up: thiore. | shiouted out thet - & der’t remsber il Gl 5 Mrs, Albocter. She meant the Lian certificate and | think the glove compartment con-
Q And were you so occupied, Chiel Arcna, on July 18, whother 1 said, whether anybody was in the car, but | phone and 1 Btﬂﬂ. nm foitaf 0 2.8 he got on the tnined some maps and small personal things, | cleaned
19691 do know fhat in very shorl time Roberl Hrougier came  sosing Sy olon g ) the efféct that “1 am somy, | the glove compartment out, took all of that stulf out
A Twas, back and sald that the car was rgistered to Edward Tovo and (& DOW, your car was in on accident over with me.
Q And for the record also, your legal address? Kennedy, T e ey is dead.” He said, I know." The Registry men were there ond they were taking
A My legal address is Cooke Street, Edgartown; Cooke  Q How long did your attempt to get into this car last? Ho sl an you (ell me wus there anybody else in the car?™ measuremonts along with myself.
with an e on the end, A | would say it couldn’t have lasted much more than ten 1 ME.. "Yes. N Alfter it appeared that the car was well In hand |
Q Now, Chief, sometime on July 19 were you summonsed or fifteen minutes. After 1 tried to get into the car | said, “Are they in the water? designated anc of my officers 10 stay with the Registry
to so-called Dyke Road and Dike Bridge? tried to go back o the shore line and | had become a “.-n IE.. “No. = masn, I retumed to the stntion.
& Coud 1l us what th hat clrcumstances? o g o gt glomy B s i mﬂm_n.n.-uﬂ A To.yunt &1 s I the o
Q you tell us what time, under what circumstances’ of the pilings of the bridge and made it back out o the . . return; th the driver. | thi e
A At approximutely 8:20 a.m. a call wos received at the oar m « And | would say from the time that I got out 1 =aid, s.u..:r_ NE. like to talk to me?™ back. Pl £ ¥
Ed, Police Dep from the Dukes County there to the time that Brougier und Farrer arived it was He mid, I profer for you to come over bere.” Q Was the nnm..i inspector with yau?
Ci i Center ing a car overturned in within 20 minutes, | would ssy, I had the opportunity to ask » resident over there, Dr. A Molln and Kennedy were there. | thidk they were talk-
-._-un—.l.-nnq near the Dike Bridge on Chappaquiddick 1s- Q What happened after they arrived? Self, to come there to the Chappaquiddick ferry landing, ing to mo, Wait n minuto. I think George Kennedy came
Tan
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ere. Wi didn't know where it was, but he was positive he had
wn.lwﬂ ﬂ-_w__x “u..:n ——n__-_mM‘:wav&n Molla stayed there, We one. 1 made & check by phone with the rogistry to Q W..E; manner that something hud happened. A | think T have it.
Q About what time did you return to the station for the canfirm that point. A On e mw _-w 10 &my else who altended that party?  Q Have you that stutement?
st Bk m %h.n.n.w- L one -0 omcioresfiol ik Enﬂa-.“%s -w.mw.."?g E_ﬂﬁe—_sua_nnh.ﬁx"oﬁs-‘-ﬂw__u wa-I A ._.u-.ﬂ_“?ﬁ_hoa-.ﬂ.::ns_zhg the dsughter and a state-
q ,-before 1 made o s i . men
A —__J....Wx_ say probably quarter of 11:00, maybe closer to b En_m would have fo meke out the motor S_&eﬂ_ Q Al ..._urh.-n.a_.u_ ﬂrwa.r_wuu*n:g&au that, most of those Q Could uﬂﬂ foio -ﬂe!r-u-_. Ewunﬁmﬂsa like.
00, ) e ni
Q About &n hour afterwards? violation slip. A 1 think all hod left the island. A All right. This is from Sylvia R. Malm; she is the mother
i ©Q At what time did you prepare & citation? : o . of the fi A
m ﬁnf- there this time? A 1 was in the midst of preparing one, yes, sir. | started it. Q Did wo...:..-zd any nﬁ.wnq—r“nnsil&_.ﬂ_ov with either Mr. bty Eu“ﬁ“aeuawnh: aﬂ“ﬂhﬁnﬂbﬁqhﬂr,ﬁﬁ .u.h
A Now, | do recall that, T think Gargan was in the corridor m >=u._ _.m__a u"v Tﬂuﬁﬁ ol T R an:a.s_..a o My n._a-u....a._u. apern the motor vehi- uwm...a_ﬂms_.s... the waler by the bridge, 1 called
5 -u,o:_q.n__nq.uw__ P T family attorney and that he would be back to me. A “E___W.ﬁm%nu_ i, eoll, Mr. Gurgin called as 1 uaid, | st e lncssion The nmn;“..ﬁ..r..h.. ﬁwﬂﬂﬂﬁ
A lam "1 really don’t. 1 think he was dressed in the  Q What time did be leave? to got -mﬂE of w..an.t-Mu_.”mm Ehw hadn’t been able the message. Sometime during the evening before | was
same Kind ‘of sport clothes that the others were dresssd A 1 think he left close to noontime. Wenited 10 know i1 Sonld fald ap _-_u the time. thoy aware of & car going faster than usual going toward the
in, but 1 went to the Selectmen’s office and Mr. Mark-  Q Did he leave with Mr, Kennedy? sid it was too late, I had -En:ﬂ-ﬂu ._n.—:_n fonges g A Dike. I have no idea of the time. 1 think | went 1o sleop
hsm was scated sl the desk and he was just about A Mr. George Kennody? and 1 called late that evening to inform Me. Motbmm sometime between 11:30 and 12:00 midnight, but | do
finishing writing something and he told me that he had ~ Q Yes. with him, but 1 that | 'was snuing a citation | The Sen not know the time. 1 heard nothing during the night. We
written this , that the Semator had dictated it. He A " nEﬂn_w‘mn..“._-natﬂcn Bﬂﬁﬂ-ﬂ.ﬁﬁuﬁ-ﬂcﬂﬂe Carrall to. 0y could Jet him know that and 1 ﬂ.-&n --B-Bh —_.p”n wm_qa au!ﬂ.ma and & night light was burning all night.
hod written it out, hink RITANE Chief citation to him ‘. ould forward an ve a stalement from Syivia A. Malm who is
id, “1" irt writing, do you Q 1 want to se& if we can refresh your recollection, by frie ] |
ruiad “ﬁ.“w“:ﬂ!: Tae Hﬂ.hm“ﬁﬁ .“.ﬁ _Eu%a__-ra Breta. Am Yol s B left af 12:00, 12:30, or not Q ”ﬁ.ﬁ?ﬁﬁzﬂ did you have any further conver- bed ﬁﬁ"wpnmnsmmﬁ &EE&:F: 2 —m.ﬁ L«.-anﬂ
s AL Lol B high in i i e Joser to 3: - Markhium. 11:00 p.m. to 12:00 midnight, looking at the clo
Thalcs, una for the Serstos; ane for yseil: A 1 know he loft closer to noan. 1 was ssked to hold the m uﬁﬁﬂﬂnﬁw&%ﬁ with any of that group. Sokoee ¥ Sl iy R e oo v
1 went back into the room. | showed him the copy and statement until they contacted the family sttorney. A Wilh gy oF toat ot 1 heard & car going fairly fust on the Dyke Road. |
while he read it 1 read my copy. He didn’t read it out  Q By whom? 0 T8l yon scens my s OB Ief Areak sl T didn't look out the window, so | am uncertain of the
joud and he dida’t make any comment. He just mid, A Mr. Mackham, — purposs of ths romed 1 WOl oot and for the  direction, but thought sl the time it was heading
S ettt oyl sl O QM MRSt i & P AT et Ll U S
M”ﬂn w—aﬂﬁu_..mw B e e Y e were able to talk to Burke rm.ﬂ-_.h__a As | recall, T thi + A -.u..n__.h- shows the i ion of Ch iddick Road boys at the door .r_ﬂrﬂ my Eu:.ﬁ.a”_.mmu»wh.nir e
g B s we g0t . S o o 50 < pe” e o B ot e e o o o B i WLl St B T e v
A All right, ressure in my of an '8 3 5 o] Do s 4 .
2 Duﬂ“ b u-mn_h-w.: —!ﬂ»ﬂﬁﬂ ﬂ"-“u—ﬂu.ﬁ: away mﬁeﬁ-ag mw.ﬂ-«"aﬁmp_ ; unﬁj.g Tongor old back 08 Q H-“uu.-rﬂ known as Cemetery Road? M _u"&uuﬂunﬂ“-“_hﬁa“ﬂnuﬂhﬁ “a_q»&uuﬂ_ﬂa wnu.““»ﬂﬂ T1:3%:wd
Al sorry (o say er [ co) W 2 ormatio revealed it. i g ,
1 didn't think there would be any need 1o keep it. 1 had  Q You released it? A It may be known us Cemetery Road, that i truc, sir. SR s s, 1 et o Lo mther Be 1
Wi vead it A Yes. et A (Witness complied.) ¥ mother was very vague about the time and said that she
Q Did they s any of thesesatementst’ : D Yo o - flamooa, ‘Tha acciant el vl MR. FERNANDES: Your Honor, I have & sories of foubnt [f was clase to midnlght, os sho mid in this
. - “ Ll - 1 A
Q But the handwritten statement by Mr. Markham wes ﬁ.ﬂn Eﬁ“ﬂan_u_nnma. t ol did ok w.&d the license data. ﬂuﬁ.ﬂi-u”-.“ﬂmh F#ﬁﬁuﬂ.ﬂnﬁ:ﬁhﬂﬂ. i she heard the car engine peb et sl 1 Pt
thrown away’ 3 et moecwm cortainly would introduce them, 1 Ho E...su.EEw_w- g
A Yes A No, I hadn't the lcense data yet. . H.W - | am sure your Honor ) How old is t ter?
Q And the typewrition statement you made part of your  Q You lsued a cifation subsequently charging leaving the ; THE COURT. Do, you wiot hem marked? & Jiak st i & collegs shdent, probably 17.or 138,
report? scane MR. FERNANDES: Yes, for the recard. You know where she is uf now?
A Yes, sir. sl el 4 A I think she i
a DAl you resd that statement? Did you read it at that  Q s e g nﬂ.ﬂﬁ“_ﬂ.wuaﬁwqi , ﬁu!mm____uw All tight. These were Intraduced in ok #he & in Lebanon, Peansylvanin. That iv where
time after it was prepared and "uuaw not: repoite accident soan 5 ¢ .:m COURT: 1 didn"t notice an; in that Jett
>ﬂﬂ._n§u=-§ﬁ3-n=&a taneously. \ w.zo.-r._ n't, - — ﬁﬁzﬁtﬂmu.mnﬂaﬂgg_gi_z which ind} SatEnri-qEnnEﬂ.ﬁ._.“..au. or
Q After reading it, did you have occasion to ask the Now, EXSX. OV PR L J .—.ﬂ.mnvMﬂcDH. Give them a number Q (By Mr. Femnandes) If [ may, your Hanor, | thought she
Senator any mose questions, or Mr. Keanedy any more  you feleuied the statement? 1 MR. TELLER: Numbers 15 thraugh 25, ﬂu.._ﬁ-.u..-n ﬂnﬂﬂ.rﬂﬁn iy & _wﬁunn SPRST o
A No, I don’t think 1 did ssk him any more questiont. Q Were you able to speak with anyone who attended the | (AR ERRE anhnd Bl No, 13:25 lachusivs ) A She said, I didn't look out the window, so | am uncer-
Q 1s this the statement — 1 show you the statement fo A ..ﬁ" you -uwu.u“_,u"_u &sn"%"u..-__ i e THE COURT: Yes ave a mament, your Honor? ﬂ.....u &u.u ”zs ._huﬁn, but thought at the time it was
Chief . i arked, your i only talked d Owar Dike,
ugsﬁuﬂ- wb—--ﬂopwn_:rsn.v:.w-“.-. P = as 1 said, I didn't know about the party when I called m m,wh —__-u&w ) Did you speak with Mrs. Malm? Q She indicated this was the only light that would have
THE COURT: Ts there an exhiblt number on the back? her, but | called Rosemary Keough around probably W e ol el ol
MR. TELLER: Yes, it is marked on the back. between 12:00 and 1:00 at the Dunes. I had this key facaid you ask her whether o not she had seen or A Yes. Let's see. | read in bed underncath an open win-
THE WITNESS: It is Exhibit No. 2. number. | advised her that we had her pocketbook. 1 oya A e dow which faces east from 11:00 p.m. to | 2:00 looking
MR. FERNANDES: I'm sorry, know the reason why I called her in the beginning was n._h-r i!hr-uuuﬂn-ﬁﬁnﬁﬂionﬂhg at the clock before 1 turned my light out.
Q (By Mr. Fernandes) Is that the that you were to motify her abaut har pockelbook and xlio to soo if roolection oand suidniglht.  That s what her best  Q Is this the house? And 1 point to n hause which is
b e T el T e e ML S ool
. this is in essence the same statement, wir, N | B 1 is- ouse, yes, sir.
e e et g0 o, 7 0 T T [ | S e o 0 T O3 B TR cout o e i
: . a
A N.w_: typing probably took place sometime T -.n..uﬁ -Jh e thoak amd sorietime Mbw el m n.“.ﬂ.w Wﬂhﬁb&hﬁa . o E..:c.. the left, Is there a house across
ad 3 Tetter picked it up. : A Yes, there is o ho
O A e M e R el but I s quite sure @ Tid you ask how it was her pocketbook wes in the Q This, [ ik you sid was 100 feet? e tisa dingonully scecs the stroot om the
that Mr. Murkham snd Mr. Gargan were hoth in the automobile? QA Bamhhn-n.kuiﬂ-_ﬂqﬂmun&u Q Do you know whether that house wes occupied during
b | e i E R 4 SR e XL
selfl without them bei nt. [ just copied it. g S cs, by A th,
Q ﬂ_v.e.aﬁ uw-ﬂﬁ:%n:._nm r_n__.- nnedy, did you make note A I am aimost positive. | ssw n man walk in the office and M Mﬂﬂ the bridge Q Did you have a conversation with her?
of amy injurics or bruises? walk out with the bag and probably subsequently ho QAR whesher i A 1 had a conversation with Mirs, Smith and she stated she
A Hio Injuries. He just appeared to be very deprossed men- oke 1o my clerk snd subsequently I saw pictures o ooy ot Mk woco suy:lnkty 0w thiat day, had a night light in one of her children’s rooms which
1ally, but 1 noticed no physical injuries. rles Treiter and | would swear he was Lhe one. ! E_u.n._ E:wﬂh i she left on all night. This was on the roud side of the
Q To Mr. Markham? Q Did Miss Keough state she was coming fo pick up the __nw R had u fight on in hor house. 1 think house,
A No, sit pocketbook or was sending someone? daughter was in her room reading, which Mrs. Melm  Q Did she hear anything?
o To Mr. Gurgan? A She said sho would have it picked up. ﬂ.E reflected an the roadway. A She said she did not hear anything.
A No. g Q Did she say she know what happened to Miss Kopechne? m qﬁ__._zE time? Q Did you confor with anyone cise?
Q Did you have occasion to huve any Further conversations: A No, but | could hear her say they wanled to know how : Eﬁ“__nn gove & statement, 1 think if | remember A With anyone cle?
with the operator of the motor vehicle at that time? to spell Mary Jo's name 1o somebody else in the room ﬂn.:._:.___._ tome time after midnight. I'm not mally Q Concerning the accident, other than what you have
A T7 1 recail | asked him about his driver’s Heense and he and she didn’t ask why 1 was asking, but | assumed just Q “.n:.u nwrn.__n | have it. lready tolit us?
SL‘M“. ve that statement, would you check your A No, sir, these are the only people that lived on (hat




Q By the way, wus Mr. Look ul the scene, the accident
seene?

A Yes, he was at the nccident scene.

Q And whether or nol had o conversation with you
ubout the car that was removed from the water?

A He didn't, Al the time he said something ahout he had
seen some people al the intersection the night belore.
Later I found out that he hsd talked to Officer
Brougict and sald thut he had thought he had seen the
same car ut the intersection the night before and as a
yesult of this I took a statement from Mr. Look comn-
cerning that car.

with, respect to the condition of the approaches to the
bridge from the point viow of what 1 would call general-
ly safe driving cond 1 having to do with what, one
might say, were the hazards of motur vehicle operation on
the approach to that bridge. .

We ulio have u study by Arthur D. Little which substan-
One, for example, has to do
with the problem aof suryi i rsed gutomobile
with which | understand you are not coneerned.

THE COURT: | hive not allowed and there has been no

testimony in that connection.

MR. HANIFY: There is snother aspect of that repori
which s available and will be separated from the report,
and that report deals aguin with conditions on the highway
in the vicinity of the bridge and envisages Lhe problem of
approuching molor vehicles under va
ticularly showing what can be seen with the Jights of the
motor vehicle, and the third, this is again bearing upon the
problem which 1 motor vehicle operator [aces us he comes
upan the bridge without warning, ind the third aspect of it
was the fer af reducing to sffidavit form Dr. Watts'
testimony as | indicated | would yesterday,

Now, this material, these reports we presently have in
the form of sffidovits and we were nddressing ourselves
just shortly before T came over here to getfing these affida-
vits in such form thst we could submit them to you at an
appro time. They will cerfainly be ready by tomor-
row morming and, your Honor, they arc relevint ond gor-
mane to ‘the problems that you may fuce in connection
with the case.

THE COURT: 1 will be plad to have you offer ihe
-51.3_:“ and | will be giad to study them and make

@ Mr. Kennedy never told you how the car went over the
bridge?

A No, he didn't; no, sir.

Q Did he tell you that he had spent some time trying to
remove (he body?

A If 1 recall the sintement, it was only — the only thing he
even mentioned about the sccident other than to say he
was the driver was in the statement.

Q Did either Mr. Markham or Mr, Gargan indicate they,
too, were at the scone?

A They never said anything thut day, no, sir.

Q Did they ever say anything to you about it?

A Na, sir.

Q Did Mr. Kennedy ever tell you how fust he was poing on
thut road?

A He never told me, sir, but he submiited an nccident
report in which hie stated -—

Q The registry repart?

A - he siated 20 miles an hour,

Q This is the same report Inspoctor Kennedy had?

A This is a report — 1 don't know if the Insp had it,
but there was an operslor’s teport he was required to
file with me and the registry.

MR. FERNANDES: | hove no other questions of Chief
Arena, your Honor.
THE COURT: All right. 1 know a2 good desl of what
you already suid has besn made public, but what has
been sajd In court here is not to be disclosed to the
ublic.
m,mm WITNESS: Yes, sir,
THE COURT: Well, as fur as | am conceérned, you are
excused,
THE WITNESS: Thank you, sir.
THE COURT: Do you have anything to say to me now?
MR. DINIS: With regards to the Chiel, no, sir,
THE COURT: We will have 3 recess.
(A brief recess was then taken.)
CLOSING COLLOQUY
Before:

Hon. James A. Boyle, Justice of the
Edgartown District Court
Present:
Armand Fernandes, Assistant District Attorney,
Peter Gay, Assistant District Atorney,
for the Commonwealth,

Fdward B. Hanify, Esq.

Thomays Teller, Clerk of Courts
Helen S. Tyra, Temporary Court Officer
Sidney R. Lipman, Official Court Stenographer.

Edjgartown, Mussschusetts
Wednesday, January 7, 1970

THE COURT: Well, Mr. Hanify, we had some discussion
the other day, you made mention something about you
wmigh! have some evidence of some type thal you might
will he very happy to hear it from you
and tell me what you have, and il 1 think it is appro
ta sceept it.

MR. HANIFY: Thank .w.oz very much, your Honor, May
1 autline it to you hricfly’

THE COURT: Yes

MR. HANII Yirst of all, we would have the ovidence
of an experl wilth reference to the bridge construction,

on whether or not 1 would decide to put them
inlo evidence.

MR. HANIFY: Very well, your Honor.

Now, would you ke us to bring down here the nctual

mnc«._n who made the study?

HE COURT: | don't know, Why don't you show me
the affidavits first. Now, when will they be completed?
MR. HANIFY: They arc substantiaily completod now

and 1 would think we could have them over for you by 4
o’clock.

THE COURT: 1 am aboui to adjourn couri until toior-
row morning at 9:30, but if they are brought over lo Mr.
Teller's office | will be here between 6:00 and hall past
6:00 tomorrow morning and | will study them and in court
at 9:30 1 will make s decision whether or not fo admit
them in that form, or whether or not to substantinte them
by personal testimony.

MR. HANIFY: 1 think you will find that the gualifics-
tions of the people who made the affidavits are adequately
set [orth with respect to their expertise und they are pretly
much self-contained documents, which speak for them-
selves,

THE COURT: Da you by any chance have an enginesr-
ing survey of the area of the bridge?

MR. HANIFY: | do, your Honor.

THE COURT: 1 would like it becausc we have none in
the evidence.

If you talk to Mr. Teller he may he coming in here
somelime later tonight anyway, and he cun let you know
when his office will be open, if you don't get in here
before his office closes this affernoon.

MR. HANIFY: If[ had known but a half hour before

coming over here thal you might be interested n them
at this time | perhaps could have brought them over. They
are complete documents. 1t s just a matter of putting them
in final form,

THE COURT: | am not going to do any morc studying
today.

MR. HANIFY: I sm sure your Honor is alert al asy
time.

THE COURT: Thank you. We will sthourn until 9:30
tOmMOTTOW MoTming,

(Adjoumed until 9:30 o.m., Thursday, Junuary 8, 1970,)

COMMONWEALTH OF MASSACHUSETTS
Dukes, ss. Edgartown District Cournt
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FOURTH DAY
INDEX AND OFENING COLLOQUY

wo_.m.mwnu James A. Boyle, Justice of the
Edgartown Disrict Court.

Tdmﬂ.uuu"ﬁa Dinis, District Attorney for the
Southern District of Massachusetts,
Armand Fernandes, Assistant District Attorney,
Peter Gay, Assiitant District bznmw.qu«r- e

Teller, Clerk of Courts
ﬂﬂaa.m. i it a_ﬁ“__h.._M MeNoil,
akmsi R e A et Conrt Stenographers.

Edgartown, Mussachusetis,
Thursday, Jnusry 8, 1970,

OPENING COLLOQUY

THE COURT: Mr. Stenographer, we will nocept Exhibit
No. 26 %Eﬂu Offer of Proof on behall of %ud!,n M.
B broof. marked Exhiblt No. 26

URT; You note Exhibit No, 27, Affidavit of
gﬂw_.msm.no a.w Watts J-S@En as testimony and made
of the record hereaf.
Ifidavi _ Robert T. Wutis marked Exhibit No. 27.)
%ﬂn&rﬂ.ﬂn Exhibit No. 28, Affidavit of Donald L.
Sullivan is accepted &5 testimony and made u part of the
record hereof.
Affidavi Donatd L. Sullivan marked Exhibit No. 28.)
. .-.:.mannm.msﬂ Exhibit No. 29, Affidavit of Eugene =.vu
Jones s accepted ax testimony snd made a part of ¢
record hereof.
Eugene D, Jones marked Exhibit No. 29.)
gqﬁm&%ﬂwﬂ _.w-.EEn No. 30, being & pian of Dyke

Road,
(Plan of Dyke Road marked Exhibit No. 30.)

.—.m-m Wnucﬂ.—." Exhibit 31, Attested Record of Proceed-
ings in the Court of Common Pless, Lucerne County,
Pennsylvania.

ecord of Proceedings, Court of Common Pleas,
ﬁﬁu&ﬂﬂgﬂ , Pennsylvanin, marked Exhibit No. 31.)

THE COURT: | see no need, Mr. Hanify, for the boaks.
They refer to abstracts in the affidavits and so | return
these to you.

. HANIFY: Thank you, your Honor.

2_ :H.H COURT: Now, It will be helpful to me and to S_h
tecord H we had a description of the Oldsmobile wi
particular reference to lts width and its length. To my
memaory it aﬂ«.p.mmw.- ...h.w“,“.na in the testimony and

accept an as lo .
_JE‘___E s-.r for a better understanding of the record and
there be submitted _mw_!.suc@nx some kind of a plan or
map of the island of Chappagquiddick. I just have s memory
Eurﬂ.num_#ﬂm-i’.:nu«.ﬁ._hw.v- the department of the Town
of Edgartown hus maps which show the roads and the
beaches rather in nﬂ e We ﬂﬂaﬂ.ﬂ.ﬂ.ﬂ. oblain them locally
n or the Common
n!ﬂmmummﬁwﬂ There is an excellont map right now J
the so-culled jury room, several on the wall us a matter o
fact, which has something to do with the plinned develop-
ment of Dukes County, something to do with the mnE.m
omic Commission. Unforiunately, they are large, but _._
contain the genersl idea of the shape of the island, n_un.,ﬂe
the island, the ferry, the road to the ferry running ail
way by this mﬂ.:mn.-n.h.u sa-called Dyke Road, the bridge,
led each.

.wnhm.m-?z_m” 1 will assume that respunsibility, your Hon-
ar. | will oblain one for yousr Honor, which will probably
be one prepared by the Engi ing De

THE COURT: Anything pw-.-“BE<q-v_n helpful in that
1 would make a part of the record,
.ﬂﬂm" Sﬂn_u.. Does nm_. Honor wish to give it & number
at this time as an exhibit, or will it just be marked when
you receive it?

THE COURT: Well, 1 can give it a number on your -

assurance that you get it.
K:.nm_hﬂm_w4o__» _.-ﬂo»ﬂ_nq -ﬂﬂ-u”e M.oﬁ Honor.
THE : Give it next nu 3
(Map. &nnm“_wm uiddick Island marked Exhibit No. 32.)
MR- :%@“ 1 assure yoir Honor | will endeavor 10
get u description of the Oldsmobile along the lines you
suggested, length and width and perhaps that can bo given
u number.
URT: All t. Give it the next number.
sa.n.:m nw._ af Qaﬂ_nhw_a? marked Exhibit no. 33.)
COURT: ! think that is all we require of Mr.

Hanif! d Jui Clark.
!m. sm—_rzu...aﬂ Thank you, your Honar,
MR. CLARK: Thank you, your Honor.
THE COURT: At the moment.

Cook Coun
““_...__in. where ..ﬁ_w -!E-.:puu._ .ﬂ% F.w-
traumati f was
.—.«uss-...n-ﬂ- uoﬁaﬂ. 1 huve been in practice for 21
yeans in Hyannis in the of general medicine.

1 am a Diplomate of the National Boards. I am also a

thout success. H driven 1o the fermy

"qu_ the _ELB hod, ﬂnc”_i"n. He went to his hotel where he
t fitfully until 7:00 a.m.

_inn-q._”-:uui:on revealed his vital signs und neuro-

over
erior cervical musculalure with tenderness over the
%.Mruuh._ sixth cervical veriebrse (the area just sbove the
nape of the neck), motion of his head was fimited and 1-“
pocomplished with difficully, tenderness and soreness o
the lumbar arcs without radistion. . o
Diganosis: C i i and of the
scalp, scule cervicul strin. The contusion of the vertex
was demonsirsted by tendemness and o spongy swelling at

of the tho top of his head. The abrasion over the right mastoid

Department of Public Works concerning Chapy
Taland.

The avute cervical strain was substantiated by
Mu..&. studies which showod a loss of the normal cervical

- H.r‘

lordosis, which was due to spasm of the cervical muscula-

ture. The diagnosis of was upon the
foregoing objective evidence of injury and the history of
the & y loss of i and retrogade amnesiu.

Impairment of judgment, and confused behavior are
symptoms consistent with an injury of the character sus-
tained by the patient.

._.n_nﬂwq.. Bed rest and a muscle relaxant.

July 20, 1969, 1 was in contact with Senutor Kennedy
‘by telephane on this day, and ss there was no change in
his symptoms, | advised him fo continwe bud rest and
planned to see him on the following day.

July 21, 1969. 1 went to the home of Senator Kennedy
ond found his physieal condition 1o be unchanged. 1 recom-
mended at that time that we X-ray his skull and cervieal
spine, und this was sccomplished later al the Capo Cod
Medical Center.

After reviewing the X-rays, in which there was obvious
ovidenco of an seute cervial strain, T fitted him to a

cervical collar, The reports of the roenigenologlst are
ottachied hereto and made o part heweof ax Exhibit A,
Buocause of these findings, | felt thal neurosurgical con-

. On Iuly 22, 1969, Dr. Brougham und | visited the
Semator at his home, and o complete neurosurgical consul-
tation was accomplished. A copy of Dr. Brougham's consul-
tation note, which is » part of my mcord, s sttached
heroto and made a part hereal as Exhibit B.

As 1 result of his ination, Doctor B h felt
that further studies were indicatad.

Accardingly, an July 23, 1969, a technician and T went
to the home M& wouuzwm __nb..___.GLu and did an .__nﬂ__«ﬁnn.
cephalogram. <opy . report is attached ta,
made a part hereof and marked Exhibit C,

In the afternoon of the sme day, Doctor Broughum and
1 went to the Senator's home, where o humbar punciure

. was attempted but was unsuccesful, There were {echnical

difficulties here due to an old injury to the Senator's
lumbar spine.

This was the last time that | exumined Senstor Kennedy

. but T was in contuct with him liter and found that the

itiffness of his neck continued well aver a month,
Robert D. Watt
Then personully appeared before me the above named
Robert D. Watt and mode outh that the forcgaing state-

ment swbscribed to by him is true to the best of his
knowledge and belief,

Robert G, Clark, Jr.

. Notary Public
My commission expires Feb. 26, 1976
EXHIBIT A
CAPE COD MEDICAL CENTER
Incorporated
Hyonnis, Massachusetts X-Ruy
T75-849]
X-may Report
Kennedy, Senator Edward 7/22/69
Dr. Want

Skull studies were made in the usual four positions as
woll as an ex for the base.

I saw no definite evidence of fracture or depression.

Incidontally, (he squamous suture was ruther prominent
on the right side.

In general, the psranuml sinuses as well us both mastoids
were clear, the sella turcica was sormal in size and contour
and theie were 1o intracmnial cakeifications,

CONCLUSION: Negative skull

E.W. Bejumin, M.D,
Radiologist

CAFPE COD MEDICAL CENTER
Incorporated
Hyannis, Mussachusetls

X-Ruy

X-Ray Report T75-8491

Kennedy, Senator Edward M. /2269
Dr. Wanl

inc Studies from the first to the seventh were
negutive for Tracture, compression or spandylolist hesis.

The only finding of note was marked straightening of
the spine in the lateral projection.

CONCLU; : The studios of the cervical spine were
negutive for fraciure,

The only finding of interest was the straightening of the
spine in the lateral projection, indicative of rather marked
muscle spasm.

E.W. Benjamin, M.D.
Radiologist

EXHIBIT B

KENNEDY, Senatar Edward
This patient was given n neurolagical examination in the
presence of Dr. Robert Watt as o rosult of injurics which he
inod in an cid which ooccurred on

Tuly 18, 1969, In describing his recollection of the events
occurring at this time, he states thal he can recall driving
down u road and onto a bridge, and has some recollection
of the car starling of{ the bridge which he thinks wis u
realization that the car bad struck a beam slong the side of
the hridge; however, he remombers nothing medintely
following this; has no recollection of the car turning over,
or of -.ﬁ.. impact of the cur ugainst water or any solid
object. There is & gap in his memory of indeterminuble
length, but presomably brief and his next rocollection is af
being in the front seat of his car which was filling with
waler. He somehow escaped from the car, but does not
know how he did this. He states further that he can recall
making repeated efforts o pet back to the car by diving.
Subsequent events are inn hat f ¥
-.nwmnw_on with un impaired rocall of their exact time relation-

I

July 22, 1969

On awakening the following morning he was aware of
n in his neck which extended up both sides of the neck,
Was more pronounced on the right side extending up
into the sub-occipital ares. There was alio stiffness and
pain in his neck, the pain radiating down into the trapezius
area bilaterally, and into (he scapulse, but without any
radistion of pain into his arms. On several occasions he had
intermittent numbness in both hunds, but this cleared with-
in the first twenty-four hours. He had o genernlized head-
ache, but with local tenderness and swelling over (he top of
his head, and over the right oceipito-parietal Tegion,

He also had & strange sensation in both ears which was
difficult to describe, but which was not wcutely painful and
which cleared after about twenty-four hours, His headache
clexred Enr_c: but he continues to have puin and stiffness
in his neck agaravated by activity and tuming his head, and
ut times when the neck pain becomes mare pronounced he
will experience the headache, He has worn u cervical callar
on the advice of Dr. Watt, und has obtained some rolicl
from this. He has noted a tendency o fatigue easily;
however, he has had no nausea or voiniting; no vertigo; no
-NMEEL attacks. He also had lncressed low back pain, but

is no radiation of pain into hin legs. There is no
disturhunce of vision,

The past history is non-contributory. There is a previous
history of a severe buck injury for which he has worn a
back brace for 4 number of years, and he was wearing it st
the time of the examination,

Neurologicul examination: At the time of this examina-
tion the patient is alert and fully oriented. Speoch is
normal. Examination of the sculp rmeveals n zone of tender-
ness approxi ly 3 em, in dil oaver the mid point
of the vortex of the skull with slight elevation of the scalp




the surrounding tissue in this zone. There is also an COMMONWEALTH OF MASSACHUSETTS
Hﬂu&-t«ﬁggnngga&sa?&agziﬁn Dukes County District Court of | Vi ne ‘N OF Page 52
right mastoid extending upward und medialward from the Dukes ﬂﬂmﬁ- AND D SUA this time that one realizes (hat the rosd over the bridge
tip.of the mutold, » distence of ...hﬁ._u,s 4 n:.cﬁ 5_“ No. FACTORS B N T ¥ ACCIDEN] ...._n_n____&_rh_ .ol the braking test on a dry fridge,
top of zone which e seni o re there Boot 3= ] B and  allow| oF o reasonable reaction time, it is
P ﬂu«-wﬁ»ﬁﬁfg of Ean skin which is 2 em. in length. AFFIDAYIT OF DONALD L. SULLIVAN During the night of July 18, 1969, we have sssumed opinion that braking only will not prevent a car in -D:.ﬂ
Light pressure in this ares causes pain extending wp into that the weather was clear and we have been unuble to find position, traveling at a speed of 20 mph, fram Eoing
the occipital area as well as down the right xide of the I, Donald L. Sullivan, being duly sworn, deposc and ﬂ_“n.. snyone who can tell us whether or not there was a ground aver the rail.
neck. There is no occipitul tenderness on the Jeft side. 1. 1 um a resident of Massachusetts, living ut 17 I fog or haze in the vicinity of the bridge on this particular ®When (he scaled headlight intensity pattern i et
There is limitation of extension of the neck to upproxi- Valley Road, Concord, M and wm -—. Y by ovening. There wax a moon. A calculation of on the plan and elevation disgram of the approach road
mately one-hall the normal range. Flexion is carried out  occupation, em ed by Arthur D. Little, Inc., Acorn moonsel Tor the latitude and longitude of Chappaquiddick the reason for scquence of events oullined sbove be.
through an essentially normal range, and there is mod Park, Cambrid : y / based on data from the nautical slmanac shows that the comes clear.
limitation of luteral rotation to either side somewhat more 1 have received the Bachelor of Science und Master of moon was below the horizon al 10:22 PM that evening.
to the right than fo the left. There is tenderness over the  Science degrees in Electrical Engineering from MIT in 1953 AL the time of our inspection of the Kennedy vehicle on In the disgram, we cun see that belween $30° and 90°
posterior cervical region maximal at the lovel of the C5-6  and Master of Science in Applied Physics from Harvard September 10, 1969 vundals had destroyed the wiring in  before the bridge, Ihere is 4 19 downprude. In addition, in
snd ©6-7 interspaces in the midline. There is no scapular  University in 1963, the car, We did find the head lanp switch on and sevorely  the lust 60 feet before the bridgo there is o Lwo-foot rise in
tenderness, There is good strength in all extremities. Deep I have been employed at Arthur D. Little, Inc. from bent fo the point where it could not be operated. It wax  the fosdway. At a distance of betweon 60 feet and 120
tendon reflexes ure .-h:k and symmetrically active, excepl  October of 1961 to the present date, not possible to fight the lights by replacing the batfery. feet from the bridge, the vegetation on the right extends
that the knee jerks are not obtained. Plantur responses were 1 have worked as a part of a group in the preparation of However, when we put o batter dire on the low beam  Well out past the point wher it would be in the centor of
flexor bilaterally. There is limitation of flexion and exten- 5 study which is described in & report entitled “Physical light, the high beam light aiso lighted, indicating that the  the approuch roud if one did not tur (o the lef fo gvold
sion of the low back, although detailed testing of these  Factors Involved in the July 18, 1369 Accident an Dyke dimmer switch was in the high-heam position at the time it These two factars, the long grade and shurp rise just
movements is not carried oul. These is & deformity in the  Bridge, Chappaquiddick Island, Edgartown, Martha’s Vine- of our inspection. befure coming on to the bridge, coupled with the tecesity
mid lumbar region with off of the spinous pr yard, Massachusetts' prepared for Mr.Robert G. Clark, Jr., i On the basis of the sbove information, we conducted O turning to avoid the vegetation, make it essentiully
secondary to his old back injury. No gross sensory deficil.  uted Dctober 10, 1969, While engaged in working on the our investigation of the visual fuctors bearing on the ae-  impossible to see the routdway over the bridge at night ol a
No cerebelar gigns, Gall is normal. There is slight swaying  aforesaid study, | personally participated in the gathering, cident vsing the following assamption: distance of much greuter than between 60 foet to 90 foet.
on the Rombery test. The cranisl nerves are completely  evaluation and presentation of the dats found on page 4 ® The weather was clear with no ground fog or haze. Initinlly, the m- lights illuminate only the rising
Intact. The fundi are There 5 no -_:"nﬂi 49 through 55 of the aforesaid Report, copies of ® Prior to the accident the vehicle headlights were on high  toad in front of the biridge; just ay the terrain levels out
X-rays of the cervical spine and gkull were reviewed. The  which are attached hereto and i herein by refer- beam and were properly sdjusted. aufficiently so that they might illuminate the bridge, one {s
skull Tilms were negative for fructure. Cervical spine films  ence. ® The approach 1o the bridge was made at approximately  forced to tum to the loft and the lights dan’t sirike the
showed straightening of the cervical columm with absence The facts stated on page 4 and pages 49 through 55 of 20 mph, which corresponds (o u apeed of 29.4 feel per  bridge. Just
of corvical lordosis conuistent with acute spasm of the cervi-  the aforesnid ?.wﬂn are true and correct to the best of my second.
el el Euhﬂnm- and ef, and the judgments and conclusions : Page 53
w... Cerebrul C ion. C i and Abre-  contain Ff.ﬁﬁ%??;?vgaui e . -
sion of Scalp. Acute Cervical Strain. . profc I api | jud 50 ns one turns back to the right oi o distance of & Ximate-
noaa.ﬁ“ This patient gives o history of loss of con- The entire Report was prepared under the direct supes- 1 The data for this investigation consist of the following: ly 60 foct to 90 feet from the bridge, the 3:«.".__u3 to
and d ia sustained at the time of  vison and control of Doctor Richard S. Stone, who has a i * A mation taken on o clear night using high-beam  Fi3¢ rapidly und the car's lights are deflected This
his accid and the of the head injury is  BS degree in Physica from Ronssclaer Polytechnic Institute, head Tamp illumination . (Exhibit V1. 1.) rise is sufficiently sharp so that the vertical _.E.HmE bepms
borated by the con of the scalp over the vertex  an M§ degree in fram Renselaer Polytochnic Insti- An y fust Tilm was used in an attempt to matey  {luminate the bridge anly slightly. On u clear night it
and in the right mastoid area. There is also still evidence on  tute in 1950 and & Ph.D. in Physics from Rensselacr Poly- the picturc 1o what the human cye could sec. The test  2lMoSt &x though one's headlights hove been turned oul, 1f
examination of an acute cervical strain. 1 would advise that technic Institute in 1952, vehicle had the sume headlight configuration as did the @ driver were nat proviously distracted he could well be
an phalogram be obtuined, and, also, if feasible, Kennedy car. They were tested for poper adjustmont  distracted at this point by the abrapt change in reflected
& lumbar puncture should be obtsined to rule out any Donald L. Sullivan by Mr. Pat Jenkensen of the Old Colany Gage jn  light intensity as the light bewms ane deflected gharpl:
clevation af spinal fluid ar of previ - Edgartown, Chief Areow clocked this car sl a speed of  Upwards. At some point at 5 distance of approximately
bleeding in the suberuchnoid space which may still be COMMONWEALTH OF MASSACHUSETTS . 20 Eﬂaﬂﬂn_. hour. Its spoed indi d y. feet_fram the start of the bridge (approximately | second
present. COUTNY OF DUKES: s ® A series of still pictures taken st various distances from @1 20 mph) the road levels stightly snd the headlights
- : the on i clear night using high-beam headlight  Uluminate & point on the right curb of the bridgs &1 a
Milton F. Brougham, M.D. ~ Subscribed and swom to before me on this Sth day of jiit on onjy. Here again 1 special fast film wus used _Ewn_unnnn_.u.-e?ﬂaﬁ:u_ra?_&q.ﬂag_lﬁ_in
January, 1970. sa that E%:oivﬂ. match what the driver could 41 8 speed of 20 mph and with the bukes applied just us
EXHIBIT C soe, (Pigare VI.1) the front wheels came onto the bridge, a Chevrolet {est car
THE BOSTON NEUROLOCIAL LABORATORY, Inc. { ® Data on the vertical and horizontal high-bexm headlight Bom_ﬁ”._ in 33 fecl on the dry but somewhat sandy hridge,
264 Beacon Street Rabert G. Clark, Ir. intensity pattern. If the bridge or ties had been damp and sndy this
Boston, Massachusetts 02116 My Commission expires on Feb, 26, 1976. . u __E&Sm %E_,En Hs..w.,.nﬁn.&hﬂ.n __.nu the bridge &saw.ﬂa ..uhsu.._:_ﬁ _n.s Jﬂﬁ. The front wheel on the
) biain rom acria O an 4 of survey, Passe ennedy car went over the curb at a
j 5 CONFIDENTIAL TO COUNSEL | (Figure V1.2.) S ¥ 2 sHetance of 18 feet from the starl of the E&pﬁ
Kennedy, Senator Edward M. years 1 e center of gravity of the car wenl over the curb at o
.zE_w. r._* 23, 1969 PHYSICAL FACTORS INVOLVED IN THE JULY 18, | . distance of 24 fezt from the start of the bridge. Ones the
Fair/Tense 2:00 x_:... 1969 ACCIDENT ON DYKE BRIDGE, CHAPPAQUID- ﬂuﬂﬂ“ 51 center of gravity of the car was over the curb, the car had
Awake ight  DICK ISLAND, EDGARTOWN, MARTHA'S VINEYARD, ® Dats on a test perf, in the presence of Mr, George 10 full into the water. Since the wheels on the passenger
Breakfust MASSACHUSETTS. Kennedy of the Massachusetts Division of Motor Vehi- Sie went over the curb first, the car would tend 1o rofato
Dr. B. Watt, Dr. R.C. Feldman, Dr, M, F, Broughim., cles in which a 1969 Chevrolet approached (he bridge at  With the passengor side falling first, As the eenter of Eravity
Auto Accident 7/21/69, Brace on neck, Headaches, Con- Prepared for 20 mph. The brakes were applied al the instant (he €995 over the curb the car would alio tend o {lip, end over
tusion behind right ear. front wheels touched the bridge, The car came 1o u stop  €0l, onto the roof.
MR. ROBERT G. CLARK, JR. with the front wheels at a distance of 33 fuct fram the Fublisher's Note: Pages 54 and 55, ure unreproducable
‘This Electroencephalogram is taken with the patient in 2 beginning of the bridps. The test was performed an a  Thoto Copies.
tense and ﬁuﬂ.ﬁf;nn. ._-manan_-__ﬂ m.hn.n%....m >_ﬂm u-u.q Page 4 dry bridge but with a slightly sandy surface. - il b
intermixed T cps. th waves amplitude ({ QF NE D. JONES
frequency -uuaa_a.uhﬂnb great deal of eye movement and Approaching the bridge, the rond is straight for at least Our findings are as follows:
muscle artifact is seen, especially in the anterior leads. 3710 of a mile oxcept for the last 150 foet. A 1% down- ® The motion picture shows that the bridge is visible for a1, EUGENE D, JONES, being duly swom, depose and say:
El o artifact is 1 izzd. Hyperventilation  grade extends from 630 feet to within 100 feet of the period of less than three secands prior (o the accident if 1 am a T i duly i in. the
produced no ab 1 P Slight i in the  bridge. Vegelstion on the right at & distance of about 120 ihe car approached the bridge at 20 miles per hour, States of Connocticut anid Now York, Sinoe 1966, | have
smount of slowing (4-7 cps) in scattered fashion in tem-  feet from the bridge forces one (o tum to the lelt, 5o that ® The series of still ﬂﬁ:..! shows that at distances in  been Vice President In charge of the New England Division
poral leads was ohserved. high-heam_headlights do not illuminate the bridge wt this oxoess of 100 feet from the bridge that the high-hemm  ©f Frederic R. Harris Tne., Consulling BEngineers. My duties
point. Just as one turms back to the right at betwean 90 headlights strike the ground for g long period of time Inc¢lnde the odministrution of 6l work perfarmed in the
IMPRESSION: and 30" from the bridge, one’s lights are deflected Ep_..ﬂtr_u_ well in front of and to the left of the !_.hua. Just as the Stamford, € . Haurtford, Cq icul and Bosion,
Within narmsl limits. upward so thal again the bridge is not illuminated. The ‘headlights come right, toward the bridge, ut & distance  Massachusctts offices of the Harris organization, My qual-
Robert G. Feldman, M.D.  rapid right turn, left tum, and sharp upward deflection are .. of between 100 foet and 50 foet, the headlights are  ilications us an engineer are aitached ax Exhibit “A".
C: Miltod P. Broughiam, M.D. not only distracting but also make it difficult to see the | Mipped up sharply by the rising terrain. The bridge s )AL ¢ el of Ropes & Groy, Altomeys at Law, |
CC: Robest G. Feldman, M.D, bridge before one & on it Winimally iliminated. Just us the front of the cur made an on of a porfion of Dyke Rowd and - the
Robert Watt M.D. cames on to the bridge at an agnle of 162 to the right, Hmber hridge which Is fociited at the eastern eml of Chipe
the hesdlights come down and illuminste 1he right  Paguiddick Istand, Martha’s Vineyard. This inspection was
bridge ruil. t is at imtde on Decemnber 29 and 30, 1969,
~97 —
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imately 1,000° before the bri are included in Standard Spe for Highway Bridges
sﬁqwohﬂuﬁﬂ_nnﬂ..mﬂn hotweey 17" and 19" and _....unn (1965 Fdition) as ..a.a“x& by the American Eﬁnanmo_.
usable shoulders. The surface materinl for the roadway ﬂn”‘n:_._.:mui: Officials. This publication is shown as Ex-
consists of gmivel and dirt. Erosion of the embankment on i,
1 Sheet ‘No. 101 of the Standsrd Bridge Plans indicates
ﬁﬂmﬁvﬂhﬂﬂuﬂ"hﬂhgnauw has occurred upproximately e s ey cuth (oate:
The bridge Itself 14 & timber structure approximately 85 pet) is recommended for timber bridges of spans between
Jang and 10°—6" wide, On cither side of the struciure is 2 110" to 21'-0" and fhat the limber curb be bolted
timber curb 9" wide and 5% high, The bridge dock dowi to the bridge deck by 7/8" holta with 47'x4"x%
consists of 107x3" timber planking and is supported by  stee] plale washers. n =
longitudinal timber beams n*_ varying sizes. The beams are The Dyke Roud Bridge has o center span of —9™,
supported by timber pile bents with u center span 11'—9" therefore the Standard Bridge plans apply to this structure,
long. The clearance under this span vories from 3' to 5 The timber curb on the Dyke Road E.._.n_mu is ﬂ.n._ae:_a
abave the water surface. both in height and strength. It is only 5" ta 5%" high and
At both the ch roud embankment is nuiled down to the bridge dock except for a short longth
is setained by timber wingwalls on both sides. Al the west ﬂ.-u_ _uw.__ H..n_.n_ﬂ ﬂnﬂnprnaa_...nnt over the center span which is
20" lang and the end is 1 the br .
wﬁﬁu Hh_rhﬂ_.a_uﬂw _,m_uﬂu_m Ha edge ﬁ the bridge. The Timber curbs aic the most important safety n..-z.m au 2
wouth wingwall s alio 20° Jong and the ond i offsst  bridge deck without handruiling. Troper _“L@__. S ol
approximalely 8' from the edge of the bridge. Erosion hus quate strength are essential in the design of such u timber
occurred: at both of the west wingwalls and repairs were  OF safety ourb.

being Sheel No. 100 of the Standurd Bridge Plan indicates

Togudilolin. g Highwiy Department durlng 00 imum deck width of 24'-0" (bstween curbs) is

L warning signs alang the h road v auw.Ma._..b. timber bridges hoving spans between 1’0
n:un i {+] -

nor were there any lights or seflectorized wurlaces fndica- 3, "oy, Road Bridge is only 10'-6” wide between

.._hm__ cna- mber 30, 1969, | directed a survey party congis-  curbs. Since this structure serves two-way traffic, the bridge

, . i_.._—.rn-nn_nw-ﬁani.n_.anhign%a:ag:wn.

ting of James & Schaliold, LS & B o o and  ments avindicated on the Standard Bridge Plaus.

profile of a portion of Dyke Rosd and the bridge. The Appendix “A" of the Standard E.E__n ﬁ.o_in

resuits of this survey is atteched as Exhibit ..w.._.. ki u:w.u.: a_-.....uuunwaﬁ_,aﬁwp.h .._w_u._.nnaw,aw_rc_.n._wm.a ...r guh”
Based B i 3

..u.u.u P ﬁznﬂw_ﬂan:_%n..:.“-wﬂ Epn&nwnnnu_ﬂ&ﬂatu nul estab-  mended for this guardmail and the approach end should be

fished and horizontal and vertical curve data added. The  offsel ' to the outside edge of roadway.

d ke Rood

centerline and curve information hus been marked in red No app is p at the Dy 4
print AUrve Bridge. Guardrails are nocessary to guide and direct motor

mwwﬂw. .ﬁ..,— Sk ¥k S e ists to s structure which is narrower than the approach

Starting at Station 0400 nnd proceeding in s south-cast- ~ roadway.
erly direction, the roadway is on ..H._ﬂs_ for approximately 51 1 then
Num..q._.__:ﬁ._im_m_?_nnmﬂi%. i the end of this cutve, the repired by the of Publlc Roads.
q00' for approximalel *. From the of s tdition ean 121

tinues on tangent for spproximately 263' to  publication is shown as Exhibil “F". Paragrap . page
Bau:nnux&uﬂu. From this point, the agnment of the roed- 69 of the Manual states:

referred to the Manusl on Uniform Tmfi
es_for Strects and Highways {June 196

o be used to
is u series of three (3) closely connected curves as it The ONE LANE BRIDGE sign shall
uw_w.a.n_n the bridge. Sturting at Station S+40 the road- mark all Zﬁ_‘ Lridges having a clear madway width
vy ourves {o the feft on a madius of 1500° for approx- -  of less than 16 feet.— e A
imately 249° then curves to the right on o radius nu.__ma. E”b.‘_ﬂ__aaﬂwﬂ"ﬂm; may be pro ¥ are
i , the Tefle kings —"".

qﬂndﬂ..._a %Jnﬁu_n_ﬂ_nﬂr.-}w&h guﬂuﬁﬂaguinﬂ" In addition Paragraph 2D-2 page 149 of the Munual

3 curve ends the bridge structure approxi- states:
u.ws_._o....wm_.wﬁ asﬂ.i ..Qw&...s.r The remainder of the —Reflector markers may be mounted on or 5:..3_"
traveled way over the bridge is on tungent. iately in front of obstructions, or -"-_.E :EEM&!M”!;

The verticul slignment of the roadwsy os shown on o the p izl 5. i
Exhibit “C" starts with 4 1.95% upward prade at Station markens should be of such design -rQsEnE Do
0400, At Stafion 1488, the grade of the roadway is down- placed us to be cleurly visible to .uﬁmi EE.F
ward to Stution 7400 with varying grades ranging from under ardinary atmospheric Su&.»qﬂ.h rom -..u-n.:%
0.50% to 1.75%. From mEE...H«So to Station 8+30 the u-_._._.ﬁ_o fect uwm“waarz.:....zm by the upper

de of the roudway is upward with varying grades ranging st autom mps e s

om 0.30% to 2.85%. The rondway is level just before the “They should be mounted at u height of sppr ly
bridge. The vertical alignment over the bridge is made up 4 foct above the _.-EEn._”_r excepl s_«nnﬁw_.nﬂ u___.n
of m serics of shorl straight grades without connecting applied directly to a hazardous object w _._n
curves. These shorl sections include an upward grade of nifure requires higher or lower mounting, such as 1 low
243% Lo Station 8485 where the grade changes to snother oulvert _.nniwur R N
upward grade of $.80%. The grade is then level from There are no w..n-..u.. Tel una_ sw.mﬂnn e !Ww-ﬁ
Siation 9408 fo Stution 9+21 al which point there fs o Rond Bridge or on the -__v_ﬁ. :z__u_.a Aseinsi]
downward grade of 9.50% to the end of (he bridge. bridge did not meet the minimum requiremen i

%) 'After the field inspection and examining the data 0 the Standard Bridge Plans, %ﬁ%.._-a;t.aﬂu mn.
contained in Exhibits “B” and “C", 1 then referred to ﬁa:u_u ..En been atong the app and al the

Vi gl
g riment of Transg - A ONE LANE BRIDGE sign and reflector markers are

i .Eqﬁwﬂﬂﬂw&ﬂ_ >._BEE=..ESEE_E of Public  required to wam motorists of danger _.mnn e
Roods dated Muy 1969, These standard plans are shown ss 6) ‘| then refered 1o A Policy on Goamettic

Exhibit “D", The introduction of the Standwd Plans for Eﬂqﬁaﬁ:aa

- o ocintion of State Highway

Wy s Lo S T, A oty T 0

1o Stale, mly and local highway depariments in the ay ..?pm.. O or “The Bible", ;w_naw_wmmw_wawﬁ _.-J.nﬁ h
development of suitable und nan.nna:n-__ v:n-h designs. wnns"_h_—_.ne._n..“:n..v-«-!-ur 7, page 191 of

ihould be particularly yaluable to the smalier 4 -
“ﬁhﬂ_ﬂn_ﬁ:an::ﬂ":: =EH«2. engineering staffs—"' “—Any abrupt reversal in alignment should bo ..a&rn&.
The specifications for design mulerials and construction Such u change makes it difficult for & driver to keep

on) & prepa: ¥ Amer-
%Enrw. In the highway

—94 -

Jelthin hit awn. fang =", ($11,600,000.), the Wantagh-Oyster Bay Expresawa
Detween Station 7487 and the bridge m Indicated on ($7.500.000.);" Route 33 in o&._.s_.s. Musstchasmite
Exhibit “C" the roadway traveled way ls made up of a Sbco%.nn.x the development of & new water supply
short reverse curve having radil of 180° and 150° respect-  system for the University of Connecticut, plus many o.hq_.
Ively. This reverse curve coupled with an upgmde towand  assorted projects.
the bridge directs the drivers projected view above the 19611965 Frederic R. Harris, Ing, N.Y

structure. Since there sre no lights, signs, or reflectorized Connulting Engineers
s to deli the approach road and the structure, Assistant <an President
this condition is espoclally dangerous at night when the In charge of Stamford, Connectiout office and Project

driver's vision is dependent on the direction of the head- Mannger for Stamfords $88,000,000. Urban Rencwal

light beam. Therefore, in the ares of the reverse curve, the  gram which -:&«Eﬂ- " wna._w_ush......noﬂ ceniml w..&nlﬁ

__rnlhpuwznwbvns is directed nbove the approsch rosdway and  trict for Stamford gﬁ_.ua acres. Work Fﬁﬁu-nﬂﬁa
ure,

al consulting servi streets, st i
7) Based on my field inspection of the site and & study  sanitary -aiug.-. ==Hm.ﬂr- an Ehnonn—".n uanh-_luﬂwinmnF

of the exisling conditions, 1 conclude the following: 19581961 Arnold H, Vollmer Assac,, N.Y.
1. As a public facility the existing bridge and approach ﬁﬂ!u__..?- ..z;“-
roadways are I.E..-__ ﬂn..wﬁﬁ:..ﬂ-ﬁ:ﬂ standards set by Eﬂkﬁﬁﬁﬂl
commonly used engineecris " In charge of design supervision
2 The absence of warning signs, guardrails, lighting and .F;Mu.h large scale s devel il Bwﬁme.m—nnnﬂ“
reflectorized markers makes this site particulsrly hazard-  Lake Welch Recreational Arca for the Palisades Intersiate
ous at night. Park C ission; Bell M in Ski Ceiter and John

Boyd Thutcher State Park for the New York Stato | -

ment of Conservation; Cummings w.-M.__ -M.n_ Rosa :E»BEE&B..

Park for the City of Stamford, Connecticut, and many

BUGENE D. JONES nﬂwﬂr These arcas penerally roquire ronds, bridges, m.ti

wiiter . , sowage drui d -

wd:a.ﬂ%ﬂﬂszzNHn.%g M—h n%_ ot b Sﬁrnrnnas_:nn far Eﬁ Clesrunce for
OOQH—E: O1>WEEG§NFU e City lew York on all Title | Projects within the

of New York. Pri
Fersonally uppaar Eugene . Jones signed and sesled of the  Egcestway Sy invdiny Norinsouns o ouievills

foregoing instrument and scknowledge the same to be the terstate 65); H Wi 't :
free it and deed, before me, %%3" mha!.uu.ys_mn!ﬂ -_“nﬂus w-uwﬂﬂ”!ﬂn Riverside
A
- Bl
Notary Public Sworn to and Subscribed before me this ﬂun!-_—.bmgw.%
NOTARY pusLic Y o 224, 1970 _Hwn.-.g
A In complete charge of Liberia, West Office.
My Commission Expires April 1, 1972 ma..oﬁnm American and 100 Liberian engincers and
= 1 in the survey, , and supervigion of con-
EXHIBIT “A' struction of 150 mile Western ce Rowd including 60
PERSONAL HISTORY STATEMENT alﬁ-nga.ﬂg*ﬂ the sﬁn.wzn of Liberin. R ulw_ug for the
and supervision of construction of of Mon-
NAME: Eugene D. Jones  roviu (45 tion) Water 8 i
PRESENT ADDRESS: 146 Westport nin...ﬁﬂ.g.o.unﬁ _Euiauﬁ .W-E..mnwdnahq;t w _._"!.r 1 meu !Ev&gaﬁﬁ"
DATE OF BIRTH: January 6, 1925  million gallon reservoir.
DEPENDENTS: Three 1956 Deleuw, Cather & Brill, N.Y.
MARITAL STATUS: Married Architects — Engineers
ST s e et e
o t In complete charge of and con-
NS TN, o o T B
I of Richmond, V! . Total =
East g..-a N.1, High Bchoal (1938-1942) — 56,100,000, o L
Col of Engincering 19521956 Frodesic R. Harris, Inc,, N.Y,
New York University (1943—1944) - Consulting Engineers
Ui Heights, New York (1946—1950) B.C.E. Highway Designer
PROFESSIONAL 30CIETIES: In charge of design of all highwmy drainage oms.
American Society of Civil Engineers Made complete drainage study for Wan —Oys-
New York State Society of Professionnl Engineers ter Bay Expressway and Deer Purk Avenue Improvement.
LICRNSES: towasil G, Thsig. e B alh
: 0/ complete storm drain N
P.E mzk.v 31229 Fa&ﬁ“:ﬂaz for the Mohawk Section of the New
oFi (Conn.) 3839 York Thruw, and for reconstruction of State Highwy
Us. _una.-.: of Public Roads Executive Reserve _nuEMm-B.Hq m_uu o b&u_r“ Enrﬂ.huﬂﬂh-ﬁ supply,
Expert Witness in Highway Accident Cuses, sewernge, nirfield gﬂ! power 1, buildings,
mo-h_l. Mn} w._-.—n Wﬂquu-_a.udﬂ— of Law and grading lor presentation to Force, Made additional
ol 'y =
e Z-.EE N EE Wbtk studies for proposed Oyster Bay — Stamford Ferry und

In complete charge of New Englind Division which  survey work, mude design changes, prepared comtractor's
includes Stamford, Hariford and Boston offices of Frederic  estimates, wrof
R. Harris, Inc. Duties include the development of now  of conwuiting : it s i

eLrs, rvi it nstruction
client t und the of all work including  contracts Lotaling u..bgg ek
a wechion  of  Relocsted Route 7 in  Connmectiont  1950-1952 Edwards & Kelcey,
(35,001,000, Rel d Rowute 190 including a new high Frederic R. Harris, Inc.
level croming of the Connecticul River (§6,500,000.), a ©.1. Porter Inc.
purtion  of Interstate 91 through New Haven Newark, New Jersey
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Jr. Highway Designer was the next friendliest. reading from. That looks like one of the trush sheets, THE COURT: Do you know thet samples of blood
Asisted highway designer in lsyout and design of com-  THE COURE, You and Nanco: wonld' probably ba her THE COURT T Grst. ou thet question taken for the purpose of obtalning how much aicchol
for the of L} . S ] contuin’
plete slorm duain syslem, for B Mo velt gumiticy, de.  THE WITNESS: In this group, yes THE WITNESS, | tm orry. . T
signed special siructures, fleid “apections, propared  THE COURT: Whon did you lst work in Washington? ; oty T: Lot me read this to you. This is #  THE COURT: If I tell you the testimony has indicated
druinage tables and made engineers estimates. THE WITNESS: | still work in Washinglon, a.w&.ﬁﬁiﬁmqﬂ_ purported to have made. that Mary Jo's blood hud o content of .09 hundredihs
19491950 U.S. Bureau of Reclamation THE COURT: O_‘.m you do? THE COURT: * o, R percentnge of alcohol, which by expert testimony indi-
Coulee Dam, Washington THE WITNESS: Yes. . T et “But not until 1 was dressed did 1 fearn cates five to six ounces of whiskey, would this change
Engineer trainee and construction enginees — rodman, THE COURT: Did you ever know ap acguaintance o -zs news, Joe Gargan told us sbout it Is that our testimony in any respect?
jevelman snd acting chiel of party In a construction survey !._.mﬂ Jo's by the name of Vincent? %ﬁ%zﬁﬁ N E WITNESS: No. | wouldn't understand the five or
party. —Inspector in charge of construction of & : No. First nume or last pame? it h Is the statement correct, is that six ounces aeyway. Would that be X number of drinks?
Botion of mew pumping station, Grand Coulee Dam. THB COURT: First axime. Fr T Ny sl 1 THR COURT: Well, i you put am ousice: of whikiey,
Computed te and carthwork és, stecl weights WITNESS: No. THE S5 P ATy it e Sdubiog?
Oos Wm““ LCOnORTS I e Ao Bcnanny THE COURT: Or last name. TE Mn_u.h.zwmm No. THE WITNESS: | don't know. There was no bartender
D OF AEFIDAVITS THE WITNESS: No, neither, URT: Or the information that is in there, and people were pouring —
THE COURT: At mo time during the last (wo years did ‘THE WITNESS: | learned back at the motel that Mary THE COURT: Well, you know whether she was having a
TESTIMONY you know of any male friend she had whose first or last Jo opdend. Famwt-falkad ts U msporias. rum and coke as distinct from whiskey and soda or
OF name ﬂ.ﬂmﬂmﬁf 2 { ot 20l 506 A ﬂlﬂﬂmd__.cwﬂ 1 ﬂnﬂu rmlﬁi.mﬂlﬁna“ tell -ow-..ww-unu!n water and im”rmwwa or gingerale, would you not?
THE : No. think , there " THE WITN! o , but that
ESTHER NEWBURGH (Recalled) reforring to, because it is only because [ read it in the t o .Ec:u—.w-mp--ugaanu“ e-"ucaa-nuhgn. z t. You mean an been & coca coli En“E ns | tﬁﬂlﬂ.hhhwn e
. DO, nceide) lo, no, Gargan coun- THE COURT: But I am talking sbout the color.
Belere: rames A. Boyls, Justice af the Edgariown District  THE mmﬂ-.i._." But you sy you don't know who it was? A ot iis- Bt (0 My, 4G Sy apparently has TR WITNERS, RUSL 8wk ol 3 wm and soke by
THE WITNESS: No, A ned. r of whatever she had in her hand.
gt THE COURT: Now, | am going to just read to you to This is alleged to be what you mid to the reporter. Did THE COURT: Does ‘she have any cular favorite
Progiat: refresh your recollection the sworn you gave ﬁ.wl«-.ﬁ_.mmw!w_% type of drink, such as scotch and ar bourbon and
Bdmund Dinis, District Attomey for the Southern Dis- the last time you were on the witness stund. You yeplied i No, und the reason thal is not frue; water of of this kind?
teict of Massachusetts to the question, “How IH:= that you found out about number cae is we never called the Senator by his first THE WITNESS: No. Notoriously among all our friends
‘Armand Fernandes, Assistant Districl Attorney, e ™ Jo? BARR) (leio 2 sa.uﬁq.hn. L i wpakn to Tha) Jo end 1 hardly deink st all
- g i Yes, 3 - 1 nover talked ' URT: That isn asked
Lm—! Gay, Amistant District Attorney, for the Common: THE Scn.n.u.uf:. ml@m..a.._zw_.?n.un i was the s.v_»nhﬂ Mr !um,.chn._.‘. You sy you never .H__E...wa Senator by THE WITNESS: z“. I n.o”._q_-_"...u! you.
i came up on the ros . Gargan was THE COURT: Y i
i e s told us to gt in. He said something had happened, and THE WITNESS: By his first name. 1 call hism Senatar, e s ooy b I o b kay gticiies
?Eaﬂ’-aaamn i my first reaction was the Senutor and we drove back to THE COURT: Well, this wasn'y necessarily reforring to THE WITNESS: No, because she is not a drinker, so she
i for Bsther Newburgh, tho cotfage and he wouldn't sy anyihing until we got i “You mean an accidont to Ted, someone blurted.” wouldn't have a favorite drink. iy
inside. We got inside the cottuge and he told us that E WITNESS: None of us call him by his first pame, THE COURT: Well, the alcoholic content indicutos that
Thomas Teller, Clark of Courts Mary Jo was and that was all.” THE COURT: So, you sy that you did not make this if un ounce of whiskey or tum or scotch in the neigh-
Helen 8. Tym, T Court Officer “When did you find out she had drowned? L bornood of 80 or 90 proof wus wsed in each drink, that
DT Lificil sud Siducy R. Lipman, “After 10:00 o'clock that momning. + Not after July did I talk to any news- there would be somewhere hetween five and six drinks
Official Court Stenographers. “Whese? - m.ﬁ_. i to reach an alcoholic content of .09,
“In the motel room at the hotel at Katama. COURT: You didn't muke this statoment that 1 THE WITNESS: Yes.
Rdgartown, Massachusetts That waa your testimony the fast time on (he stand? JUiC SSRE 0 Yyou b sayolier THE WITNESS: | hid sssumed that the inquest format
Thursday, January 8, 1970 THE S8; That s true. AL N e, was_relatively informal. 1f you would likc to know
THE COURT: Do you desire to change that in any - nouu.ﬂ...ransnnsrnb.g._ Mary Jo was not a drinker. Five or six drinks would
! .%ﬁna ._..qﬂum-m WITNESS 5 : That is correct. have been completely out of order with the way she
2 WITNESS: In no way. f COURT: Now, did you seo Mary Jo at the time lived. And If a girl who didn’t drink had that much Lo
M TE ~ THE COURT: Now, did you st any time have an inter- she left the drink you wo cortuinly be able to tell if she was
still under oath. view or conversation with any roporter? ﬁ!ﬁi 88: Yes, | did. more jovial than normal, and she was not.
THE WITNESS! Right. THE WITNESS: Scvenl, or many. ._.mwnoaw._..m..-u_ui...u—_.l.wrtni THE COURT: 1 am only telling you what a chemical
THE COURT: How flong hed you known Mim  THE COURT: When I say convorsation, | meun that THE WIINESH: Yot analysis shows and the ch lysis is
K 2 E—mm.-ﬁnh ms— questions and you gave them answers. i e you must have seen her froquontly i le.
WITNESS: Since 1967, » . T no:w._.u.m..oo:un...s;anaz o e qzmm..mﬂ.ﬂ?ﬁﬂuﬁ ._._mmss.eﬂhﬁw ._wuu _u.u. the wrong person o be
¥ works THE : When 2 3 asked, 5
T O ad o work  Aemnedy's Somte  THE WITNESS: The last time was the week of the THE COURT: You must have talked with her frequent- m_a.a..._f:wuu Wy e S S e
Office and then later in the o accident. $ . COURT: And you saw her the time she loft?
: » t THE COURT: Whea was the first lime? WITNESS: I talked with her occasionally. THE WITNESS:
THE COURT: Do you know whi her residence WAS3 735 WrTNESS: The dey after the funeral. Midnight, the | THE COURT: But saw her froquently? THE NITNESS: Exactly the time she lef.
THE WITNESS: Yes, «#»5.1&155_. believe, | d_w-ﬁ,zn. ES8: Yes. ” MR. FERNANDES: Yes, a few more, your Honor.
THE COURT: What was itT COURT: Then | am confused. THE - URT: Did you see her drink any intoxicating  Q [By Mr. Fernandes] Miss Newburgh, with reforence to
‘THE WITNESS: Olive Street. THE WITNESS: Why? All of nwu did to the E__.!ﬂimmm. = the liquor that was there (o drink [ believe you had said
THE COURT: Olive Street, Washington, D.C.? Lt if that makes it clearsz for you. B COBTE: DA o eatlier, and il | am wrong please correct me, that it was
THE WITNESS: Yes. COURT: You have had no conversation with any URT: Did you sce her drink more than one? at n bar and set up somewhere where you could pour
THE COURT: Do you know what her employment was 1ol l:nnw_.-bzuiu . ﬁ%"_ﬂ-ﬂqﬁ:&:lﬁrﬂgg P our own?
’.——ZE : No, » es.
Eﬂmm._l_ﬂzm.ww" Yeu; she was working for Matt Reese THE obcﬁ._."ﬂ_...o you remember any of the names of Hscwwﬁh-._.... What was her condition as to sobricty #t  Q Do you rocall how many bottles were set up out on
Associates. those e ing thers?
5 THE SS: Yes. WITNESS: Compietely sober, if you can
.—'ﬂm._qnocﬂq.. Had: dtio fived bu Wanhizgton for sorss THE COURT: Do you remember one called Jack New- an anﬁlﬂn...qwd Completely? ol ﬂwm‘pucg Sen g max i Egucr. S el
4 mann? | THE - Com| Do v
I COURT: flow ong? THE WITNESS; No, Who was he with? THE WITNESS: Yes, . G e T e 0 oF T Bat
THE WITNESS: Since 1964, ‘63 or ‘64. THE COURT: 1 ask the guestions, Miss Newburgh. . THE COURT: Nothing that would indicste to you in @ Did you see any half gallons?
THE COURT: Did she have a roommate that she lived :.ﬁ WITNESS: 1 sm sorry. | wondered who he wai "ﬂhﬁﬁwﬁuﬁeﬁnﬁsﬁ influenced in any way m ua. {Siant.
W . ruges? ow, when you left the N |
.u.!%mqgn She had three. THE COURT: Did they =il identify themselves to you? THE 8=ﬁmm.m. No. believe you -ﬂE down :.Mubw-uﬂ ﬂuom. ﬂ.ﬂdnﬂﬂﬁ-l
THE COURT: And who were they? SRR .. gl Lt ik Wt of exfitins Suses st TR T v bappy, bt sot ) And Mr. Lakoas and tho twa Lyoos pivke.
» i . some Cin " ~ " no
M-.—___M ﬂ._.ﬂz_-_ﬁm Nance Lyons, Carol Litticjohn and o i -—.E _.nn_. Quusn.nu_ -E-w—rn ﬂ-ﬂoﬂ -H_!_ prord %ﬁ!%—.ﬂﬁ-_ wua-_xl nﬂmn.u:he il i Q ec.H_nuruu picked you up did you ever retumn back to the
Cart % i hers very unclesr. It was il week T uni e . Do you know abo " st for AY It 3
wﬂﬁﬁﬂ% ﬁ“ﬁ@iﬁuhh:.ﬁn a—--ﬁ F-Euu. msnuﬁ.hsa_clﬁ THE COURT: But you in mber, that was lasi slcoholic content? Have you read about them? Do you cn.w.n Hn_.n« “Eu_quwnz._.___nmn.n-: picked me up, wo drove
peeoiny soa__,..:ﬁﬂmmwu: 4 statement lo any reporter? know about them? Q Was the cottage clean prior to your walking to the
THE WITNESS: Nance Lyons was her roommate and | THE WI : No, I'm somy, | can see what you are THE WITNESS: Yes, ferry? Had it been cloaned?
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A It was messy from the night before. Q Was any thrown awsy while you were there? TESTIMONY A Yes, wo did,

Q Hud it been cleaned? A No. = OF Q And this was about noontime?

A No, Q Did Mr. ins ﬂw_ anything about returning any of MARYELLEN LYONS A Yes,

Q In uny respect? In other words, you— the food or items of drink that were at the pasty o i Q And when you arrved at the beach did you know

A From the minute Mr. Gargan told us what happened had anyone or any place? 4 anyone there?

R heent clends 8 Mo Bt e e oot Wy o Jamos A. Boyls, Justicn of the 3 i t some friends?
d the road towards the ol belare me you lelt or any time = on, James A, 3 o you meet gome

% wh?anﬁw- _mw: n_mﬁ.n..miuﬂ_.ﬂuﬂn- other people In your A The lirst time that we left to walk nﬂt: towards the | & Edgirtown District Court A Yes, we did,

y st that time. ferry we thought we were going to Edgartown to have s Q Could wo have the names of the parties you met thore?

A n_-h.ﬂ Lyons had attempted to clean it very late that breakfnst and return to the motel and then to watch the ! Present: A | think Miss zutruﬁﬁ_ was there, Miss Tannenbaum,
night race. Mr. Crimmins had been staying at the cottage. The Edmund Dinis, District Attarney for the Miss Kopechne, Mr, LaRosa, Mr, Tretter, and Mr, Gar-

Q Before everyone had setired? cottage had been left @ total wreck. We know that he I Southern District of Massachusetts, W_n drove us, you know, he came with us to the beach,

A Some people had retired, 1 think. was returning. E Armand Fernandes, Assistani District Attomey, Q Did Senator Wnaaa&. arrive at some time that moming

Q Now, you started to walk to the ferry bocause there  Q What was Mr. Gargsn wearing, the same thing he wore i Peter Gay, Assistant District Attorney at the beach?
waEn't o car there? 3 _E-. Ew.w-ug _._wn.mu.n...uawgnq b for the Commonwealth, A hﬁgﬁ 1 would say probably an hour after we were

A Yes, wasn ing L - €.

e what was the condition of the cottage in  Q Were you able to see if heo had a long-sleeved shirt on, Daniel Daley, Sr,, Esq. Q How long did you remain at the beach?

Q %«wﬁ—_-iun“_ﬂ_!n. Aebets, Acthiag, anything uatual? short-aleeved alifrt, Bermuda slacks? 1 Paul Redmond, Esg, A About an hour, an hour and a hslf; T am not oo

A Relatively clean. A 1 have no idea. He didn't have a business suit on. ) I For Maryellen Lyons certain.

Q And who cleaned it? Q Were you with him for any significant period of time Q And when you left the beach, where did you ga?

A Ax 1 siid, late In the evening Nance Lyons had cleansd E!BE% Thomas Teller, Clerk of Courts A We were going to walch the sailing roces sround
the digshes and the steaks, and whatever, and had put it A No, T wasn ._._uiEl-E..ucEEnﬂ_nRg_wE Helen 8, , Tem Court Officer 1:30-2 o'clack,
awsy. We didn’t want to wake up to a messy cotlnge 0 up at 8 o'clock. I didn’t talk to him. I just saw him for A Harold T, McNeil and Sidney R. Lipman, mmaﬂglﬂ.ﬁqﬂ.t—s—:ﬁﬂg
it was relatively clean. a few minutes. | mw him for five minutes when he Official Court Stenographers, From a boat, )

Q All glassos were washed and put away? picked me up in the car, another ten minutes in the Q In a boat?

A | am not sure. She can better answer fhat question. cottage and | saw him later that moming. Edgartown, Massachusetls, A Yes,

Q Was there any extra liguor at the time at the porty.  Q During any of the time that you have described, did you Thursday, January 8, 1970, Q A boat belanging to whom, do you know?
liquar that was not used or consumed? observe any injuries that he had received? * A Mo, I don't know. I think il was a regular public bout
1 don't really know, A No., i that they hire out for rentals, for charters.

m!..&. your conversation with Mr. Crimmins prior to Q Was there mention by anyone that he had received ] Q I see. How did you -%B__ the rest of the aftemoon?
Ipaving was it the intention that you are now leaving injuries anywhere in any manner at that time? a MARYELLEN LYONS, Swomn A We spent the rest of the afternoon on a boat watching
for good, you had no intention of returning to that A No. 3 12 the races,
cottage? MR. FERNANDES: No further questions, your Honor, £ %Ew.bgﬁa Q Who was an the boat with you in your party?

A Right, y o THE COURT: I just want to ask this furthor question or A, Q you H.uunﬂ (ay we your name, please? A All of the girls and captain, you know, who was driving
Had you taken everything with you that you were . i ons, the boat, That would be Miss Tannebaum, New-

v 4 3 Your tostimony is that Mr. Gargan mid Mary Jo was || Q And whore b o reside? burgh, Miss Kopechae, my sister and Miss Keongy,

A Yes. HE.-««.EE no more? 1y, A In Milton, Massachusetts. Q1 see. What time in the afternoon did this boat ride

Q Mr. Crimmins also, do you know? THE WITNESS: Right. 5 ' Q The street address? terminate?

A ﬂ the three ﬂn us left, ms glrls and Mr. LaRosa. ._dm. COURT: 1 want 1o read you Mr. Gargan's state- i m Pﬁﬂwﬂ-ﬁ s T A m..u_us..e.. to the races, | would imagine that was about

. Crimmins did not ment. ; ve an ocoupa 230,

wzo. . " “Question: What time of the maming did you tell any- _a A Yes, I wark for the Commitice on Social Welfare in the Q And where did you go when you Jeft the bout?

Q I thought you said earlier that Mr. Crimmins was walk- one of the sccident? : _.m_ State Legislature, A 1 think we went to Katuma Shares,
ing down with you? “T would smiy to the best of my recollection i would /" Q In the State House, Boston? Q Wes there any drinking sboard the bost?

A We all walked down the rosd. We got into the car and probably be around 9 o'clock, A Yes A No, We brought an hamburgers, cokes, coffes,
wenl back fo the cottage, ‘How did you tell them? ~ Q Diresting your attention to July 18th or thereabouts, Q No alcaholic bevernges?

@ Now, this included Mr. Crimmins? = "1 tald the girls, il 1969, did you make mrangements with anyone to come A No.

A That'is right. Al the cottage? ! to Martha's Vineyard? Q You went back to Kutama Shores in the aftomaon upon

Q Now, he retumed to the cottage? “That is correet. A a?u- made EE!_?E«-.EH. leaving the bout?

A Right, “You told uﬁg there? O And was that the result of mn invitation? A Yes.

Q But the intention was when had left prior to being “Not cverybody was there. You mean everybody that A Yes, through my sister, yes. . Q How long did you remain thore?
ﬁw&ﬂe«!hng you were now leaving was in the Vyes | QAnd 2 a reoult of that armsgement did you, in fact, A Oh you know, a couple of hours. We took s shower,

ppaquiddick for Edgartown? “Who was there h Sl arive on Martha's Vineyard on the 18th of July? -..&ru!-n._:bau?-:n-n!unqﬁ.ock naps.

A Not necessarily. At that time when we walked out for "Well, 1o the best of my recollection it would be Jack © A Tarrived on a Fridny, Was that the 18th? Q When left Katama Shores that evening or that early

to&aagructéir-nv—zi. Crimmins, Ray LaRosa and the five girls. =" Q Yes, of the e , what time was it?

Q Is that exactly so? | EHH.. you said siso that Mary Jo "And you told them all what had happened? 4L A Yes, on 1.._.._.%. A %M_...!.. E...E...-”H._E question,
was not accounted for earlier, you said? “Yes. X 0 Q What time di Yo arrive? Q You loft Katama Shores sfter the refreshing period that

A Yes. THE WITNESS: There is a little confusion there because { A We took the 10:15, I think, or 10:30 ferry from Woods ou spent there after a few hours, you say?

Q And you knew the Senstor had swum the channel? three of the girls were there at the time, | Hole 50 1 guess we must have urrived here about quartar A Yo »

A Right. THE COURT: Bul you were there? (i of 11:00, Q Where did you proceed to after Katama Shares?

Q And you knew that Mr. Markham had stated that he THE WITNESS: Yes. Q) When you s ls-.uwﬂ.gluggﬂ A We to Chappaquiddick Isiand,
was awfully tired and something had happencd? THE COURT: But you still ssy that all he said at that A My sister and mysolf. o_?H%E.llag_iEuBnq :

A Yes, but not knowing that Mary Jo was unacoounted for ___#_m‘ wils Jo was missing? Q Is her name? A 7:30-8 o'clock,
we thought she was back in Katama, not unsccounted WITNESS: That is right. A Nance, Q And then you went from Katama Shoros ncross the
for in the sense of a tragedy. THE COURT: And no more? Q Nance Lyons? ferry over to the cottags?

ht <t oy Mgy o R <13 (151 AN gt T Rawe 0 fucthas i QA | at Vineyard Ha di 8 Vo .
what } d t h d, or ary Jo 2 y ve no questions. 3 upon armiva von whare did you |
was missing, is that right? wﬂm %uﬁ!x you, % e ot | _ﬂ,_ N S.%as..._p.& ¥ : i ¥ Q e you wmived st the cottage, was them anyone

A Yes. + Just a minute. You are stal ut some e s ware p uj ) as 1 remember, and AY 3 :

Q And this is approximately 9 o'clock, is it? apariment here? (1] " we want o the Ratams Shars from there whers ‘o 1ﬂi5=§9&rw=§§a.-ﬂaﬁnﬁ... believe everybody in the

A No, it was 9:30, WITNESS: A house, yes. o' were to stay. Q The group was there?

Q You now left the cottage? THE COURT: Would you prefer to go there ar be ) w Did you check in thers? A Yes.

A Yos ucstored by yourself for the moment In & room here? Yes, we did. Q The Semiior was thers?

Q Does Mr. Crimmins go with you? WITN : | would rather stay hore. . - O Did you remain there 2 whils? A Yes.

A No. THE COURT: Would you see that she goes into M - A I think we changad -Erva. on our swim muits and we Q Were there drinks available at the time st the cottage?

Q He does not. Did you leave In a car? Tym’s room? pe were g to go for a swim al the beach. A Yes,

A Yosu. MR. TELLER: Yes, sir, o Q.At i beach, do you know? Was this the beach at Q Did you have anything to drink?

Q [a this the white ronted car? [Witness excused. | i m-n-:_- mvﬁi&ﬂﬁ o A Yes, 1 had a <2_ﬂu and tonic,

A Yes, -3 @, nt, no, on Chappaquiddick, Did you get e d help you

Q Do you know if any rubbish was thrown away that day? o Q Chappaquiddick, and did you 4 from Katama Q o u..m. get this for yoursolf or did someone hslp y:

A 1don't know. | wain't there. . Shores to the beach on Chappayuiddick? A T don't remember,
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Q Was there o bartender? A Walking. § : y
A No, e%".. En_s !ﬂa:_.n:?.ﬁ. peaple, you know, going m ﬁﬂn tr..:.w A ﬂnﬂ:wﬂ .hﬁ--ﬂ.ﬂﬁn w.ni_ﬂ:?.ﬂ ﬂ.ﬂﬂwp there, "ﬁun _*..__ ,ﬂw B-n....h _.N.h. mother one up and was that now
up and bacl orth, whom? . : e y
Q An infarmal bar on & {able? Q Yo b A Q b_-h prosioatcly what time did you leam: that, that @ Was thero uny conversation ss o why these utomotiles
A Yes, A Let me ses. At one point 1 took a walk with Miss P T i b ey Y Fere in tho sndh
m And were there varicus kinds of liquor on the tablo? Tannenbaum snd Mr, LaRosa. Q Well, how did you _....-3..-_.__ y did that come ol Sn!ﬂun_&.: know thuat they wero In the sand, The
1 don't really know. Yes, there were different kinds, @ Did you down the roadway? nttention? i t to your cars gone and we were w“m._ saying, you know,
Q Did they have & bucket of icé? A The fondway dircctly i front of the cottage, yes. A How did it come to my attention? where s sverybody? The only thing we could think of
A 1 was look for gin myself, Q Do you recall what direction you took with regards to Q Yes. L ol was that @ car was stuck in the sand and Mr. and
Q Did they have u bucket of ice? the: ferry, did you know which direction? A They weren't there Mr. Markham had Laken the other car to get the first car
A Yes. A Mo, I gof confused us lo where the ferry was from the 08w o wak these: wip st out of the sand. We didn't know thal they were stuck in
Q Were there any hor d"ouvres served? coftags, ! in thie catiage, Mary uuﬂw o ationt. heg nok being the sand, and 1 assumed they woren't, but this was what
A No, I don't think so, Q You went out the front door? A Not reaily that [ — the il we were speculating sbout af that time,
Q There wore no hor d'ouvres served during that party? A Yes, i Pt g el Mgl e wen diocndon, Gt they' wers  (Q Tiow_ long Nad Yen iphmed o6 staylig.ta Chap:
A Well, we had dinner. Q Which way did you tum? Q Well, what discussion di Ll
w You hud food Inter? A To the left. beer gone? n did you hear sbout their having m >w~n€=-“__mu..ﬂ=m.q.
2 Wmu__u.n Q .W.-—.ﬁﬁ. Did you see iny sulomobiles in the road at A .n_:.mmnﬁ sr%“. miean, no one brought it direetly to b i
A mﬂ. " A Not st that time, no, sir. acme; it just TPt .n_ﬂﬂﬂ.a_" gemes the Senator m mw-_..ﬂfs&mq...ﬁ _”_un d_"ﬂa_.r
i s these, , We waren! a v e
Ly A {1 o sl G e o
Q But you do not recall hor d'ouvres being served? A Not on that particular walk. ; 5 atama Shores.
A Mn_:.ﬁaanuwhvuﬁhuwuﬂi Q Did you take mors than one walk? | i m 4 boht 11:20, you myt Q Did you plan ta stay overight in Chappaquiddick at the
m - nﬂ wﬂwwﬂwﬂ E-»_EE. e, m 4"““ W_EE...P | Q -Hu_z.uﬂrh.m you see Mr, Markham or My, Gargan leave at W uﬂwu &nw-..ﬂ.
Q Do you remember (he quantity of the liguor that was A Yes, " waoul you ct stay overnight?
on _.ﬂn table that was vaw._- used as the Q Now; directing your attention to the second walk, as | s Hiuue Mo.ﬁ_.n“-ﬂ«ﬁ mﬂuﬂ»ﬂﬂ—n.-uwnl Hcﬂn-ﬂn e A Yes, we did; yes, 1 did,
A No, I don't. you were gaing alang the roadway, is that comeet? | i ‘cotlugn whers | Al RS NS 10 Q What was the reason for that?
mﬂEE.ETuoﬁvnEBa e b %Ensgﬁgﬁ% for Mr. A Well, we had planned to go back to Katama Shores for
No, I don't, Q Did you go on the rosdway? B0 ion o dtior Tt T SR s o st T e the byzning, tike the fary and if we couldn’t got the
Q How much gin wes on that fable? A et X ; 4 ik yeut Fow, Ty Weis again. 1 mean, ferry, we wore thinking maybe we could get another
>ﬁ.h.wnh-!_ any. That {s why I only had one Vodka m%ﬁ-—wmﬂ%ﬁuuztaaiacdz | ognEWEc&.ua E.Shﬁ_ﬂ.._m L ot s Fﬁﬂhﬁhn?h%-ugnﬂhaﬂnﬂitarﬂﬂnlﬂﬁ
and tonic, i s ) the ) P kham argan s
Q Was there any Vodka? ﬂ_um.ﬂﬂ-p-agqnggglsnrn% __po...ﬂ.u“nﬂnrrm“ﬁw—uhs%gagu.-_ gewnt quent {0 the Ssnstar, and thers wer mo cirs thars; sa
& % e e bt o Vodia? § A3 505 o e o v o i TR ek e e Y
oyl o not, sister have - 1 - v . N -
A 1 don't kuow, i e e Sooun : St S fockny walkaltiat (putal, Iwda't boer,  Q Well, im'h Mk Biot (hat M. Mirkhiomn mnd M. Giergeni
ms&_.sf_aqso.:..:ﬁ._.?:zcﬁz conversation? . Q Bul I believe you said emlier that Mr, Gargan and Mr returned (o the ¢ sometime later?
1 cui’t remember. If 1, you know, went over and got it A Not a real conversation; 2 remark was made, Markham left before you took oﬁﬁ.ﬁh!ﬂr-._. 2 ACYds, but gt that »Ep_aﬂsu? wian't available
ﬂuu.ri If somebody was there, It was extremoly — Q A remark was made? m Bofore | taok the first one, H“-mﬂnasn.d.ua TEEN S ot Bo, N
A Yes. Oh, before you took the firmt one? 1
i i g, R ol / Q Do you know what time Mr, and Mr,
2 Tt you o ovening, if you recall? Q Hnah&s JE the Court whit happened involving that Fi A Mh.a._-.“menﬁnntda? Mr, Markham -%ai... a.-.-u-pa wesn after you Ml Q-i-.u&&- —_—!.5-".4_
W .—d:h.:.taau drink? A i-:“.u- S-En- — this was o-w“:_ﬁ uﬂwaﬂn_“u cottuge of e Kowet i Euszu-ﬁ-ng.-&n "._ﬂ“ﬁu mdout Al In_.un sny it was approximately 2:15, 2:30, in that
- right passed sl i ' fpest o Bl . Yiclnity.,
§ Now, cin you descitn to the Cout whnt truspiied  epprobchid us snd asked If we namded wny help wmd we | O ens et W o Ve iy Y 5 L oot s et of he night at ke Chapppouid-
during the time you wers there that ovening at 8 o’clock Hﬂn:&-—-—ﬂtﬂiﬂﬂﬁﬁw—!ﬁlﬂ.“ﬂu m who A Yes, he did, e >h<ﬁwﬂw 1 .
houoss on Eﬁ to Hme E‘w i tl i y W 3
AT e ehiks a0 potitots il Wers. bustup Back, suid | balleve: that my i 3 M aRabriold oo B Q Wan' these sny efforts made 1o go to the femry and get
vegetables, but T can't rememiber what time, you know, you know, & comment, move slong, or something to ' 0 Do you remember the ximato time? kcross, buck to Martha’s Vineyard?
it wan when we atc, but wo ac, sat mround for & while,  hat effect, and then we discovered that it was nol Mr. 2 Tie Tokd e thety 1 balere, o the swsoud ik Biat1 * Thay, wese lasting 105 5 Boat nd thans vvreert wa
It war extremely informal. People were telling staries Markham or Mr, Gargan; it wat sumeone that we didn't took. : = R they wore looking for & boat and there weren't any
and we had a music. Some of us were dancing, know. I O Did o dascribe the: Senntor i nny wiy? available und there was no ferry.
golng back sind forth outside, inside, Q Do you recall ihe approximate time that this cvent took A No, 42 1 mrmosibor It he sald e didn't soo him: 2 Fow sy that thay wears locking tor & biat?
Q Excuse me. Was any provision made for the music at the face? Q What did hio say, Mr, LuRosa, to sty A To take us hack.
house? Did anyone bring uny nstrument or uny thing! A L, well, it was 12:15 — woll, it was after 12:00, as [ B, e il R purticu-  Q Did they tell you exaotly what they did in regards to
A Some Ysmall, T (hink, cassetie, remember it, U, A Ho it sid that the Senator hied — that e was sit Vol Tor s howtt
Q A tape cassetic? o TETAEE R 0 etonk bt 1 oo e 1290 ol TR G Teat e e ek M) T MO S et s B Bk T el Chat thay Kad been S ot the —
A Tt is like n you put in, ou know that? [ Mr, Markham and Mr, G That 16 all, or  Q Pemy landing?
Q Yes, and where did the dancing take place, in the living A Nol that 1 - you know, not that 1 know exactly, ' Q Was thero any talk about Jo at that time? A Ty e
room? Q You have no specific memory of the time? B N e ot ting- whether foaik basin Q And what elsc did they say?
m Nu.w i B % A ﬂo. Teally, no. i in the sand ar how do you pt Hoats o ks & Wvﬁﬁﬂ-ﬁ En“n__...w.w« wﬂ:ﬁu:ﬁunaaaﬂazsisaan ..n_an- ._!Euaa.a.-
during wore persons having ould 100, after midnigh were_wpeculal whom th
X w.“.wsws oA L m o g was after 12:00 1 Q M.._._ai ting with about the sand and that a._ﬁm..a r.___.r..wa in the watar bocsuso thers
yes. Now, Mr. Markham ar Mr. Gu in the cottage at Rokt bt i availa or him and he wanted to get
Q1 Ir Zus.-ﬂnﬂ“n time mnn.nw_— that ﬁus_u__nu_ﬂun there b this _.uhn-u S ol e w m ﬂwnauﬁa Eﬁ-ﬂnﬁaﬂ, Jw:_ﬂ Wrﬂu.:ﬂ.ﬂ L.Mn-?ﬂ!_a Hik be dove tntofhe !nﬂ..
ar som were 5 . ans ove him. n
4 B won were there uny songs being sung? m ﬂw._, _m_ﬁ_..n i not. They had left A M.ﬁu;. h_ﬂz, how it happened beforo the cars got stuck w And what elie did they tell you?
Q And did all -~ how mumy ted in the iinging? A Yes, % p—— That —
A Everyone, 1 would wﬂ-hﬂ“_ﬂw«- and on. It waan't sm Q Was the Senatar in the cottups? W Mn_ha-h:a-“n.w_i_w nu_n..:_ ol hight? Q Now, when they told you this, were there others pres-
Q But __roh Ercullﬂ-.n____uh“h—uﬂrnl.ﬂro ware participating at m ﬂﬂm E—wwn&raﬂg In the cottage? Q !_nw. vt -&uﬂqﬁwsz Lell the Court Whit shout thi: A H-r."w- so. | think Mr, LaRosa was still up at that time
i ﬂ.wu party did join in inthe sinping 5 & group? ¥ me By e o ﬂﬂvﬁraﬁﬁaﬁﬁ ce with being stuck in the sand MH_:.__." wn-...._.tmh._ know, 1 only know that [ heard that. I
s, Mary Jo Kopechi e catt . now who was awake,
Q Did you have any complaints from the neighbors? PSR 7 T A S S0 Spiget A It wamn't my experionce, M. Dins, Wo wemapeoulsling.  Q Well, word hors ofhors prosent with you or was it 8
A Mo, not to my knowledge. @ You did not. Did you sse Senator Kennedy leaving? | they were Iv..w.u-—rn. ahother-yesr- whin h 3._-.”: ﬂ:ﬁ.a conversation with you?
Q Not to your knowledge. Did you leave the house at any A No, People in anid out all night. ] mean, people wern Y nvﬂa-o-.t-.-.nrw..ﬂl."unuann? il b A No, It was s geneml; it wis in the main room of the
time during these festivities? poifig Into the cottagn and out of the coitage. I didn't | und calied for another e Bk cottage.
A Nnu _1&._._..“._. & ; know al any cular time that unybody was leaving. 0 thiste. wite “Suse. S M.un»-uw_ the sand. So fhat m ﬁ“a&: rosist
Q e did you go’ ©Q Well, at some time in the ovening was it brought lo your | cuentially what wo wese speculating aboul. Another car  Q They told overyonc how the Semstor dove into the
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chinnel? : of, T don't knaw If it even rolled out, a couch in the

A I don't know if everybody was listening. 1 only know mumn room, | think it did come apart.
that — Q Did you have u bed?

Q Well, you knew that at 2:00 aclock in the moming that A Yes, | did.
the Senstor had gone back to Edgartown? Q Did all of the girls have beds?

A Yes, | did. A Well, wo were doubled up.

Q And that e had jumped into the water and swam across Q But they did have beds?
the channel and they also told you that they jumped in A I know my sister and | were in one bed in one room.
with him? Q What time did you retire that morning?

A Yes, they did ~ no, ho dove in and they were with him A 1 would say it 'wes shortly after they came back around
and save him dive in and 1 believe they said because of 2:30 — quarter of 3:00, In other words, after they came
his back, you know, they sorl of instinctively just dove back I went right to bed,
in after him. Q And did you sloep all night?

Q Well, what about his back? A Yo,

A Well, he has o bad back, 1 assume that when he dove Q What time did you get up in the morning?
into the water to swim, that they were concemod A Oh, sbout B o'clock ] Vnw_u..u.

Q Did they fell you more? Did you ask them any ques- Q And did everyone get up at the same time?
tions about this parlicular episode of the Senator going A No, When T was up, some had already left the cottage.
back and swimming back 1o Edgartown? Q Wien you got up, some had already left the cottage?

A Did 1 usk them any more questions? A Yon

Q Yes. Q Now, before Mary Jo left al around 11:15, did you see

A We, you know, when they arrived, we asked them, you Mary Jo have a drink of some kind or # cocktail?
know, where .raw had boen; what had Euﬂh&. Oh, it A 1 don't remembes hiving seen her, but 1 am sure she had
was just, oh, don't oven usk us, we have’ _oorm..n ane,
for bouts. It was confused. Q How ubout the Senator, did ho have anything to drink?

Q That they had been looking for boats, they said that? A Yes.

A That was onc of the fhings they seid, snd that some- @ What did he have to drink?
body else said that Miss Kopechne was back at Katamz A 1 don’t know,

\Shores and that the Senator was back in Edgartown, Q Did you see him drinking of anything?

Q Now, who said that Miss Kopechne was back st Katama A Yes, | sow him with o gless.

Shares? ©Q Wus there & pacticular color to the glass?

A 1 believe it was Mr, Gargan, A Not that | remember.

Q Mr. Gargan told you that Mary Jo was back at Katama. @ You don't remember that, How leng did you see the
Did he say how she got there? Senatar have 1 in his hand?

Al that — I can't remember that whether he said A I can’t — T wasn’t watching the Senntor every, you
it, that she made the last ferry, know - us 1 said, we arrived at the cottage, It was to bg

Q That she had made the lnst ferry, Did you ask why the u cookout and there were drinks available and 1 assumed
Senator decided to dive in or swim scross the channel? overybody had a drink, There might have been people

A Nao, | didn't, who didn't Rave a dtink. As | say, | know what 1 had, |

0 Did anyone ask that at all? really wasn't watching anybody cle or how much or

A No. what they had, or when they hid it. T doa't know what

Q Wasn't there any one conversation about that hehavior? the Senator had to drink,

A Well, no one was concerned really about anything. When Q When you first greeted the Senator that evening on his
they got back, we thought they had been stuck in the arrival did he have u glass in his hand?
sand, and where have you been, and that was about the A That T don’t remember, sir,

sizo of it. 1t was confusing. n.usﬁn_:!a ..uwﬁonuqalub..t:__ Mary Jo that eve-

OEn-ﬁﬂniwdvnuEng.-R-EEu ning before she le

A Well, Jo had taken the car on the last ferry A | had conversation with Mary Jo that evening.

Q Mary Jo had taken the car on the last forry, and who Q What did you talk about?
told you that; was it Mr, Gargan? A What did we talk about?

A Yes, as | remember, il wis Mr. Gasgan. Q Yes,

Q Told «-ﬂ: that Mary Jo had teken the Senator's car and A 1, you know, I just don't remember. We had conversa-
gone back to Katams und that the Senator had swam -moE all, you know, weekend. | don't remember any-
acrass the channel, 1 don’t want 1o be repetitive. Now thing that would be specific. Just the usual type of
what else happened? Was there any further questi social on thut you have at any gathering.
about these particular events? Q You have no a5 to the con ion _that

A Not really, you had with Mary Jo at the cottage at Chappaquiddick

Q Did you find them unusual? that evening in guestion?

A Not at the time? no, 1 didn't, A You mean & specific conversation that T hind?

Q When did you — Q Did you talk to her more than once at the house in

A As 1 soy, it was a very confused hing, It wasn't that nw-uN-ﬁE&nr on Friday night?
somebody came in and came back everybody was A | don't understund,
waiting and there wss a story, 1t was, as | say, some of  Q Well, at the party at Chappaquiddick at the cotlage —
the people had gome to bed. We were sitting thers A Yes.
waiting, as T said, speculating sbout the cam being Q@ —did you talk to Mary Jo at all?
stuck in the sand and then came back, We just A 1 talked 1o cverybody.
said, you know, whers have you been? What i going  Q Do you remember .nmrw_a to Mury Jo?
on? t is happening? What is the story? And it was A Not with respect to any specific conversation.
not in any chronological order, It was just that every-  Q You have no memory of that?
thing was finc and they had been swimming and this A No.
and that and so forth and it just seemed — Q Do you have any recolloction as to whether she com-

Q What kind of swimming, did they elaborate and tell you m_-_.:nn sbout how she felt?
more about the swimming they did? A No,

A No, sot any more than what 1 have alrsady sald, 1 don't O Do you have any memory sbout the condition of Mary
think, Jo with regard to sobristy or drinking?

Q The persons who remained, the members of the party A With respect to ber condition?
who remuined al the coliage, were there suificient beds Q Yes, nt the party.
for everyone? A 1_&. she seemed, you know, very avarage at the time to

She wasn't really a drinker. She wus a moderste

A No. 1 think there were two beds in-one room and two
beds in another room and I think there was some type

H
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bul | can't bo dofinitc bocause I know 1 didn't ch .
any clock or watch. e Lo

And i 3
Q naﬁﬂﬂﬂﬂqun concermned about getting back to Edgar- ey &a.ﬂnﬂﬂa

Katama, or to Edgartown at least?

the Senstor?™
“'We wenl down looking for & boat and he wos with us A Yes.

A Well, an 1 said ariginally, we talked sbout ways of the direci
gelting back and then when both cars were gone we got E&wﬁﬂﬂ_hﬂﬂ
concerned and again talked about maybe we can gel 8 have been walking
boat. But then, as [ sy, after 2:30 or 3 o we Mr. Gargan came
knew that we weren't to get back to Edgurtown. that he somethin
Q How was that decision d at? How did you learn back to the cottoge.

A Not to me. There was, as | say, sort of Mary Jo is back What ANEW:
"“aI--nEEB-n mw-dnﬂd-.n iﬂ-uﬂu.ﬂ- get a boat. It looks like we m He E.ﬂ.-.ﬂ wrrﬂi ..—uﬂ.w..-i!,.
a o 0§ . Q He said he didn't know? Mr. G d i Yy
Eraaﬂ- know, is that nn..-nna t? v b I e

it until we learne

: that the skin-diver had besn down,
: THE COURT: Didn‘t you siy to them, Well, kow come @ Who brought you fhat information? -

nunuﬂunmnuﬂu’.wunulw._ didn"t notice any difference, you M—ﬂ nrO-GN‘H“ Didn't you have some z_o.-.-__nn in your
A OTmL. thut this was most
Q And did you make any notation sbout the Senator’ i . ’
% Wn_..w_m_ﬂ_t_:_ nh_.n__._.__ - anre_.-a s MW_W “.._-.h__.zhwm Not raally. As 1 say, it didn’t come out
0, not, sir, i
©Q You made none at all? Hm %.“.._%rm.mu_ ﬂw:ﬂhﬂ:_e?. ‘e i i
ALTWE, 1 Xiow Wi Kopuhng Nettor e (. in W deinkiny THE COURT: Yau knew thoy loft together in a car?
| abits, THE WITNESS: Yes.
Q Did you have any specific time in mind about leaving THE COURT: And garior
the fous i Clappaguiddik Jand 1o g0 back 1o ke TUE WITNES: No | dlint aw whie. Sy wets
oing. Nabody hod suid
A Well, we had talked about the last ferry and the fact *E.m noca.w_._,__ns you ﬂ.-ﬁﬂm-:“w. Bz__nanrM.-_&wuh-wnW
S0t B © B oo O T e e e e R, Cib et it oar
o keep for ano o) 5 g
A «._a:oEEwnn av”-“- g&hﬂ-«“ﬂ b pory ey ur H-ﬂw_u._ ubh-“ ..az with Mary Jo, had lod
a el a bon THE WITNESS; somE
A ﬂ;!.ﬂ_u:ﬁ:ﬂ.m—_u ci..u_-ﬂ_r-r m!nnw“m..ﬁ or other, 1 think. Mr. reason he decided :an_wu“._hﬁr:-dp.g i toe
s ed to him. 3
Lo Pt sl s AR Mﬂw COURT: Nothing struck you as unusual about
ﬂn...n!.‘s_En—. Mr. Gargan and Mr. Markham left the THE WITNESS: No, not really, your Honar,
A 1 reslly don’t. 1 didn’t, you know — 9 H«Huﬁﬂﬁﬂn DM A0 hewe
Q Was it before your second walk? A The next day | was, yes.
A 11 was before my first walk. a_vm.:.n..n.hs..a_!n_.
W.WMME the first walk? A “.E._ﬁh_m.ﬁﬁﬂaug being, you know, feeling one way or
m ..w..z Mr, Markham and Mr. Gargan left? Q When did you Jearn that Mury Jo had died or was dead?
es, ] A The next morning,
9 it Seastor Keancdy and Mary To_had 1 and thon & Well, that s process
of an ¢ Jo then A Well, that again came through o small toa,
, later Mr. Markbam and M. Gargas eft the bouse? 0 Will'you desatbe the procses 10 the Court 10
Just have u I that it wis 45 minutes - an hour, A When | got up in the morning, as | said, some of the

thal there are no boats an any w what happened, what is the story,” and he di
of petting back, so thal we should make what d 't think R
) Vs s vy orseni ety ol b i ot e, o
y o :
2 a.olfnu-m e ciing N Q M.hnﬂu--h.m._n:.n-u ‘was asked about what happened, what
¥ we — AH t said that he didn't know. He just said
. Q - “nh Markham give you a reason why the Senator 1"-._“ accident and she hﬁwbﬁt_i.t 4 izt
nuE..__ it mecessary to swim the channel back to BEdgar- Q And did you later talk with Mr. Gargan about 10
own' 1 o'clock at Katama?
A No, only that he wanted to get back to Edgartown and A | think it was after 10 o'clock.
there were no bouts. The way the thing was brought up Q When did you leurn that Mury Jo had died?
was - looking naqeiﬂgﬂwﬁiggnﬁng A 1 think pretty soon after we got back to Katama Shores.
wis closed and it was the type of thing and they Q And who told you?
couldn't gel a bout, there was nobody around, and all of A | believe it was Mr, G y
] I-E.u-m_d the Senntor dove in the water and he was O Didn't you question him ubout his earlier story that
ﬂ._bn swim to the other side, Mary Jo had taken the automobile snd gone back to
Q Was there any information given to you as to when Katama the night before?
ME la .:Mn taken the car mcross to Edgartown? Mr. A Well, when we got back to Katama and we went to
m.mnu-..:u_ you that Mary Jo took the car back to Mary Jo's room to see if she was there, we did ask. We
rnua-.ﬂﬂ:. to Katama, .ﬁ.l there any discussion then -kah.. you know, what had happened, you know, “Why
why Senator didn't go back with Mary Jo to weren't we told; wus the Comst Guard called,” all of

and then he swam to the other side.”
.-—.M.m—:m...uﬁ..—...sﬁ_w 'Sid the Senatar do this?™ Q M«uﬂﬂw when did you sctually learn that Mary Jo was
: P yTRa ﬂ:ﬂmuns they left togsther? A As far a8 knowing, | don't think 1 really knew it or felt

Maury Jo tokes the car and the Senator swims? A | think
i ; this was on the phone from either Mr. Gai o
# : .—.m—-mga.z—wuw 1 just assumed that— somebody, T didn't —am.u the call. n~ :E_PH it ,_H.E.En
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rnun.

Q Didn't Mr. QE.“._ ut Katams Shores after you arrived
and went into Mary Jo's room, didn't he take you aside
und tell you what h ed? i

A He dida't come with us to Katumus Shores origin-
ally. He drove us to the ferry and we took the forry
over and took a cab from the other side back to Katama
Shores and we wern there, you know, by ourselves.

Q Did you look for the sutomobile? Did you look for
Scaator Kennedy’s car?

A No, we just looked for—

Q In F-.E Jo’s room for Mary Jo?

A Yes,

Q And Mr. Gargan did not tell
aw Mary Jo died’

A Nao,

shores ubout

Q Now, when did you feave the islund? Did you leave the
island that day?

we did,

time did you leave?

't know if it was 4 o'clock ar—

we.. anything at Katama

14
£

A

Iy

Q Who took you to the boat, do you recall?

A | don't recall that either, no,

Q When you left the cottuge, did you do any cleaning up?

A No, we did not.

Q U_m—-nlww_ug do mny cleaning up of the vollage before
on

A N—o— before | left. As 1 say, we got right back in the car,
1 n__._..w Mr. Crimmins and Mr, LaRosa were lofi at the
coltage,

m ﬂw&.‘ were left after you departed?
8.

Q Now, did you see any members of the party again, the

A1 don't know. As I may, | don't remember whother he
saitl that at that time, you kiow, or there wis conversa-
tion back and forth,

Q But at some time he told you that?

A Yes,

n_)v .-u.ﬂu_ evening or morning?

es,

Q Now, you say just prior to the Senutor's TV address
that you learned that Markham - Mr. Markham and Mr.
G were, hid been at the scene; that is, the Dike
Bridge?

A Yes.

Q Who told you that?

A Mr. Hackett, David Hackett who worked with us in the
ﬂﬂunﬁr He ran the boiler room as they call il

Q What did he say to you; What exnctly did he say to
ou, Mr. Hucket(?

A We were on the Cape at our summer house and he came
over | think before the address was going to be on Lo
inform us of whast it wus going to be and he just
thought we inlght like (o know,

Q Did you ecver speak to Senutor Kennedy sbout the
accident?

MR. DINIS: No furthor questions,
THE COURT: Just one thing. Earlier in the testimony
you said that In connection with fhe second cur leaving

you had no unusual feclings, bocauss you thoughl =

muybe the car got stuck in ihe sand because u year
before that the same situation hud developed with some

other &a..—u.ﬂoq

THE WITNESS: | don't Laow, your Honor, if it was the
year belore, We were — someone was just relating the
story that it had happened 1o them before, | assume
that it wos at anothor time that they were at Edgar
town, It was, | don’t know when it wis. It was just sort
of a funny story when they were over there. 1 don't
know if it was there. 1t was just thal they were some-
where at the beach and n car got stuck and somebody

g
THE gﬂwﬂ" All right.
MR. DINIS: That is ull.

THE WITNESS: Thank you.
MR, FERNANDES: Is the witness going to be tuken to

a room?
THE COURT: Ycs, they are, Why don't you, il you

party you wore with, the girls, did the girds all leave
together?
A Do you mean that moming?
Q That afternoon,
A Oh, leave the island?
Q You
A Yes, we did.
Q Al five? wont lo
A Yes.
Q On the steamship?
A To Woods Hole.,
Q Was therc any conversation on the bost about what
happened?
A “_“aluu- Jjust 4, 1 don't ber any -
Q Didn’t you talk about it at all?
A , we didn’t know what had happened. This was the kim?

til prior to the Senator's address on television
.Svoﬂ.auunl:m :.igﬂ and Mr, ﬁ%ﬂzgﬂ.—iﬁvﬂw to the
cottape and appeared ver Was wrong.
You know, !ﬂ &nu.n.ﬁ ﬂc“ﬂa... asking any be-

nddress of uny kind, It was o le who were sleeping,

%h.nh: g the cors hud stuck. If they came
W It is » amall cottage, isn't it?

Yeu, it Is,

Q Where did Mr. Gargsn tell you this, whit part of the
house?

A This was in the living room, the main part of the
cotlage,

Q %E_ you were sitfing there with Mr, LaRosa?t

A Yes

Q When Mr. Gorgan told you sbout Mary Jo golng back to
Katama?

have Trooper Lucas right outside, do you want lo get

MR. DINIS: Yes, sir,
THE COURT: 1 will excuse you gentlemen until 11115,

qﬁﬂ?—.ﬁ—g
ROBERT P. LUCAS

Before:
Hon. James A. Boyle, Justice of the
Tdgartown District Court

Present:
Edmund Dinis, District Altomey for the
Southern District of Massachusetts,
Armind Fernandes, Assistunt District Allomey,
Peter Gay, Assistant District Attorney,
for the Commonwealth,

Thomas Teller, Clerk of Courts
Helen 8, Tyra, Temporary Court Officer
Hurold T. McNeil and Sidney R, Lipman,
Official Court Stenographers.

Edgurtown, Massachusetts
Thursday, January 8, 1970,
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~ Present:

A Rabert P, Lucas, L-u<c-as.

Q And your legal sddress?

A Newton Avenue, Osk Dluffy.

Q Your occupation?

A State Police Officer,

©Q Were you so occupled throughout 19691

A Yes, | was,
In your capacity did you receive sometime from one
Thvid Guay s cortain amount of blood?

1t was on the evening of the 1Hth, | believe,

1 refreah your recollection, was it the 19th?

Yes, the 19th, [l was on the 19th, a Saturday evening at

approxinutely 9:00 pm, in the Town of Tisbury,
rooper Charest und mysel{ received the blood of Mary

Jo Kopechne from the Assistant Director of the funeral

home, David Guay.

Q
g A Yo,
m Could you tell us approximately when that was?
Q
A

. Q And what did you do with that?

A We brought it fo the barracks and secured il in the Bun
focker al the barrucks at Qak Bluffs.

b Qi anyone have sceess Lo where it was contained —

A Nobody,
Q Of what was msE_ to you, and what did you do with it
A The. fanowing. morning, 8 ing_at_appraxi-
unday morn at o
mately 9:00 Trooper st Look the H_DE_ u.m.n the
Vincyard Haven Ferry. He wenl across and he gave the
blood to Deteotive-Licutenant Killen,
THE COURT: Is the Licutenant here? 1
MR. FERNANDES: Lisutenant Killen is outside, We
have Trooper Churest abio,
THE COURT: Lets have Lieutenant Killen in. Did he
carry it 1o Boston?
MR. PERNANDES: Yes, he did. Would you sk that
Licutenant Killen come in, please?
THE WITNESS: Yeu.

éﬁ
GEORGE E, KILLEN

. Before:

Hon. James A. Boyle, Justice of the
Edgartown District Court

Bdmund Dinls, Distriet Attomey for the
Southern District of Mussachuset
Armind Fernandes, Assistant L Attorney,
Peier Guy, Awsistant District Allomey,
for the Commonwealth.

Thomas Teller, Clerk of Courts
» ._.ngn..ﬂw Court Officer
eNeil and Sidney ﬂwﬁﬂﬂﬁ.
Official Court Stenographers.

Edgartown, Messachusetts
Thursday, Janusry 8, 1970,

GEORGE E. KILLEN, Swom

Helen 8, T
Harold T,

A 1 nm & Detective-Lisutenant in the State Police,

A € >E_.w=_.= widress, for the record, Licutensnt Killen?

A Barclifi Avenue, Chatham.

Q Now, 1 direct your sttention to July 1969, Licutenant
Killen, Did you have occasion to receive a cortain item
from Trooper Charest of the Stale Police?

VA Yes, 1 did:
. Q Could you tell us where you received it and what it

wag?

Al received 3 luge brown menilla envel which con-
tained a vial of blood. | received it at Woods Hole on
Sunday, July the 20ih.

0 And what did you do with this blood?

TS T,

Al took it to
Court
safe.

the State Police Office at the Superior
House in Bamnztuble und I locked it up in the

Q And does an
Q ﬂo. e .ﬂn.uaﬂn have access to Uial safe?
Q And did you do anything else with (bem?
A mn.«:wunuw m__w &u._mum“nw 1 took it to Boston to the
mical
m_-_wmnm_.muuﬂmw_.:-.wp Tatory amd 1 guve it fo &
: The one we had before wus Maoe?
MR, FERNANDES: No, McH
ﬂ-.sEM.ﬁm.Mw_ _n:o. & IcHugh, the head of the
THE : I think that is
will take our moming recess, SAoumh to. entify. Ws
(A briefl recess was then taken.)

;h.-ﬂ_—".-g
ANN LYONS
Before:
Hon. James A. Boyle, Justice of the
Edgartown District Court

Present:
Edmund Dinis, District Attorney for the
Southern District of Massachuseits,
Armand Fernandes, Asistant District Attomey,
Peter Gay, Assistant District Attomey,
for the Commonwealth,

Daniel Lyons, Sr,, B,
Paul Rodmond, Esq.
for Ann Lyons.

Thomas Teller, Clerk of Courts
Helen 8. Tym, Tempo Caurt Officer
Harold T. McNeil and Sidoey R. Lipman,
Official Court Stenographers.

Edgartown, Massachusetts,
Thursdsy, January #, 1970,

ANN LYONS, Swomn

!75;;.—.55.9!.!3.%
iﬂ.ﬂ!a—.. BCL o

your occupal 1
gislative aide to Senator Kenmedy:
Now, | direct your attention 1o July 18, 1969, You had
anﬂl-ﬁ: to be on Martha’s Vineyard Island?

FO >0 >Om
A5

nd at wnus time you had
w...._nr Istand?

)
ould you tell us when was the fist time you visited
Chuppaquiddick Island?

On afternoon, Friday afterncon,

And did you have to return there last night?

Yes, that hﬁ:n.
Now, u the time you arrived at Chappoquiddick
at night — by that night | take it you mean the

ion to visit Ch,

Qo oF O o
o

Island
18th?

A Yes,

Q Friday?

] Hnn_. boen with bao tly

Q Had you with & group of people who subsequent
amived st Chuppaquiddick and were with you sl & party.
that night?

A Yes.

Q Now, could you tell us whethor or sot there had been
any drinking by uny of these people up until that time,
drinking of alcoholic beversges up until the time that

r w..n:-wmq! gone to the pisty thal evening?

o, wir.

Q Could you tell us what time you arrived at Chappaquid-

dick Island?
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. 1 recall a conversation thai was related to . Kennedy's car was not there or not in front of

A Well, | don’t wear & waich but | think it was sround A Yes, sir. A o, i Q Now, —
amﬂ%ﬂv.a%s_n__ﬁ&ﬁ;na e wﬂaﬂ_ﬁ.awundtuu.-w-r-:c._:uﬂ ! m...".H“n._ss:.-F:wBaEi:.qu Well, everyans was in and sround the aros.
A elfen Lyons, Esther Newburgh, Susn Tanmenbaum,  Q Vodka and what? . Q Did yon observe any conversafion between Mr. Kennedy m Now, what cxactly did Mr. LuRosa say and to whom?
Cricket Keough, Mary Jo Koj , Raymond LaRosa. A Tonic. ot / and Mr. Crimmins? Ho just came In and said in o rather Joud voice, becuuse
Q Will you fell us how you got there? Q And how do you know? A No,ir. ple were tlking, that Mr. Gargan und Mr. Markham,
A By automobile. A 1 think all the girls had Vadka and tonic, ~ Q In any event you saw both leave? N or Kennedy would like 1o sce you,
Q Will you tell us whose automobile? Q And are you aware of how many drinks she had? . A Yes, Q Now, this is .nuaa_azu__. un hour after they left and
A 1 believe it was 8 rented nutomobile. A No, sir. | 0 And did you record the time or takc note of the time ot o said they had loft at approximately 11:00 ar 11:15,
Q All of you in one car? Q Do you know il it was more than one? B that time? that right?
A Yo, sir. A Mo, sir. " A No, sir. T don’t have a watch. b
m m H--. there anyone at the cottnge when you amived? @ W you see her with a glass throughout most of the ) ..m ﬂ%. ﬂ-....".wﬂ:—-m -nﬁmuu_"n-.n iy &Hw.unh_hn%? & me -nmw.%g R“Hnu:sn uﬂaﬂa- P
oran BE—E 1 s 1N rec believe Eﬂ-bnn
Q Would you tell us who? A No, sir, Well, again T wasn't observing anyone in parti- - paquiddick at 8:00. They had to Et.uw &u—-rﬁ and h_‘ A That conversition came up when Mr. Crimmins men-
A Juck Crimuins, Semator Keonedy, Charles Tretter and cwilar, that, I would say it was 11:00, 11:15 In the evenin tioned that the last ferry was at midnight.
Paul Markham. Q All right, T take it you people had something to eat Q You would say 11:00 or 11:187 & Q Whea wis it that convermifon came up, before Mr.
Q Now, would you tell us what these people were doing while you were there, _S__Wn:_ steaks? A 'That is just — LaRom entered and indicated Mr. Kennedy wished to
when you arrived? A Yes Q Did you say you saw them walk out the door? T _w.t_z. Mr. Guigan and Mr. Markham or after?
3 Mm.:a.m..wu..m. at did you d arriving? g quw,ﬂ.ﬁ?_ i s - 9 Di'any f them indi = going? m _>= _i.m.. ﬁ-n.."uw.w.s.. convenation before Mr. Ken-
what ou do upon s any af t 5 te whe: » lore A
mﬁ”ﬁn.ﬂz:n:unnha.asﬂgnﬁéaﬁasu >ﬁ:§¢. rly aftemoon, wz.v.nu.q R Gavae >wuﬁ-j&_un_-n3€u
g Q There had been no swimming after that incident, that Q And no enc asked? 0 What wes the
Q By whom, if you remember? swim in the morning at East Beach or the afterncon ut A No, sir, A was the conversation?
A L don’t recall, Enst Beach! . Q Did you see where they went? Ju, o Doliiul, 1w sty id
Q Could yon 161l us what there was o drink ot that time? A I didn’t arrive wniil the afternoon. A No, sir. talking with My, Crisiming and he looked st hia wat
A The only thing 1 do rocall i there wasn’t any gin. Q But the answer is, thers was no swimming after that  Q Did you know If they went into the car? it the lust ferry loft at midnight and it
Q Can you tell us what was there? swim in the afternoon? >Zn.u._.nq.. d Oﬂ“giuun__uh_%u.vnﬂnnﬁ i .~
._m Moa&ﬂ...& e w “ﬂ..nss. after we arrived at the party? 9 mnm_m,.__ not see the car leave?  Kennedy had slready ieft with Miss Kopechne? it e
A No, I don't. A No, sir, Q All you know is that they left the coftage al spproxi- Q Were ther .
Q Could you tell If it was half @ gallon or & quart, one  Q Now, did you bave any canversations with Miss Ko- mately 11:00 or 11:157 ] e o ur made for
bottls or two botiles of Vodka, if you know? ine?. A Yesain,  [etuming to:the miainiand 41 (it et
A 1 don't know that I saw the T&»ﬂr i con't remember, A Yes, sir, - Q Did there come a time when you became aware that the he anyone was particularly concemed. We
Q Was there anything besides Vodka? Q At the party? . | car was not there? s i o e e il
A Yes, but I don't know what it was. A Yes, Hl A Yes, wir, O 14 ey et Me.
9 Did you e i fo ek Gty el s it o ot sh commertod o the ({6 4y U, o s Me. Konna s At s ot
68, §ir. or her con T R (o5, 5ir. 5
mS-.E«SEESEE Al I don’t think I récall any direct || Q Could you tell us when was it that you became aware oEﬂﬁﬂ_ﬁtEuaw._EﬁQ.oﬂvrnznsaﬁz
Q
A

B
T
:

no,
by someane else at the party. 1

g5
3

A Well, again, those that remained continued to have dis-
u tell us how much you had to drink that night? he coftage? absin M o o
e Il vty L pew QWi Fabd you whast A Well, we were walking in and out of the cottage and at e i o e el maly (e - peid
_EﬂEaa%Ezwﬂu course of the evening. & My s, Macpalign told me she hiad spoken to Mary ff  cos point vien | wilked out Jpctiesd th the ctt it o el P oD c It Nk Tor s ik e —
Q How ionghad you on staying st Chappaquiddick — Jo wnd Mary o indicated she was having & very mice L TN 2 b St i by oo e
4 : il How long after seen them leave 4 warm catiage
A Just until we got back to the main island. Q She never expressed the fact she was tired or ill or A 1 can't recall, Hﬁ“ﬂrﬁnﬁa& tos outside; 5o you wore
Q Did you have any idea when that would be? uncamfortable af the party? i ~ Q Well, do you know if it was a shoirt time of u lang time? walk * at ans point T 'went for &
Al at some point in time we ‘were told the last  A"Not to my knowledge. A1 can't recall. i O With whom?
ferry left at it, Q All right. Now, whether or not with reference to your | Q What were the activilies at the after they had left? A Miss Tannenbia
Q Do you recall who told you that? ‘observations. of Mr. Kennedy, did you form any opinion A Well, we continued Lalking and 'R Q Anyane elso? (s
Al it was Mr. Crimmins. #s to his condition as o sobrety? Q) Was there any eating or drinking going on? A No. e
Q And when you say we all, you mean all the people were A I don't think I ususlly form an opinion like that _‘__r_.vggtg..gninurwaaumnoaw:su&: Q Would you tell us what time this
present or (here wers a number present he sid  Q Well, | will mk you to do so now based on what you " drinking. y T ::sal:-. -_-ﬂ..__
that to you? observed of him on that day that you have been talking . Qs it safe to say that after they Ioft thal esscutiall LTy 2 e W) Dyoni) i, IBa tond of
br&.wﬁrﬂtﬂﬂlnn-gﬂgg(gw -uﬁ”ruiqae-:%-asrwnghzgﬂa [ !ﬂwgnm_ﬂgqugnii the' party was inuoo-ﬂa.,l o and Mr. Markham left and
came up. 50| il present an -cottage?
o A e Biring that, party. did you haveoccaslonta A 1 da. 0 & Ve, uir. ow.wgw___- would be approximately ten minutes before
observe Miss Kopechne? Q And what is your opinian? ' Q Now, did there came a time when you saw Mr. Kennedy A Perhaps.
W.Mﬂ.«a: have oceation o obsorve My, Kennedy? - m Hﬂuwnsmﬂhoﬂﬂ the same question of Kopechne. B A wﬂﬁhmﬂ. W i Q Well, you -.MW 9__3 Mr. Gargan and Mr. Markham left
A Yes. i ‘Oh, absalutely, = Q U—m.._zun become awnre of the fact thet he had returned >nﬂﬂa an hour sfter Mr. Kennedy had left?
Q Now, did you have occasion to observe Mr. Kennedy do DE&EE«SE- a time when you wers aware of that N to the cottage? Omb._ he left at 11:00, 11:15, this 14 be
any drinking? cither Mr. Kennedy or Miss Kopechne wore nat at the A Yes, sin, ) 7 et R DT R vy i i
A Yes. WEA«& s MGEEEE:=-!-.§~&:§-.E.&EIES . E&H.-a..&.aﬂ.u”n.:.am..‘ went for a walk sl
aiﬁnne=8=5¢:-r=%wﬂia§% A Yes, sir. 1 would say it was aboul an hour afier the Senslor and >;_N.E. erof 1:
A 1 don't know what he was Q Would you tell us when mnd how you became aware of Miss Kopechne had left, Mr. LaRosa came in. He had g jugt the two of you?
Q Well, what did you see him doing that led you to the that fact? been oulside the cottage and wsked Mr. Markham and 3 yoq, sir i
conclusion that he had been drinking? A 1 saw the Senator and Mis Kopechne leave the party. . Mr. Garpan to go outside, the Senator had msked for 5 Could you tell us whers you went?
A Well, he had a glass in his hand, ©Q Could you tell us where you were when you saw them . them, binugwgiﬂﬂhuuhnﬂrwmﬁﬂﬁﬁg
Q Couldl you tell us for how long @ period of time, when? leave? . Q Did Mr. LaRass say where Mr. Kennedy was? we Just-decidsd to walk up the street s
A No. Well, T don’t undemstand, A I believe 1 was sitting on the couch. A No, sir. Q You say up the street? up v L ,
Q Well, for most of the evening was he holding u glass in  Q In the living room? Q Was he outside alone? A Up the auzwﬂ towards the ft
2 «..r Hﬁa ar did you see Ha.... e il m mq standi i ] m n.sﬂ_mw.- Q Towards the ferry? s .
ell, 1 wasn't o ng him for most o evening. ou were in g room of the cottuge? e T. 4 5
Q Did you seo him pouring drinks? A Yes, sir, o e L donLaaw, Nl melkieg s T ik w08 skt 15 the b
m M““..E__o:_a m H_.r“.bl!n_w-n_g&._ u.E.-“ﬂq:ua.. Jo walk out the doaor, ) W —sn"—.,ﬁt_wiﬁwud%auﬂmnnq “_nn.nﬁn_n! e auEn-_-._ we. came back wnd s Rizio bit' laber my
A Just for people that wers there. Q Hud they been in the living room at that time? .~ Q Do you recall who was presenil si.wn. i #nd Mr. LaRos and 1 took mmothar
m W.M uu.h.. now of what and to whom? m WM-. Wi Kistiw - dhiithy t the Senat Mr. K r % _muﬂ L hu._ﬂmnﬂhﬂn A, paeey Q xni._ﬂ_- after the walk that you have just taken?
, air, you know whether or no! e Senator or Mr. Ken- " P -
© All'right. Did you see Mim Kopechne drink? nedy had the keys 1o the car? i m Right. AX would sy aguin puhaps twenty. miniies,

g
1
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Q So what time would you say the second walk took arrive?

place? A Well, I went to bed st that point.

A About 1:30, Q Where?

Q As you best romember it? . Al

A Yes. 'm pretty sure that we returned about ten minutes Q
of 2:00.

Q All right, at this time did you encounter anyonc on the A
road? Q

A Yes, sir,

Q And on any of these walks, did you encounter anyone A I woul,
on the ud? Q 8o, it

A 1 don't believe I did on the first walk. On the second they
walk at this point, of course, we were interested in how A Yes,
we wauld got back to the island, since there wus now no didn
cur st the cottuge snd it was well after midnight. Q How d

Q When you went on the first walk, you were awsre of A Well
the fact that there weren't any casst small,

>E§~!=5=E§=Enhz§.tn333§-=5w Q Wh
shortly. But now the period of time was longor und we A I d
begin wondering what people were doing and — wis

Q On the second walk, uﬂ.mﬂ. encaunter anyone? Q Did y

A Yes, sir, we walked past the fire stition on this therea
particulsy wulk snd we were walking down the middle town?
of the road because it was mather dark and you didn't A No, sir
wint — and I'm not sure 1 rocall if a cur passed us on Q Was
the way to the ferry, bul as we turned lo come back the car
and were walking, i-hEnn back towards the cottage, we A Yes,
heard & eor ap behind us ond 1 assumed that it Gargan
was Mr. Gorgan and Mr. Markham returning and when BB
they pulled up — sand,

Q Returning fram where? gotten stuck in the sand because & &

A From wherever they had been,

w All

And
ii-ﬂu.ﬂ-g-:h— move along, move along, we
are

vight; and at that point the in the car that duy before?

anyone know where Mr, Kennedy had loft orginally
he left the cottags with Miss Kopechne?

made a statement that told me it wasn't Mr. Gargan and >Mmm
Mr, LiRosa spoke to the gentloman in the cur snd told  Q
_—_ﬁ-“-_susﬂu-_.__nguﬂn?:agssu >ﬁ.%n-=
cottage.

Q How fur swny from the cottage were you? Q Know

A Wo were pasi the station towards the ferry. A 1 didn

Q How long wonld it take you to walk to the cottage Q Did M
from where you were? to Ldgart

‘A Na mote than sbout five minutes, ton, A Ldon’

Q _E:_q after, this conversation did ‘you return to the cot- Q Did

mi

A ﬂ.e.-n' sir, A Well,

Q ﬁa"_. if 1 told you thal conversution you had was st Mr,
approximately quarter of 1:00— burgh

A I would say was oarly, were

Q — would you still fell me that you ot back to the the
muo:mﬁlnvﬁgﬁﬂnr‘nﬂﬂuﬁﬁougﬁiu.ﬂs Oﬂﬁw

A1 would sny that the converistion couldn't have been A I don
that emly. The

Q Aro you cerisin you returned to the cottage ot ten in
minutes of 1:007 Lo

A About ten minutes of 2:00, beeause 1 asked what time Q What
it was because | was getting tired, A He &

Q After this conversstion did you in fact return to the Q Did
cotlage? A No.

A Yes, sir. Q Did

Q S0 it took you five or ten minutes after the conver- A Yes,
sation to got 7 Q Wha

A Yeu, sir. A He sais

Q What did you do upon arriving? Q Di

m.. ﬂn the cotlage? m 14d

o5,

A Well, 1 asked, a1 | sny, what time it was and someons told ham or Mr.
me

m _man.andn told you ~ you can finish your answer.
2:00 o'clock. two gentlomen at this time?

W Who wim there when you roturned?
think Mis T amd Miss N gh and Mr, salion.
Crimming was inside the cottnge. Mr, LaRosa and Mary-  Q Did you hear any?

clien were with me. Who does that leave? 1 don't rec A No, sir,
Q Sometime theresfior did Mr. Markham and Mr. Gurgan Q@ Do you know what was said?
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n the bedroom.
And did you become aware of the fact that Mr, Mark-
ham snd Mr, Gargan retumed?

Yes, | heard thems return,

Could you tell approximutely how long after you had
retumed did they arrive?

d say a half hour, 45 w&ac.ﬂ.

, but again I can only estimate because as 1 say 1

kinow they had refurnod?
id hesar them, you know, the cottage was

b ular 1l 5t

on"t an; conversation, that there
someone rnuu_.._m".dn i

d you become aware of the fact that st that time or
bouts that Mr. Kennedy had swam back to Edgar-

g.

EEES;!.&H!&BEEE:"EEE: omﬂa:u:.a

i or myons say Mr, Kennedy mturned

3
g

o
g
:

arfier after [ went to bed and
Mr. Markham had returned, Miss New-
into the bedroom and there
Mr, Gargan knocked on
asked, you know, was
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conversation. | can recall what 1 said.
know, it is lste and you have to sail
ou know, let’s get some skeep;
argan where Mis Kopechne was,

she was ot the Katama Shores,

zgggﬁ's A
g fx

-

where Mr. Kennedy was?

EE‘

also had relurned to his hotel.
ow he hud returned?
BV

d he
3Bty
lon't beli
other conversation with either Mr. Mark-
it was — A Well, Mr, Gargan then WMt the room that | was in and 1
n.._nE_.cE time and someone told me it was approasching Q Was thore any other conversations with cither of these

A Well, 1 couldn’t — they returmned to the living mom
There were some people outside sitfing on the fence; 1 where several other people were and there was conver-

OFCE OF O>oF

Q
A
R
Q
A
Iy
Q
LA
i
Q
A

,,: Q
LT

| Q For the three of them to get acros?

£

0, sir.
they returmned you now had one car, did you not?

a2

d you know whether or not you had more than

FREf
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y 25K them anything about getting the car out of
1

gz
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Tt o
hiad been.
nd t did they say?
lw.-u- to recall — 1 think they .

ted that they had gone ﬁ.—ﬁ-:_n Senator to the ferry
orry wasn't there and the Sepator had swam

2EEE
Fasd

H

one say, where is the car?

ar oPo

don't recall if it was myself or my sister.
And what was the response?
That Miss Kopechne had taken the car to the Kotama
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ﬁn. ion about g to
t Mr. Gargan and Mr. Markham returned?
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d that we could go back at any time.
Enl...ﬂ-nng or Mr, Gargan indicate why Mr. Ken-

ﬂls.% E-
“.%N%E:.-E Engigﬁgﬁu-nu:.!-.-un
‘t find one,

> o>

In any event, no mention was made of the fact that he
decided to swim?
Yes, sir, they said they couldn't find a boat snd the
or dove i and swam.
. Kennedy did senrch for the boat or a hoat?
9 the Senator and the relation-
% i Mr, C and Mr, Markham to try
ond locate a boat and he probably waited at the ferry.
Was the purpose of the boat to asuist the people at the
y o got ncross, did you know?
o, 1 would assume that this was among the three

&E
=

> OF OPOPOFO P OFQPOFOFO > OpO FO PO

— 109 —

EE

-3
=

o o

25

g

ou ses him in the moming?
wus alrendy out of the house when 1

ou sce him at any time thut morning?

he retumed to take ue to Martha's Vineyard,

o make any observation with reference to injur-
Mr, Gargan came to pick us up?

ﬁl.m-sw obvious when he came to pick us

oy

5

i

§8

hing had tr

Ezgfig :
Bge’

g that

E__.-.w»"“.hngmu:iz_zﬂ
retume: m tying to get it,
ations about him? WL Rbow
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t everything settled down at the
i you got up at what time?
probably got up at about quarter of 8:00

time some people had left the

that
is why 1 5
E&h&.ﬁnsﬁ-ﬂ.uﬁa-ﬁ!a

k Maryellen made the statement that if they
Mary Jo would come back for us,
the cottage?

what you did?
dishes and 1 swep! the living room,

those large plastic and 1 just put
H_- in »__Wunuan:ur

A Yes. And reference to anything that hed been left over
Q Was there any conversation with reference to thut pos- at the party did you throw that out?
- sibility? We had one of
A 1 don’t understand, -ﬂq_._n_uw.&_ there and store
Q Or that thought or thst intention? Did that include any empty botties?
A Of who? Yes, sir,
Q Of the three of them taking a boat 1o get across to Of what?
A Bdgartown? Coke, tonic and Vodks bottles, [ believe,
A again is only — [ can only piece together conver What size Vodka bottles?
sations when Mr. Gargan and Mr, Markham returmed, don'
Q Did you see Mr. when he retumed? Would it refresh your recolloction if 1 1ell you it wes a
A Sometime sfter, s [ say, he did come into the room half gallon’
where | was sleeping, i i
Q Mr. Gargan'? Do you recsll any bottles of liguor besides & half a
A Yes, sir. on you disposed of?
Q And Mr. Markham? there was another bottle, but 1 don't know what
" A No, sir. it wes, There wos & remnining bottle of Scotch, 1 be-
O Did you have occasion to observe Mr. Gargan at all? lieve,
| A No, sir, | weir plasses and 1 didn*t have them on. Q Of the liquor that was at the party how much was left?

fairty obvious when he came by
¢ h



There was & bottle of Scotch on the bar. There was a
carton of Hguor, you know, they come from a lguor
store, and what wis open was placed on top of the bar.
There were, if 1 understand it, two bottles?

There was an empty bottle,

How maony empty bottles were there of liguor?

Two empties and one half open bottle of Scotch, I
believe, and an empty bolile, 1 didn't know what it was,

>

OO0

Do you know what happened to the full bottles?
No, sir,
Did everyone clean out the cottage in the sense that
everything that belonged to everyone wus tuken out?
1 believe when Mr. nw”ﬂs.. came back and told us there
had been an uccident we took what was ours.
Did that include the full bottles of liquor?
Nao, sir.
When you returned at that time prior to your conver-
sation with Mr, Gargan at the cottage who refumned with
you?
When 1 returned?
When you returned to Edgartown, who returned with
an?
think just Miss Newburgh and Miss Lyons and myself.
Did Mr, Crimmins go with you?
No, &ir, he stoyed at the cotfage,
In any evenl, when you saw Mr. Gargan on the road did
e say anything to you at that time?
When he came back and picked us up?
Yos.
He asked us to get in the car,
] take if you wers walking back to the ferry?
Wehad waited a significant smount of time snd begun to
‘head townrds the forry.
Did anyone ask him why he was taking you back to the
coftuge?
Yes,
What was the conversation af this time, as best you can
remember it, befween &l parties?
Well, T can only rclute my reaction at the time and I
koew that looking at Mr. Gargan's face 1 knew that
something was wrong and 1 said, “Ts something wrong,"
wnd he maid, “Yes, got in the car.” And we got in the
car and ‘we all began ssking, “Whiat happened, what is
wrong,” and he said, “There has been an accident,” and
someono miked if the Senntor hud beon hurt and he said
No, and al that point I knew that something had hap-
pened to Mary Jo,
What did you say?
I asked if anything hsppened to Mary Jo.
What did he say?
He dida't answer. He just said we will retumn to the
cottage.
,S.nu you returned to the cottage, what was sald at that
time
We arrived at the cottage,—
M.__s.“ you returned to the coltage, what was said at that
me’
We arrived at the cottuge. We were all pressing Mr.
Gargan, asking what had happened, and he asked us to
go inside snd sit down and he said that there had been
an il idi and Miss Kopechne was missing.
Did he say who was driving st that time or did anyone
ask?
1 don’t recall if anyone asked,
Did he sny where the sccident occurred?
Na, sir,
Did he say how hie knew that she was missing?
It is all ruther vague and it is sort of jumbled.
Well, did anyone ask these questions?
I think they were asked, but 1 cn't recall where or
when they were ssked because then we drove hack to
the Kutams Shores and conversalion continued during
the car ride.
What was the conversation as you best remember?
you know, what had happeped, where wis the
what has been done about i, has the Coasi
lled, these kinds of guestions,
t wis the answers!
I don’t know. Mr. Gargan kept repeating that he had no
details.
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Q Then you returned to your hotel room, did you?

A Yes, sirt.

© At that time what was said?

A At that time we took & cab from the femy to the

Katumn Shores, Miss Lyons, Miss Newburgh and myself,

and we got there really Tully expecting to find Miss

Kopechne there but she wasn't, and we sot ond waited,

Mr. Guigan said he would call us as soon as hie had uny

detnils

You

there?

Yes, sir,

And was there sny basis or any renson for thut?

Wishful thinking, I guess,

Well, you had heard the evening before that she had

returned (o Katama?

Yes, sir.

And now you hieard she was missing?

Yes, sir.

Did anyone mk whether or not they had attempled to

contact her there?

No, sir,

Was she your roommate in Washington?

Yes, sir.

Was she your roommate st the Katama?

No, sir.

Did you take her purse back with you?

Yes, sir. =

Where did you find it?

In the living room in the cottupe,

Did you find it strange when you heard that she re-

tumed to the Kntama that she had not taken her purse?

No, sir. ]

Subsequently you had another conversation?

With Mr. Gargan, yes, sir.

Well, he called.

Let mo ask you something clse. When you exnmined the

purse were hier keys in 17

I didn't examine the purse. 1 apened it at one paint to

take out her address book so | could call her parents,

and I packed her suitcase and I left out her bathing suit
and at another point I opened it and just put her

‘bathing suit in her pocketboak,

m. ﬂ.:_ you retum the items back to Mrs. Kopechne?

es,

Q On the retumn trip to Washington?

A-No, zir. 1 brought them to Wilkes Barre with me with
the intention to turning them over to the Kopechnes,
However, it didn’t seem appropriate, o 1 brought them
back to Washington with me and one of the Kopchnes
eame to collect Miss Kopechne's belongings,

Q Now, with reference to the conversation that happened
at the Katama can you tell us when it occurred and who
Wik present?

A I think Maryellen and Miss Newburgh und myself arrived
at the cottage probably around 10:00. We were the only
three there, Mr, Tretter arrived with Miss Nowburgh, Miss
Tannenbaum and Miss Keough at about 11:15, Up until
that time we had been alone and they had at that time,
if 1 rocollect, they were nol aware thst anything had
happened. It seems to me they weren't or they didn't
seem to be ng aware as we were, and we sut and talked
and, you know, smid, "How could it have heppened,
does anybody know anything,”™ and nobody did.

At one point Mr. Gurgan called und I tock the call and

agked if the car had been recovered and he said, Yes,

ﬂ:.. I asked i Mury Jo had boen in the car and he said,
%,

Q Did he say where?

A Tardon me?

Q Did he say where that occurred?

A At some point prior to that | know that the nccident
had occurred at the bridye,

Q Do you remember how you discoversd thai ii occurred

A

ed that you expected to find Miss Kopchne

O PO> OPROPCIOPLOF LPOF SPOF O

af the bridge?
1 can’t rocall if it was at the house or on the car drive
back.

Q Now, you know
Kopechne was mia
uny mare?

sccident oeccurred, ] Miss
hg: did snyone pumiue that matter
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. A Yeu.
A We asked if the Coast Guard had been called in. THE COURT: Or complain to you in any way ubout Q Can you fell us what the activitics were that night in Q mﬂ.: n.mu .”a___?sﬁu__ﬁw e that Mr. Markham and
© Did you know where this bridge was? nat feelin: Eu=w estion at the cottuge? A Yes, | was. 1 was nol there when they left fut
A Yes, sir. THE WITNESS: No, sir. A There was 3 cookout. We went thers for dinner 30d () You wore not thens? S 3
Q And you said that some time before you found out that THE COURT: s it your beliel that when she and Mr, conversation afterwards, A No
she was in the car you were told that the nccident had Kennedy went out that they were nol leaving the purty Q Did you have a bar there? O Where-weis 50
oceurred on Dike Bridge? rmanently? A Excuse me? A 1 was walking,
A Yes, sir. E WIT! ;1 would e.mu that | did not give it a Q Was there o bar? Walking whero?
Q But'it was still on your mind that she wes missing? thought ;ﬁq becuuse people were moving in and out. A There were drinks in the kitchen, Theve was no bar, .m Ta the right of the cottage.
X Yo, sir, It didn't register that _.mn..n it any :_n_.i.;.-_ all. . Well, yes, these was o bar, Ta the right of the cotlags?
Q Now, wes anything said nbout what had happened. at THE COURT: Wouldn't it have been sarprising to you if I Q Sort of a bar, an informal bar? m Yei.
Katama by Mr, Gasgan or by anyone else? they were leaving the party permasently without saying ] A Yes, ' 0 Tn the street?
A As | saitl, we kept questioning him and he kept eu-mu.m us a word to -:mw Jva . p S Q There were bottles of slcoholic bevernges? A Along the road, yes.
that he had no details, T think ol the Kutama he told us THE WITNESS: .R?E. A Yes. Along the road, and was anyone else with you?
that the Senstor bad been driving the car and had THE COURT; Any further questions? w Do you know what kind of bevernges were available? w Mr. Tretier,
aiready roported it to the palice. MR. FERNANDES: No, your Honor. : I know what | was drinking, Q Mr. Trelter?
Q Wero there any dotails 2s fo how it happened? THE COURT: All right. i Q What did you dsnk! A Yes,
A No, sir., THE WITNESS: Thank you. Scotch. Q And were you slone with him?
Q Or when it happened] [Witness excusud.] w Weie thers any bottles of Scotch uvailuble? A Yes,
No, sir. There was one., And how Were you from the i
WJ«E—- e with Mrs. Kopechne about the accident? a.n—“g .w..'sn Al Yo had & ik MER‘EE you away cottuge during
. es, I 1ook two walks,
m wﬂ.u.ce relate to her exactly what you related here? ROSEMARY KEOUGH i m .a_.vbn ﬁnrw. Q Two walks?
A Yes, sir. | wo A The first walk was to the right along the rond for about
( ever spoak with Mr. Kennedy about the acci-  Before: : T Two drinks, and did you mix the Scotch with snything? ki
Q ﬁ : e Hon. lsmes A. Boylo, Justice of the Edgartown District ._._" m Water, 4 Q And at what time?
A No, sir. Court = M Was there ice available, of course? A From approximately five of 12:00 to perhaps 45 min-
Q Other than the conversation — your snswer was No? . | S a Mﬂ. sir, P - e itk i “.E ﬂ..ﬂn.. that, s
% Present: i i ow, during evening you dinner ad our first
m u%.ws..&a speak with %ﬁqﬁ:ﬁj, the dccident, E_u.e”..:% Dinis, W.EE Attorney for the Southern Dis- b it n.iaz mnw.na s ¥
Mr. Gi and Mr. ham! of Massachuse s ‘es. . Markham and Mr. G left the cotty
A % i 1 ) Armand Pernandes, Assistant District Attomey, _..U: Q In the cookout? Q el argan ige Al that
Q Other than the conversations you have ﬁﬂn to us? Peter Gay, Assistant District Atlomey, for the Common- uE A Y A No, they hud niot left when 1 left,
A No, sir. Whon we have met since that time which wonld  wealth., | 2019 m Did Mr. Gurgan do the cooking? Q And now when you went for your second walk, do you
—~ woll, the first time 1 met Mr, Gurgan after the acel B Yes know what time this was?
dent | said T was sorry that it had happened, remnrks Daniel Daley, Sr., Esq. ,H i Q And was there dancing that night? A We rteturned to the cottage ubout 45 minutes or sn hour
like that, Paul Redmond, ifsq. 5 g AL A Yes. afterwards and no ane was in the cottage.
Q Did anyone make any inquiry that you know of of the for Rosemary Keough. R O And s thern agingt Q At what time was this?
who were 8l the parly concerning what had b L Yes. A 1 didn't have n walch, sir.
sppened other than what you already know from what Thomas Teller, Clerk of Courts g Q Did everyone paticipate in the singing? Q Well, you say that you went for your firsl walk sround
Mr. Gargan had told you? Helen §, Ty, Temporary Court Officer B0 A Yos, 1iedsy i
A No, sir, Hurold T. McNeil and Sidney R. E..,..Eu i Q And did everyone dunce? A Yes, it was after twenty of 12:00,
Q Can wm: toll us what time you left the island spproxi- Official Court Stenographers. I .av m _4 danced, w wuﬂw after Mr. Kennedy loft with Mary Jo Kopochne?
mite] A ou danced? A
A I think we the samewhere between 3:00 or 4:00 Edgartown, Massachusetts, i G A Yes, Eﬂ ou left for a and re t
a'clock _.Ei-.-rn%bcoﬁ.mﬁnr. . A Thursday, January B, 1970, ﬁ Q And _F.. whom did you dasce? Did you duncs with Q ¥ for & walk you were gone nbout 45
In your obsarvations of Mr. Markham that moming an = : = iy ticular? ><BEI.§4
oir...n_ﬁa that morning and on that day that you dis- ROSEMARY KEQUGH, Swom e A :mn..ﬂ,!_:?._.a:a. . Q Why do you say —
covered Mary Jo's death, did you obscrve any injurics to .- Q 1 sce. Now, some time later in he ovenlng did you A Can I corcect myself?
M1, Gargan? : A ..vannu Mary Jo Kopechne leave the house? Q Yes
A No, sir, ©s. A I didn’t have a watch, but the lust time 1 remember it
Q m& you observe any injuries to Mr. Markham? m Do you know J." nu.n._l._ wi ..wa._a..a__.&nu-w..g which 1 looked at Miss Tannen-
A No, sir. E :20. aum's wa 1 wenl to the fronl of the cottage
Q You did not see Mr. Kennedy that day? ©Q 11:20, und did she leave slone? and sut for 15 minutes. ko, atﬁ._awonﬁqnhﬁs quarter
A Mo, sir. Q What is your ocoupation? n A She was followed by Scnator Kennedy, after 12:00 or 12:30 when 1 left
THE COURT: How long did you Hive with Mary To? A to the p of the Ch League. Q She wes followed by Senstor Kennedy. Did she tell you Q When you 12t the second time?
THE WITNESS: Three years. Q In Washington? whers she was going! A The flist time,
THE COURT: Did you over know a girl friend of hers A Yes. A No, Q The first time?
whose name wis Vingent, fisst of lsst name? o:nsiam — Q Did you have mny convemation with Mary Jo prior to A Yes, sir.
THE WITNESS: No, sir, THE COURT: May 1 just ask how old are you? her leaving? Q How many cars were in the yard at that time, do you
THE COURT: Did ugoe see Mary Jo's pumse at the THE WITNESS: ty-three, A No, sir. know? L
cottage when she loft ; Q Dimcting your attention to July 18th and 19th, 1969, Q Pardon. A I didn't notice the cars,
THE WITNESS: Yeas, sir. ware you on Martha's Vineyird and Chappag ck an L I A No, 0 You didn’t notice st all?
THE COURT: Was it customary for her to leave her N n.-.lnn:..u days? w chi at oll? W ﬂn.
bohind? es, | was, - A 3 ou know if Mr. Markham or Mr. wore still
%ﬂﬂ WITNESS: Well, 1 didn't ses i, sir, until the Q Were you at the house on Chappaquiddick an the eve- 181 * Q While leaving? _.u Mr. Gargan
ing and her packctbook hippened to be next o ning of the |8th, a Friday? A Yes, bul nof concerning her departure, A When | left, they were still there.
mine and 1 took it when T was collecting my own A Yea S Q What conversation dil you have with Mary Jo prior to Q Theoy were still there at 12:30?
Q What time did you arrive there? e the fime that she departed? A Yes, sir, they were still thete when 1 left, whataver time
._._.-m COURT: Did you talk to her just before she left? A ﬂvﬂan_ﬁ_-u_ 7:30, R A1 can't tell you physically. Just normul it wos,
THE WITNESS: No, sir. Q Were you in the company of some other girls? 1 Q Just gonera? Q That was the first walk you rook?
THE COURT: How long before she lefl did you ulk to A Yes. I B A Yea A Yes, sir.
her? Q In the pany of Suman T 1 Q Did you spewk with her upan wrrival at Katama that ) And you ssid you looked st Miss Tannenbaum's watch
THE WITNESS: Well, it couldn’t have been ~ | would A Yes. [ afternoon? - around 12:207
say a party in close quarters, groups were continually Q Mary Lyons? A Yes. All of us spoke continually through the day. A Twenty of 12:00,
L_W_Enn. tot 1 believe 1 had beéen on the other side of A Maryellen Lyons, M You wern all together durng the day? Q Twenty after 1:007
the roam for at least len or fifteen minutes before she Q Musyellen Lyons, Ann Lyons? Yeu. A No, twenty of 12:00; 1 1:40,
left, A Nance Lyons, yes. Q And some fime afterwards did you leamn that Sematar @ |):407
THE nOd.ﬂm—.o She didn®t come to you and say that “1 W -.wnse. Newhurgh? " ﬂ!ﬂn&. was out in the car? A Yeu, sir,
am leaving”™ 5. o, w, (hat was your
STHE WITHESS: No, sir. Q And Mary Jo Kopechne? el g e
- 13-
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Yes, gir. Q And who told you that? il A 1slept on the Noor. THE WITNESS:

m EH. dﬂ: feel that you masy have been sway some 45 A Well, 1 knew that the ferry stopped running about L Q “’E.. time did you get up in the morning? MR. DINIS: mn!._.h-...".ﬂ"ue.a..u..:mauwm please?

e b 12:30. . . A1 woke up sbout 5:30 or 6:00 o'clock. 1 was swke THE COURT: Just u minule, no. 1 have somo com-
A Yes, sir. Q Had you been on, Chuppaquiddick before [ & ety mushiall niht pelling reasons why 1 think we will take the lunch recess
Q And ho .—ﬁ:«a:h:—..“s in the Ez-aanuh:"_. “nﬂu m ﬂnwuﬂ.ﬁ Sty X Q .r.uﬂen. Did you miss your purse sometime during the .,.-nns ﬂ.n come back at 1:30.

ofe YOU proces| \a 'y someo [ 5 A

Hﬂ-ﬂﬂ-ﬁ-ﬁ—wq S : A Well, there was &S_imua earlier in the duy as to what W A 1 missed my purse after | left it in the car. I knew it THE nﬁﬂﬁwnﬂbu_u Hnunﬂ..-!wo rnnt-_ohﬂ mww_ ﬂﬁpﬂﬂn“
A Two seconds. | walked in, noticed no one was there und time the ferry stopped. L, was thero. ane more witness? o

we lefl to look for everyone else. Q | see, Did Mr. Markham - did you ask Mr. Markham 5 Q You left it In Senator Kennedy's car? - MR. DINIS: Yes, your Honor,

Q So that you estimato that st around 12:30 there was no sbout Senator Kennedy or Mary Jo? VB A Yes, sit. THE COURT:. Th four young Indicswho have alicad
one in cottnge. Would you say it was aboul 12:30 A No, sir. m M.?: time did you do that? testified may leave. The young lady who _—-8 ..ﬁuﬂ
when you went into the coftage? Q Now, until in the morning you found some place to pproximately 9:30. We left the party (o go to the fied | profer Junch be brought In to her. Mr. Redmond

A No, sir, because .u.vigs. of 12:00 1 looked at Miss ﬂ!_u.:-&n you not? Q ﬁmwwu.”ﬁ.nuh”ﬂ 1o get n radio. MR. %m-u:_uzﬁ_ 1 beg yowr Honor's pardon, your

2 ‘e, Sir. s

Q ThocatwRm N o) 4 Now B the morning what tme 84 you awakent : A Yes, uir o X

A About fificen minutes ufter that I Jeft the coftage and W P“M-HEE EN..._ il mv-n.-a....-u.._ﬁumuw% or 6:00. W .“..w.o H-Mnn evening, the Friday night? Tonch wil] bie-d R __.nav:a it main here and

ut front. Wik every ‘. ' Sowhd MR. REDMOND:

Omw_.:nﬂnn.uc A Yes, sir, Q Did you observe that Mary Jo Kopechno had left her Eﬂ.ﬁ_..ﬁuaw-uw. 1 can arange that, to have lunch

A 1 was in the front of the cottage for about fifteen Q Now, did you notice anyone leave the cottage? ﬂunvu._soan ut the cottage? THE COURT: The other Tour e
minutes, so, 1 wouldn't have loft the cottage for the A No one could have lofi the cottage. | was siceping In A No, sir, MR, REDMOND: Fine, your Hanor, S
walk until betwoen 12:15 and 12:30, so | wouldn't have front of the door and they would have had to step over Q “_cs.. .uwz time did you leamn that Mary Jo had this THE COURT: All right.

turned until 1:00 or 1:15. me. ceide . REDMOND:

Q UMM Gt L e i, gty e s w2y you e A L st o Koo w1yt v 30 ok e TR ot K
Yes sit, 1 beliove he was E see him. n : :15. 1 dan . permission to have somebod .

m#ﬂ-;rwnu?.:l.nau >._.vs-..iun=_-8a53._ﬂw_nu 0 Did Mr. Gargan tell you of the sccident at Katama? 1o her. T v:comac: | and daliver lunah

A 1 walked again to the right with Mr. Tretler to Jook for Q And weze you sl on the r? I >m&nu.._n-§u_.= from Mr. Gargan; I leamed of it THE COURT: There will be -y
the rest of the people. A Yes, i, in front of the door fram Muryeilen, Nance and Esther. MR. TELLER: | have mude smangements. There i

Q Did you find snyone? Q How many others slepl on the floor? Q Whit did they tell you? pacsint thaia,

Q Youto 3 Who were they? Q What Kind o an sschimpy T "okt T O,

) found no one' were an MR. DINIS; W
m Mu”_-__ﬂﬁ a3 A Mr, Gargan and Mr, Tretter, ! | A That the car had gonc off the bridge and we didn't gno:ﬁ.-.".._.."%d break until when, your Homor?

Q And how long did you walk the second time? Q Now have you ever slept on the foor before? Al know whero Mary o was. MR. DINIS: 1:30, yes, your Honor,

SRy hat -._-_.E did retum to the cotiage, do you W «sﬂ!lu-..a W Wmh n“_n-..w o R T A ”ﬁ_.ﬂnmﬂzozy ank you, your Honor.

Q H{M t time you 0 , do -y A Pajuma parties from the time 1 was cight Q What did they smiy? s E”N.m.ﬂv_u.u.. o'clock p.m,, the luncheon recess

A 1 belive about 2:00. oz:a.._.._»wn..g_.ﬂgunﬁnsaﬁubﬁ» A Told me that Mr. Gargan had told them that (here was

Q Aboul 2:00 o'clock? A Well, by time | retumed to Katama we leamned that an uccident, that Senator Kennedy had driven off a AFTERNOON SESSION

A Yes, sir. there had been the accident. . bridge; that we didn’t know where Jo wes. [1:30 p.m.]

Q Now, did you find anybody af the cottage at that lime?  Q Who tald you that thero had been an accident? Q And at that time you didnt know where Mary Jo was?

A Yes, uir. A The girls, when | returned, 1 returned separately from A No, | didn't. TESTIMONY

OEBE....-:EM_TI.N.:EBEE._. Oﬂﬂaigwﬂ?& o mw”:rgna?wm<ﬂuﬂ_nn§-ﬂ.u_u£ OF
Every 1o cottage. there & reason wi soparal nutor Robert Kennedy's \

m mﬂﬂﬁ ﬂn e had x-a...“ﬂu d? A Yes, sir, because 1 left carlior, of 1967 and | have known her since then, Sentetber SUSAN TANNENRATHM

A No, &ir. m «_... il earlies? R When 2 s mi ed fo m-a cottage cither fter your first  Befors:

Senator Kennedy s, sir. ks . you 3 .

R Noar. - Q And whore did you go? © A y you found no one in the  _Hon. Jumce A. Boyle, ustice of the Edgastown Distric

Q Now, had you heard any convermation conceming the A 1 went to the Shiretown Inn, . e A No, sir, Present:
whereabouts of Mary Jo or Senator Kennedy? Q You wenl to the Shirctown Inn? # Q Did you look around for those who had been in the Edmund Dinis, District Attomey for the Southern Dis-

A 1 did nsk Mr. Gargan. A Yes, sir. S_J.: trict of Massachusstts,

Q And whatdid e tellyou? —i QP s s Senator Kennedy there? A w%....% Joie waiked ta, took ¥ Jock. It was o very small  Armund Ferundes, Assistant District Atiorney

t to worry about it, that Mury Jo an 5 3 P yone, so thare Gay, Assi s

s ﬁ "nif“-ﬂa!ﬁr-wﬂ-?r—l the ferry. Q And did you talk to Senator Kennedy? Al Bere, Why don't we po see where they it it W.L...E ARt [eiict Albriey, faCtIRG Common:

Q Not ta warry about it, that they had probably taken the A No, sir. 1 they were walking.
ferry? Q But you did see him? (& Q Did you look for them? Daniel Daly, Sr., Esq

& b’ voa ey e cmtion i M, Ve Beomy o b4 o it I, N Bk down e o Paul Redmond, Esq.

- - y use . anyone’

Q m!hhu,.-ih-w: any tion m Of the Shiretow Inn. & m Nosi for Susan Tamnenboum ,

A No, air. N it rugd Thomas Teller, Clerk of

Q That is ali? A Of the place he was staying, the Shirelown lnn. © A No,sir S T Ok Conity ocer

A Yes, sir. ] . Q Did you see Mr Markhum (hece st any time? . Q How far away from the cottage did you welk looking  Sidney R. Lipman and Harold T. McNell

Q Now, did snyone clse hear Mr. Gurgan tell you that? A I travoled with Mr, Markham and Mr. Gargan from the Hf for someone? Official Court St )

A I don't believe so. 1 was talking directly to Mr. Gargan. cottage to the Shiretown Inn. | A We walked to the right down the main roadwsy, along SHORER i

©Q And you were talking directly 1o him? w wﬁ L tell you what had hoppened the night before? }=r = Haﬁ«._-._uﬁ ==...s._¢- 8, Bdgartown. ... =

i 0, sir. i i ong , Massachuset

m M&a &E- was gometime mround after 2:00 wm. inthe  Q They did not? % A No,ir, Thursday, January 8, 1970,
morning? A No, they didn't. . ; Q And how long were you gonz from the cottuge st (hat

A Yes, sir. m uirEEn you isk them about anything? A F "._9..!.5 Rk

‘what ha ed then; what did everybody do? o, Sir, - would say another hour.
A B AR e TR LN v i s | Yo S
ning 6l A em, We at the Shiro o8, sir, s0. | don W,
oﬂumn.ws_u:una!a B 8 L Inn and the twa of them left to the left and went up to i = Q You are not sure?
A No, sit, Semator Kennedy's roam. 1 . A Not of the exact time, no, sir. Approximutely an hour.
Q Or the night? Q1 _w_wnt. bui you did drive in an automobile, did you - w Hﬂuﬂj.._ with someons?
A No, sir. no | 1. Trelter.
i i 1o why you had to d A Oh, yos, bul we didn't disouss it. Q Were there any sutomobiles in the yard ai the time?
e ﬂu _w._..:_ H-Hrh_n_.i it gl i Q Didn’t discuss anything? A In the yard, | didn’t observe any. g i
A Well, | knew by that time the ferry hod stopped run- A No, nothing of consequence, only sbout being tired. Q You didn't abiserve any?
ning. Q And who was tired? A No, tir;
© You knew that the ferry hud stopped nunming? We were all tired. £ MR. DINIS: No further questions, your Homar.

A 5
A Yes, sir. Q And why were you lired? I “___ THE COURT: You are excused.

|
|
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A Yes, 1 did.

0 And did you urrive on the 18th, a Friday?

A Yes, 1 did.

@ Did you come over by ferry, by steumship?

A Yes,

© And did you go to the Katamu Motel?

A Yes.

Q Did you check in there?

A Yos.

Q And did you go lo the East Beach at Chappaguiddick?

A 1 do not understand the question.

Q Did you go to a beach that day in the moming?

A Can you explain — do you mean the day 1 arrived?

Q Yes, on a Friday.

A I am soiry,

Q You arrived on Thursday, the 17th?

A [No response. ] .

G Well, that i all right. Just take your time. When did you
arrive?

A Are you discussing Martha's Vineyard? What date did
you give meo? 1 arrived — oh, | am sorry, you better just
repeat the question.

Q May 1 ask you this: When you came to Marthas Vine-

srtha’s Vineyard now we are talking about?
Yes, Did you urrive on a Friday, do you remember that?
nal remember.
Do you remember the dote?

g

No.

Do you remember how many duys hefore Mary Jo died?
1 arrived on Thursday.

u arrived on Thursday?

i-1

g8

did you come with anyone ovor to the island?
d. I arrived with Miss Newburgh, Miss Keough and

b i e
£

9!
:
i

where did you stay?
ayed nt the Katama Shores.
you stay overnigh! ther?
did,
Q Now, the next day did you have occasion to go o a
beach?
A Yes
Q Was it some time around noontime?
A Yes
Q And later that day did you watch the races from a
baat?
A Yos.
Q Now, in the cvening of that dny which was Friday, the
A ‘_snz.. did you then go to a cotiage on Chappagquiddick?
5.
Q And when you went to the Chappaquiddick cottsge did
ou find anyane there?

A Yes.

Q And who was there!?

A Senator Kennedy was thero.

Q Were there othess?

A Mi. Crimmins was there.

Q T see, and in your group when you arrived there, who
wiis in your ﬂu:ﬂ b

A Miss Kopechoe, Miss Newburgh, Miss Maryellen Lyons,
Miss Nunoe Lyons, Mr. LaRosa, Mr. Trotter, Mr, Gargan.

Q Now, the purpase of going to the cottage was to have 8
cookout, Is that correct?

A Yex

Q And, in foct, someons did cook some lood and dinner
wan enjoyed there?

A Yes

© There was also some drinking, isn’t that so?

A Yes.

Q Some social drinking?

A Yen

Q Now, did you have any drinks at all?

A Yes.

Q And how many rinks did you have?

A Two.

Q Al evening?

A Yes

-4
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Q And what kind of drinks were thoy?

A I think they were Vodka and tonic.

Q Was there an open bar or a fable with alcoholic bey-
erages set up for the purpose of your making your own
drinks?

A There was u table sét up, yes.

Q ME you natice how much liquor was available?

A No,

Q You didn't natice. During the course of the evening did

ou huve occasion to talk to Senstor Kennedy?

A Yes,

Q Wt you talk to Mary Jo Kopechne?

A Y

Q Now, in talking to the Senator did you maoke any
observations as to whether or not he was having & drink
or n cocktall?

A Yes

Q And what were your ohservations?

A | remember that he had a drink in his hand,

0 Do you know what the drink was?

0.

you know what color it wus?

, 1 ﬂ_ﬂ not remember.

on’

#9F

gl

o not remember.

sw, did Mary Jo have anything to drink?
do not remember.

ou do not remember at all?

e ]

EZ

a.

you remain in the cottage that eatire evening?
cepl for accasional walks 1 did.
id you tuke sevoral ‘walks?

2

ow many?

==E
B

OFrOFrOFOPOPRFREOR
b =

0.

Do you recall the time of your first walk?

A No, I do not recall the exact fime, though T remember
distinctly that Mr. Gamgan and Mr, Murkham had left

Q M..aue. had already left the house?

A Yeu

©Q Now, when you went out, did you go out into the
street, the roadway?

A Yos.

Q And who went with you?

A My Tirst walk, Mr. LaRosa und Miss Maryellon Lyona
were with me.

Q On that occasion did an automohile happen by and slow
ﬁa!._ and make inquiry of you?

A No.

Q In s subsequent walk did that ‘happen?

A No,

Q At no time did an putomohile pass where you were
walking and slow down and endeavor to talk with you
ﬁ Mr. LaRom or Miss Lyons?

A No.

Q Now, you my (hat Mr. Gargun and Mr. Markham had
already left, Did you ses them retum?

A 1 was in the cottage when they retumed.

Q Did you have & conversation with Mr. Gargan?

©Q What did you mean by that?
| was sleeping in the front room. 1 wans trying to sleep.
You were sleeping in the front room?

Yes.

Were you wieeping in o bed?

On the outer part of the conch.

Had you planned on sinying there the entire night?
No.

=

hat happened to causs you to remain there that night?
1 missed the ferry.

And what caused you to miss the ferry?
There wero no cars to take ua thore.

Q There were no cars available?

A No.

Q Did you miss Mary Jo Kopechne?

A She was not there

Q Did you know that?

A Yo

Q And what caused you to know that?

POFOPOEOO>
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Girly who arended
Tannenbaum and Esther Newburgh, after testifying.

m wu.n you make an inquiry as to her failure to return?
Q Did you see the Senator return?
m ﬂo.
low, when Mr. Gargan returned did you have any
conversation with him as to
contsmmtio) ¥ m #s to the whereabouts of Mary Jo
A No.
Q Did you hear Mr. Gargan tell some of i
£ g & e of the girls what had
A Na.
m W“_n you have any conversalion with Mr. Markham?
lone at all?
overhigard Mr. Markham say he was very tired.
. To whom did he say this?
k he said this to Miss Newburgh and to me.
he give you uny reason as to why he was tired?

zEEi-z

g

t wis his oppearance? Was he excited?
. he seemed tired.
tired?

BEP

D> CFO»0

oz

ad what about Mr. Gurgan's & i
iyl fr TER! ppearance, did you make
§ Ko
low, do you recall the lime th A

P Bo You 1ol a1 Mr. Gagan and Mr,
A No,
Q Would it be 2:00 a.m.?
A I do nol know.
Q 1 see. After that did you sieep at all?
A Yes.
©Q What tinie did you arise in the morning?
A >ﬂ_=ax5==a_w B:00 - 7:30.
0 When did you know Mary Jo had died?
A Mid-morning.
Q What time?
A Approximutely 11:00,

Losks Alke THE PANXY
“Tue HAP -GAES
ol THE L TE3Z MmNy - €= LASK A€ TS Ty

g A
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Mary Jo's last party. (L 1o R) Rosemary Ke

NEVe woep] ~ filam
AR RN G DD o R
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z\

ough, Maryellen Lyons, Nance Lyons, Susa

Q Where were you?
A [ returned to the Katama Shores.
Q Who told you?
W ﬂr Gargan.
'as anyone else present when Mr,

bodgh o P ‘when Gargan lold you that
A Correction. 1 only learned that M
Q At what timep e JoIwis
A 10:30 - 11:00, at the Katama Shares,
w ﬁ“ﬂ.n.ﬁn _&”._ u.ra.c _nqn_.n Chappaguiddick?

me late thal aftermoon. Cha i k'
Q Chappaguiddick. In the morning? bpaguiddls
nbu »v“..m_h.ﬂnm“@ 7:30.
nd from 7:30 to 10:00 h i

iy e you heard nothing sbout the
A Thal is correcl,
Q May we have that again?
m #n! ia correct,

n you heard she was missing and then Iater Mr.
&nﬂ!..ﬂ: told you she had died. Did he tell you how she

A 1 do not remember exactly, | think.
Q Do you remember who was present with you?
Yes, the other girls.

How many girls?
The four girls,
Fous pirl. Did you hear sometime back al the colty
before you went to bed thul Mary Jo had lefl with the
Benistor'y car to go back to Kitama?
Yen
You heard that. Where did you hear it?
__.__E_._ =1 don'l — I'just mw Mary Jo leave

o8,

1 did not sctually know if 1 heard she had gone back io

coro>

>0 POFO>

id yon not?
where 1 heand it. So, it

could have been elsewhere, | remember.
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Q How long have you known - how long had you known
Mary Jo? .
Approximately a year,

Had you worked with her?

Yes.

After 10:00 a.m, in the moming when Mr. Gargan told
._3“ she died, you tell us you do not remember what he
said?

1 first learned that Miss Kopechne wos missing. Then I
later learned that the car had been found.

Did Mr. Gargan tell you this? Well, do you remember?
1 do not remember.

When you obscrved — did you see Seantor Kennedy
Jeave the cottage?

No.
You-did not?
No,
WE you see Mary Jo Kopechne Icave the cottuge?

es.
Didn't they leave together?
1 do not know. 1 just turned around and saw the door
slam and Mary Jo leave,
ma you leam why Mary Jo was leaving?

0.
Did you inquire?
No.
Did M Jo have any conversation with you as (o why
she was leaving?
No,
Did she complain to you that she wasn’t fecling well?
No.
Do you know, do you recall what time Mary Jo left the
house?
1 remember looking al my walch at twenty-five of
12:00 and Mary Jo, Miss Kopechne had left.
She had slready lof1?
That is right.
Do you know how many minuies she ad been gone?
No, 1 do not.
Was it a short time?
Yes.
Do you have an opinion as to how much Mary Jo drank
that night at the party?
No, I do not,
Do you have an opinion as to how much the Senator
w_-n 10 drink that night?

0.
Now, wilth regards to their condition when they Teflt,
with regards to sobriety, do you have an opinion as to
the Senator’s sobriety?
He cerfainly seemed sober.
And Mary Jo Kopechne?
Quite delinitely, yei.
Quite definitely sober?
Yes; never have 1 seen Mary Jo otherwise.
MR. DINIS: | see, No further questions, your Honor,
THE COURT: When Mary Jo and Mr. Kennedy left the
cottage Iate that evening, you say you saw them go out
the door?
THE WITNESS: Yes, | saw Miss Kopechne,
THE COURT: You were inside al the time?
THE WITNESS: That s right.
THE COURT: Did you have uny belief as to where ihey
Were ﬂ::n....
THE WITNESS: No.
THE COURT: Did you not helieve that ihey were
coming back to Edgartown? You didn’t think (hey wore
Jeuving the party?
THE WITNESS: | didn’t know,
THE COURT: | am tolking aboul your belief. You
presumed they were just going outside as many people
were?
THE WITNESS: | don't know,
THE COURT: Well, during the coumse of the cvening
you saw other people lesve to go outside, didn’t you?
THE WITNESS: That is right.
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THE COURT: You didn't believe they were loaving the
party permanently, these other people, am 1 correct in
that?

THE WITNESS: That is right,

THE COURT: And did you not have the same belief
when you sw Mary Jo and Mr. Kennedy go outside
that they were not leaving the purty?

THE WITNESS: Well, 1 would think, probably 1 do not
know what beliel I had then.

THE COURT: Who was staying in Mary Jo's room over
here at the Katama Shores?

THE WITNESS: Miss Newburgh.

THE COURT: Did you notice Mary Jo's pocketbook?
THE WITNESS: No.

._._un_.m COURT: That night in the cottage afier she had
left?

THE WITNESS: No.

THE COURT: Was it called to your attention anytime
that evening after she had left?

THE WITNESS: No.

THE COURT: Mothing said about pecullar Mary Jo
hasn't coturned; here is her vonwangon nothing of that
nature sid?

THE WITNESS: No, no.

THE COURT: Were you nol surprised to find out that
without your knowledge all your transportstion had
gone so you couldn't got back to Edgartown?

THE WITNESS: Yes, | was surprised.

THE CQURT: And were the other girls surprised, too?
THE WITNESS: 1 don't know,

THE COURT: Was -there nol some dizcussion about it

between ‘«m.m.._

THE WITNESS: T had no discussion that I can remem-

ber.

THE COURT: Nothing said sbout, well, gee, this is

unusual to leave us stranded here?

THE WITNESS: 1 thought so.

THE COURT: But no discussion between you and your

friends?

THE WITNESS: Not that 1 remember.

THE COURT: Not even mentioning it?

THE WITNESS: Not that I remeémber.

THE COURT: You are not accustomed to being deser-

ted in that fashion, are you?

THE WITNESS: No.

THE COURT: I heve nathing further. Do you gentlemen

have anything further?

MR. DINIS: Nothing further, Your Honor.

THE COURT; All right, you are excused, and you may

feave (he courtroom and go, 1 assume, right to her

friends,

Now, Mr. Dinis, is there any other evidence thai you

know of or have that you would like broughi here info

the courtroom?

MR, FERNANDES: No, your Honor.

MR. DINIS: No, your Honor.

THE COURT: 1s there evidence or tostimony or offer of

proof of sme that you, Mr. Redmond, and you, Mr.

Daley, desire to make?

MR. REDMOND: At this time, no, we do not have any,

your Honor.

THE COURT: Well, 1 very carcfully tried to go over the

evidence that has been brought in here to make sure

that 1 haven't omitled anything thut might be available

and helpful to me, becauss 1 would feel very badly il we

closed the inquest snd then find out there was some-

thing thal 1 didn't obtain; but I can’t think of anything,

and zmince all of us hore now are of the same mind, then

I will state that the inguest hearing is now concluded

All counsel, of course, including the District Attormey

will be notified when the required report is [iled in the

Supesior Court,

That there being no olher business, we will adjourn this

sesaion.
(Whersupon
canciuded.)

, b 1:54 o’clock p.m. the inquest was
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aret Carroll, ar hearing.

Mr. and Mrs. Kopechne leave Luzerne County Cowrs House,
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COMMONWEALTH OF MASSACHUSETTS !

Dukes County, s District Court |
Inquest re Mary Jo Kopechne
Dockst No. 15220 |
b REPORT {
James A. Boyle, Justice 7
1, James A. Boyle, Justice of the District Court for the Curves south und continues in that direction past the
County of Dukes County, in performance of the duty Cottage to the southeast corner of the island. Chap-
required of me by Section 12 of Chapter 38 of the Gensral pequiddick Road is sometimes referred to in the testl-
Laws of Massachusells, in the melter of the inguest into mony as et und, sfter it Curves, as School
the death of Mary Jo Kopechne, holden at Edgartown Road or use Road, because a schoolhouse |
January 5, 1970 to Junuary 4, 1970 inclusive, herewith formerly stood on that portion of it. (Exhibits 16, 19)
~U' submit my roport. (4) At the Curve, and continuing easterly, begins _umru
L There sre 763 pages of transcript and 33 pumbered Road, 8 dirt and sind road, seventeen to ninetesn feel
i oxhibits. Although most testimony was given orully, some wide, which runs a distance of sevendenths mile to
. was accepted by wifidavit and included as exhibits, Dyke Bridge, shortly beyond which is the ocean beach.
o 11 ix believed that, to aid in undemstanding this report, (Exhibits 15, 16, 17)
§ certain names and places should first be relstively located (5) men Bridge is » wooden structure, ten feet six inches
[ . and some measurements shown; wide timber curbs on each side four inches high
I (1) The Town of Edgirtown, which is one of six towns on by ten inches wide, no other guard rails, and runs st
Martha's Vineyard, includes a smull, sparsely settled an angle of twenlyseven degrees fo the left of (he
island named Cha uiddick. (Map, Exhibit 32) road. There are no signs or artificial lights on the
(2) The mainland of mwn-w.ctﬁ is separated from Chnp- bridge or its approach. It spans Poucha Poid, (Exhibits
h paquiddick by FEdgartown Harbor, the distance 7, 8, 9, 10) |
L= between being approximutely five hundred feel, snd (6) The Kennedy Oldsmobile is eighteen feet long and
s transpartation of vehicks and porsons is provided by u eighty inches wide. (Exhibits 1, 33) |
wmall motor ferry which plys between two ferry slips (7) Pouchs Pond Is & salt water tidal pond, and hus &
3 or landings. The ferry alip on the Edgartown wde is strong current where it narrows at Dyke Bridge, (Ex-
Al nesr the center of town. (Exhibit 19) hibits 10, 18)
(3) Chappaquiddick hus few roads. At the ferry alip, beging (8) Cemotery Road is a single cor-widith private dirt road, |
u macadam paved road culled Cha uiddick Road which runs northerdy from the junction of Chap: |
the main road of the island, with a white céntor fine aquiddick and Dyke Roads. (Exhibits 16, 22)

_E:#awz.n:_zn_;:;...E...n.j_:ounn.”3__n_.-S.aso::.u:.n:;:E__:_?:s.nn:.usu.
approximately twenty feet widé, runni n a general -hnll miles from (he Junction of Chuppaquiddick and ﬁ
easterly direction for two and one-hall males, whenee it Dyke Roads and approximately three miles from the
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dip, (Exhibit 20}
s Auu...&a_n from the Cotiage,
iddick Road, o distuce of onedenth
mile before the Curve, ,unnn metal sign with an urrow
inting toward the ferry lan i Kapiine g ) b
es from the Edgartown

(culled Shiretown) is & very
Edgartown ferry slip, app

Although the testimony i not wholly

group of twelve persons,

e e

of Edward M. Ken-
4 h were

Edgartown

Tesped
ferry

mins (but no other person) tha
a_._._...u to wmanﬁ__nﬂ: o war._

{some con here —
ﬂm toking her back to Katama Shores, re
abtained the car rs..__mn the O
L T s r

vening, Tretter, with Keough, drove o
c_msuﬂn__:u to borrow & radio, Keough
ketbook in the vehicle on that trip.
Only Crimmins apd Markhem planned o stay
at the Cottnge. The other intended |
tive hotels in Edgariowsn, 1t wos k | t
trip was aboul mignight, but that u special armange
ment for a leter tri

tice of a submerge

Kenmedy told Crim- and recovered  the
was tired, wanted to
1 Kopechne did not feel

4 does not show this call,) Gargan retumed to the Cottage to
tell those there about the accident, Kensedy -“._ K-qrw.-ra
~  went to the Edgartown Police Stution, and were later

Police Chiel Arena, receiving no-
ul Dyke Bridge, hurried to the
' scene, changed into swim trunks, and made severnl futile
~ nttempis to enter the Oldsmobile. Farar, a scuba diver,
was summoned, found
Kopechne from the car, and slso found in the car the
pocketbook of Keough. The car was later towed 1o shore.
Dr. Ronald R. Mills of Ed i

body of

Medical

pages 32 and 346) and he

told no one, other than

1
mn—-nmﬁmﬂ.hﬂ- E-u_-:%u:n_ the annual suiling
on Fridsy and Saturday, July 18 and 19,

Ruymond 5. LaRos :

in their twonties, hod been
ﬂ. €. and tuu: ._..__.“

ashington sparimen
tions had been mude for them to

The six young women,
associated together in Washington,

He brought a supply of lq th him

Tretter, who breught some of

Shiretown Thursday
to stay with Crimmins for
ennedy, with Gargan, wus entered o
ttn on Friday and Saturday.
¢ headquarters for the group and &
night. Three cams were
LaRosa's Mercucy, Ken-

, vis-
Ko-

Friduy
and Saturday nights. K
sail s bost in the rega

was planned for Friday

nedy's Dldsmobile 88, and @ rented

Thursday night, thuse present,
ttage; Friday morning, they, 5
led over Dyke Bridge to the beach to swim;
they, including Kopechne, traveled to the
o cook-out, Kennedy, who arrived at 1:00
Crimmins to the Cottage,
Dyke Road and Dyke
swim; he was driven back to the
sail in the race and, ufter
driven back to ﬁmuobiﬁdwna were other

own and €

Maﬂ“ﬂ@ These are sol forth to indicate the
incrensing fumllinrity with, the yosds on Chap-

y und was driven by
en driven by Crimmins over

i to the beach to
Sl hange, to the ferry (o

but not including

. tuge it smwll, contxins a combination kit-
and bath, has an-open
and visible from Chap-
which hud fittle traffic, The entire
mbled there by spproximetcly 8:30 B
rs were available Tor trmsporiation on
and  Valiont. LaRosa™
{ the Shirctown. Activities cansisted of cook-

inking, conversation,
_nwasawn uvnsn-unu comsisted o vadka, rum,
Thiae was not much diinking and no pue
nfluence of liguor at uny time. No one
admitied 1o more than three drinks; most only Lo two or

on Fridoy. Two ¢l

singing, and dancing.

Kennedy, thul she was leaving. Kopechne left her pocket-

4 he drove down Chappaguiddick Road
E..” when he reached the junction of
ng left on _rn.ﬁ_ﬁa to con-

book al the Cotta

ard the ferry,
ﬂﬁq Road), instead of beard
prsg msw., [ i
onto Dyke
raad, but thoi

car were unsuc
".._m__ when recovered, wilked ba
noticing any lights or houses on
Gargan and Markha
they retumed in the
and )
pechne.

EM.
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d, realized at some point he was on &
Ezﬂ.e.u._un of it, was proceed

went off the bridge into

the stution at Kennedy's
the operator of the car

cessful. Exhousted, he went to shore
o ..nw 1o the Cottuge, not
the way. He !Esnaun

13 the others, and
frs eﬁ.._:n-ﬁ where Gargan

thiee drove back Lo the ferry landing. After much
digcunsion, it was decided that Kennedy
mention how) to telopho
assistant, and Burke Marshall, an at-
ccident to tho police, Ken-
ham to retum to the Cot-

his -ni-ﬂ_hnn-_":a e

torney, then

_53”4 advised Gargan and Mark

tage. but not to lell the others

and n:n.-man»o&ﬂ.-nmg
swam

“nﬂgﬂb"d_‘ returned to the Cottage, but did not

d Kopechne had loft the Cottage,
Ll mu._nmuu_ enn:g: to anyone excl
| sctivities gadually diminished.

ennedy left the war
to Edgartown. n.-..!: and Mark-

the others

their purported des
Crimmins, the soci te L7—7, He
absence of Kemedy and a_ﬂ_n: a-.w“
ing. naw

Kennedy Oldsmoblle when it was towed to shore, but he
cannot positively identify it s the same car he saw al
12:45 AM, During the inquest, a preliminary investigation
was initisted through the Registry of Motor Vehicles to
determine whether a tracki
‘and 19, 1969, of all darl
“suchusetts plutes with any and sll combinations of numbers
beginning with L7 and ending in 7, would be practicable.
The attempt disclosed that it would not be [easible 10 do
this since there would be po sssumnce that the end resull
~would be helpful and, in any ovent, the elimination of all
. other cars within thal registrution group, (although it
 would seriously sffect the credibility of some of the wit-
. nesses) would not alier the findings in this repart.

e A shont distance before Dyke Bridge, o

= house called “Dyke House,” then occuped by a Mrs, Malm
*ind ler dsughter. (Exhibit 18) Doth heard s car sometime
| before midpight but are not sure of lts dircction, The
o H“.J—._n_. turmed off her light at midnight. (Page 593 et

Dra. Watt snd Brougham examined Kénnedy on July

19 and 22. Diagnostic opinion was “concussion, conlusions

_and abrasions of the sculp, acute cervical strain. Impairment

of judgment und confused behavior are consistent with this
ype of injury." (Exhibit 27)

EBugene D). Jooos, a i

idavit s to the con:

Gargan sotuened about
others, realizing the:

Markham and
sieeping and the
Ldgariown -"_-p.. ooyl
being sufficient beds

fn the moming, those

of the locution on July 18

y would not retum Lo colored cars bearing Mas-

night, then slept or tried to. There nol

the Cottuge Kwﬂ-ﬂ.ﬂn 1o
women &

ﬂ.u“.adn_.ﬂ w.%n_u_umo_n what hod

[ them had proviously been

Edgartown at different
reached Katama Shores
pened, although some o
aware that Kopechne was

ming across to Edgartown, went
il his iuﬁmn_aﬁi. lay on the bed, then
and complained to someone (later
Boper, wﬁwﬂu —_uauawe-.w
. Hi told 1t was 2:25 A
i un_ ﬂm.!-._:n.- there until 7-30 AM.
Richards, a siling competilar;

d the three retired to Kennedy's
dy informed them he tind failed to
all went to Chappaquiddick to
nenr the ferry slip und wn._:u&.
administrative asstant, i
Exhibit 4, tist of calls chaged to Kennedy,

to his room, look ol
dressed, went oulside
identifiod ns th
to inquire the
retumed to his room s
whan he weni outside, mel
chatied with him far
Markhom appeared
room, When Kenne
report the sccident, they
mse the public telephone
called David
ington. (Bul

¢ is a small

dition of Dyke Roadl and

Examiner, was summoned snd arrived about 9:15 AM.;

nounced death by drowning;
rich, 1 mortician, who took the
body to his estublishment st Vineyurd Haven, The clothing
und a mmple of blood from the body were turned over to
the State Police for analysis. No sutopsy was performed
and the body was embalmed and flown 1o Pennaylvanin on

When Kennedy and Markham arrived at the Palice
Station, Chiel Arens was at Dyke Bridge. He returned o
uest, Kennedy stated he was

dictated a’ statement of the
sccident o8 Markham wrote it down. Chief Arens then
. typed the stotement which Kennedy said was correct but

25, 1969, Kennedy pleaded guilty in this
Court to, and was sentenced on, u criminal charge of
*leaving the scenc of sn accident after causing personal
injury, without making himsell known.” Thai same night
J Kennedy made a television stutement to the voters n_*
. Massachusetts, (Exhibit 3)
X k A petition by Bistrict Attorn
 Court of Common Pleas
- Pennsylvania, for exhumation and su
Kopechne, wes denied after hearing.
introduced that chemical amalysis of the blouse worn by
Kopechne showed blood stuins, bul medical evidence
ved this was not inconsistent with death by drowning,

L Christopher F. Look, Jr., u deputy sherilf then living
i ~on  Chappaquiddick, was driving
~ uiddick Road to his home about 12:45
9. As he approsched the junction of Dyke
ronl of him and entered Cemete:
stopped, backed up, and drove easterly on Dyke

Edmund Dinis in the
e body of
on

evidence was

on Ty

ad, & cur

Roud,

d. He
b e siW two persons in the front seat u shodow on the shell
W buck of the renr seat which he thought could have been a
i SIS article of clothing, or a third person. The car was dark
d willih Massachusetts registra

. A. Kennedy was
1 by
Dyke
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Bridge and concluded that the site is well below approved
E:nﬁ.:_nc-nmm%alu und particularly huzardous st night.
49,

- ﬂcuﬂr_!gm:“__ﬁ?_n; employce of Arthur D. Little,
ne., test al vit a8 Lo a road test

about October 10, 1969 d g S
motor vehicle, on hi
Bridge ot night, with

beam light, spproaching Dyke
showing (he rcuults Gf Sueh test,

State Police Chemist McHugh, who analyzed the blood
BEmun taken from the body of Kopechne, testified the
I lic content was 09 percent, the equivalent of three
and onc-half to five ounces of cighty to ninety proof liguor
consumed by a person, weighing about one hundred ten
pounds, within an hour prior to death, or & larger amount

stunces as testified to by the witnesses,
The fuiture of mu_.u.u_v. to seek additi

or whether or not it would have been of any matorial hetp,
hus not been pursued because such failuro, oven when
shown, docs nol constitule criminal conduct,

Since there was no evidence that sny air remained in
the immersed car, testimony was nol soughl or allowed
concerning how long Kopechne might have lived, had such
a condition existed, as {his could only be conjecture and

As previously stated, there are inconsistencies and con-
trudictions in the testimony, which a comparison of indi-
viduul testimony will show. It is not feasible to sttemplt to

1 list my findings as follows:
. The decedent is Mary Jo Kopechne, 28 years of age,
lust resident in Washington, D, C.
bably occurred befween 11:30 P.M. on July

. Denth was caused by drowning in Poucha Pond
Dyke Bridge on Chappaquiddick lsland in the Town af
Edgartown, Massachusetls, when a motor vehicle, in
which the decedenl wak & pascnger, went off Dyke

M. Kennedy of Boston, Mussachusctis.

The statute states that | must report the name of any
person whose unlawful act or negligence
contributed to Kopechne's death, As [
mencement of the hearing, the Massachusetts Supreme
Court said in its decision concerning the canduct of this
inquest “the inquest serves as an uid in the achiovement of
justice by obtaining informution as to whether a crime has

m_m_mhﬁmm v m_mﬁﬂ Mjm mem__.l__.
ass. 166, decided in » the
o n.._. iv designed merely to ascertain fuots
e purpase of subsequent
investigating judge ma
son whose probable

been committed.” In
i,
same dﬁ Wm». y

issue process againal a
is disclosed." (Emphasis added

used the rule, applicable to trinls, which

wi a5 prosumption of
ucts, from the testimony. There are wovernl definitions and
I quote from the case of
573: “A presumption of fict is an inference which a rea-
sonable man would draw from cortain facls which have
beon proven, The basis is in logic and its source is prob-
ubility.” Volame 29 American Jurisprudence 2nd Evidence
Scction 161 states in part, “A presumption of fact or an
inference is nothing more than a probable or naturl ex-
planation of facts, . .and ariges from (he commomly ad-
cepted experiences of mankind and the inferences which
ressonable men would draw from exporiences.™

me to draw inferences,

the host and mainly responsible for the
assembly of the group al Edgartown,
B. EKEennedy was rooming # Shirctown with Gargan, his
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cousin and n-_xs friend of many years.

e

years and rurely drove himsell. Crimmins drove Ken-
a!_m on all other oceasiony herein set forth, and was
avaiable bt the time of the fatal trip, -
. Keanedy told only Crimmins that he was leaving for
Shiretown and Tequested the car key.

n
3 ~ E. The young women were close [riends, were uJ.E..?

tha's Vineyard for s common puiposc as a

Kennedy had employed Crimmins ss chauffeur for nine |

= i

T T T A T

From two personal 12..% which corroborate the En-
), and other evidence, | sm
ully convinced that Dyke Bridge constitues o traffic -
roached with

wﬂ.aﬂ.— statement (Exhibit 2!

hazard, particularly so af night, and must be uppi
extreme cavtion. A speed .uq.w.au twenty 5-.#- per hour, as
Kennedy testilied to; of

T A TS

p,_..w. w car s large s this OE? H

mobile, would ut least nnn L and,

If Kenncdy knew of this hezeid, his operatin of the

‘apd s8] together st Katama Shores.
.1.., .meimw-%u. .EoE %ﬂwtwﬁuﬁ.nnuf»ﬂ having in

G. Kopechne told other than Kennedy that she

" was leaving for Katums Shores and did nol sk New-

.‘m K nﬂﬂ-»—um._.“na_hn-mwvsnu._anﬁrﬁ hen sh
" o7 w L

M rove off with Kennedy. :

I. 1t was known that the ferry ceased operation about

“midnight and specisl armngements must be made for &

\ater trip. No such armngements were mnde.

“, . ierds a.uan—_zs..vl.-au:pzsnr...soﬁmﬁ.ﬁ.ggaan

remain ut the Cottage overnight.

' K. Only the Oldsmobile pnd the Valiant were svailable for

transportation of those ten, the Valiant being the smal-

ler car.

L. LaRos's Merciury wis purked at Shirctown end was

uvailable for use,

Ke E....s&ﬁ.&ﬁs;:...&ﬂ.;r,..
turm u_..we uu.r.w!.fa-a. wis Intentional w.-ﬁ %#W, ¢

‘conclusion, the question then urises as to whether there.

s anything eriminal in his operstion of the motor veb-

.

vehicle. i .
Esrdier on July 18, he had been driven over Chap-

ke Bridge twice. Kopechne had been driven over Chap-

uiddick Road three times, and over Dyke Road and -
Gl vk
uiddick Road five :ﬂ»a.-a.— over Dyke Road and Dyke

idge Iwice. E

believe i probable thut Kennedy knew of the hazard
that lay ahesd of him on Dyke Road but that, for some

IV, I therefor, find there is probable couse to helieve that
Edward M. Kennedy operated his motor vehicle neg-
Jigently on o way or in a place to which the public

nave a right of ateess and that such opotution appears
© o have contributed to ihe death of Mary Jo Ko-
- pechne. :

It
February 18, 1970

uEw.?.NDJH_..w.

@i ith of B

1, ETAD V. RTINS, Clerk af the Superies Cowrs for
tie Tramactio of Cristaal Bustiash within wd fur e
Goumty ul Suftalk, esszily that the ferapsing 1e o Erve espy
ot & dsemnt wanlEiod TAUMCRIFT® sssaisnig of Five wmbosmd
I-H.ll-.llllll-l-..l.-ﬂ.,l.!l[l
comslotisy of 19 smmberad poges mtivled: L.} Affidesic st
Msbert D, Wack] 1.} AfFisavts of Demcld L -..E.._I. Rl
attideis ot Bagu U, dusas, dald thres dosmmsts heving beed
mnde part f the pamd by G butive of D Sarriss Sourt
e Whan Conatyc & {l

.
thirrsenth day of Apeil 1o the peas of.

e

TN TERTINONY MUY, | boreunte sed my hasd Cide
our

o mmee g pepradpidmb ool

1, EWARN ¥, KEATIG, u!.l.r..l}{...;
f.rg}-.n-ll—-irl.l_lrl-!r.,
B e
e wliod LT | URUERY B MANFO
KOFKCHNE apd whieh wax (Tlad In eald Sugarins Crast oy
Felawary 1. 1970 !
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